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Дорогі колеги!
У новому році прийнято підбивати підсумки року, що минув: радіти його

досягненням, аналізувати помилки, думати, як не допустити їх у майбутньо�
му, як прожити новий рік, щоб він став кращим за попередній.

І ви знаєте, що тут головне? Впоратися з інерцією, яку часто диктує досвід
і стереотипи мислення. Зробити крок вперед, до розвитку, до нового сприй�
няття самого себе й світу. Допустити, що неможливе є можливим, що зміни
у навколишній реальності — це зміни в нас самих, у наших думках і вчинках.

За останні два роки (хто б їх як не оцінював), по суті, змінилася навіть
не наша країна, а саме ми. Це ми стали іншими! Стали мудрішими, відпові�
дальнішими у справах, активнішими в соціумі, чутливішими до неправди,
уважнішими до проблем, вимогливішими до способів їхнього вирішення.

Можливо, саме тому ми з вами змогли створити такий проект як «Всеукра�
їнська експертна мережа». Проект, метою якого було «витягування» експертів
з кабінетного життя, «з окопів по різні боки політичного фронту» і об’єднання ін�
телектуальної еліти України. Це потрібно, щоб наші розумні голови були
на службі в держави й суспільства, а не в служінні у влади або в тих, хто до неї
рветься. Щоб, нарешті, й інтелектуальні еліти отримали можливість впливу
на економічні, політичні, культурні процеси в державі. Щоб політичний популізм
поступився місцем професіоналізму й прагматизму в роботі уряду й депутатів,
яким би смішним, на перший погляд, це не здавалося. Але це можливо, якщо
ми будемо разом, а не поодинці, відстоювати своє право на участь у справах на�
шої країни. Якщо використаємо переваги сучасних технологій комунікації й ро�
зумової діяльності — технологій «фабрик думок п’ятого покоління».

Нашій Мережі лише один рік, але вона вже об’єднала близько 3000 екс�
пертів з усієї України, а також їхніх закордонних колег. Фахівці найрізнома�
нітніших галузей, сфер професійної діяльності спілкуються на сторінках ін�
тернет�порталу «Всеукраїнська експертна мережа», обмінюються досвідом,
інформацією, знаннями. І для них зовсім не має значення, якій партії симпа�
тизує той чи той експерт, які його політичні переконання. Важливо, що він
фахівець, професіонал, який прагне працювати на благо України. У відомо�
го французького філософа�екзистенціаліста Ж�П. Сартра є чудова фраза:
«Треба працювати. Порятунок прийде сам собою».

Цього року ми плануємо створити Всеукраїнську громадську організацію,
запустити роботу «фабрик думок», створити перші робочі групи експертів
для реалізації проектів, випустити збірку аналітичних статей про національну
ідею України й багато чого іншого.

А зараз пропонуємо вам ознайомитися з журналом, який ви тримаєте
в руках. До нього увійшли кращі й найпопулярніші статті експертів, комента�
рі, прогнози, результати експертних опитувань тощо за весь рік діяльності
Всеукраїнської експертної мережі. Ми сподіваємося, що це видання стане
серйозним джерелом якісної інформації для молодих фахівців, студентів, ас�
пірантів, які є потенційними експертами Мережі, але ще не стали учасниками
проекту. Журнал серйозно відрізняється від вузькопрофільних видань тим,
що в ньому обговорюються актуальні проблеми одразу декількох професій�
них галузей людської діяльності. Причому фахівцями й мовою фахівців.

Цілком можливо, що ви зустрінете тут власні думки, прочитаєте власні
матеріали. А якщо ні, то в одному з наступних номерів вони обов’язково
з’являться. Головне, щоб ви цього захотіли. Не заради публікації, а заради
наших загальних сподівань і надій, заради майбутнього.

В’ячеслав Брюховецький,
президент Всеукраїнської експертної мережі,

президент (ректор) Національного університету
«Києво�Могилянська академія»
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Від редакції
Шановні добродії, друзі, колеги, експерти, автори статей, ідей, проектів, усі, з чиєю допомогою Всеукраїнська екс�

пертна мережа стала частиною реальності сучасної України!
Ми звертаємося до всіх, хто підтримав наш дружний колектив на початку минулого року, коли ВЕМ робила свої пер�

ші кроки. Хто повірив у те, що можна єднатися з колегами й працювати на благо рідної країни, без пустопорожніх полі�
тичних гасел. Не чекати, коли влада нарешті зрозуміє, що без знань, досвіду й ідей професіоналів вона безсильна.
Що одного вміння віддавати команди й ділити ресурси держави між родичами та друзями недостатньо, щоб підняти
економіку й заслужити повагу Європи, до якої ми так прагнемо.

Ваші статті, книги, коментарі, прогнози, листи, опубліковані на порталі ВЕМ, привернули увагу не тільки ваших колег
із регіонів України, країн СНД, Європи, світу, але також журналістів, чиновників і уряду. Головна їхня цінність полягає
в тому, що і заявлені в матеріалах проблеми, і запропоновані шляхи їхнього вирішення були сформульовані фахівцями,
а не політтехнологами від тієї чи іншої партії. Очевидно, що кожен із вас щиро бажав їхнього вирішення в ім’я процві�
тання нашого загального Дому, в якому ми народилися, виросли і яким завжди хотіли б пишатися, а зовсім не заради
підвищення рейтингів і впливу на електоральні переваги. На щастя, популістські матеріали за минулий рік нам практич�
но не траплялися. Це означає, що до нашої віртуальної Мережі увійшли справжні експерти!

Дозвольте подякувати вам за те задоволення, яке ми отримали, працюючи з вами – професіоналами. За вашу відпо�
відальність і активність, доброзичливість і терпимість, за небайдужість і чуйність. Ми пишаємося вами – нашими спів�
вітчизниками.

Цей журнал – перший продукт нашого з вами річного співробітництва. Фактично він є дайджестом експертних мате�
ріалів з різних тем і напрямків. Він підготовлений у стилістиці інтернет�порталу з урахуванням усіх жанрових особливос�
тей віртуального видання: інтерактивності, наявності інтернет�сервісів, розмаїтості інформаційних каталогів.

Ми хотіли, щоб ви ближче познайомилися з нашою командою, докладніше довідалися про специфіку проекту, поба�
чили обличчя й досягнення найактивніших експертів, подивилися, які теми вони обговорюють, які проблеми їх хвилю�
ють, і, звичайно, надіслали нам свої відгуки й пропозиції щодо поліпшення якості нашої роботи. Ми сподіваємося,
що з вашою допомогою цей журнал стане першим у низці наступних видань. Пишіть нам, дзвоніть, ми завжди раді ві�
тати всіх, хто живе, мислить і служить своїй країні не за страх, а за совість.

З повагою й подякою,
редакція інтернет�порталу «Всеукраїнська експертна мережа»



3

ФАБРИКА ДУМОК

ВЕМ

Зміст

ВЕМ
В’ячеслав Брюховецький: «За останні два роки ми стали іншими!» ...................1
Від редакції ...........................................................................................................2
Перша фабрика «Фабрик думок» в Україні.........................................................4
Всеукраїнська громадська організація «Експерти України»................................8
Експерти — це наша гордість ...............................................................................9
Україна: у пошуках національної ідеї ..................................................................12
Сергей Степанов: «Мы в какой�то степени овладели секретами управления
«термоядерным синтезом» творческих энергий»................................................13
Светлана Гавриленко. Этическая компонента в деятельности эксперта.............14

Аналітика/Політика та суспільство
Александр Федута. Скучно как в Швейцарии?......................................................18
Володимир Ільків. Ми — не пересічні..................................................................22
Светлана Барматова. В век «реальной политики»
Украина отличается «эпохой романтизма» .........................................................25
Адам Міхнік: «Україна має пройти свій шлях історичного компромісу» ............30

Аналітика/Економіка
Володимир Сіденко. Україна — ЄЕП: 
можливі сценарії подальшого розвитку ..............................................................35
Петро Амброзевич. 
Проблеми розвитку конкуренції на ринку електроенергії ..................................41

Аналітика/Освіта
Володимир Моренець. Незалежна акредитація 
вищих навчальних закладів: шляхи реалізації ....................................................45
Татьяна Бережная. Следовать ли советам западных экспертов,
реформируя ВУЗ? .................................................................................................52
Володимир Бєлий. Проекція вимог Болонського процесу
на шкільну практику .............................................................................................56
Юрій Шукевич. Про економіку шкільної освіти...................................................62
Наталія Невінчана. Зовнішнє тестування: за і проти ............................................64

Аналітика/Охорона здоров’я
Євген Найштетік. Проект: «Боротьба з туберкульозом в Україні» ......................70
Ирина Михайлова. Украину ждет демографическая катастрофа? .....................76
Олег Бобров. Врачебная мзда: причины, традиции, следствия .........................80
Александр Бабушкин. Анализ деятельности МОЗ
с точки зрения буйного доктора ..........................................................................
Олександр Шуляк. Пропозиції щодо реформування
медичної післядипломної освіти в Україні ..........................................................87

Аналітика/Культура
Проект: «Опитування «Код да Вінчі як дзеркало демократії» .............................91
Гигла Джинджолия. Модель успешной пиар�операции
в художественном тексте......................................................................................96
Світлана Гавриленко. Шлях до національного самоусвідомлення .....................103

Аналітика/Спорт
Павел Гальченко. Футбол — национальная гордость Украины? ........................107

Портрет регіону
Ксенія Васильєва. Україна в цифрах....................................................................117

Дайджест матеріалів порталу

«Всеукраїнська експертна

мережа» за 2006 рік

Редакція
Генеральний директор проекту —

Сергій Степанов

Заступник генерального директора —

Дмитро Разумов

Виконавчий директор — 

Ірина Барабанова

Юрисконсульт ВЕМ — 

Михайло Петечел

Головний редактор — 

Олена Судакова

Редактор відділу «Новини» —

Євгенія Бабійчук

Літературний редактор та коректор —

Людмила Рєчкалова

Дизайн — Павло Гальченко

Дизайн та верстка — 

Дмитро Алєксєєв

Системний адміністратор — 

Андрій Гайдуков

Координатор ВЕМ — 

Євген Найштетік

Координатор регіональної мережі —

Михайло Рогальський

Спеціаліст по роботі з експертами —

Юлія Григорьєва

Упорядник дайджесту — 

Євгенія Бабійчук

Всеукраїнська експертна мережа

http://www.experts.in.ua

Розробка і підтримка — Центр інтелек�

туальних ресурсів і технологій

01001, м. Київ, вул.. Костьольна, 4, оф. 8

Тел.: +38 044 494 24 61

Тел./факс: +38 044 494 24 62

© Всі права захищені. Використання
матеріалів порталу дозволяється за
умови посилання (для Інтернет�ви�
дань — гіперпосилання) на
www.experts.in.ua
Редакція порталу «Всеукраїнська екс�

пертна мережа» може не поділяти

думку авторів публікацій. Відпові�

дальність за достовірність та аутен�

тичність фактів, наведених в публіка�

ціях, несуть їх автори

Кольороподіл та друк — типографія

видавничого дому «АДЕФ�Україна»

Наклад 1000 примірників



4

Перша фабрика

«Фабрик думок» в Україні

«Фабрики думок», або Think Tank — це, на думку одного із засновників аналогічної структу$

ри в Америці Германа Кана, такі інститути, які часто виступають у ролі відомого хлопчика,

що крикнув: «А король$то голий!» Він вважав, що уряд має потребу в таких хлопчиках,

бо страждає «безсиллям сильних»: йому занадто часто здається, що все йде так, як йому хо$

четься, що від нього не вимагається ні особливої кмітливості, ні винахідливості, ні уяви.

ФАБРИКА ДУМОК
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Вперше в Америці*

Одна з перших «Фабрик думок» у
світі — RAND Corporation — з’явилася
в Америці в середині 40�х років
ХХ ст. Сьогодні це найвідоміша й, ма�
буть, найавторитетніша в країні кор�
порація з надання послуг експертного
консультування владі та бізнесу.

Історія RAND почалася 2 березня
1946 року, коли ВВС США підписали
контракт з приватною авіаційною
компанією Douglas Aircraft Company
на проведення закритого наукового
дослідження в одному зі стратегічно
важливих сегментів галузі. Результат
роботи групи експертів виявився на�
стільки успішним, що привернув до
себе увагу грантодавців, зокрема
Фонду Форда, який надав організації
позику в $100 тис. Протягом наступ�
них років Фонд довів розмір цієї по�
зики до мільйона доларів і в 1952 ро�
ці офіційно перетворив його в субси�
дію на науково�дослідну роботу.

У 1948 році проект RAND набув не�
залежного статусу. Далі метою діяль�
ності організації стали довгострокові
прогнози, всебічний аналіз стратегіч�
них і технічних проблем держави. Са�
ме RAND є розробником концепцій
«гнучкого реагування», «контрсили»,
а також методики «планування —
програмування — бюджетне фінансу�
вання» (ППБ), з якою пов’язане понят�
тя «реформ Макнамари».

Сьогодні корпорація продовжує
працювати над довгостроковими
суспільно�політичними програмами,
що охоплюють всі сфери громадського
життя: економіку, політику, соціальну
проблематику, промислову політику,
науку й технології, інформацію й кому�
нікації, безпеку й оборону, зовнішню
політику, регіональні дослідження, у
рамках яких виявляє нові стратегічні
аспекти національних проблем і про�
понує способи їхнього вирішення.

Фабрика нових ідей*
«Фабрика думок», або «мозковий

центр» — це незалежна, не орієнто�

вана на прибуток дослідницька орга�
нізація, створена з метою обговорен�
ня й, по можливості, просування
важливих для громадського життя
рішень. Основна продукція «Фабрик
думок» — ідеї, викладені у формі до�
повідей найрізноманітнішого типу —
оцінки, теорії, пропозиції, поперед�
ження, довгострокові плани, статис�
тичні викладки, прогнози, описи ме�
тодик, тести, аналіз і просто свіжі
думки.

Назва «Фабрика думок» ілюструє
таку функцію Think Tanks, як вироб�
ництво й просування ідей у проект�
ній формі. «Фабрика» у назві вказує
на те, що такий вид виробництва має
характер індустрії, застосовує певні,
повторювані й масові, які стали від
цього промисловими, технології.
Назва «мозковий центр» підкреслює
соціальну функцію Think Tanks, що
полягає в концентрації, зосереджен�
ні (в якомусь центрі) мислячих лю�
дей (мізків), здатних будувати соці�
альні стратегії, виражати їх у соці�
ально прийнятній формі у вигляді
конкретного впливу на прийняття
важливих законодавчих або вико�
навчих рішень.

Покоління № 5
Суть роботи «Фабрик думок» по�

лягає в колективній співтворчості, у
синтезі інтелектуального потенціалу
фахівців з різних галузей. Такий над�
галузевий підхід, коли кількість по�
зицій у сприйнятті того чи іншого пи�
тання породжує нову якість відпові�
дей на нього, дозволяє вирішувати
найскладніші завдання.

Принцип синтезу творчих енергій і
сьогодні залишається актуальним у
роботі «Фабрик думок», однак із ча�
сів створення RAND значних змін на�
були інструменти їхньої діяльності.

Виділяють кілька етапів у розвитку
«Фабрик думок» як інституту. У про�
цесі еволюції інструментів їхньої ро�
боти й трансформації їхньої соціаль�
ної ролі «Фабрики думок» пройшли
чотири етапи свого розвитку. Сьо�

годні — з розвитком інтернет�техно�
логій — сформувалося нове, п’яте,
покоління «мозкових центрів». Їхня
відмінна риса — широке застосуван�
ня мережних технологій і принципів
віртуального суспільства (віртуаль�
них корпорацій). «Фабрики думок
5�го покоління» організують високо�
професійних фахівців у мережеві вір�
туальні співтовариства для вирішен�
ня проблем різного масштабу й рівня
складності.

Ідея створення в Україні такого
типу «Фабрики думок» виникла пів�
тора року тому за ініціативи Миколи
Мартиненка та В’ячеслава Брюхо�
вецького.

Протягом декількох місяців було
розроблено концепцію й підготовле�
но проект «Всеукраїнська експертна
мережа». Його актуальність була для
фахівців очевидною, хоча, зрозумі�
ло, були й сумніви в тому, що він мо�
же бути успішно реалізований. Але,
дотримуючись принципу, що шлях у
тисячу миль починається з одного
кроку, експерти з різних сфер стали
поступово підключатися до роботи й
вносити свої пропозиції щодо роз�
витку проекту.

Оператором проекту й, можна
сказати, першою «Фабрикою думок»
з його розробки, запуску й підтримки
стала міжнародна команда співробіт�
ників Центру інтелектуальних ресур�
сів і технологій, керівниками якої ви�
ступили представники Експеримен�
тального фонду інтелектуальних ре�
сурсів на чолі з професором держуні�
верситету «Вища школа економіки»
Сергієм Степановим.

Зусиллями фахівців ЦІРТ був ство�
рений і запущений Інтернет�портал
«Всеукраїнська експертна мережа»,
який стартував у віртуальному прос�
торі на початку 2006 року.

Робота із залучення експертів з
усієї України почалася з проведення
низки інноваційно�продуктивних се�
мінарів з найактуальніших для укра�
їнського суспільства напрямків: осві�
та, політика та суспільство, економі�

* За матеріалами аналітичної доповіді агентства гуманітарних технологій http://xyz.org.ua/russian/win/discussion/think_tanks.html
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ка, охорона здоров’я. У їхній роботі
взяли участь фахівці різного рівня,
представники державних і приватних
організацій, вчені й практики.

Багато хто із запрошених фахівців
виказав готовність до співпраці й під�
тримав «відчайдушну команду» пер�
шопрохідників. Сьогодні вже можна
кваліфікувати роботу експертів на се�
мінарах як перші «міні�фабрики ду�
мок» в рамках мегапроекту ВЕМ.
З однією лише поправкою на те, що
вони проводилися в офлайн режимі,
а їхні учасники тільки готувалися до
того, щоб перейти до комунікацій і
дискусій у віртуальному просторі.

Старт, запуск,
нова реальність...

За підтримки експертів, які пові�
рили в майбутнє проекту, почався
процес перетворення ідеї на реаль�
ність.

Все більше фахівців почали
сприймати проект ВЕМ всерйоз і під�
ключатися до його роботи. Протягом
року помітно зросла й кількість, і
якість аналітичних матеріалів, що
публікувалися на порталі.

Цікаві та якісні результати було
отримано під час проведення експер�
тних опитувань з тієї чи іншої акту�
альної для суспільства проблеми.
Наприклад, «Яка коаліція в парла�
менті була б оптимальною» або «Ким
Україна може пишатися сьогодні».

Фахівці ЦІРТ, зі свого боку, нама�
галися зробити ресурс зручним і ко�
рисним для самих експертів, збіль�
шуючи кількість розділів і сервісів
порталу, оптимізуючи його роботу.
Як наслідок з’явилися такі міні�про�
екти як «Прогноз експерта», «Питан�
ня до юриста», «Питання до експер�
та» та ін.

На прохання експертів на порталі
було відкрито розділ «Бібліотека», де
сьогодні публікуються довідники й
енциклопедії, монографії й збірки,
наукові дослідження, доповіді й ди�
сертації та інші матеріали експертів
ВЕМ з різних тем і напрямків. У розді�
лі знайшли своє місце рідкісні книги,
раніше видані невеликим накладом і

в друкованому вигляді практично
вже недоступні. Серед них — моно�
графії В’ячеслава Брюховецького про
Ліну Костенко та про Миколу Зерова
(у самого автора залишився тільки
один екземпляр цієї книги). Багато з
опублікованих у розділі матеріалів іс�
нують поки що тільки в електронному
вигляді, як, наприклад, «Мала гірни�
ча енциклопедія» професора Воло�
димира Білецького.

Матеріали розділів «Аналітика» й
«Бібліотека» користуються популяр�
ністю не тільки серед експертів, але й
серед журналістів і особливо — се�
ред студентів українських ВНЗ.

Проблеми земні,
простір віртуальний,
експерти справжні

Поява в розділі «Аналітика» серві�
су «Коментарі» додало динаміки й
гостроти віртуальному спілкуванню
між експертами. Сьогодні сервіс фак�
тично відіграє роль форуму з пробле�
матики, порушеної в тій або іншій
аналітичній статті. Експерти обгово�
рюють, сперечаються, пропонують
свої способи вирішення, домовля�
ються про співробітництво. Гострі й
емоційні дискусії нерідко приводять
до вироблення реальних пропозицій
щодо вирішення проблем, «народ�
жують» програми розвитку територій
і галузей, проекти реформ і законо�
проекти. З огляду на значну частку
висококласних фахівців серед учас�
ників дискусій, можна без перебіль�
шення назвати такі віртуальні круглі
столи прототипом майбутніх «Фаб�
рик думок».

Навесні 2006 року на порталі
стартував проект «Актуальна тема»,
який дозволив систематизувати ро�
боту експертів у віртуальному прос�
торі та спрямувати її на отримання
реальних інтелектуальних продуктів.
Ідея проекту полягала в тому, щоб
створити на порталі перші проектно�
експертні групи за темами, які хви�
люють суспільство й вимагають вирі�
шення; вивести роботу експертного
співтовариства на надгалузевий рі�
вень, коли та чи інша проблема роз�

глядається з різних професійних по�
зицій: економічних, політичних,
культурних, філологічних... Кожен
фахівець, при бажанні, знайшов у
ній свій аспект професійної зацікав�
леності. Таким чином, погляд на
проблему ставав більш об’ємним і
багатогранним.

На одному з етапів розгортання
проекту експертів так зацікавила те�
ма національної ідеї України, що ве�
лика кількість і висока якість статей
дозволили редакції підготувати до
друку збірку серйозної аналітики.
Ця збірка стала першим серйозним
продуктом діяльності Всеукраїнської
експертної мережі за минулий пері�
од. Ознайомитися з матеріалами
збірки можна буде вже навесні
2007 року.

Експерти обирають Мережу
Для підвищення якості контентно�

го наповнення порталу й залучення
до роботи в проекті ВЕМ експертів з
усієї України (створення експертної
панелі) було створено регіональний
відділ ЦІРТ і зовнішню службу регіо�
нальних координаторів, які сьогодні
працюють в 20 з 27 регіонів України
(в Одесі навіть працює регіональне
представництво ВЕМ).

В 10 областях України регіональ�
ною службою були підготовлені й
проведені прес�конференції, на яких
експерти з регіонів довідалися про
проект, його цілі, завдання й ті мож�
ливості, які він відкриває.

Завдяки роботі регіональної
служби, кількість фахівців, що отри�
мали акредитацію експерта ВЕМ,
зросла в кілька разів і перевищила
сьогодні 1500 чоловік.

Діяльність Всеукраїнської експер�
тної мережі зацікавила й закордон�
них експертів. Вони не тільки зверта�
ються до матеріалів порталу, але й
реєструються як експерти ВЕМ, публі�
кують на порталі власні аналітичні ма�
теріали. До Мережі, крім українських
фахівців, входять експерти з Росії, Ні�
меччини, США, Канади, Китаю тощо.

Сьогодні у рамках проекту реалі�
зується кілька партнерських програм
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(проведення експертних опитувань,
обмін інформацією, проведення
спільних заходів: круглих столів, фо�
румів і ін.). Серед партнерських орга�
нізацій Мережі — Експерименталь�
ний фонд інтелектуальних ресурсів
(Москва), Національний університет
«Києво�Могилянська академія»,
Український центр економічних і по�
літичних досліджень ім. О. Разумко�
ва, Рада конкурентоспроможності
України, Асоціація агентств регіо�
нального розвитку України, універ�
ситет Париж V. Рене Декарта, фран�
цузька організація розвитку творчого
потенціалу CREA�France, Всеукра�
їнська рада захисту прав і безпеки
пацієнтів, Всеукраїнський проект за�
хисту прав лікарів, КМАПО
ім. П. Л. Шупика, Український куль�
турологічний центр у Донецьку, При�
карпатський науково�аналітичний
центр, Одеський музей живопису
ХХ століття, Міжнародна юридична
компанія LEX�Україна, Київський на�
ціональний університет ім. Тараса
Шевченка, Луганський національний
педагогічний університет, Харківсь�
кий державний університет ім.
В. Н. Каразіна, Одеський державний
університет, різні компанії, науково�
дослідні й аналітичні організації, ВНЗ,
засоби масової інформації тощо.

Всеукраїнська експертна мережа
була представлена на багатьох гро�
мадських і культурних форумах як в
Україні, так і за кордоном. Серед них
можна назвати IV Міжнародний конг�
рес українців, Паризьку міжнародну
конференцію з розвитку творчого по�
тенціалу, засідання Асамблеї ділових
кіл України, інаугурацію Міжнародної
федерації молодих лідерів і підприєм�
ців (JCI), велику кількість прес�конфе�
ренцій, круглих столів, семінарів.

Із проханням порекомендувати
того чи іншого експерта ВЕМ до
ЦІРТу звертаються представники за�
собів масової інформації (5 канал,
Перший національний канал, газета
«Комсомольська правда», журнал
«Нова торгівля» та ін.). Багато жур�
налістів використовують матеріали
порталу для підготовки своїх статей.

Експертів Мережі цитують різні ви�
дання, на їхню думку посилаються,
до них звертаються за коментарями
й прогнозами. Понад 150 експерт�
них матеріалів порталу було репуб�
ліковано в різних українських та за�
кордонних друкованих і електрон�
них ЗМІ.

Прогрес як перспектива
Темпи розвитку проекту ВЕМ зди�

вували тільки скептиків. Для коман�

ди ЦІРТ і для самих експертів такий
прогрес лише підтвердив, що обра�
ний напрямок руху — вірний, а ре�
зультат — прямо пропорційний ви�
траченим зусиллям.

Сьогодні Всеукраїнська експерт�
на мережа підійшла до наступного
етапу свого розвитку, подавши до
Міністерства юстиції документи на
реєстрацію Всеукраїнської гро�
мадської організації «Експерти
України».
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Для Всеукраїнської експертної ме�
режі 2006 рік виявився досить плідним.
Закономірним підсумком її роботи ста�
ло створення на базі ВЕМ Всеукраїнсь�
кої громадської організації «Експерти
України». 27 січня в Києві відбулися
установчі збори за участі делегатів з
18 областей України, науковців, предс�
тавників освітніх та аналітичних закла�
дів. Президентом ВГО «Експерти Украї�
ни» було обрано президента (ректора)
Національного університету «Києво�
Могилянська академія» професора
В’ячеслава Брюховецького.

«Експерти України» мають на меті
працювати не лише над аналізом
проблем та розробкою стратегічних
проектів, а й надавати експертний
супровід виробленню державної полі�

тики та брати активну участь у її по�
дальшому втіленні.

Для вирішення поставлених завдань
експерти співпрацюватимуть як з держав�
ними органами, так і з представниками ін�
ших громадських організацій та аналітич�
них центрів. Одним із головних принципів

створення організації є принцип політич�
ної неангажованості: ВГО об’єднуватиме
експертів�професіоналів різних галузей з
різними політичними поглядами, буде
взаємодіяти з усіма без винятку політич�
ними силами, залишаючись при цьому
незалежною від будь�якої з них.

Всеукраїнська громадська

організація «Експерти України»

Â’ÿ÷åñëàâ Áðþõîâåöüêèé:
— Ñòâîðåííÿ îðãàí³çàö³¿ — íå ïðîñòî çàáàãàíêà

÷è âèïë³ä êàá³íåòíèõ ì³ðêóâàíü. ª äóæå áàãàòî ïè-
òàíü, â³äïîâ³äåé íà ÿê³ í³ âëàäà, í³ îêðåì³ ïîë³òè÷í³
ñèëè äàòè íå ìîæóòü. Åêñïåðòíå ñï³âòîâàðèñòâî ïî-
âèííî çðîáèòè âñå, àáè áóòè íå ò³ëüêè ïî÷óòèì, à é
çàòðåáóâàíèì! ² öå îäíà ç îñíîâíèõ ö³ëåé ãðîìàäñü-
êî¿ îðãàí³çàö³¿, ÿêó ìè ñüîãîäí³ çàïî÷àòêîâóºìî.

КК ОО ММ АА НН ДД АА

ФАБРИКА ДУМОК

ВЕМ



9

І не тільки гордість Всеукраїнської експертної мережі, а й, безумовно, гордість України, гордість усьо$

го людства, оскільки інтелектуальна співтворчість не визнає кордонів.

Портал ВЕМ надав фахівцям можливість не тільки вільно озвучити свої погляди, а й виставити їх на

загальне громадське обговорення. Протягом року багато хто з експертів ВЕМ отримав від колег оцін$

ку власних наукових та творчих здобутків. Ніхто не захищав дисертації і не здобував наукові ступе$

ні, ніхто не роздавав нагороди і не присвоював звання, але всі експерти ВЕМ протягом року мали

можливість на практиці довести рівень своєї фаховості. Інколи коментаторам того чи іншого аналі$

тичного матеріалу (колегам$експертам чи пересічним громадянам) вдавалося продемонструвати по$

милковість чи міфологічність тієї чи іншої запропонованої авторами парадигми, змушуючи решту чи$

тачів замислитися й шукати альтернативних та більш ефективних шляхів розв’язання пекучих проб$

лем суспільства. Тим експертам, хто не побоявся шляхом оприлюднення «скласти іспит» на власну

експертоздатність, — наша пошана.

Подяка всім, хто повірив у потенціал проекту «Всеукраїнська експертна мережа», хто нарощував йо$

го разом із нами. Це понад 1500 акредитованих та понад 3000 зареєстрованих користувачів порталу.

Подяка всім, хто, навіть без реєстрації, читає експертні матеріали, коментує, сперечається, вишукую$

чи зерно істини.

На жаль, журнальний формат не дозволяє згадати кожного з понад 500 наших авторів, тих, хто про$

тягом минулого року надіслав свої аналітичні матеріали для публікації у різних розділах порталу.

Але, як і всюди, серед експертів ВЕМ визначилися свої лідери, найактивніші, найрозумніші, найціка$

віші. Їхні імена ми занесли до нашої віртуальної Дошки пошани:

Експерти –

це наша

гордість!

ЕКСПЕРТИ

ВЕМ
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Дошка пошани
ПІБ експерта Звання, посада Галузь Місто Номінація Цифри

Акімова

Ірина

Михайлівна

Кандидат економічних наук, генеральний директор
Аналітичного центру Бюро економічної і соціальної
технології

Економіка Київ

За найточніші прогнози з
економіки, цікаві статті,
моральну та інтелектуальну
підтримку

3 науково�аналітичні
матеріали, власні і у
співавторстві, 4 прогнози

Бабушкін

Олександр

Аврамович

Лікар�сексопатолог
Охорона
здоров'я

Чернігів

За цікаві статті та пропозиції у
галузі охорони здоров'я та
величезну кількість коментарів,
навіть у віршах

7 аналітичних матеріалів,
1 прогноз, десятки
коментарів до статей

Барматова

Світлана

Петрівна

Кандидат соціологічних наук, професор факультету
соціології Міжнародного Соломонового
університету, доцент кафедри соціології НаУКМА,
викладач Вищої школи соціології Інституту соціології
НАН України, директор Аналітичного центру
вивчення суспільства

Політика та
суспільство

Київ
За влучні поради, статті,
коментарі та моральну
підтримку

3 аналітичні матеріали,
коментарі

Бєлий

Володимир

Іванович

Заступник директора з навчально�виховної роботи
фізико�технічного ліцею при Херсонському
національному технічному та Дніпропетровському
національному університетах Херсонської міської ради

Освіта Херсон
За найбільшу кількість
аналітичних матеріалів у галузі
освіти

18 аналітичних матеріалів,
коментарі

Білецький

Володимир

Стефанович

Доктор технічних наук, професор Донецького
національного технічного університету, шеф�
редактор аналітично�інформаційного журналу «Схід»

Політика та
суспільство,
Економіка,
Культура

Донецьк

За величезну кількість наукових
матеріалів, коментарі,
переважну більшість матеріалів
розділу «Бібліотека», корисні
поради, моральну та
інтелектуальну підтримку

12 науково�аналітичних
матеріалів власного
авторства, понад 60
матеріалів інших авторів
розділу «Аналітика»,
переважна більшість
матеріалів розділу
«Бібліотека», коментарі

Бобров

Олег

Євгенович

Доктор медичних наук, професор, академік УАН,
завідувач кафедри хірургії та судинної хірургії
Національної медичної академії післядипломної
освіти ім. П.Л. Шупика, консультант міжнародної
юридичної компанії LEX�Україна, лідер
Всеукраїнського проекту по захисту прав лікарів

Охорона
здоров'я

Київ
За найгостріші та найбільш
резонансні аналітичні матеріали
галузі охорони здоров'я

9 аналітичних матеріалів,
1 прогноз

Брюховецький

В'ячеслав

Степанович,

Президент Всеукраїнської експертної мережі,
Кандидат педагогічних наук, доктор філологічних
наук, член Спілки письменників України, президент
(ректор) Національного університету «Києво�
Могилянська академія», голова Комісії з державних
нагород і геральдики при Президентові України,
член Національної комісії України у справах
ЮНЕСКО, Національної ради з питань культури при
Президентові України, комітету з Національної
премії України імені Тараса Шевченка, робочої групи
з розроблення концепції розвитку наукової сфери,
член Спілки письменників України

Політика та
суспільство,

Культура
Київ

За найкращу ініціативу 2006
р. — ідею створення
Всеукраїнської експертної
мережі

3 аналітичні матеріали,
прес�конференції та
інтерв'ю з приводу
створення ВЕМ

Єрмолаєв

Андрій

Васильович

Політолог, президент Центру соціальних досліджень
«Софія»

Політика та
суспільство

Київ
За цікаві матеріали, моральну та
інтелектуальну підтримку

2 науково�аналітичні
матеріали, 3 прогнози

Клепко

Сергій

Федорович

Кандидат філософських наук, доцент,
проректор з наукової роботи, завідуючий кафедрою
філософії і економіки освіти Полтавського обласного
інституту післядипломної педагогічної освіт
ім. М.В. Остроградського

Освіта Полтава
За найрозумніші науково�
аналітичні матеріали у галузі
освіти

3 науково�аналітичні
матеріали

Лисицький

Віктор

Іванович

Кандидат економічних наук, радник голови
правління ПриватБанку, віце�президент Асоціації
суднобудівників України «Укрсудпром», Урядовий
секретар КМУ (1999–2001 рр.)

Економіка Київ

За найбільшу кількість цікавих
аналітичних матеріалів у галузі
економіки, прогнози та
коментарі

9 аналітичних матеріалів,
1 прогноз, коментарі

ЕКСПЕРТИ

ВЕМ
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Дошка пошани
ПІБ експерта Звання, посада Галузь Місто Номінація Цифри

Михальська

Ніна

Вікторівна

Політико�правовий експерт, консультант з питань
публічного права, редактор політико�правового
порталу Політ"YOUTH

Політика та
суспільство

Київ
За найбільшу кількість
матеріалів у галузі політики та
суспільних відносин 

18 аналітичних
матеріалів, 2 прогнози,
матеріали  та прогнози
до розділу «Бібліотека»

Невінчана

Наталія

Віталіївна

Заслужений вчитель України, заступник директора з
навчально�виховної роботи гімназії «Києво�
Могилянський колегіум», старший екзаменатор
Київського регіонального центру зовнішнього
тестування

Освіта Київ
За найперші матеріали у галузі
освіти, моральну та ідейну
підтримку

2 аналітичні матеріали,
1 прогноз

Попович

Мирослав

Володимирович

Доктор філософських наук, професор, директор
Інституту філософії ім. Г. Сковороди НАН України

Політика та
суспільство,

Культура
Київ

За цікаві матеріали, моральну
та інтелектуальну підтримку

3 аналітичні матеріали,
1 прогноз, коментарі

Рощін

Володимир

Костянтинович

Начальник відділу дослідження ринків Другого
Управління досліджень і розслідувань
Антимонопольного комітету України

Економіка Київ
За цікаві матеріали, моральну
та інтелектуальну підтримку

2 аналітичні матеріали,
4 прогнози

Сіденко

Володимир

Романович

Доктор економічних наук, головний науковий
співробітник Інституту економіки та прогнозування
НАН України

Економіка Київ

За найперший аналітичний
матеріал у галузі економіки,
прогнози, моральну та
інтелектуальну підтримку

1 аналітичний матеріал,
3 прогнози

Сосницький

Леонід

Романович

Політолог, заступник головного редактора газети
"Запорозька Січ"

Політика та
суспільство

Запоріжжя

За найбільшу кількість
аналітичних матеріалів у галузі
політики та суспільних
відносин, за найбільш
резонансні матеріали порталу

15 аналітичних
матеріалів

Толстов

Сергій

Валеріанович

Кандидат історичних наук, провідний науковий
співробітник Інституту світової економіки і
міжнародних відносин НАН України, директор
Інституту політичного аналізу і міжнародних
досліджень

Політика та
суспільство

Київ
За найрозумніші наукові
матеріали та прогнози у галузі
політики та суспільних відносин

2 аналітичні матеріали,
3 прогнози

Фесенко

Володимир

В'ячеславович

Кандидат філософських наук, політолог, голова
правління Центру прикладних політичних
досліджень «ПЕНТА»

Київ

За найточніші прогнози та
цікаві матеріали у галузі
політики та суспільних
відносин, моральну та
інтелектуальну підтримку

2 аналітичні матеріали,
5 прогнозів

Шукевич

Юрій

Володимирович

Директор Фінансового ліцею міста Києва Освіта Київ
За найперші матеріали у галузі
освіти, моральну та ідейну
підтримку

6 аналітичних
матеріалів

Шуляк

Олександр

Владиславович

Доктор медичних наук, професор кафедри урології
Львівського медичного університету ім. Данила
Галицького, учасник Всеукраїнського проекту по
захисту прав лікарів та Вільних профспілок Львову

Охорона
здоров'я

Львів

За найбільшу кількість
матеріалів у галузі охорони
здоров'я, моральну та ідейну
підтримку

12 аналітичних
матеріалів, власних і у
співавторстві, коментарі

ЕКСПЕРТИ

ВЕМ
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Чому національна ідея?
2006 рік в Україні виявився настільки

багатим на внутрішньополітичні події,
що і редакція порталу, і експерти ВЕМ
просто змушені були на них реагувати,
давати оцінки, прогнозувати наслідки
тих чи інших кроків діючих політиків. 

Протиріччя в боротьбі за державні
посади серед «помаранчевих», довгі
переговори про створення коаліції
більшості у Верховній Раді, болісні
пошуки Президентом надійних союз�
ників, явлення народу антикризової
коаліції, призначення прем’єр�мініст�
ром Віктора Януковича, підписання
Універсалу, перемоги й поразки полі�
тиків у контексті цієї низки подій, і
притому — все на очах, все достатньо
відкрито (багато в чому — завдяки
безустанній праці політологів і самих
політиків, стурбованих піаром).

Взагалі це є позитивною ознакою:
суспільство повинне знати своїх героїв,
а політична транспарентність свідчить
про наявність в Україні демократії як
мінімум у вигляді опозиції, яка перма�
нентно змінює кольори, не зовсім за�
лежних від влади й олігархів ЗМІ, пред�
ставників громадянського суспільства,
які мають різні політичні погляди і, го�
ловне, ризикують говорити чесно.

Обговорення вищезгаданих полі�
тичних подій на порталі ВЕМ також
проходило в різних формах. Експерти
дискутували на форумі, писали се�
рйозні (й не дуже) аналітичні статті,
брали участь в експертних опитуван�
нях і давали свої прогнози.

Якщо коротко підбити підсумки
проведеної дискусії, то можна виділи�
ти наступні гіпотези:

1. Для поступального розвитку
держави необхідні фактори, що сти�
мулюють цей процес і консолідують
націю.

2. Одним із таких факторів може
стати національна ідея, сформулюва�
ти яку, щоправда, досить складно.
Виходить або щось банальне, що
влаштовує всіх, але не здатне надих�
нути на подвиг, або спірне, що скорі�
ше «розламує» націю на частини, аніж
об’єднує її.

3. Із приводу пошуку (формування)
національної ідеї експерти виділяють
наступні можливі імперативи:

• національну ідею варто шукати в
історико�культурному, мовному, мі�
фологічному пластах життя;

• національну ідею можна виявити
в сьогоденні шляхом спеціальних до�
сліджень, у тому числі соціологічних;

• національну ідею потрібно сфор�
мулювати, виходячи з пріоритетів дер�
жавного будівництва, а потім послі�
довно «впроваджувати» в громадську
свідомість.

Не ризикуючи братися за узагаль�
нення змістовного характеру, ми
дійшли висновку, що почату в рамках
Всеукраїнської експертної мережі ро�
боту треба продовжити. Принаймні, у
двох конкретних формах.

По�перше, представити гро�
мадськості найцікавіші статті наших
експертів, які з різних позицій освіт�
люють проблему пошуку або форму�
вання національної ідеї в Україні.
Ми впевнені, що неупереджена, не�
тенденційна добірка матеріалів збір�
ки буде цікавою для широкого кола
читачів.

По�друге, ми зрозуміли, що в
рамках Всеукраїнської експертної
мережі можна створити щось на
кшталт віртуальної «Фабрики думок»
на цю тему, вийти за рамки суто дис�
кусійної форми обговорення, виро�
бити, а потім запропонувати суспіль�
ству власну концепцію ідеї, здатної
об’єднати націю.

Цю роботу ми плануємо провести в
2007 році.

Як комплектується збірник?
Принципи добору матеріалів до

збірки ВЕМ досить прості й зрозумілі.
Це аналітичні статті або дослідження:

• розміщені в 2006 році на порталі
ВЕМ, які викликали інтерес у читачів і
отримали найбільшу кількість відгуків;

• присвячені темі національної ідеї
або окремим аспектам, що розгляда�
ють розвиток української державності;

• адекватні за формою й змістом
вимогам, які зазвичай ставляться до
видань наукового або експертного ха�
рактеру.

Ми не прагнули надавати префе�
ренції тим чи іншим авторам, тому в
нашій збірці будуть представлені екс�
перти з різних регіонів країни, у тому
числі ті, що працюють у Києві, в облас�
них центрах Заходу й Сходу України.
Сьогодні в списку авторів — більше
двадцяти фахівців, що представляють
галузі охорони здоров’я, культури,
освіти, політики, економіки.

Публікація збірки відбудеться в бе�
резні�квітні 2007 року.

Упорядники збірника Дмитро Разу�
мов, Станіслав Шумлянський, Олена
Судакова.

Україна: у пошуках
національної ідеї
Редакція Інтернет$порталу «Всеукраїнська експертна мере$

жа» готує до випуску першу збірку статей експертів, при$

свячену темі національної ідеї в контексті розвитку укра$

їнської державності. До збірки увійдуть матеріали, опубліко$

вані на порталі, надіслані авторами протягом 2006 року або

підготовлені спеціально для цього видання.
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— Проект ВЭС является одним из зна�
ковых этапов в моем профессиональном
развитии, поскольку он интегрировал в
себе две относительно независимые до
этого формы моего существования в об�
ласти политического, социально�техно�
логического консалтинга и консалтинга
психологического.

Одна линия началась еще с факультета
психологии Московского университета,
где я занимался исследованиями развития
творческого потенциала, совершенство�
вания и повышения эффективности ин�
теллектуальных ресурсов отдельного че�
ловека и целых организаций. Вторая ли�
ния была начата в процессе работы в Ака�
демии государственной службы при Пре�
зиденте РФ, где я занимался вопросами
общественно�политических процессов и
социальных технологий, позволяющих
достигать эффективности в построении
стратегий развития целых территорий или
крупных корпоративных субъектов.

Идея создания сетевого проекта
«Фабрики фабрик мысли» (сегодня их
называют еще Think Net) на постсовет�
ском пространстве родилась три года на�
зад. Мы создали рабочую группу, кото�
рая институализировалась в качестве
Экспериментального фонда интеллекту�
альных ресурсов и разработала концеп�
цию и методологию «сетевой фабрики
фабрик мыслей». Проект начал развора�
чиваться под условным названием
«Topmind». Однако из�за недостаточного
финансирования он, к сожалению, не по�
лучил серьезного развития.

Когда меня и моих коллег из Экспери�
ментального фонда интеллектуальных
ресурсов пригласили принять участие в
создании подобного проекта в Украине, я

с радостью откликнулся. Имея разносто�
ронний опыт реализации крупных проек�
тов, я ехал сюда с некоторым скепсисом.
Но, видимо, в силу сложившихся полити�
ческих и социальных условий, востребо�
ванность такого рода идей в Украине ока�
залась гораздо выше, чем в России (хотя в
России эти идеи, не сомневаюсь, посте�
пенно станут востребованными).

Проект создания Всеукраинской экспер�
тной сети по инициативе и при активном
участии В. С. Брюховецкого и Н. В. Марты�
ненко, видимо, родился под счастливой
звездой! Идея возникла всего около полуто�
ра лет назад, но уже сегодня можно гово�
рить о том, что этот проект сумел вырасти в
достаточно зрелое явление. Я надеюсь, что
буквально через полгода�год он займет
свое место в первой сотне, а года через два
войдет в первую десятку проектных движе�
ний, значимых для развития Украины, ее
политического, общественного, професси�
онального, экспертного истеблишмента.

Хочу отметить, что у нас сложилась
очень интересная интернациональная
команда, и без моих коллег — Разумова
Дмитрия Яковлевича, Растянникова Пав�
ла Викторовича, Барабановой Ирины
Аркадьевны, Гальченко Павла Андрее�
вича, Судаковой Елены Николаевны,
Кобзаря Владимира Федоровича, Найш�
тетика Евгения Владимировича и других,
которые на этапе старта сделали доста�
точно серьезные вложения в проект
(в первую очередь — интеллектуальные
и личностные), без их энтузиазма, их ра�
ботоспособности, их творческого потен�
циала проект вряд ли мог состояться.

Потенциал проекта ВЭС сосредоточен
на переднем крае бытия современного
человека — сфере творческого мышле�
ния и творческих коммуникаций. Идея
«мыслящей сети» — фабрики мысли пя�
того поколения — состоит в том, чтобы
объединить могущество коммуникатив�
ных технологий (в первую очередь Интер�
нета, но не только его) и технологий орга�
низации творческой деятельности.

На мой взгляд, нам вполне удалось за
счет создания особой творческой среды осу�
ществить своеобразный синтез конструктив�
ных идей и творческого потенциала людей.

Государственные проекты, финанси�
руемые за счет бюджета, часто напоми�
нают, образно говоря, реакцию ядерного
деления. В процессе деления «финансо�

вого пирога» из госбюджета какая�то
«полезная энергия», безусловно, выде�
ляется и идет частично на дело, но боль�
шая ее часть, к сожалению, поглощается
административным пространством, рас�
пыляется на второстепенное.

Проект ВЭС как альтернатива многим
государственным проектам построен не
по модели «деления тяжелых ядер»
(большого финансового ресурса), а на
модели «синтеза легких элементов»
(творческих энергий энтузиастов). Эф�
фект такого синтеза во много раз превы�
шает энергию деления. Примером этого
является наше Солнце, «работающее»
миллиарды лет на энергии синтеза лег�
ких частиц — изотопов водорода.

Интеграция продуктивной энергии
экспертов ВЭС создает эффект интеллек�
туального «термоядерного синтеза» и
творческого горения, которое сможет
«обогреть» своим «теплом» всю Украину.
Сегодня этот процесс начинает набирать
все больше силы, мы уже выходим на
предельные режимы работы небольшо�
го количества сотрудников операцион�
ного центра сети — ЦИРТ.

Сегодня человечество все еще бьется
над проблемой управления термоядер�
ным синтезом, и мне кажется, что мы в
определенной степени овладели секре�
тами управления «термоядерным синте�
зом» творческих энергий.

Я надеюсь, что наш проект сможет
стать своеобразным примером эффек�
тивности подобной методологии работы,
который можно будет транслировать не
только в Украине, но и на всем постсовет�
ском пространстве в различных сферах:
общественной, политической, экономи�
ческой, гуманитарной.

Хочу поздравить всех, кто вложил
свой ум, энергию и опыт в этот самый
сложный период становления проекта с
хорошим, красивым результатом, с ко�
торым мы подошли к окончанию
2006 года. Это, прежде всего, эксперт�
ное сообщество нашего портала, коор�
динаторы проекта в регионах и тот не�
большой, но слаженный коллектив («на�
дежды маленький оркестрик под управ�
лением любви»), который работает в ки�
евском офисе.

Поздравляю всех с удачным заверше�
нием 2006 года и началом следующего!

Сергій Степанов, доктор психології, генеральний директор проекту ВЕМ, про?

фесор держуніверситету «Вища школа економіки», Голова МОО «Інститут проб?

лем рефлексивної акмеології»:
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Сам статус эксперта предполагает высокий уровень профессионализма в узкой области зна$

ний или в узкой отрасли человеческой деятельности.

27.10.06 | Світлана Гавриленко

Этическая компонента
в деятельности эксперта
Коментарів (6)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Хочется обсудить прежде всего со�
отношение научных знаний и этики.
Это непростой вопрос с множеством
аспектов. Возможно, мы несколько
сгустим краски, если выскажем тезис о
том, что наука и мораль в современ�
ном мире не всегда связаны между со�
бой положительной корреляционной
зависимостью.

В самой системе современного об�
разования, от начального школьного
до высшего академического уровня, к
сожалению, не предусмотрены ника�
кие моральные и нравственные крите�
рии для оценки статуса специалиста.
А здравый смысл и опыт подсказывают
нам, что многие сегодняшние глобаль�
ные проблемы человечества — эколо�
гические, политические, экономи�
ческие, являются следствиями де�
ятельности высоко интеллектуально
развитых людей, преследующих лич�
ные или корпоративные эгоистические
цели и не являющихся носителями вы�
сокой нравственности и общечелове�
ческой морали.

В более ранние периоды истории
была несколько иная ситуация. Как из�
вестно, научные лаборатории и уни�
верситеты ведут свое начало от монас�
тырей, где начальный этап послушни�
чества как раз и приучал молодого че�
ловека к аскетизму, смирению, послу�
шанию, вырабатывал иерархию жиз�
ненных ценностей, формируя внутрен�
ний нравственный стержень личности.
И только затем, при наличии опреде�
ленных способностей и желания, кан�
дидат приобщался к науке и мог участ�
вовать в преподавании или научных
изысканиях. Великие ученые древнос�
ти, такие как Ньютон, Декарт, Пифа�
гор, Авиценна, нам известны не только
как носители новых идей и глубоких
научных знаний, но и как люди высоко
нравственные. Соединение познания
мира и этики жизни порождали техно�
логии, которые не были столь пагубны
для человека и природы в сравнении с
сегодняшними.

Правда, есть и другая сторона про�
цесса познания мира. Искренний, бес�
корыстный и заинтересованный в по�
иске истины, стремящийся проникнуть

своим умом в устройство мира, обна�
руживает в нем законы красоты и гар�
монии, мимо которых невозможно
пройти. Поневоле он начинает пони�
мать всеобщий характер этих законов
и их неизменность для физической и
психической сфер бытия.

Гармония мира, как бы по индук�
ции, пробуждает внутри человека из�
вечные нравственные законы, импе�
ративы его истинной сущности, оду�
хотворяя его жизненный путь. И в
этом состоит формирующая суть про�
цесса познания мира, если он обус�
ловлен чистым намерением, незави�
симо от того, какой путь избран для
такого познания, путь науки, искус�
ства, религии, философии или поли�
тики. Несоответствие между ожидае�
мыми благими возможностями ис�
пользования научных новаций и их
практическим воплощением было
трагедией многих гениев современ�
ности. Достаточно напомнить исто�
рию академика Сахарова.

Наука как форма познания мира
для современной эпохи является оп�
ределяющей, основной, вот почему
нравственность, моральность, этика
должны определять формы внедре�
ния науки в жизнь, технологические
схемы, методологию использования
интеллектуального богатства челове�
чества.

Это всеобщая проблема, и пути ее
решения следует искать сообща, на
уровне институтов мирового сообщес�
тва: ООН, ЮНЕСКО, ЮНИСЭФ и др.
Отрадно отметить, что при ООН уже
создан департамент, занимающийся
этикой науки и технологий. Наука и
этика должны прийти к соприкоснове�
нию, причем, начиная с самого своего
основания, с системы начального об�

разования и воспитания, а не с вер�
хушки айсберга, где продуцируются
научные концепции и технологии пе�
реустройства жизни.

Коснемся теперь деятельности экс�
перта. Свои высокие научные познания
в узкой области знаний ему приходит�
ся применять, как правило, в специфи�
ческих условиях. Ведь к услугам экс�
перта обращаются в тех случаях, когда
имеются определенные опасения или
разногласия, противоречивые мнения,
различное видение развития процес�
сов, то есть, по существу, когда имеет�
ся конфликт.

В этом случае эксперт должен про�
демонстрировать свою непредвзя�
тость, способность проанализировать
ситуацию непредубежденно и под�
няться над уровнем личностного восп�
риятия, которое способно только усу�
губить конфликт. Это требует от экс�

В о л о д и м и р

Б і л е ц ь к и й ,
доктор техніч�
них наук, про�
фесор Донець�
кого національ�
ного технічного
університету,
дійсний член

Наукового товариства імені
Шевченка та Академії економіч�
них наук України (м. Донецьк):

— Тільки професіоналізм надає
нам усім шанс на всебічний про�
рив, а непрофесіоналізм може
загубити будь�яку справу.
Всеукраїнська експертна мере�
жа дає можливість професіона�
лам�експертам представити
свою продукцію, зробити її до�
ступною для широкого загалу
політиків, ділових людей, на�
уковців, освітян. Це, безсумнів�
но, сприяє виробленню якісних
рішень на всіх рівнях. Україні по�
трібні ПРОФЕСІОНАЛИ в усіх
сферах діяльності. І «на своїх
місцях». Портал «Всеукраїнська
експертна мережа» працює са�
ме на таку ідею.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

«Есть две вещи, которые по�

трясают меня до глубины ду�

ши, — это звездное небо над

головою и нравственный за�

кон внутри каждого человека».

Эммануил Кант
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перта высоких моральных качеств,
умения видеть за нагромождением
различных мнений и аргументов ис�
тинную природу конфликта, способ�
ности не поддаваться натиску более
агрессивной и напористой стороны
этого конфликта.

Наша недавняя история изобилует
примерами того, как претворялись в
жизнь проекты с заведомо пагубными
последствиями, как снимались с учета
памятники культуры перед их прива�
тизацией по заведомо заниженной
остаточной стоимости, как сертифици�
ровались по коррупционной схеме ме�
дицинские препараты, давно запре�
щенные в других странах. А ведь при
этом проводились экспертизы с
привлечением авторитетных специа�
листов, давались заключения, заседа�
ли комиссии.

В экспертном оценивании всегда
присутствует некоторая слабинка, уяз�
вимое место. Это объясняется наличи�
ем субъективного подхода, которого
невозможно избежать. Эксперт — это
всегда человек, существо несовершен�
ное. При всех своих профессиональ�
ных достоинствах, титулах, званиях и

дипломах он может совершить про�
фессиональную ошибку. Но умышлен�
но направленное в определенную сто�
рону экспертное заключение, которое
выпячивает одни данные и игнорирует
или преуменьшает другие, не является
профессиональной оплошностью, это
нравственный проступок.

Деятельность эксперта предполага�
ет принятие ответственности. Речь не
идет сейчас об уголовном кодексе.
В нашем законодательстве закреплены
международные стандарты ответст�
венности, и мы не обсуждаем их пе�
ресмотр. Но есть более глубокое тол�
кование ответственности, которое за�
трагивает честь и совесть человека как
гражданина страны, гражданина пла�
неты, гражданина мира. Это внутрен�
нее понятие, с которым человек живет
постоянно, от которого нельзя спря�
таться, которым трудно манипули�
ровать.

Можно обмануть государство, дру�
гих людей, но трудно обмануть самого
себя. Есть высшие законы мироздания,
которые естественны и неумолимы.
Даже если человеку удается обманы�
вать себя какое�то время, рано или
поздно эти законы напомнят ему о все�
общей взаимосвязи и взаимозависи�
мости. Только тот, кто живет в согла�
сии с этими законами, может чувство�
вать себя истинно свободным. Напом�
ню слова Канта: «Есть две вещи, кото�
рые потрясают меня до глубины ду�
ши, — это звездное небо над головою
и нравственный закон внутри каждого
человека».

Иногда экспертное оценивание,
проводимое для продвижения или
внедрения каких�либо проектов или
инновационных технологий, подго�
товленных в полном соответствии с
некими корпоративными нормами,
на первый взгляд, предполагает
чуть ли не автоматическое призна�
ние и формальную рекомендацию к
внедрению. Умение отойти от сте�
реотипа мышления, посмотреть на
привычные вещи как бы со стороны,
отнестись критически к шабло�
нам — именно эти качества характе�
ризуют внутреннюю свободу и не�

предвзятость, так необходимую в
экспертной деятельности. Привер�
женность истине иногда подвергает
эксперта серьезным испытаниям —
материальным или нематериаль�
ным искушениям, и в такой ситуа�
ции эксперт не всегда оказывается
на высоте.

Именно пробужденное внутри че�
ловека нравственное чувство делает
его неуязвимым для искушений наше�
го мира, в полной мере ответственным
перед собой, своим народом, приро�
дой и Вселенной, делает его свобод�
ным и непринужденным в своих про�
фессиональных действиях.

По большому счету, экспертом
следует признать того, кто наряду с
высокими профессиональными ка�
чествами обладает пробужденным
нравственным чувством. Это придает
его деятельности то ощущение исти�
ны, которое мы всегда интуитивно
улавливаем, к которому всегда стре�
мимся, но которое пока никто не сер�
тифицирует.

А что думают сами эксперты о нрав�
ственной стороне своей деятельности?

***

Коментарі
1 | 27.10.06 | Гість

Людський фактор є і завжди буде.
На моє переконання, в ВЕМ беруть

В о л о д и м и р

Фесенко, кан�
дидат філо�
софських наук,
голова правлін�
ня Центру при�
кладних полі�
тичних дослід�
жень «ПЕНТА»:

— Вне всякого сомнения, соз�
дание экспертной сети перс�
пективно. И не только для вза�
имодействия с органами влас�
ти, но и для реализации масш�
табных проектов, формулиро�
вания повестки дня развития
страны, формулирования стра�
тегических предложений. Идея
такого проекта висела в возду�
хе. Такую инициативу можно
только приветствовать.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

Многие сегодняшние

глобальные проблемы
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участь більшість професіоналів і
порядних членів суспільства. Вра�
ховуючи суспільно�політичні про�
цеси в Україні, стаття актуальна.
Може, потрібен кодекс честі екс�
перта?
2 | 27.10.06 | Гість

Згоден. Чи може прийняти етичний
кодекс експерта ВЕМ? Може,
сформуємо експертну групу?
3 | 30.10.06 | Гість

Микола Вареник (тел. роб. 206�04�43) —
підтримую пропозицію гостя № 2.
Як перший крок — зв’язатися із ав�
тором статті Світланою Гаврилен�
ко. Всім успіху.
4 | 30.10.06 | Світлана Йосипів�

на Гавриленко

Світлана Гавриленко, роб 287�81�
43. Пропоную створити робочу
групу для розробки основних по�
ложень Кодексу честі експерта
України.

Комітет з етики та гуманітарної екс�
пертизи допоможе оформити їх та
висунути для подальшого обгово�
рення.
Прийняття такого документу, на
мою думку, повинен здійснити Фо�
рум експертів, або щось на зразок
загальних зборів ВЕМ. Вже після
цього цей документ набирає чин�
ності.
5 | 30.10.06 | Гість

Глазова Ганна

Страхование от ошибки эксперта—
еще одна острая тема для статьи.
6 | 14.11.06 | Василь Степано�

вич Федорчук

Мораль

Совість і мораль як складові етики
працювали при відсутності Консти�
туції у формі релігійних догматів і
являли собою «правила гри» в сус�
пільстві, лягли в основу протохрис�
тиянства; коли появились «органі�

зовані» суспільні утворення (імпе�
рії, держави) виникла необхідність
появи права. ПРАВО — це примус,
обов’язок. Спостерігаючи в Україні
розвиток подій, не можемо не ба�
чити, без персоніфікації, небажан�
ня політичної еліти «в темпі вальсу»
прописувати правила гри між со�
бою… (закон про Кабмін, реформа
влади чи нереформа), а для існу�
вання держави потрібно 10 000 за�
конів!!! Щодо експертів? Репутація,
а не прописи правил поведінки!
Зайдіть на сторінку «Охорона здо�
ров’я» і Ви побачите — медицина
задихається з�за відсутності зако�
нів, підзаконних актів, інструкцій,
службових циркулярів тощо. Юри�
дично містка сфера надзвичайно
специфічного напрямку залиша�
ється лише з «совістю». Люди добрі
до тих пір, поки їм нічого не зава�
жає бути добрими!

Äìèòðî Ðàçóìîâ, çàñòóïíèê ãåíåðàëüíîãî äèðåêòîðà ïðîåêòó
«Âñåóêðà¿íñüêà åêñïåðòíà ìåðåæà»:

— Çà 10 ëåò ðàáîòû â êîíñàëòèíãå ìíå äîâåëîñü ó÷àñòâîâàòü â äåñÿòêàõ ïðîåê-
òîâ. Êàê ïðàâèëî, íà âñåõ ýòàïàõ: ðàçðàáîòêè êîíöåïöèè, ðåàëèçàöèè, ïîäâåäå-
íèÿ èòîãîâ. Ïðè÷åì ýòè ïðîåêòû ðàçâîðà÷èâàëèñü íà ðàçíûõ òåððèòîðèÿõ è â
ðàçíûõ ñôåðàõ: áèçíåñå, óïðàâëåíèè, â îáëàñòè èíôîðìàöèîííûõ òåõíîëîãèé
è public relations. È ïîýòîìó ìîÿ ðàáîòà — ýòî ÷åðåäà íîâûõ âïå÷àòëåíèé, óíè-
êàëüíûõ âñòðå÷ è âñåãäà (Sic!) ëè÷íîñòíîãî è ïðîôåññèîíàëüíîãî ðîñòà.

Ñ÷èòàþ óêðàèíñêèé ïðîåêò îäíèì èç ñàìûõ (åñëè íå ñàìûì!) èíòåðåñíûõ. Õîòÿ íà÷èíàëñÿ îí
ñ î÷åíü ñìóòíîãî ïîíèìàíèÿ öåëåé è çàäà÷, ðåñóðñîâ, ðèñêîâ è ìåòîäîâ ðåàëèçàöèè ìàëîïî-
íÿòíûõ öåëåé.

Âíà÷àëå áûëî ñëîâî, è ñëîâî áûëî — «Ôàáðèêà ìûñëè». «Think tank» (äóìàþùèé òàíê). Êàê
åãî âûñòðîèòü, çàïóñòèòü, êóäà ïîòîì äâèãàòüñÿ — ãîä íàçàä âîïðîñîâ áûëî ÿâíî áîëüøå, ÷åì
îòâåòîâ. Ñîáñòâåííî ãîâîðÿ, è ñåé÷àñ âîïðîñû îñòàþòñÿ. Ìîæíî íàïèñàòü êíèãó î òîì, êàê ïî-
ñëåäîâàòåëüíî, ïðîáèðàÿñü ÷åðåç òåðíèè, ìû èñêàëè íà íèõ îòâåòû. È âñå æå ñåãîäíÿ ìû âû-
øëè íà óðîâåíü áîëåå èëè ìåíåå ÿñíîãî ïðåäñòàâëåíèÿ î òîì, êàê ñîçäàâàòü «ôàáðèêè ìûñëè»
ïÿòîãî ïîêîëåíèÿ (âèðòóàëüíûå òâîð÷åñêèå ëàáîðàòîðèè ýêñïåðòîâ-àíàëèòèêîâ è ïðîåêòàí-
òîâ), äëÿ ÷åãî îíè íóæíû, ÷åì äîëæíû çàíèìàòüñÿ.

ß èñêðåííå âåðþ, ÷òî ïðîåêò æèçíåñïîñîáåí, ÷òî ýêñïåðòíîå ñîîáùåñòâî Óêðàèíû ìîæåò êîíñî-
ëèäèðîâàòüñÿ, ïðåäúÿâèòü îáùåñòâó è âëàñòè ñâîþ ïîçèöèþ ïî ñàìûì âàæíûì äëÿ ñòðàíû âî-
ïðîñàì, ÷òî óæå â 2007 ãîäó ýôôåêòèâíî è ñ ïîëüçîé çàðàáîòàþò ýòè «ôàáðèêè ìûñëè». È âîò
÷òî åùå õî÷åòñÿ ñêàçàòü. Çà ïðîøåäøèé ãîä ÿ, êàê ìíå êàæåòñÿ, ïîíÿë (è ïîëþáèë!) Óêðàèíó —
ñî âñåìè åå ïðîòèâîðå÷èÿìè, ïðîáëåìàìè ðîñòà, ñ åå óíèêàëüíûìè ðåñóðñàìè, â òîì ÷èñëå —
èíòåëëåêòóàëüíûìè, ñ ëþäüìè, íåðàâíîäóøíûìè ê ñóäüáå ñâîåé ñòðàíû. È ÿ, áåëîðóñ, èñêðåí-
íå íàäåþñü, ÷òî êîãäà-íèáóäü íà ìîåé ðîäèíå òàêæå áóäóò ðåàëèçîâàíû ïîäîáíûå ïðîåêòû.

КК ОО ММ АА НН ДД АА
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Если проанализировать, как украинская тематика отражается на страницах западных ме$

диа, можно увидеть, как падает журналистский интерес к событиям в Киеве и окрестностях.

29.08.06 | Олександр Федута

Скучно, как в Швейцарии?
Коментарів (91)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Да что Запад — даже «не ровно
дышащее» к Украине российское те�
левидение после визита Януковича в
Сочи словно забыло о самой горячей,
еще вчера, точке в Содружестве Не�
зависимых Государств.

В чем дело? Почему пропал инте�
рес? Потому что революция прекра�
тилась. Началась эволюция. А эволю�
ция никому неинтересна, разве что
той стране, которая эволюционирует.
Кому, например, интересна Швейца�
рия? Кто в последний раз читал что�
нибудь о Швейцарии на страницах не
только украинских, но английских,
французских и немецких газет? Никто
и ничего не читал. Ибо Швейцария —
страна без потрясений. Государство,
основы которого непоколебимы.
Народ, не выходящий на площадь
в количестве, превышающем семью.

Я бы не стал объяснять падение
интереса к украинской тематике ис�
ключительно «мертвым сезоном»
в политической жизни. Не без этого,
конечно. Однако в Украине действи�
тельно перестало что�либо происхо�
дить. Выборы закончились. Началась
скучная повседневность.

Разумеется, повседневность
в Украине сильно отличается от по�
вседневности в Швейцарии. Но на ее
восприятие наложило свой отпечаток
и общее разочарование Запада
в последствиях украинской демокра�
тической революции.

Дело не в Януковиче. Дело в об�
щей тенденции. Треть народа прого�
лосовала за возврат к дореволюци�
онным временам. Значит, перемены
обратимы, если они вообще были,
эти перемены. Если они затронули
хоть как�то самую суть украинского
менталитета. Ибо революция только
тогда является революцией, когда
меняет мышление народа.

Или Майдан не был революцией?
Оставим этот вопрос профессору

Поповичу. С точки зрения филосо�
фии истории когда�нибудь мы полу�
чим на него ответ. Сейчас же вернем�
ся к тому, чем чревато такое тоталь�
ное падение интереса к украинской
тематике.

Украина устами своего президен�
та декларировала курс на европей�
скую и евроатлантическую интегра�
цию. Но европейские институты
устроены так, что без откровенного
лоббирования идеи принятия Украи�
ны, скажем, в состав Европейского
Союза на межгосударственном уров�
не не обойтись. Тем более — в об�
щественном мнении, играющем осо�
бую роль на Западе.

До сих пор традиционно функция
главного лоббиста интегрирования
Украины возлагалась Западом на
Польшу. Но сегодня интерес Польши
к Украине низок, как никогда. Глав�
ных редакторов ведущих польских
газет буквально тошнит от украин�
ской тематики: они уже запутались в
хитросплетениях коалиций, фрак�
ций, в противостоянии внутри партий
и за пределами оных. Даже визит ми�
нистра иностранных дел Украины
Богдана Тарасюка не вызвал в вар�
шавском журналистском истеблиш�
менте сколько�нибудь серьезного
интереса. Ну, как всегда: приедет,
расскажет, и ничем конкретным дело
не закончится. Мог и не приезжать!

Украина больше, чем кто бы то ни
было, нуждается сегодня в отлажен�
ной системе общественного лобби�
рования своих интересов в Европе.

Необходимо активизировать куль�
турные и человеческие контакты.
Необходимы крупные акции неполи�
тического характера, которые пробу�
дили бы заново интерес к Украине
хотя бы у ближайших соседей.

Традиционно подобного рода де�
ятельность координируется Минис�
терствами иностранных дел. Однако
в Украине в результате компромисса
между президентом и правящей пар�

ламентской коалицией МИД пред�
ставляет некую среднеарифмети�
ческую концепцию, так сказать, син�
тез «нашеукраинской» и «региональ�
ной» идеологии внешнеполитичес�
кой деятельности. Несмотря на то,
что в Конституции Украины по�преж�
нему зафиксировано, что внешнюю
политику страны определяет прези�
дент, Запад уже успели убедить в оп�
ределяющей роли личности главы
правительства. Какую бы цель ни ста�
вил перед собой Борис Тарасюк во
время визита в Варшаву, вопрос о
том, насколько ему удалось убедить

своего польского коллегу в незыбле�
мости позиций Виктора Ющенко,
остается открытым.

Именно поэтому сегодня, как ни�
когда, актуальной представляется так
называемая «народная дипломатия».
Общественные и культурные деятели
Украины будут услышаны Западом го�
раздо быстрее, и их голос будет гораз�
до убедительнее, нежели голос госу�
дарственного чиновника, оглядываю�
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щегося одновременно на полити�
ческих лебедя, рака и щуку. Дело
здесь не в личных качествах украин�
ских дипломатов. Дело в том, что
Дмитро Павлычко и Лина Костенко,
Юрий Андрухович и Оксана Забужко в
любом случае авторитетнее лица, за�
нимающего главный кабинет украин�
ского МИДа. Их нравственная и твор�
ческая состоятельность несомненны, а
потому именно они должны представ�
лять Украину на международной аре�
не — не вместо дипломатов, а вместе
с ними и независимо от них.

Особая роль, как представляется
автору данного текста, возлагается на
представителей крупного украинско�
го бизнеса. Одно дело, когда по ка�
бинетам еврокомиссаров бродят те�
ни государственных служащих, уны�
ло рассказывающих о нерушимой ре�
шимости украинского руководства и
далее придерживаться курса на де�
мократические и рыночные преобра�
зования. И совсем другое — когда та�
кой крупный бизнесмен, как Виктор
Пинчук, фактически озвучивает
основные тезисы внешнеполити�
ческой программы Виктора Ющенко.
Не потому, что лично ему этот самый
Ющенко симпатичен (в это поверить
трудно). А потому, что экономи�
ческие интересы большинства круп�
ных бизнесменов Украины — не
только Пинчука, но и Ахметова, Тару�
ты, Коломойского et cetera — реаль�
но связаны с курсом на евроинтегра�
цию Украины. И в это даже скепти�
чески настроенный по отношению к
постсоветскому пространству евроко�
миссар Болкенстайн поверит: для за�
падного человека именно бизнес оп�
ределяет государственную политику,
а не наоборот.

Не нужно ждать новой револю�
ции. Не нужно ждать социальных ка�
таклизмов. Интерес к Украине может
не быть всеобщим, но его нужно под�
держивать постоянной и кропотли�
вой работой — работой всего укра�
инского общества. Правительства
приходят и уходят — остается народ,
его культура, его экономические ин�
тересы. Нынешняя ситуация, когда об

Украине забыла западная пресса,
лакмусовой бумажкой демонстриру�
ет, насколько украинское общество
готово к этой самой работе на между�
народном уровне. «Скука» по поводу
Украины принципиально отличается
от «скуки» швейцарской. Швейцария
может позволить себе быть никому
не интересной: ей никто, собственно
говоря, особо не нужен.

А Украине — нужен.
Так что работать все�таки придется.

***

Коментарі
32 | 08.09.06 | Гість

О революции

Правильно сказали, что револю�
ции задумывают благородные и
честные люди, исполняют сорат�
ники, а пользуются результатом
мерзавцы�политики, как видите, о
народе и его мечтах, надеждах на
лучшую жизнь — «фигвам». А если
сопоставить все революции, то

результат один и тот же — крах
идей. Что касается независимого
и экономически крепкого госу�
дарства, то мы — НАРОД Украи�
ны, а не «нацiя» (мы не фашисты),
должен объединиться, поднять
экономику страны, создать мощ�
ную армию, коренным образом
улучшить благосостояние всех
слоев населения. Только тогда,
когда мы будем уважать себя са�
ми, только тогда и другие страны
станут нас уважать.

Сергій Толс�

тов, кандидат
історичних на�
ук, провідний
науковий спів�
робітник Інсти�
туту світової
економіки і між�

народних відносин НАН України,
директор Інституту політичного
аналізу і міжнародних дослід�
жень (м. Київ):
— Экспертный портал — первый
шаг в правильном направлении.
За год работы проекта сформи�
рован определенный круг экс�
пертов, в ходе дискуссии был
поставлен ряд важных проблем.
Появился ряд интересных мате�
риалов. Разумеется, это спо�
собствовало некоторому оздо�
ровлению интеллектуальной
дискуссии, ее фокусированию
на проблемах и вызовах, более
адекватным общественным ин�
тересам. Вместе с тем, эти ито�
ги — лишь первый шаг. Украин�
ское общество слишком «зара�
жено» политикой, которая явно
доминирует над независимой и
непредубежденной эксперти�
зой. Для того чтобы проект про�
должал более�менее активно
развиваться, уместно искать и
находить новые формы работы,
в том числе организовать тема�
тические круглые столы с чисто
экспертным обсуждением проб�
лем, и в целом — более активно
искать и предлагать темы, отра�
жающие самые острые аспекты
социального, гуманитарного,
экономического и политическо�
го развития общества. В том
числе более активно и смело
ставить вопросы, которые поли�
тическая сфера по тем или иным
причинам пока решить не в сос�
тоянии.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

Сегодня, как никогда,

актуальной представляется

так называемая «народная

дипломатия». Общественные

и культурные деятели

Украины, крупные бизнесмены

будут услышаны Западом

гораздо быстрее, и их голос

будет гораздо убедительнее,

нежели голос

государственного чиновника

ПОЛIТИКА ТА СУСПIЛЬСТВО

АНАЛIТИКА
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***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА
Яким буде новий зовнішньопо�

літичний курс України?

25.07.06 | Сергій Толстов

«Исполняющий обязанности ми�
нистра иностранных дел Борис
Тарасюк уверен в неизменности
приоритетов внешней политики
Украины независимо от форма�
та парламентской коалиции».
http://novosti.dn.ua/details/29385/
«Партия регионов настроена ак�
тивно продолжать процесс раз�
вития отношений Украины с
НАТО. Об этом на встрече с пред�
ставителями дипломатического
корпуса заявил лидер партии
Виктор Янукович».
http://2006.l iga.net/news.asp?
nid=177539
Чи зміниться зовнішньополі�

тичний курс країни при новому

уряді на чолі з Віктором Януко�

вичем?

Свій прогноз надав кандидат істо�
ричних наук, провідний науковий
співробітник Інституту світової
економіки і міжнародних відносин
НАНУ Сергій Толстов:

— Курс, естественно, будет от�
корректирован. Я несколько
сомневаюсь в искренности на�
мерений господина Тарасюка в
вопросе вступления в НАТО в
условиях провоцирования конф�
ликтов. Именно тот факт, что ра�
зыгрывалась карта активного
провоцирования конфликтных
противоречий с Россией, на мой
взгляд, является показателем
того, что всерьез вступление в
НАТО г�н Тарасюк не рассмат�
ривал. В такой политике, кроме
наиболее радикальной группы
национал�демократов, никто не
заинтересован. Соответствен�
но, эти вопросы будут сняты.
Остается комплекс других вопро�
сов в украинско�российских отно�
шениях, которые будут серьезно
изучаться, однако невозможно
точно спрогнозировать, как они
будут решены и в каком направле�
нии будут приниматься решения.
Что касается ВТО, то, наверное,
все�таки будут попытки отыграть

какие�то моменты уже в ходе пе�
реговоров с рабочей группой,
которые могли бы смягчить
последствия, однако больших
подвижек в этом отношении
вряд ли удастся достичь. Види�
мо, будет пересмотрен характер
отношений с Европейским Сою�
зом, потому что для правитель�
ства в течение последних полу�
тора лет главной задачей было
заслужить одобрение со сторо�
ны ЕС. При этом декларирова�
лась полная готовность к конт�
ролю со стороны ЕС, но мало де�
лалось для улучшения торговых
отношений и инвестиционного
климата. Здесь, видимо, будет
предпринята попытка вернуть
диалог в конструктивное и взаи�
моприемлемое русло за счет
значительного ослабления конт�
роля со стороны ЕС за тем, что
происходит в стране. В этом
плане экономическая политика
будет ближе к политике Литвы.
Что касается остальных аспек�
тов, на сегодняшний день невоз�
можно спрогнозировать, предп�
римет ли новое правительство
существенную коррекцию внеш�
ней политики. В содержатель�
ном плане в отношениях с ЕС
после выборов ничего не изме�
нилось, и вряд ли в долгосроч�
ной перспективе произойдут ка�
кие�либо изменения. Так или
иначе, но ЕС и Россия останутся
нашими главными партнерами.
От этого никуда не уйти.

Олександр

Литвиненко, 

провідний екс�

перт Українсь�

кого центру

економічних і

політичних до�

сліджень імені

Олександра Разумкова (м. Київ):

— Сама идея этого проекта хо�

роша и интересна. Подобные

информационные ресурсы есть,

но такой уровень концентрации

экспертной мысли появляется в

Украине впервые. Впечатление

очень хорошее, и хотелось бы

надеяться, что проект получит

развитие. Желательно, чтобы со

временем больший вес получи�

ла проектная составляющая, по�

тому что недостатка в эксперт�

ных оценках у нас никогда не бы�

ло. Было бы неплохо реализо�

вать конкретные проекты, обка�

тать их в экспертной среде (на

портале, в ходе интерактивных

семинаров, круглых столов), а

потом предложить власти, ис�

пользуя определенные механиз�

мы (может быть, через советни�

ков или консультантов).

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

²ðèíà Áàðàáàíîâà, âèêîíàâ÷èé äèðåêòîð Ö²ÐÒ:
— Âíà÷àëå áûëî ñòðàøíî. Êàê âñåãäà áûâàåò

ñòðàøíî äåëàòü òî, ÷òî äî òåáÿ åùå íèêòî íå äå-
ëàë. Íî â òî æå âðåìÿ — è íåâåðîÿòíî óâëåêà-
òåëüíî. Ãîä íàçàä Âñåóêðàèíñêàÿ ýêñïåðòíàÿ ñåòü
ñóùåñòâîâàëà òîëüêî íà áóìàãå â âèäå èäåè áóäó-
ùåãî ïðîåêòà. Ïðàâäà, ýòî áûëà íå ïðîñòî èäåÿ, à
âåëèêàÿ ÈÄÅß. Â íåå âåðèëè è õîòåëè, ÷òîáû îíà

ñòàëà ðåàëüíîñòüþ î÷åíü ìíîãî ñâåòëûõ ãîëîâ â Óêðàèíå, êîòîðûå
ïîääåðæàëè íàøó êîìàíäó ñ åå ïåðâûõ øàãîâ. Ñåãîäíÿ ìû íàçû-
âàåì èõ Íàøèìè Ýêñïåðòàìè. Íàøèìè, êàê ÷ëåíîâ áîëüøîé óê-
ðàèíñêîé ñåìüè, äëÿ áëàãîïîëó÷èÿ êîòîðîé êàæäûé ñòàðàåòñÿ ñäå-
ëàòü âñå, ÷òî òîëüêî â åãî ñèëàõ.

КК ОО ММ АА НН ДД АА

ПОЛIТИКА ТА СУСПIЛЬСТВО

АНАЛIТИКА
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Французький письменник Антуан де Сенкт$Екзюпері, спостерігаючи за сім’ями заро$

бітчан$емігрантів, висловив думку, що страшною є не бідність цих людей сама по собі.

Страшно, коли через цю бідність у комусь із дітей може померти Моцарт.

14.08.06 | Володимир Ільків, спеціально для ВЕМ

Ми не пересічні
Коментарів (0)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Співвідношення доходів грома�
дян — це не лише співвідношення
грошей в кишенях, це ще й співвідно�
шення можливостей самореалізації.

У російській мові є слово «неза�
урядный», що в перекладі на укра�
їнську звучить як «непересічний».
Відповідно, за логікою, слово «пере�
січний» в перекладі на російську мо�
ву повинно звучати як «заурядный».
Чи може російський політик дозво�
лити собі словосполучення «зауряд�
ные русские»? У нас подібні вислов�
лювання — буденна річ. То чому ж
нас так зневажають ті, хто вважає се�
бе «великими українцями»?

На початку XX ст. в Європі співвід�
ношення доходів 20% найбагатших
людей до доходів 20% найбідніших
становило приблизно 20/1. Сьогодні
цей показник не перевищує 7/1, а на
батьківщині шведського соціалізму
становить 3,5/1. В Японії, яку ніхто й

ніколи не звинувачував у соціалізмі,
цей показник становить 4/1, зате в
Гондурасі 38/1. Вдумуючись у ці
цифри, можна зрозуміти, що демо�
кратія — це форма правління доміну�
ючого середнього класу. Саме домі�
нування середнього класу забезпечує
високі стандарти для всіх.

Україна останніми роками постій�
но декларує своє прагнення до євроін�
теграції. Але з чим ми йдемо до Євро�
пи? В той час, коли середня зарплата в
Україні не перевищує 1000 грн., зар�
плата депутата ВР становить
20 000 грн. Але середня зарплата —
це не доходи 20% найбідніших. Суму

1000 грн. можна спокійно ділити на 2.
Щонайменше на 2. Гондурас з його
співвідношенням 38/1 уже відпочи�
ває. Можна було б продовжувати ра�
хувати гроші в депутатських кишенях,
але краще спробувати відповісти на
наступні запитання:

• Чи потрібен сучасній Європі
«ЄвроГондурас»?

• Чи можлива в сучасній Україні
справжня демократія?

• Чи варто ображатися на Європу
за те, що не поспішає відчиняти пе�
ред нами двері?

Провідні західні фахівці вважають
співвідношення доходів 10/1 критич�
ним. У разі перевищення цього по�
казника країна повноцінно розвива�
тися вже не може. Перспективи — це
люди, які роблять перспективи. Чим
більший відсоток людей у країні ма�
ють можливості для самореалізації,
тим кращими будуть перспективи
цієї країни.

Які перспективи має Україна в ра�
зі збереження сьогоднішнього рівня
співвідношення доходів? У нас навіть
банани не ростуть.

За 15 років незалежності націо�
нал�патріоти так і не змогли стати
провідною силою в Україні. Вони бо�
рються «за Україну», а слід було б
боротися за людей, бо Україна — це,
в першу чергу, люди. Україна це не
Президент, не депутати і не олігархи.
Україна — це ті, кого називають «ма�
лими» і «пересічними». Діяти в інте�
ресах України — це діяти в інтересах
тих, кого називають «малими» і «пе�
ресічними». Чи так діє сьогодні укра�

Всього на порталі «Всеукраїнська експертна мережа» у 2006

році було опубліковано понад 10 000різноманітних експертних

матеріалів: аналітичних статей, наукових досліджень,

монографій, збірок, доповідей, дисертацій, прогнозів, коментарів,

проектів, відкритих листів тощо

ПОЛIТИКА ТА СУСПIЛЬСТВО

АНАЛIТИКА

Ìèõàéëî Ïåòå÷åë, þðèñêîíñóëüò Ö²ÐÒ:
— Ðîáîòà â ïðîåêò³ ÂÅÌ íàäàº ìåí³ ìîæëèâ³ñòü â³ä÷óâàòè ñâîþ íåîáõ³äí³ñòü, â³ä-

÷óâàòè ñåáå îäíèì ³ç ìàëåíüêèõ, àëå äóæå âàæëèâèõ ãâèíòèê³â ó ö³ë³ñíîìó ìåõàí³çì³.
Ñüîãîäí³ ïîðòàë «Âñåóêðà¿íñüêà åêñïåðòíà ìåðåæà» ïðåäñòàâëÿº ñîáîþ ìàéäàí÷èê äëÿ îáãîâî-

ðåííÿ, äå â íàéáëèæ÷îìó ìàéáóòíüîìó, ÿ ââàæàþ, âèð³øóâàòèìóòüñÿ ñòðàòåã³÷í³ ïèòàííÿ ³ñíóâàí-
íÿ äåìîêðàò³¿ â Óêðà¿í³. Öå ìàéäàí÷èê, äå âèñîêîîñâ³÷åíèìè, âèñîêîêâàë³ô³êîâàíèìè åêñïåðòàìè
(òîáòî óêðà¿íñüêîþ åë³òîþ) îáãîâîðþþòüñÿ íàéâàæëèâ³ø³ êðîêè íàøî¿ äåðæàâè ó á³ê ïîáóäîâè
äåìîêðàòè÷íîãî ãðîìàäÿíñüêîãî ñóñï³ëüñòâà. Öåé ïðîåêò ïðèðå÷åíèé íà ³ñíóâàííÿ ³ ñòð³ìêèé ðîç-
âèòîê, îñê³ëüêè â æîäí³é ïîñòñîö³àë³ñòè÷í³é äåðæàâ³ í³÷îãî àíàëîã³÷íîãî ïîêè ùî íå ³ñíóº.

Çàáåçïå÷óþ÷è þðèäè÷íó ï³äòðèìêó ïðîåêòó, ÿ â³ä÷óâàþ âåëèêó â³äïîâ³äàëüí³ñòü,
îñê³ëüêè ìîâà éäå ïðî ³íòåëåêòóàëüí³ ïðîäóêòè, à ïèòàííÿ ³íòåëåêòóàëüíî¿ âëàñíîñò³, òèì á³ëüøå — â
ìåðåæ³ ²íòåðíåò, â Óêðà¿í³ ùå é äîñ³ íàëåæíèì ÷èíîì íå âðåãóëüîâàí³.

Êð³ì òîãî, íà ïîðòàë³ ÂÅÌ ôóíêö³îíóº ñåðâ³ñ «Çàïèòàííÿ þðèñòó», äå çàðåºñòðîâàí³ åêñïåðòè ìàþòü
ìîæëèâ³ñòü ïîñòàâèòè çàïèòàííÿ, à ÿ çîáîâ’ÿçàíèé â³äïîâ³ñòè íà íèõ â ÿêíàéøâèäøèé òåðì³í.

ß ìð³þ, ùî êîëèñü ç ãîðä³ñòþ ñêàæó: ÿ áóâ îäíèì ³ç íàéïåðøèõ, õòî ïðàöþâàâ íàä ñòâîðåííÿì ÂÅÌ
³ çðîáèâ ñâ³é âíåñîê ó ðîçâèòîê ïðîåêòó íà ïåðøèõ åòàïàõ éîãî ³ñíóâàííÿ. Äëÿ ìåíå ïðîåêò º ÷àñòèíîþ
æèòòÿ, ÿêèì ÿ æèâó ³ â ÿêîìó íàìàãàþñÿ ùîñü çðîáèòè çàðàäè ïåðåìîãè ñïðàâåäëèâîñò³, çàðàäè ïîêðà-
ùåííÿ æèòòÿ ìîº¿ êðà¿íè.
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їнська влада? Чи буде вона так діяти
завтра? Якщо волю народу про спра�
ведливий розподіл доходів узакони�
ти на відповідному референдумі, то
завтра влада буде змушена так діяти.
І тоді не лише «великі українці», а й
весь світ переконається в тому, що
ми не пересічні.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА
Україна стане членом НАТО?

27.04.06 | Володимир Фесенко

…До сих пор страны НАТО избега�
ли определения сроков следую�
щего круга расширения. Оконча�
тельного решения по этому воп�
росу можно ожидать к 2008 году...
Напомним, накануне государст�
венный секретарь США Кондоли�
за Райс заявляла, что «США на�
мерены обеспечить вступление
Украины в НАТО до завершения
президентского срока Джорджа
Буша, в начале 2009 года».

http://for�ua.com/ukraine/2006/
04/27/101654.html
…Партия регионов не собира�
ется поступаться идеологичес�
кими принципами в вопросах
относительно вступления Укра�
ины в НАТО и предоставления
статуса государственного рус�
скому языку.
h t t p : / / n e w s . g a l a . n e t / ?
cat=1&id=218050
Чи стане Україна членом НАТО

в найближчі 3 роки?

Свій експертний прогноз надав
кандидат філософських наук, го�
лова правління Центру приклад�
них політичних досліджень
«ПЕНТА» політолог Володимир

Фесенко:

— Прогноз госсекретаря США
скорее учитывает логику амери�
канского внутриполитического
развития, американские полити�
ческие реалии и, в первую оче�
редь, влияние нынешней адми�
нистрации США на руководящие
органы Североатлантического
альянса.

Но в этом прогнозе недоста�
точно учитываются украинские
внутриполитические реалии.
А они таковы, что, скорее все�
го, в ближайшие три года будет
доминировать тенденция не�
стабильности. Хотя ведущая
роль и влияние Президента как
проводника внешней политики
сохранятся, такие ключевые
решения как вступление в
НАТО, особенно накануне пре�
зидентских выборов, все�таки
будут приниматься с учетом
внутренней ситуации и общест�
венного мнения. Поэтому здесь
возможны две линии развития
событий.

Если будет проведена доста�
точно эффективная пропаган�
дистская кампания, то вполне
возможным будет принятие по�
ложительного решения. Одна�
ко на сегодня пока нет основа�
ний говорить о том, что такая
эффективная кампания воз�
можна.
К сожалению, пока даже трудно
сказать, какой субъект власти
может на себя взять такие функ�
ции. Возможности Секретариа�
та Президента ограничены, тем
более в условиях Конституцион�
ной реформы. Министерство
иностранных дел не имеет для
этого необходимой практики,
опыта и ресурсов. Влияние
исполнительной власти на СМИ
ограничено. К тому же прави�
тельство будет коалиционным и,
весьма вероятно, оно будет ме�
няться. Усиление нестабильнос�
ти в исполнительной власти и в
парламенте также не будет спо�
собствовать проведению после�
довательного курса на евроат�
лантическую интеграцию.
Поскольку эффективная реали�
зация этого курса в ближайшие
годы вряд ли будет возможной,
я думаю, кардинальных пере�
мен в общественном мнении по
отношению к НАТО, скорее все�
го, не произойдет. Следова�
тельно, вряд ли Президент ре�
шится на такой кардинальный
шаг перед президентскими вы�
борами (разве что, он не будет
принимать в них участие). Даже
если такое решение попытают�
ся принять, это может вызвать
контркампанию со стороны оп�
позиции, особенно, если в роли
такой оппозиции выступит Пар�
тия регионов.
Если же Партия регионов ста�
нет правящей и пойдет на ком�
промисс с Президентом (в том
числе и по внешнеполитичес�
кому курсу), в этом случае я не
исключаю, что Украина дейст�
вительно может стать членом
НАТО в указанные сроки. Хотя
такой вариант наименее веро�
ятен.

Загальна кількість

відвідувань порталу

протягом 2006 року

склала понад 

185 000чоловік з понад

100країн світу

ПОЛIТИКА ТА СУСПIЛЬСТВО

АНАЛIТИКА

Микола Мар�

тиненко, на�

родний депутат

України, фрак�

ція «Наша Укра�

їна»:

— Я хочу під�

креслити: експертна думка —

дуже важлива. В політиці просто

роздумувати чи дискутувати про

щось глобальне. Але якщо

йдеться про якісь конкретні речі,

про проблеми певної галузі — у

нас не вистачає фахівців, як у за�

конодавчій, так і виконавчій вла�

ді. Треба залучати інтелект,

створювати механізм вироблен�

ня якісних рішень. Я перекона�

ний, що Всеукраїнська експерт�

на мережа буде працювати в

цьому напрямку.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА
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В век «реальной политики»

Украина отличается «эпохой романтизма»

01.08.06 | Світлана Барматова

Коментарів (3)

Рейтинг матеріалу 10,0

Своими размышлениями о месте и роли Универсала, о национальной идее и будущем Укра$

ины с корреспондентом Всеукраинской экспертной сети поделилась кандидат социологи$

ческих наук, профессор факультета социологии Международного Соломонова университе$

та, доцент кафедры социологии НаУКМА, преподаватель Высшей школы социологии Инсти$

тута социологии НАНУ, директор «Аналитического центра изучения общества» Светлана

Барматова.



— Какую роль сыграл или еще

сыграет Универсал в общественно?

политической жизни Украины?

— На мой взгляд, Универсал позво�
лил «не потерять» до конца лицо поли�
тической верхушке Украины. Да и ка�
кой другой вариант был бы возможен
после стольких разговоров о «демо�
кратичности» коалиции только в опре�
деленном формате (БЮТ, «Наша Укра�
ина» и Соцпартия)? Ведь это a priori все
другие варианты коалиции делало не�
демократичными. Универсал позволил
избежать акцентирования внимания на
этом моменте. С точки зрения полити�
ческого PR — это неплохая находка.

Особой «политической истории»
этот документ иметь не будет — ну как
серьезно можно относиться, напри�
мер, к такой сентенции (№ 16) — сти�
мулирование создания ежегодно не
меньше 1 млн рабочих мест?

Такие темпы предполагают либо со�
вершенно нереальный уровень эконо�
мического развития государства (тогда
вопрос — почему же заложен такой
высокий уровень инфляции — до 10%

в год?), либо резкое появление допол�
нительной рабочей силы. В противном
случае, чтобы эти рабочие места запол�
нить через несколько лет, украинским
гражданам нужно будет начинать ра�
ботать лет с пяти.

— Выполнит ли Универсал ту

роль, которая на него возложена

Президентом?

— А какую роль на него возложил
Президент? Это не более чем «прото�
кол о намерениях». Достаточно стран�
но было бы рассматривать Универсал
как юридический документ. Даже как
программу конкретных действий по
политическому управлению — в нем не
выписаны сроки, не определена сфера
ответственности, не обозначены сами
ответственные. Действительно, в век
«реальной политики» Украина отлича�
ется какой�то «эпохой романтизма» —
«Десять шагов навстречу людям»,
«Универсал национального единства»…
Документы, безусловно, красивые.

Но вспомните, как назвали доста�
точно объемную и более детально про�
писанную Программу развития, кото�
рую предложила партия «Вече» на пар�
ламентских выборах 2006 года? Попу�
листской. Почему? Потому что в ней не
были указаны пути достижения декла�
рируемых позиций. Чем Универсал
лучше?

С другой стороны, многие позиции,
которые прописаны в Универсале, в
том или ином варианте содержались в
предвыборных программах всех поли�
тических сил, поскольку являются обя�
зательными для демократического го�
сударства. В чем же принципиальность
прописывания их в Универсале?

И, наконец, еще одна деталь. При�
веду два пункта, которые, располагаясь
в Универсале последовательно, под
номерами 10 и 11, на мой взгляд, час�
тично противоречат друг другу.
П. № 10: «Обеспечение статуса украин�
ского языка как единого государствен�
ного и языка официального общения
органов власти с одновременным га�
рантированием прав языков нацио�
нальных меньшинств в соответствии с
Европейской хартией». П. № 11: «Разви�
тие культуры и возрождение духовнос�

ти многонационального украинского
народа, обеспечение целостности язы�
ково�культурного пространства».
Не знаю, как вам, но для меня осталось
непонятным — так что же с русским
языком? Как в случае наличия устойчи�
вого билингвизма в Украине будет
обеспечиваться целостность языково�
культурного пространства и одновре�
менно — гарантирование прав языков
национальных меньшинств в соответ�
ствии с Европейской хартией?

Т. е., на мой взгляд, Универсал —
сугубо политический документ, реали�
зующий «механизм сдержек», подпи�
савшие его политические силы якобы
втиснуты в определенные рамки про�
писанных в Универсале позиций.
Но поскольку он не возведен в ранг за�
конодательного акта, то всегда мож�
но — например, путем референду�
ма, — переиграть определенные пози�
ции. Хотя Президент на брифинге с
журналистами, который проходил ве�
чером после назначения премьером
В. Януковича, на мой взгляд, очень
«влучно та вчасно» (очень емкие укра�
инские слова!) предупредил такие по�
пытки. На вопрос журналистов о вступ�
лении Украины в НАТО В. Ющенко ска�
зал о том, что в других странах такие воп�
росы на народный референдум не выно�
сятся. Но в Украине — вынесут. Хотя ре�
шение все равно будет приниматься не
по результатам референдума, а с учетом
его итогов. Т. е. воля народа будет учте�
на, но как консультативная, а не как без�
оговорочно�обязательная. Но, к сожале�
нию, для украинского политикума «ме�
нять правила игры» и на переправе, и на
любом из берегов — не ново.

— Может ли этот документ пре?

тендовать на роль объединитель?

ной идеи для страны?

— Я не вижу в этом документе по�
тенциала для такого объединения. Все
основные проблемы — проблема язы�
ка, НАТО и т. д. в нем так и не получили
разрешения. Что в таком случае может
послужить объединительным нача�
лом? Вот если в результате того, что
Универсал подписан, наконец�то нач�
нет работать политическая власть и бу�
дут реальные, ощутимые изменения к
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лучшему — вот тогда можно будет при�
дать Универсалу символический статус
«политического миротворца».

— А вообще нужна ли Украине

объединяющая страну националь?

ная идея?

— Украине, безусловно, нужна
объединяющая идея. Или, скорее, ряд
гарантий, обеспечивающих уверен�
ность в завтрашнем дне. Т. е. эта идея,
во�первых, должна лежать не в поли�
тической, а в социальной плоскости и
касаться экономических моментов и,
во�вторых, открывать перспективы для
реализации личностных интересов
каждого гражданина. Это очень слож�
ная и долговременная работа. К сожа�
лению, сегодня политика (и политики)
дискредитировала себя как сфера, в
рамках которой эта идея может ро�
диться.

Сфера культуры также не может
(хотя и по другим причинам) взять на
себя эту миссию — к сожалению, куль�
турной элиты такого масштаба в Украи�
не пока нет, а отдельным представите�
лям это не под силу. К тому же и «от�
дельных представителей» культурной
(да и публичной — как более широкого
явления) элиты, которые не «ополиче�
ны», не так уж и много. Остается сфера
науки и экономика. О науке говорить
не будем — слишком велик еще раз�
рыв между «высокой наукой» и сред�
нестатистическим украинцем, сложно
им говорить друг с другом. А вот эко�
номическая сфера таким потенциалом
объединения обладает. Вопрос только
в том, когда представители этой самой
экономической элиты захотят взвалить
на себя столь большую ответствен�
ность. Пока получается замкнутый
круг — представители крупного бизне�
са, для того чтобы сохранить свои до�
стижения, поголовно идут в политику,
и… читай начало этого пункта.

— Многие эксперты утверждают,

что говорить о национальной идее

сегодня бессмысленно, что время

для нее не настало, потому что

Украина фактически разделена на

две части, каждая из которых имеет

свою ментальность, свое видение

будущего, свои оценки настоящего

и прошлого. Согласны ли вы с этим?

Не являются ли разговоры о расколе

страны чисто политическим лозун?

гом, не имеющим отношения к ре?

альной повседневной жизни?

Что можно реально сделать для

того, чтобы в Украине действитель?

но появилась объединяющая людей

идеология? Собрать экспертов, най?

ти с ними новые формулировки, ко?

торые в большей мере устроят об?

щество, чем Универсал? Ждать, по?

ка придет для этого время, и такая

идеология появится сама? Менять

ситуацию в стране так, чтобы сти?

мулировать процесс, т. е. проводить

какие?то мероприятия националь?

ного масштаба?

— Если говорить о разделении
Украины — то тогда уж не на две, а на
три части (по социокультурным пара�
метрам), что, впрочем, не мешало ук�
раинцам мирно сосуществовать все эти
годы независимости. А разделение на
«оранжевых» и «бело�голубых» (или
на Восток и Запад) — это, к сожалению,
результат работы политтехнологий, и, к
сожалению, реальность.

Появление объединяющей идеоло�
гии на данный момент это, скорее, уто�
пия, чем реальность. Ну, во�первых, са�
мо понятие «идеология» — некий на�
бор догм, который должен безогово�
рочно приниматься людьми, во�вто�
рых, идеология базируется на понятии
«идея», которая, как правило, нацелена
на будущее, некое обещание, к которо�
му необходимо стремиться и для дости�
жения которого необходимо время. А
его украинские политики уже исчерпа�
ли.

Отношение среднестатистического
украинца к тому, что сегодня представ�
ляет собой политическая сфера и укра�
инский политикум, очень показатель�
но: часть населения по�прежнему опе�
рирует какими�то лозунгами «оранже�
вой» революции, как бы «застряв» в
ней, другая часть оценивает происхо�
дящее через экономические параметры
(показательно, что даже в Киеве, где
традиционно, мягко говоря, «не лю�
бят» В. Януковича, многие говорят о
том, что его правительство «будет ра�

ботать» и «сможет навести порядок»).
Но и те и другие верят уже только тому,
что есть «здесь и сейчас», так что «иде�
ей» их увлечь сложно.

И, возвращаясь к объединяющей
идеологии:

А) при наличии экономической по�

Микола Оже�

ван, доктор фі�

лософських на�

ук, професор,

керівник відділу

Інституту проб�

лем міжнарод�

ної безпеки,

професор Інституту міжнарод�

них відносин при КНУ імені Тара�

са Шевченка:

— Сам проект, як мені здається,

має велику цінність як комуніка�

тивний. Перш за все, форма ме�

режевої комунікації, оператив�

ного обміну думками і пошуку

колег, які б могли забезпечити

конкретний експертний проект

(тобто так звана проектна куль�

тура за допомогою мережі) — це

досить перспективна ідея. Все

залежатиме від того, як ми буде�

мо тримати зв’язок з людьми, які

приймають рішення, наскільки

ми будемо залучати їх до екс�

пертизи.

Я би взяв на облік всіх людей, які

колись керували різними галузя�

ми на обласному, республі�

канському рівнях. Дорогоцінний

досвід цих людей сьогодні в

Україні розтринькується. Цими

людьми мало хто цікавиться, їх,

можна сказати, «списали з ко�

рабля». На мій погляд, залишити

просто так, для приватного жит�

тя, їх колосальний управлінський

досвід прийняття і реалізації рі�

шень — це було б великим мар�

нотратством.
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ляризации общества, «объединяющая»
членов этого общества идея — понятие
весьма противоречивое. На базе чего
можно объединить олигарха и живу�
щего за чертой бедности?

Б) идеология, как правило, содер�
жит образ «лучшей жизни». Но в се�
годняшнем прагматическом и ре�
алистическом мире мало кто может
верить в абстрактную «лучшую
жизнь». Людям нужны реальные и,
желательно, экономические выпол�
нимые гарантии. А это уже не совсем
идеология.

Поэтому сейчас, на мой взгляд,

украинцам хватило бы нескольких

лет стабильной экономической си?

туации с постоянным улучшением

уровня жизни. А уже тогда и идео?

логия сформировалась бы. Ведь до?

вольный жизнью человек больше

готов к строительству перспектив,

что и может стать основой объеди?

нения по?настоящему «новых» ук?

раинцев.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА
В Україні щорічно з’являтиметь�

ся 1 мільйон робочих місць?

23.08.06 | Олександр Федута

«Універсал національної єдності
…І в діях, і вчинках неухильно ке�
руючись національними інтереса�
ми України, проголошуємо спільну
волю до об’єднання зусиль задля
реалізації таких пріоритетів націо�
нального розвитку, як висока
якість життя громадян, конкурен�
тоспроможна, заснована на знан�
нях економіка, ефективна та спра�
ведлива влада, інтегрована у гло�
бальні процеси та поважана у світі
держава, погоджуємось на пер�
шочергове здійснення плану дій
для забезпечення національної
єдності:
…18. Запровадження принципів на�
уково�технічного та інноваційного
розвитку, досягнення щорічних
темпів зростання ВВП на рівні не
нижче ніж 5%, стимулювання ство�
рення щороку не менше 1 млн ро�
бочих місць».
http://razom.org.ua/ua/news/11611/
Наскільки реальним є виконання

положення «Універсалу» стосов�

но щорічного створення 1 млн

робочих місць?

Свій прогноз надав журналіст�ана�
літик, політолог Олександр Феду�

та (Республіка Білорусь):
— Вносить подобный пункт в Уни�
версал можно было только в том
случае, если человек, который его
инициировал, намеревается через
год объявить о том, что положения
Универсала не выполняются, а вто�
рой, который, скрипя зубами, его
подписал, просто не собирался его
выполнять.
Ни один нормальный аналитик не
будет утверждать, что сегодня в
каком�либо государстве постсо�
ветского пространства можно соз�
давать миллион рабочих мест еже�

годно. Я думаю, что даже Россия, с
ее бешенными нефтяными и газо�
выми деньгами, не будет способна
на такое. Деньги тоже надо успе�
вать осваивать! А у Украины таких
денег нет.
Инвестиционный бум, к которому
так призывал Виктор Андреевич,
не наступил, и я убежден в том,
что этот пункт, во�первых, не бу�
дет выполнен, а во�вторых, сви�
детельствует о том, что ровно че�
рез год в Украине наступит пра�
вительственный кризис: с Викто�
ра Януковича будут спрашивать
за выполнение, в том числе, и
этой, совершенно очевидной,
глупости.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА
Економічні наслідки повторних

виборів

12.07.06 | Ірина Акімова

«Лидер БЮТ Юлия Тимошенко в по�
недельник провела двухчасовую
встречу с Президентом Виктором
Ющенко относительно дальнейших
действий в новой политической си�
туации.
…Юлия Тимошенко создала специ�
альную группу юристов, которая го�
товит для Президента правовой вы�
вод с вариантами роспуска парла�
мента…»
http://pravda.com.ua/ru/news/2006/
7/10/43115.htm
Які економічні наслідки для

Україні матимуть повторні пар�

ламентські вибори?

Свій прогноз надала кандидат еко�
номічних наук, генеральний дирек�
тор Аналітичного центру «Бюро Еко�
номічної і Соціальної Технології»
(БЕСТ) Ірина Акімова:

— Если рассматривать проблему
перевыборов с точки зрения эконо�
мической ситуации, что�либо про�
гнозировать достаточно сложно,
как и просчитать экономическую
цену этого мероприятия.
Однозначно можно сказать, что по�
литические риски в Украине про�
должатся. Сказать, что они возрас�
тут, было бы, наверное, преувели�
чением. Однако продолжится пери�
од неопределенности, который не�
гативным образом скажется на ин�

28

Леонід Сос�

ницький, полі�

толог, заступ�

ник головного

редактора га�

зети «Запо�

розька Січ»

(м. Запоріжжя):

— Можливо, вже повторюю чи�

юсь думку, але вважаю Всеукра�

їнську експертну мережу таким

собі Гайд�парком, у якому, що�

правда, трибуну займають не

любителі побалакати «за жизнь»

(таким, по всьому, комфортніше

на різноманітних чатах), а ті, ко�

му болить проблема, заради якої

вони взялися тиснути на клавіа�

туру. Серед тих, яким, напевне,

теж болить, варто відзначити

гостей, що коментують кожен

успіх�неуспіх людей, котрі роз�

глядаються в якості експертів.

Абсолютно вмотивовано не да�

ючи останнім «заіржавіти у свої

величі». Це, зрештою, перетво�

рює ВЕМ на ресурс, зі своїм ці�

кавим обличчям, з непоганими

перспективами на майбутнє.
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вестиционном климате. Иностран�
ные инвесторы устали ждать урегу�
лирования политической ситуации
в Украине, отечественный произво�
дитель также нуждается в стабиль�
ной политической среде для того,
чтобы планировать свои решения.
Следующий вопрос: насколько се�
рьезными будут экономические
последствия. Если перевыборы
состоятся, то очень вероятно, что
остро станет вопрос о решении га�
зового конфликта, проведении пе�
реговоров, обеспечении стабиль�
ности цен, стабильности поставок
энергетических ресурсов. Это с од�
ной стороны.
С другой стороны, вопросы разра�
ботки и внедрения программы энер�
госбережения (программы энерге�
тической безопасности Украины),
скорее всего, будут откладываться.
Такая ситуация, разумеется, будет
иметь и бюджетные последствия,
поскольку в условиях роста цен на
энергоносители необходимо будет
увеличивать размеры субсидирова�

ния определенной части населения.
Для этого необходимы бюджетные
ресурсы для их перечисления в
местные бюджеты. Откладывание
решения этого вопроса будет уси�
ливать негативные тенденции, свя�
занные с проблемой несбалансиро�
ванного бюджета�2006. Цифры на�
звать трудно, но негативный эффект
здесь будет налицо.
Есть и другой момент. Можно его
не воспринимать серьезно, но от�
сутствие работающего парламента
волей или неволей привело к тому,
что регуляторная среда практи�
чески никак не менялась и не могла
измениться, поскольку нет законо�
дательного органа, который мог бы
принимать новые законы. С одной
стороны, это плохо, поскольку в от�
сутствие действующего парламен�
та нет никакой возможности прово�
дить радикальные реформы. С дру�
гой стороны, это хорошо, поскольку
бизнес уже в течение нескольких
месяцев не получал каких�либо за�
конодательных шоков. Недаром

многие обозреватели и эксперты
шутили по этому поводу, что когда
парламент не работает, начинается
повышение темпов экономическо�
го роста и в экономике появляется
позитивная динамика.
Я, надо сказать, далека от мысли
связывать между собой два этих
фактора. Конечно, в отсутствие
действующего парламента ста�
бильность законодательства неко�
торое время будет сохраняться, но
в целом, для того, чтобы экономика
функционировала нормально, не�
обходимо качественное правитель�
ство, эффективно взаимодейству�
ющее с парламентом. Возможные
перевыборы замедлят процессы
многих реформ, на пороге которых
Украина находится и которых уже
давно ждет.
Учитывая все вышесказанное,
можно сделать вывод: перевыборы
для экономики страны будут нести
скорее негативные последствия,
которые, конечно, крайне нежела�
тельны.

Îëåíà Ñóäàêîâà, ãîëîâíèé ðåäàêòîð ïîðòàëó «Âñåóêðà¿íñüêà åêñïåðòíà ìåðåæà»:
— Íàâ³òü íå â³ðèòüñÿ, ùî ìèíóâ ö³ëèé ð³ê. Äëÿ ìåíå â³í ïðîëåò³â, íà÷å îäèí ÿñê-

ðàâèé ³ íàñè÷åíèé äåíü. Íà ñâîºìó â³êó ìåí³ äîâîäèëîñÿ ïðàöþâàòè ó ð³çíèõ êîëåê-
òèâàõ, ïîñ³äàòè ð³çí³ ïîñàäè. Àëå í³êîëè ðàí³øå ÿ íå á³ãëà íà ðîáîòó ç òàêèì íàòõíåí-
íÿì. Íåçâàæàþ÷è íà òå, ùî áóëî íåëåãêî, îñîáëèâî ñïî÷àòêó, öåé ð³ê çàëèøèâñÿ ó
ïàì’ÿò³ íå íèçêîþ âàæêèõ áóäí³â, à ñóö³ëüíèì ñâÿòîì: äëÿ äóø³, äëÿ ðîçóìó, äëÿ ñåð-
öÿ…

Äÿêóþ äîë³ çà ìîæëèâ³ñòü ùîäåííîãî ñï³ëêóâàííÿ ç ö³êàâèìè, ³íòåë³ãåíòíèìè, êîì-
ïåòåíòíèìè ëþäüìè, ñïðàâæí³ìè ôàõ³âöÿìè ñâîº¿ ñïðàâè.

Äÿêóþ âñ³ì áåç âèíÿòêó åêñïåðòàì ÂÅÌ, ñïðàâæí³ì ïðåäñòàâíèêàì óêðà¿íñüêî¿ åë³òè, çà â³äïîâ³-
äàëüíå ñòàâëåííÿ äî ïðîåêòó, çà ïîâàãó äî ò³º¿ íåëåãêî¿ ðîáîòè, ÿêó âèêîíóº íåâåëè÷êà êîìàíäà Ö²ÐÒ,
çà äðóæíº, äîáðîçè÷ëèâå òà ïîáëàæëèâå ñïðèéíÿòòÿ íåäîë³ê³â ó íàø³é ðîáîò³, áåç ÿêèõ ñòâîðåííÿ ÷î-
ãîñü íîâîãî, çâè÷àéíî, íåìîæëèâå.

Ñïàñèá³ âàì, ùî çíàõîäèòå òåïë³ ñëîâà òà òðîøêè â³ëüíîãî ÷àñó íå ò³ëüêè äëÿ ä³ëîâîãî, à é äëÿ
äðóæíüîãî ñï³ëêóâàííÿ. Âàøà ï³äòðèìêà äóæå âàæëèâà äëÿ íàñ!

Äÿêóþ ñâî¿ì êîëåãàì, ïðåäñòàâíèêàì ìàëåíüêîãî, àëå äóæå òàëàíîâèòîãî êîëåêòèâó Ö²ÐÒ. Äðóç³! Ïðî-
òÿãîì öüîãî äîâãîãî-êîðîòêîãî ðîêó ìè ç âàìè ïåðåòâîðèëèñÿ íà ºäèíó ³íòåëåêòóàëüíó òà äóõîâíó ðîäè-
íó. Ìè ðîçóì³ºìî îäèí îäíîãî ç ï³âñëîâà, ìèñëèìî ñõîæèìè êàòåãîð³ÿìè, ðîçìîâëÿºìî âëàñíîþ «ïòàøè-
íîþ» ìîâîþ, äðóæèìî ñ³ì’ÿìè. Ñóìóºìî òà ñâÿòêóºìî ðàçîì. Íà ðîáîò³ îäóæóºìî øâèäøå, í³æ íà ë³-
êàðíÿíîìó. À ãîëîâíå — ó äèâíîìó ïðîöåñ³ ñï³âòâîð÷îñò³, ïîñèëþþ÷è îäèí îäíîãî, íàðîäæóºìî íîâå.

Â³ä ùèðîãî ñåðöÿ õî÷ó ïîäÿêóâàòè âñ³ì, õòî â³äãóêíóâñÿ íà íîâó, íåçâè÷àéíó ³äåþ, ïîâ³ðèâ ó ìàé-
áóòíº ïðîåêòó ÂÅÌ, ï³äòðèìàâ éîãî ó ïåðøèõ, íàéâàæ÷èõ, êðîêàõ, äîêëàâ çóñèëü äî éîãî çðîñòàííÿ
òà ðîçâèòêó.

Çäîðîâ’ÿ âàì, òâîð÷èõ îçàð³íü, íàòõíåííÿ! Ó íàñ ç âàìè ïîïåðåäó ùå äóæå áàãàòî ðîáîòè: çðîáèòè
öåé ñâ³ò êðàùå — â íàøèõ ñèëàõ.
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Інтерв’ю з Адамом Міхніком, головним редактором польської «Газети Виборчої» (Gazetа

Wyborczа), одним із організаторів демократичної опозиції в Польщі в 1968–1989 рр., істори$

ком, політичним публіцистом.

Адам Міхнік: «Україна має пройти

свій шлях історичного компромісу»

104.09.06 | ВЕМ

Коментарів (6)

Рейтинг матеріалу 10,0
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— Те, що Польща сприйняла

Майдан з великим ентузіазмом,

було видно з польських ЗМІ. Але

протягом останнього місяця, після

призначення Януковича прем’єр?

міністром, практично всі польські

газети перестали писати на укра?

їнську тематику, інформації про

Україну стало значно менше.

— Це не стосується «Газети Вибор�
чої». Вона пише про Україну щодня.

— А взагалі, є розчарування ре?

волюцією?

— Є, але не тільки в Польщі, в
Україні також.

— А чим викликане це розчару?

вання?

— Коли є великі сподівання, вони
ніколи не реалізуються до кінця. Так,
як після горілки настає похмілля, так
після великих надій настає розчару�
вання. Багато людей вбачало в пома�
ранчевій революції боротьбу добра
зі злом. Добро — це був Ющенко, а
зло — Янукович. Тепер, рік після ре�
волюції, зло прийшло до влади.
В цьому сенсі розчарування не мож�
на уникнути. Але я можу сказати, що
це спільна риса всіх посткомуністич�
них країн. Немає жодної країни, яка
б через це не пройшла. Виявляється,
що в Берліні не можна правити без
посткомуністів, в Польщі до уряду
входить партія Леппера, що склада�
ється з найгірших посткомуністів, в
Словаччині приходить до влади ко�
муністично�націоналістична коаліція,
в Чехії не можна створити уряду. В
усіх країнах ми зараз стикаємося з
розчаруванням у демократії. Тому
Україна, з одного боку, не є винят�
ком, а з іншого, все ж таки є, адже
весь світ дивився на помаранчеву ре�
волюцію, тоді Україна була найваж�
ливішою країною в світі. Саме тому
розчарування здається ще більшим.
Люди часто цього не розуміють, тому
й не знають кого звинувачувати: чи
Ющенка, чи Мороза, чи Тимошенко.
А найменш винним залишився Яну�
кович. Це парадокс.

— Ви сказали, що боротьба

Ющенка з Януковичем сприймала?

ся як боротьба добра зі злом. Але

якщо це було не так, то що це на?

справді було?

— Не можна вірити в те, що в полі�
тичному конфлікті з одного боку є аб�
солютне зло, а з другого — добро.
Якщо 48 % українців голосувало тоді
за Януковича, це означає, що він яки�
мось чином відповідав їхнім потре�
бам і не можна казати, що це було
48 % підкуплених ідіотів. Тут потрібен
аналіз. Я не є експертом у політиці
Януковича і взагалі в українській полі�
тиці, тому не знаю, яка буде зараз ди�
наміка. Звичайно, я вболіваю за Укра�
їну і хочу, щоб все було добре. Може,
зараз саме такий момент, коли Украї�
на має пройти свій шлях історичного
компромісу не тільки з Януковичем,
але й з тими людьми, які віддали за
нього свої голоси. Звичайно, я б хотів,
щоб Янукович вибори програв і щоб
при владі був хтось інший, але світ, на

жаль, влаштований не завжди так, як
ми б цього хотіли. Тому повторюю ще
раз: в політиці ніколи не буває бо�
ротьби абсолютного добра з абсолют�
ним злом. Навіть у війні з Гітлером ан�
тигітлерівська коаліція робила не тіль�
ки добрі речі, а й погані.

— Скажіть, будь ласка, той круг?

лий стіл, який відбувся за ініціати?

ви Ющенка і закінчився підписан?

ням Універсалу, чи не здається

Вам, що він був пародією на круг?

лий стіл, що відбувся в Польщі?

Адже в Польщі обидві сторони дій?

сно намагалися домовитися, вони

розуміли, що це вкрай необхідно.

Натомість у нас жодна зі сторін не

мала наміру домовлятися, вони

імітували процес перемовин і, що

Світлана Бар�

матова, кан�

дидат соціоло�

гічних наук,

професор фа�

культету соціо�

логії Міжнарод�

ного Соломонового університе�

ту, доцент кафедри соціології

НаУКМА, викладач Вищої школи

соціології Інституту соціології

НАН України, директор Аналі�

тичного центру вивчення сус�

пільства:

— Изначально хороша была са�

ма идея — формирование в

Украине экспертного сообщест�

ва в рамках определенной орга�

низации. Но, на мой взгляд, в

том виде, в котором эта идея

была реализована в Экспертной

сети, она чересчур всеобща, как

по критериям введения в экс�

перты, так и по научным облас�

тям (например, в России есть

подобные экспертные сообщес�

тва, но они более одновекторно

ориентированы). Но как экспе�

римент идея интересна.

А пожелания? Их несколько.

Хотелось бы, чтобы ВЭС не ста�

ла «вещью в себе», а действи�

тельно превратилась бы в «пуб�

личную сферу» украинской экс�

пертной общественности. А для

этого, мне кажется, нужно про�

водить больше встреч, круглых

столов и т. д., что должно обес�

печить не только присутствие

экспертов в публичной сфере

украинского общества, но и их

непосредственное участие в ре�

шении наиболее важных проб�

лем нашего государства и об�

щества.

Удачи и дальнейших творческих

поисков!

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

Коли є великі сподівання,

вони ніколи

не реалізуються до кінця.

Так, як після горілки

настає похмілля,

так після великих надій

настає розчарування
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найголовніше, обидві сторони

добре знали, що вони не викону?

ватимуть підписаного Універсалу.

— Я би сказав у такий спосіб. По�
перше, мені як поляку незручно гово�
рити, що те, що відбулося в Україні, є
пародією на польські події. По�друге,
в моєму розумінні, український круг�
лий стіл — це своєрідний шлях до ста�
білізації й визначення певних правил
гри. Вибори показали, що можна ви�
грати революцію, але втратити дові�
ру. Це часто трапляється з революціо�

нерами, і в Польщі теж траплялося
неодноразово. Демократичні тради�
ції в посткомуністичних країнах ще
дуже слабкі. Крім Чехословаччини на
цьому терені не було демократичних
країн. А що стосується України, тут
взагалі питання стоїть дуже гостро,
адже такої країни не було взагалі.
Спочатку Україна була поділена, по�
тім був період радянського пануван�
ня. Всі країни Східної Європи тільки
зараз вчаться демократії, це дуже
складний і болючий процес. Згадай�
мо, як формувалася демократія у Ве�
ликобританії чи Франції. Там були
революції, екзекуції, репресії. А про
Німеччину годі й згадувати. Тому як
історик я не здивований, але як лю�
дина я звичайно переживаю за Укра�
їну, Польщу, Словаччину, за демо�
кратію у всьому світі. Демократія за�
раз переживає кризу, це не є найкра�
щий момент. Де українці мали вчити�
ся демократії? В Радянському Союзі?
Чи може в УПА? Не мали де, тому по�
чинають вчитися демократії тільки
зараз.

— А те, що відбувалося в Украї?

ні в 2004 році, коли одночасно

приїхали Президент Польщі і спі?

кер Державної думи Росії, було

втручанням у внутрішні справи

України?

— Якщо на це подивитися фор�
мально, то, звичайно, було. Але це й
добре, що було. Треба втручатися,
тільки питання в тому, чого хочеться
через це досягнути. На мою думку,
метою візиту спікера російської Думи
було встановлення влади, прийнятної
для Москви. Натомість польський
президент хотів, щоб українці самі
змогли обрати владу.

— Невже не можна трактувати

візит Квасьневського як спробу

нав’язати владу, прийнятну на За?

ході?

— Ні, це повний абсурд. Це пере�
кручування фактів, тому що ніколи,
жодним чином Квасьневський не був
інструментом західної політики.
Навпаки, Захід вважав, що Україна —
це справа Москви, і не треба туди вза�
галі втручатися. Тому теза, що польсь�

кий президент був експонентом захід�
них сил, абсурдна.

— Чому Кондоліза Раіз привіта?

ла Януковича з призначенням

прем’єр?міністром? Що це: ввічли?

вість чи демонстрація готовності до

співпраці?

— Думаю, що друге. Америка пе�
реконалася, що Україна є дуже важ�
ливою суверенною державою і уряд
сформовано шляхом демократичних
процедур. В американському уявленні
— це позитивна зміна. Я пам’ятаю, як
Буш�старший, перебуваючи з візитом
у Києві, просив: «Тільки не відокрем�
люйтеся». Він тоді навіть не хотів пок�
ласти квітів до пам’ятника Шевченку.
Я думаю, що польська політика теж

буде розсудливою. Ми мусимо
нав’язати діалог з українським уря�
дом, створеним демократичним шля�
хом. Інша ситуація є в Білорусі.
Ми вважаємо, що там не було демо�
кратичних виборів, а Лукашенко по�
рушив демократичні принципи.

— А чим відрізняється Януко?

вич 2004 року від Януковича

2006 року?

— Це питання для пророка, а не
для історика. Я не знаю, яким він бу�
де, але хотілося б, щоб принаймні у
трьох справах він був послідовним.
По�перше — це суверенітет України.
По�друге — це повага до демократії.
По�третє — це відмова від корупції.
Це три елементи, які, на мою думку,
можливі. Якщо подивитися з перспек�
тиви часу, то успіх Януковича є фан�

Ніна

Михальська,

політико�пра�

вовий експерт,

консультант з

питань публіч�

ного права, ре�

дактор політи�

ко�правового порталу По�

літ»YOUTH (м. Київ):

— Всеукраїнська експертна ме�

режа акумулювала інтелектуаль�

ний потенціал країни, щоб до�

вести: в Україні можливі іннова�

тивні думки. Відчути зміни, які

привнесла Всеукраїнська екс�

пертна мережа, можна вже за�

раз: в країні почали формувати�

ся осередки експертності в усіх

галузях, від економіки і політики

до медицини та менеджменту.

А експертність — це поєднання

професіоналізму у певній галузі

із втіленням інновативних підхо�

дів до вирішення проблем та си�

туацій. Отож, головною заслу�

гою ВЕМ я вважаю відкриття ін�

дивідуальних підходів до вирі�

шення загальнонаціональних

проблем. У майбутньому я ба�

жаю проекту стати авторитет�

ним осередком експертів, які ре�

ально розроблятимуть державну

політику в Україні.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

Демократія зараз

переживає кризу, це не є

найкращий момент.

Де українці мали вчитися

демократії? В Радянському

Союзі? Чи може в УПА?

Не мали де, тому починають

вчитися демократії

тільки зараз

ПОЛIТИКА ТА СУСПIЛЬСТВО
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тастичним. Два роки тому здавалося,
що після такої поразки він вже ніколи
не підніметься. Але він завзято йшов
до своєї мети і переміг. Цю перемогу
він може використати на благо Украї�
ни, а може змарнувати. Але якщо є
принаймні 10% шансів на позитивний
сценарій, то на це варто поставити.

— Скажіть, будь ласка, а чи ро?

сійський фактор впливає на відно?

сини між ЄС та Україною?

— Звичайно. Проблема російської
політики в тому, що Росія мала гарну
політику тільки з Великобританією та
США, вважаючи, що в цих країнах ви�
стачить мати свою агентуру. Росія ні�
коли не намагалася створити в Поль�
щі проросійського лобі. Їм вистачало
агентури. Навіщо лобі, якщо тут є свої
КДБісти? Натомість сьогодні в Росії
йде процес створення нової політики і
невідомо, якою вона буде. Зараз ро�
сійська політика є продовженням по�
літики Брежнєва, нової ще немає, а
світ тим часом змінився. Тому Росія
мусить погодитися з тим, що Україна є
суверенною державою, яка не є воро�
гом. В інтересах України добросу�
сідські стосунки з Росією, але тільки на
партнерських засадах.

— Мені здається, що зараз Укра?

їна в свідомості Росії займає те

місце, яке протягом останніх

150 років після повстання 1863 року

посідала Польща.

— Маєте рацію. Такий стереотип є.
Просто багато людей в Росії уявити
собі не можуть суверенну Україну.
Є Велика Росія і Малоросія. А де поча�
лася історія Росії? В Києві! Такий спо�
сіб мислення мені знайомий з Польщі.
Представники польських правих наці�

оналістичних сил у 1939 році навіть
думки не припускали, що Львів чи
Станіславів — це не Польща, а Украї�
на. Що русини — це народ, а не поля�
ки, які розмовляють на іншому діалек�
ті. Така була політика в Польщі, а полі�
тика русифікації мала перетворити
українців на інший вид росіян. Доте�
пер багато людей в Росії не можуть
звикнути до думки, що Україна — це
незалежна держава, а не один із бага�
тьох регіонів Росії.

— А в Польщі вже звикли до то?

го, що Львів це не польське місто?

— Так, звичайно. Ніхто в Польщі
не говорить про ревізію кордонів.
Про це взагалі не йдеться. Це одна
з небагатьох речей, яка в Польщі
вдалася на сто відсотків. Росія ще в
1988 році хотіла тут реалізувати
балканський сценарій, підігріваючи
польсько�литовський, польсько�
український, польсько�білорусь�
кий конфлікти. Але ці спроби не
вдалися. І я вважаю польсько�укра�
їнські стосунки найбільшим успі�
хом польської та української демо�
кратії.

— Ми зайшли до книжкового кі?

оску в Києво?Могилянській акаде?

мії і я нарахував як мінімум 18 пе?

рекладних видань з польської мо?

ви. А яка є ситуація з українською

літературою в Польщі?

— Треба сказати, не така, як хо�
тілося б. Є книги Андруховича,
Забужко, Жадана. Але цього, зви�
чайно, замало, хоча позитивні змі�
ни є. В Польщі немає навіть при�
стойного видання віршів Василя
Стуса, це просто скандал, але я
впевнений, що невдовзі це змі�
ниться. Ми пізнаємося з Україною
також з практичного боку, у спілку�
ванні з людьми. В Польщі зараз пе�
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ß ñïîä³âàþñü ç âåëèêèì çàäîâîëåííÿì òà çàïàëîì ³ íàäàë³ ïðàöþâàòè â öüîìó ïðîåêò³, ùîá íà âëàñ-
í³ î÷³ ïåðåêîíàòèñÿ, ùî ÂÅÌ ñòàíå îäí³ºþ ç ïðîâ³äíèõ îðãàí³çàö³é åêñïåðò³â â Óêðà¿í³. Ïîò³ì áóäå
ªâðîïà, à çà ªâðîïîþ — âåñü ñâ³ò, àäæå ²íòåðíåò íå ìàº êîðäîí³â.

КК ОО ММ АА НН ДД АА

Зараз російська політика

є продовженням політики

Брежнєва, нової ще немає,

а світ тим часом змінився.

Тому Росія мусить

погодитися з тим, що Україна

є суверенною державою
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ребуває багато українців, які пра�
цюють, навчаються і зовсім не ма�
ють враження, що вони знаходять�
ся у ворожому середовищі.

— Що Вас особисто пов’язує з

Україною?

— Мій батько народився у Львові,
мешкав там до 1941 року і був одним
із діячів комуністичної партії Захід�
ної України. Батько мені завжди ка�
зав, що українці — це найбільш не�
щасливий народ в Європі. Але я пе�
реконаний, що демократична і суве�
ренна Україна є ключем до демокра�
тичної і суверенної Польщі. Коли
Єжи Гєдройць хотів видати книгу ук�
раїнського поета Лавриненка і звер�
нувся до одного з фондів за грантом,
його запитали: «А скільки ви хочете
за те, щоб ця книга не вийшла»? Це
був 1964 рік. Яка могла бути тоді
Україна?! Тоді був СРСР. Саме тоді
Гєдройць пояснив представникам
польської демократії, що відправ�
ною точкою польського мислення
має бути українсько�польське поєд�
нання. У 1989 році я приїхав в Украї�
ну на з’їзд Руху. У своєму виступі я
сказав, що привіз з Польщі таке по�
бажання: «Хай живе вільна і демо�
кратична Україна». Тоді багато хто у
Варшаві вважав, що те, що я роблю
— це псування стосунків між Варша�
вою й Москвою. Але ж ми не вводи�
мо до Києва армію, ми просто вболі�
ваємо за Україну і вважаємо, що ви
маєте таке ж право на свободу, як
Польща. Тому польська політика в
цьому питанні є дуже зваженою, що
також неодноразово доводив прези�
дент Квасьневський під час зустрічей
з Ющенком, коли він ще був лідером
опозиції.

— Така політика, наскільки я ро?

зумію, ускладнила стосунки між

Варшавою та Москвою...

— Не з нашою вини. Польща не є
антиросійською країною. Я про себе
кажу, що я справжній антирадянсь�
кий русофіл і в цьому немає жодних
націоналістичних підтекстів. Москва
вважає Україну сферою свого впли�
ву, а ми так не вважаємо, бо це не�
правда, це всупереч польським інте�

ресам. Я люблю Україну, але це сен�
тименти, особисті відчуття. А з полі�
тичної точки зору, можу сказати, що
місією Польщі є підтримка демократії
і суверенітету України. Тут вже немає
жодних емоцій, це чистий політич�
ний розрахунок.

— Повернемося до Майдану. Як

Ви вважаєте, в чому історична роль

Майдану для України?

— Україна вперше голосно висло�
вила своє бажання свободи, демокра�
тії та суверенітету, тому що незалеж�
ність України була результатом пере�
будови, путчу і рішення Єльцина в Бі�
ловезькій Пущі. А насправді українсь�
кий народ, українське суспільство от�
римало незалежність тільки на Май�
дані. Саме в цьому його історична
роль.

— Як Ви оцінюєте особистість

Ющенка як президента?реформа?

тора? Адже, за винятком Єльцина,

жоден президент?реформатор не

був переобраний на другий термін.

Про Гавела я не кажу, тому що в

Чехії інша модель президентських

виборів. Валенса також другий раз

програв вибори. А чи буде Ющен?

ко обраний на другий термін?

— На таке запитання я сьогодні не
можу відповісти. Це значною мірою
залежатиме від ситуації в Україні,
від політики президента. Про це ще
рано говорити. Валенсу не обрали не
тому, що він був реформатором, а
тому що він був поганим президен�

том. Це мій добрий знайомий, це іс�
торичний лідер, але Валенса на пре�
зидентській посаді — це катастрофа.
Щодо Ющенка, то він довів, що є ви�
сококласним політиком, ще коли
став лідером опозиції, зміг почати
війну з режимом Кучми і виграв. Але
трапляється так, як було з Черчіллем
— він виграв війну з Гітлером, але
програв вибори.

— На початку цього року нам

вдалося запустити в Україні про?

ект Всеукраїнської експертної

мережі. Чи знаєте Ви подібні про?

екти в Європі і який Ваш стосунок

до цього?

— Мабуть, позитивний. Не знаю,
чи є щось подібне в Європі, треба
запитати в наших експертів. Я люди�
на старої школи і Інтернетом не ко�
ристуюсь. Всі свої статті пишу зви�
чайною ручкою на папері. Але сама
ідея експертних центрів дуже перс�
пективна, треба, щоб їх було якомо�
га більше для обміну досвідом, ін�
формацією. Це звичайно допоможе
в побудові громадянського суспіль�
ства в Україні.

***

Коментарі
1 | 04.09.06 | Гість

Adam is always RIGHT.
Viktor Lysytskyi
2 | 05.09.06 | Гість

Дякую, пане Міхнік.
3 | 05.09.06 | Гість

Приятно

Приятно, что в Польше есть ум�
ные и интеллигентные люди.
Интересно, а Юля Мостовая вот
так навскидку смогла бы назвать
тройку современных польских
писателей? Адам украинских —
смог!
4 | 09.09.06 | Гість

Місце України в світі

Дивуюсь західній демократії, що
ефективно не підтримала Україну в
її прагненні до демократії, НАТО,
Євросоюзу, СОТ… Пригадайте, ко�
ли така політика призвела до Другої
світової війни. Ганяються за подач�
ками Кремля, а виростять нового
монстра.

Український народ,

українське суспільство

отримало незалежність

тільки на Майдані.

Саме в цьому його історична

роль. Україна вперше

голосно висловила своє

бажання свободи,

демократії та суверенітету
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Переговори голів держав – учасниць ЄЕП стосовно прийняття низки угод з реалізації ідеї

ЄЕП дедалі більше виявляють ознаки поступового переходу відносин України з партнерами

по ЄЕП (Білоруссю, Казахстаном і, особливо, Росією) в якісно новий формат.

14.12.05 | Володимир Сіденко

Україна — ЄЕП: можливі
сценарії подальшого розвитку
Коментарів (0)

Рейтинг матеріалу 10,0
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У цьому контексті принципові до�
мовленості, досягнуті під час самміту
СНД в Казані 26—27 серпня 2005 р.,
мають всі шанси стати важливою віхою
в траєкторії розвитку відносин України
з Росією та іншими учасниками ЄЕП.

До цього моменту багатьом політи�
кам та експертам в інтеграційній проб�
лематиці в Україні здавався оптималь�
ним курс абсолютного пріоритету ін�
теграції в ЄС при вибірковій участі в

механізмах ЄЕП — через участь лише
в тих його угодах, які реалізують ідею
зони вільної торгівлі без обмежень і
вилучень, але не у формуванні митно�
го союзу чи інших механізмах вироб�
лення спільної економічної політики, й

особливо в утворенні спільних органів
з наднаціональними повноваженнями.
Реальні результати переговорів дають
дедалі більше підстав прогнозувати
неминучу кризу цього курсу.

Суть проблеми полягає в тому, що
інші три учасники ЄЕП наполягають на
«пакетному» підході до формування
ЄЕП, який передбачає:

— підписання до 1 грудня 2005 р.
Білоруссю, Казахстаном та Російською
Федерацією (за можливої участі в цьо�
му України) першочергового пакету з
29 угод щодо створення зони вільної
торгівлі, аналіз складу та змісту яких
свідчить, однак, про присутність в них
елементів, властивих для вищих форм
розвитку інтеграційного процесу;

— підписання до 1 березня 2006 р.
пакету з 15 угод, що реалізують ідею
митного союзу в рамках ЄЕП;

— завершення підготовки до кінця
2005 р. пакету інших 49 проектів угод,
які, по суті, закладають основу для
формування економічного союзу ЄЕП з
вільним переміщенням основних фак�
торів виробництва1.

Слід особливо підкреслити, що при
цьому закладений в рамкові установчі
документи ЄЕП принцип різношвидкіс�
ної та різнорівневої інтеграції розумі�
ється Білоруссю, Казахстаном та Ро�
сійською Федерацією таким чином, що
країна може підписати першочерговий
пакет з 29 угод і певний час утримува�
тися від підписання наступного пакету з
15 угод щодо митного союзу, але не
може вибирати окремі прийнятні

для неї угоди в рамках єдиного паке�
ту або ж відмовлятися від дії окре?

мих положень в рамках певних угод
єдиного пакету.

Такий підхід партнерів України по
ЄЕП виглядає достатньо виправданим
як з точки зору теорії розвитку міжна�
родної економічної інтеграції, так і
принципів міжнародного права і є та�
ким, що прямо випливає з установчих
документів щодо ЄЕП. Але він є дуже
незручним для здійснення Україною її
нинішнього курсу на вибірковість
участі в механізмах ЄЕП. Адже станом

на сьогодні Україна підписала лише
15 угод з першочергового пакету, тоб�
то лише половину. По суті, майбутні
сценарії розвитку відносин з ЄЕП бу�
дуть вирішальним чином залежати від
формату втілення в життя вказаного
«пакетного» підходу. З огляду на це
можна передбачити наступні сценарії
розвитку.

Сценарій 1: статус?кво, тобто збе�
реження нинішньої політики вибірко�
вого підходу України до угод ЄЕП.
За цим сценарієм головні зусилля пе�
реговірників від України мають бути
зосереджені на доведенні правоти
своєї позиції стосовно того, що прин�
цип різношвидкісної та різнорівневої
інтеграції дає право будь�якому учас�

нику обирати, в яких механізмах ЄЕП
брати участь. Проте очевидно, що та�
кий підхід є мало або взагалі неприй�
нятним для інших трьох партнерів.
Найімовірніше, вони не матимуть ба�
жання дозволити Україні «зняти верш�
ки» з проекту ЄЕП і проігнорувати ті
компоненти системи угод ЄЕП, де реалі�
зуються їхні власні національні інтереси.
За таких умов можна очікувати розвитку
подій за одним із двох напрямів:

— або Україні прямо буде повідом�
лено про неприпустимість підписання
лише окремих угод або підписання
певних угод із застереженнями — і та�
ким чином першочерговий пакет з
29 угод буде підписаний лише трьома
країнами;

— або ж, дозволивши Україні під�
писати окремі угоди та зробити засте�
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1 На практиці деякі угоди з цього пакету вже узгоджені у форматі «трійки» — Білорусі, Казахстану та Російської Федерації.

У відносинах з Росією,
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реження до їхнього змісту, інші країни
запровадять, зі свого боку, певні засте�
реження щодо України, які будуть рів�
нозначні збереженню або навіть роз�
ширенню існуючих обмежень та вилу�
чень з режиму вільної торгівлі.

Якими ж можуть бути вказані обме�
ження та вилучення? В принципі вони
можуть охоплювати:

— збереження існуючих формаль�
них вилучень з режиму вільної торгів�
лі, які стосуються цукру та кондитерсь�
ких виробів, спирту, тютюну2;

— поширення вилучень з режиму
вільної торгівлі на ті групи товарів, що�
до яких умови вступу України та Росії
до СОТ виявляться істотно різними
(м’ясні продукти, олія, деякі промисло�
ві товари, передусім ті з них, де Украї�
на приєднається до так званих секто�
ральних угод СОТ, що передбачають
встановлення нульових імпортних та�
рифів3);

— поширення практики застосуван�
ня антидемпінгових та спеціальних за�
хисних заходів щодо українського екс�
порту, передусім в чорній металургії;
застосування компенсаційних заходів
щодо експорту тих продуктів (переду�
сім аграрних), які користуються дер�
жавними субсидіями;

— збереження практики стягнення
вивізного мита на провідні статті ро�
сійського експорту, головним чином на
енергоносії4.

Очевидно, що за будь�яким варіан�
том згаданого сценарію інтереси

України щодо ЄЕП, скоріш за все, не

будуть реалізовані. Це ставить питан�
ня про доцільність подальшого про�
довження політики вибіркового підхо�
ду до угод ЄЕП і можливу доцільність
заміни цього підходу альтернативни�
ми підходами.

Сценарій 2: відмова від участі в

ЄЕП і перехід на двосторонні відно?

сини. Вперше цей сценарій було озву�
чено міністром економіки України
С. Терьохіним під час прес�конферен�

ції за результатами його переговорів з
міністром економічного розвитку Г.
Грефом 19 серпня 2005 р. І хоча ця за�
ява була в подальшому формально де�
завуйована, а сам пан Терьохін вже
більше не є міністром, цей підхід відоб�
ражає дещо більше, ніж просто індиві�
дуальну позицію екс�міністра. Цей
концептуальний підхід має право на іс�
нування, зважаючи на вищеописані
проблемні перспективи продовження
політики вибіркового підходу.

За умов формальної відмови від
участі в ЄЕП Україна, безумовно, могла
би отримати певні довгострокові пе?

реваги, до яких можна віднести на�
ступне.

У відносинах з Росією, Казахстаном
та Білоруссю, попри певні втрати, мог�
ли б бути створені прозорі та зрозумілі
торговельні умови, що базувалися б на
загальновизнаних принципах міжна�
родного права. Відсутність пільг може
означати водночас і відсутність супере�
чок навколо їх отримання чи збере�
ження та викривлюючого впливу пільг
на розподіл доходів в національній
економіці.

Рішення про вихід з ЄЕП, очевидно,
було б схвально сприйняте в США і до�
зволило пришвидшити вирішення пи�
тань про підписання двостороннього
протоколу про умови доступу до рин�
ків товарів і послуг в рамках перего�
ворного процесу щодо приєднання до
СОТ та надання Україні статусу з рин�
ковою економікою.

Певний вплив відмови від участі в
ЄЕП мав би місце і відносно приско�

рення розвитку відносин з ЄС, для яко�
го це було б принциповим сигналом
про безумовність пріоритету інтеграції
в структури Євросоюзу. Однак такий
вплив, скоріш за все, міг би бути до�
сить помірним. Ймовірно, при гостро
позитивній реакції на такий розвиток
подій з боку малих країн та нових чле�
нів ЄЕС (особливо Польщі та країн Бал�
тії), спостерігалася б більш стримана
реакція з боку таких провідних гравців,
як Німеччина і Франція, та, як правило,
досить консервативної в своїх політич�
них підходах Комісії ЄС. Останні, оче�
видно, об’єктивно не зацікавлені в по�
яві серйозних геостратегічних проблем
у відносинах з Росією — ані політичних,
ані економічних, які б, зокрема, мали б
наслідком певне ускладнення в роз�
витку російських енергетичних поста�
вок на європейський ринок та в появі
перешкод в освоєнні величезного ро�
сійського ринку. Є всі підстави вважа�
ти, що навіть часткова втрата (через
дію геополітичних чинників) перспек�

2 Раніше Росія виявляла готовність вже з 2007 р. скасувати вилучення з режиму вільної торгівлі щодо цукру.
3 Зокрема, окремими російськими офіційними особами вже називалися такі товарні позиції, як меблі, кольорові метали, авіатехніка.

4 Ці ставки постійно зростають у зв’язку з тенденцією до зростання світових цін на нафту. Так, якщо з 1 червня ц.р. вона була підвищена до
$136,2 за тонну, з 1 серпня — до $140, то з 1 жовтня — $179,9, з перспективою подальшого підвищення.

В о л о д и м и р

Рощін, началь�

ник відділу до�

слідження рин�

ків Другого

Управління до�

сліджень і роз�

слідувань Анти�

монопольного комітету України:

— Я рассматриваю Всеукраин�

скую экспертную сеть как сим�

биоз бюрократов, имеющих се�

рьезные знания в своей сфере, с

энтузиазмом раскрепощенных

экспертов. Я думаю, такое соче�

тание позволит получить более

качественный экспертный про�

дукт, который общество и госу�

дарство могут использовать для

своего развития.
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тивних можливостей європейських
компаній на російському ринку — це
не та плата, на яку готове піти керів�
ництво ЄС та його провідні країни за�
ради зближення з Україною.

Окрім вищесказаного, зазначений
сценарій може бути пов’язаний і з істот�
ними поточними, короткостроковими і
навіть середньостроковими усклад?

неннями для України, які можуть бу�
ти настільки серйозними, що будуть
здатні істотно зашкодити здатності ук�
раїнської економіки динамічно зроста�
ти і накопичувати ресурси для адаптації
до умов ЄС. Такі загрози можуть вклю�
чати передусім наступне.

Це означатиме, скоріш за все, до�
строкове скасування існуючого пільго�
вого для України режиму постачання
російського природного газу як плати
за транзит по ціні $50 за тис. куб. м і пе�

рехід на міжнародні ціни, за якими по�
стачається газ в Європу. Вже сьогодні
це могло б привести до встановлення
цієї ціни на рівні $160—180, з перспек�
тивою підвищення в 2006 р. до рівня
понад $200. Зрозуміло, що Україна
зможе компенсувати менше половини
цих втрат через перехід на міжнародні
тарифи транзиту. При цьому виник�
нуть ще й додаткові втрати, адже тари�
фи на транзит туркменського газу по
території Росії прив’язані до українсь�
ких тарифів. Загальний результат такої
трансформації є очевидним — значне
зростання витрат виробництва в Укра�
їні, особливо в секторі енергоємних
виробництв, що може поставити чима�
ло українських підприємств, особливо
в хімічній промисловості, на межу бан�
крутства.

Та й загалом, в умовах вичерпання
ресурсів відновлювального зростання
на старих потужностях і необхідності
мобілізації інвестицій для прискорення
радикальних структурних зрушень ін�
новаційного характеру значне підви�
щення витрат виробництва здатне іс�
тотно загальмувати економічний роз�
виток України, який і без того має в
2005 р. відчутну тенденцію до уповіль�
нення.

Україна спеціалізується на постав�
ках на світовий ринок продукції, знач�
на частка якої конкурує насамперед за
ціною і, до того ж, має підвищений рі�
вень енерговитрат. За цих умов значне
зростання енерговитрат неодмінно
призведе до погіршення міжнародних
конкурентних позицій України і зумо�
вить посилення зовнішньої нестабіль�
ності економіки.

Країна має певний потенціал вихо�
ду на зовнішні ринки розвинених країн
відносно більш високотехнологічних
виробів, включаючи ракетно�космічну
та авіаційну техніку, але цей потенціал
тісно пов’язаний з кооперацією з Ро�
сією, а також із можливостями збуту на
російському ринку або спільного вихо�
ду на зовнішні ринки. В нині існуючих
планах взаємодії з ЄС поки що не про�
глядаються акценти в бік взаємодії са�
ме в цих секторах. У разі запроваджен�
ня обмежень в торгівлі такими вироба�

ми з боку РФ, а в більш довгостроково�
му контексті — розгортання нею відпо�
відних імпортозаміщуючих потужнос�
тей, згортання коопераційних зв’язків,
Україна може постати перед ускладне�
ними перспективами щодо розвитку її
високотехнологічних галузей. Як наслі�
док, будуть відсунуті в часі і значно
ускладнені перспективи прогресивної
структурної перебудови економіки.

Таким чином, загальний баланс
виграшів і втрат від варіанта 2 може
бути для України настільки негатив�
ним в короткостроковому і середньо�
строковому періодах, що процес от�
римання довгострокових переваг бу�
де дуже ускладнений не лише еконо�

мічно, але й політично. За цих умов
слід ретельніше придивитися до аль�
тернатив, які б дозволили, не втрача�
ючи стратегічної перспективи, мінімі�
зувати втрати на шляху реалізації дов�
готермінових стратегій інтеграції та
економічного розвитку, маючи на
увазі, що такі альтернативи повинні
бути реальними, а отже, стратегічно
прийнятними для всіх основних парт�
нерів України.

Є підстави вважати, що такі альтер�
нативні варіанти інтеграційної політики
можуть бути не в одиничній кількості.
Проте стартовою умовою для них всіх
має стати знаходження компромісу
щодо формату запровадження повно�
цінної зони вільної торгівлі, для чого
необхідно орієнтуватися на підписання
повного першочергового пакету з
29 угод.
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Віктор

Лисицький, 

кандидат еко�

номічних наук,

радник Голо�

ви правління

ПриватБанку;

в і ц е � п р е з и �

дент Асоціації суднобудівників

України «Укрсудпром», Урядо�

вий секретар КМУ

(1999–2001рр.) (м. Київ):

— Для України цей проект є уні�

кальним. Ніколи ще на одному

інформаційному Майдані не

збиралися тисячі експертів, кот�

рі б абсолютно відкрито і вільно

обговорювали надзвичайно ши�

роке коло проблем.

Для України цей проект є вкрай

потрібним. Адже фактично він

радикально пришвидшує фор�

мування повноцінної національ�

ної еліти — для молодої держави

це є питанням виживання, пи�

танням завоювання чільного міс�

ця поміж інших держав.
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Сценарій 3: підписання повного

пакету угод ЄЕП. У цьому сценарії мо�
жуть бути певні варіанти.

Україна, підписавши пріоритетний
пакет з 29 угод для зони вільної торгів�
лі, може взагалі зупинитися на цьому
етапі інтеграції.

Ретельний аналіз змісту пакету пер�
шочергових 29 угод щодо утворення
зони вільної торгівлі дає підстави вва�
жати, що відзиви українських офіцій�
них осіб про негативний вплив окремих
із цих угод на інтереси України є наслід�
ком превалювання політико�ідеологіч�
них підходів до проблеми, що ведуть
до перебільшення в оцінках ризиків

ЄЕП. Адже в установчих документах
ЄЕП закріплені достатні гарантії того,
що рішення в рамках цієї організації не
будуть прийматися всупереч націо�
нальним інтересам будь�якої країни�
учасниці. Навіть у найбільш спірному
питанні про так званий «наднаціональ�
ний орган» в проекті відповідної угоди
закладені механізми блокування рі�
шень, які йдуть врозріз з національни�
ми інтересами певної країни. З огляду
на це, Україна могла би піти на підпи�
сання всього першочергового пакету
29 документів, маючи на увазі, що пев�
ні можливі негативні тенденції від його
запровадження можуть бути нейтралі�
зовані завдяки добре продуманій полі�
тиці в рамках керівних органів ЄЕП.

Водночас навряд чи варто демоні�
зувати навіть процес створення митно�
го союзу в рамках ЄЕП. Хоча це питан�
ня з суто економічної точки зору є дуже
неоднозначним, не виключено, що
Україна могла б мати і певний зиск від
участі в процесі узгодження митних та�
рифів в рамках ЄЕП, утримуючись від
такого узгодження в сферах, де інтере�
си України не співпадають з інтересами
інших держав — учасниць ЄЕП.

У будь�якому разі, процес форму�
вання єдиного митного тарифу — трива�
лий процес і може мати певні винятки.
Наприклад, практика діяльності

ЄврАзЕС свідчить, що на сьогодні рівень
узгодження митних тарифів серед дер�
жав�учасниць ЄврАзЕС (митного сою�
зу!) становить лише 60%. Тобто країни,
будучи членами організації, що формує
митний союз, й досі зберігають авто�
номні тарифи з широкого кола позицій,
де інтереси окремих країн не збігаються.

Окрім того, зважаючи на окремі до�
сягнуті результати переговорного про�
цесу України щодо приєднання до СОТ5,
не виключено, що участь у процесі
узгодження ставок імпортного мита в
рамках ЄЕП могла б бути засобом ви�
правлення окремих об’єктивно невигід�
них для України умов вступу, чого Укра�
їна самостійно досягнути навряд чи
зможе в рамках тих обмежень, з якими
вона стикається в ході переговорного
процесу щодо приєднання до СОТ.

Які ж висновки можна зробити з
аналізу нинішнього стану відносин Укра�
їни з державами�учасницями ЄЕП? Є
підстави вважати, що Україні доцільно:

— по�перше, переглянути свою ни�
нішню безперспективну політику щодо
формування ЄЕП, яка базується на
принципі вибіркової участі в окремих
угодах першочергового пакету 29 про�
ектів угод щодо зони вільної торгівлі і
погодитися на підписання всього пер�
шочергового пакету, обумовивши це
можливими поступками з боку Ро�
сійської Федерації на дотримання ра�
ніше укладеної угоди щодо умов тран�
зиту російського газу та розрахунків за
нього, а також можливого пришвид�
шення скасування існуючих обмежень
режиму вільної торгівлі;

— по�друге, взяти участь у перего�
ворах з пакету угод щодо митного сою�
зу, поставивши за мету недопущення
встановлення нових обмежень в режи�
мі вільної торгівлі, мінімізацію застосу�
вання спеціальних захисних заходів
щодо експорту України та досягнення
домовленостей щодо преференційно�
го доступу до російських енергоресур�

5 Яскравим прикладом таких небезпечних для економіки країни компромісів, зумовлених об’єктивно недостатньо сильною позицією України на
переговорах, є мало продумана політика широкого приєднання до секторальних ініціатив СОТ та занадто значний темп лібералізації ринку про�
довольчих товарів. Саме за цими позиціями набагато більш непоступливою є позиція на переговорах Російської Федерації, що дає підстави
вважати, що РФ зуміє в цілому провести свою лінію в умовах значного загострення світової енергетичної кон’юнктури.

Ïàâëî Ãàëü÷åíêî, ñèñòåìíèé àäì³í³ñòðàòîð ïîð-
òàëó «Âñåóêðà¿íñüêà åêñïåðòíà ìåðåæà»:

— ß ïðàöþþ ó ïðîåêò³ ç ñàìîãî ïî÷àòêó ³, ðîá-
ëÿ÷è ðàçîì ç íèì ïåðø³ êðîêè, íå äóæå â³ðèâ ó ïåð-
ñïåêòèâí³ñòü çàìèñëåíîãî. Àëå òå íåâ³ð’ÿ, ÿêîãî ÿ
çàðàç ñîðîìëþñÿ, çãîäîì ïåðåðîñëî â ñïðàâæíþ çà-
ö³êàâëåí³ñòü ³äåÿìè ÂÅÌ, ïîò³ì ÿ ñòàâ çàòÿòèì ïðè-
õèëüíèêîì ïðîåêòó, íó à çàðàç ÿ ïðîñòî íå óÿâëÿþ

ñâîãî æèòòÿ áåç íüîãî.
Ïî-ïåðøå, ÿ ââàæàþ, ùî ìåí³ äóæå ïîòàëàíèëî ç òèì êîëåêòè-

âîì, â ÿêîìó, âîëåþ äîë³, ìåí³ âèïàëî ïðàöþâàòè. Êîëåãè ïî ðî-
áîò³ äëÿ ìåíå ïåðåòâîðèëèñÿ íà äóæå áëèçüêèõ äðóç³â, à âíóòð³ø-
íÿ àòìîñôåðà ó íàøîìó íåâåëèêîìó êîëåêòèâ³ ïðîíèçàíà òàêèì
òåïëîì, ÿêå, çà âåëèêèì ðàõóíêîì, ëþäèí³ ìîæå äàòè ò³ëüêè ¿¿ ðî-
äèíà.

Ïî-äðóãå, ò³ëüêè òóò ÿ îòðèìàâ òå â³ä÷óòòÿ, ÿêîãî ìåí³ áðàêó-
âàëî äîâã³ ðîêè. Ìîâà éäå ïðî â³ä÷óòòÿ âëàñíî¿ íåîáõ³äíîñò³. Çàâ-
æäè ïðèºìíî áóòè êîðèñíèì ëþäÿì. Âñåóêðà¿íñüêà åêñïåðòíà ìå-
ðåæà äàëà ìåí³ ìîæëèâ³ñòü ïîºäíàòè ïðèºìíå ç êîðèñíèì.

², íàðåøò³, ÿ êîæíîãî äíÿ ïîãëèáëþþ ñâî¿ çíàííÿ òà ðîçøèðþþ
ñâ³é êðóãîç³ð.
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сів — в обмін на узгодження тарифів
по тих позиціях, які викликають зане�
покоєння в російської сторони та інших
партнерів по ЄЕП. При цьому Україна
може орієнтуватися на перспективу
усунення через участь у митному союзі
ЄЕП (у період після набуття членства в
СОТ) окремих незручних для неї до�
мовленостей у рамках переговорного
процесу щодо приєднання до СОТ;

— і по�третє, слід сповна використа�
ти свою повноцінну, а не обмежену
участь в переговорному процесі щодо
угод ЄЕП для спрямування вектору роз�
витку ЄЕП у бік максимально можливо�
го наближення до принципів функціо�
нування ЄС. Лише таким чином можна
зняти в перспективі історичну дилему
для України — куди інтегруватися на
Схід чи на Захід. Адже в разі формуван�
ня повноцінного загальноєвропейсько�
го економічного (і політичного) просто�
ру ця дилема зникне сама собою.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА

Україна вийде з СНД?

12.05.06 | Андрій Єрмолаєв

…Пресс�служба Виктора Ющенко
организовала специальный бри�
финг руководителя главной службы
внешней политики Секретариата
Президента Константина Тимошен�
ко, целиком посвященный судьбе
СНГ. На нем господин Тимошенко
сообщил, что украинское руковод�
ство не устраивает эффективность
функционирования СНГ и вопрос
выхода Украины из Содружества
серьезно изучается Президентом.
http://www.korrespondent.net/main/
153093

Чи є реальним вихід України з

СНД? Яким чином такий крок

може вплинути на СНД і на

Україну?

Свій прогноз з цього приводу надав
директор Центру соціальних дослід�
жень «Софія» Андрій Єрмолаєв:
— Конечно, выход Украины из СНГ
реален. Это политико�правовой акт,
который не является системным. Но
проблема в том, что для СНГ это ни�

какого значения иметь не будет.
Судьба СНГ сегодня не зависит от
позиции Киева. В этом особенность
момента: мы пытаемся быть акту�
альными и важными, Киев надувает
щеки, демонстрирует свою боль�
шую значимость в вопросе СНГ, а на
самом деле судьба СНГ уже более
двух лет решается только в одной
столице — Москве. При таком раск�
ладе Киев не влияет на то, будет
развиваться СНГ или нет.
СНГ постепенно уходит в прошлое,
передав ту часть своих функций,
которые были связаны с возмож�
ной реинтеграцией, новым струк�
турам. Эта организация не просто
выполнила свою функцию, а стала
своеобразным генокодом для раз�
вития более глубокой интеграции.

И даже если Украина покинет СНГ,
это на судьбе организации, по
большому счету, никак не скажет�
ся. Но трагедия — в другом.
В своем послании Владимир Путин
открыто сказал о том, что будет со�
бой представлять «новая европей�
ская матрешка»: союзное государ�
ство Россия�Беларусь плюс
ЕвроЗЕС плюс ЕЭП. Я бы добавил к
этому списку еще перспективы
развития Шанхайской организа�
ции, но пока что Китай не желает
давать фору России.
«Новая европейская матрешка» — это
не просто союз государств на постсо�
ветском пространстве, с включением
государств Большой Евразии, это и
новая система разделения труда, и,
возможно, новая система военно�по�
литической безопасности.
Если обратить внимание на дина�
мику крупных глобальных регио�
нальных проектов, которые разви�

ваются по границам Украины, то
мы увидим, что Украина проиграла
большую игру за участие в разде�
лении труда как в Евразии, так и в
Европе. И не случайно месседжи
из послания Путина синхронны
месседжам канцлера Германии
госпожи Меркель о необходимости
четкого определения формата и
состава нового государственни�
ческого проекта. Насколько я пони�
маю, слова немецкого канцлера
могут означать, что Украины пока в
этих планах нет. Украина просто
выпала из этих проектов.
Есть и другой момент, который,
возможно, имеет смысл учитывать.
Внутренняя логика СНГ — это логи�
ка постепенной передачи, делеги�
рования преемственных функций и
направлений новым, более перс�
пективным организациям. Но в по�
литических процессах играет роль
не только внутренняя логика, роле�
вое распределение также имеет
значение. Важно, кто и с каким сим�
волическим капиталом выходит из
проекта. Поэтому сохраняется инт�
рига, кто же присвоит символичес�
кий капитал реформирования, рос�
пуска СНГ. Украина, не имея воз�
можности влиять на логику, пытает�
ся каким�то образом перераспре�
делить символический капитал. Но
я не вижу в этом большого смысла.
Что касается СНГ, то я сторон�
ник максимального использова�
ния ресурсов этой, уже малоэф�
фективной, организации как
дипломатического инструмента.
Выходя из нее и, вместе с тем,
не будучи включенным в проек�
ты, связанные с «европейской
матрешкой», политический Киев
рубит канаты, которые еще как�
то связывают (формально или
неформально) постсоветские
элиты. Выгодно ли это? Я ду�
маю, выгода сомнительна, а то,
что мы можем получить еще бо�
лее прохладное отношение, при�
чем не только со стороны рос�
сийских элит, но и со стороны
других постсоветских госу�
дарств — это факт.
Я бы просто не спешил так ради�
кально рубить канаты. Думаю, они
еще были бы полезны.
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За цих умов значне

зростання енерговитрат

неодмінно призведе
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України і зумовить посилення
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Варто зазначити, що особливості функціонування електроенергетики як галузі, наявність у

ній багатьох суб’єктів природних монополій, а також специфіка електричної енергії як това$

ру визначають і специфічні умови функціонування ринку електроенергії, взаємин його учас$

ників і конкуренції між ними.

Проблеми розвитку конкуренції

на ринку електроенергії

02.02.06 | Петро Амброзевич

Коментарів (0)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Загальноприйняте розуміння кон�
куренції як можливості споживача у
виборі більш дешевого і якісного то�
вару до сфери природної монополії
не зовсім підходить. Водночас вироб�
ники електроенергії повинні мати ті ж
стимули до здешевлення своєї про�
дукції і підвищення її якості, як і під�
приємці, що працюють в умовах нор�
мальної конкуренції.

На створення таких стимулів було
спрямовано кроки по реформуванню
галузі і формуванню енергоринку, що
здійснювалися з урахуванням світово�
го досвіду протягом останніх
10–12 років. У результаті здійснення
цих заходів було створено сприятливі
умови для розвитку конкурентних від�

носин між енергогенеруючими ком�
паніями насамперед за рахунок:

• створення достатньої кількості
енергогенеруючих компаній;

• забезпечення однакових старто�
вих можливостей для них при перехо�
ді до роботи в ринкових умовах;

• розробки і впровадження ринко�
вих механізмів формування оптової
ціни електроенергії на основі цінових
заявок;

• створення позавідомчого регу�
люючого органу в електроенергетиці і
нафтогазовому комплексі.

Однак після впровадження моделі
оптового енергоринку неодноразово
доводилося чути, що обраний шлях
реформування галузі невірний. Моти�
вувалося це твердження кризовими
явищами в галузі, пов’язаними з не�
платежами, мізерними інвестиціями в
технічне і технологічне удосконалення,
що супроводжується значними втрата�
ми електроенергії. Неодноразово до�
водилося доводити неспроможність
цих тверджень. Винна не обрана мо�
дель енергоринку, а непослідовність і
некомплексність реалізації основних її
концептуальних принципів, часто ці
принципи просто ігнорувалися. Якщо
ж бути зовсім відвертим, то у влади не
було, та й зараз немає, бажання запро�
ваджувати ринкові відносини в елект�
роенергетиці чи то через побоювання
втратити «керованість», чи то через ба�
нальне бажання чиновників і надалі
контролювати фінансові потоки.

Отже, ще в листопаді 2002 року бу�
ло затверджено «Концепцію функціо�
нування і розвитку Оптового ринку
електричної енергії України» (постано�
ва КМУ від 16.11.02 № 1789). Принцип
справедливої конкуренції між вироб�
никами електричної енергії, а також
між її постачальниками в умовах рів�
них прав і можливостей визначено
Концепцією як один із головних прин�
ципів функціонування ринку електро�
енергії. Варто нагадати просте правило
конкуренції: вона можлива між суб’єк�
тами товарного ринку, які хоча б мо�
жуть вільно вибирати джерела ресурсів
і їхніх постачальників, споживачів і роз�
поряджатися отриманими доходами.

Однак навіть неупередженого по�
гляду досить, щоб побачити, що
суб’єкти енергоринку не мають достат�
ньо свободи (точніше взагалі її не ма�
ють), щоб могла розвиватися конку�
ренція. Фактично на ринку «править
бал» Мінпаливенерго через своїх
представників, а не самоврядна орга�
нізація учасників ринку по затвердже�
ним жорстким ринковим правилам, як
передбачено моделлю енергоринку.

Утворений Оптовий ринок енерге�
тичного вугілля, з одного боку, і не�
можливість придбати газ в іншого по�
стачальника, крім лише компанії НАК
«Нафтогаз України», фактично по�
збавляє теплові електростанції права
вибору для себе джерела палива. Слід
зазначити, що для існування конку�
ренції для її потенційних конкурентів
не є адекватною підміна «права вибо�
ру джерела ресурсу» на «надану мож�
ливість придбати ресурс, але лише з
визначеного одного джерела, чи в од�
ного постачальника». Гадаю, зрозумі�
ло, що ці два підходи при формуванні
ринкових відносин значно менш то�
тожні, ніж можуть бути тотожні понят�
тя «соціалістичне змагання» і «еконо�
мічна конкуренція». Ще один аспект,
що може впливати на рівень конку�
ренції — це алгоритм розподілу кош�
тів енергоринку. Не стільки сам алго�
ритм, а наявна можливість постійно
його змінювати і неадекватне викори�
стання цієї можливості. Якщо ж цією
можливістю, скажемо так, зловжива�
ти, що неодноразово мало місце, то
на ринку дуже швидко формуються
псевдоконкурентні відносини.

Ще один сегмент ринку електро�
енергії, де може існувати конкуренція, і
це передбачає існуюча модель, — по�
стачання електроенергії споживачам
(як її часто називають — дистрибуція).
Але існуючий де�юре інститут незалеж�
них постачальників електроенергії пе�
ретворився на ізгоя, якого прагнуть по�
збутися замість того, щоб його розви�
вати й удосконалювати. Заради об’єк�
тивності слід зазначити, що «нелюбов»
до незалежних постачальників виник�
ла в період, коли розрахунки за елект�
роенергію здійснювалися за сурогат�
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ними схемами і ринок, за великим ра�
хунком, функціонував «у тіні». Неза�
лежні постачальники, на відміну від
обленерго, мали можливість отриму�
вати значні прибутки, і їхня кількість
швидко зростала. Якщо в 1997 році
частка незалежних постачальників на
ринку електроенергії становила 10 від�
сотків, то в 1999 році — 22, а в першо�
му півріччі 2000 року — понад 28 від�
сотків. Отримані незалежними поста�
чальниками переваги на ринку ство�
рювали умови для несумлінної конку�
ренції, провокували обленерго на по�
рушення правил ліцензованої діяль�
ності й антимонопольного законодав�
ства. Обленерго прагнули створити не�
залежним постачальникам додаткові
труднощі для вступу на ринок. У першу
чергу шляхом обмеження використан�
ня мереж, формування необґрунтова�
но занижених, а іноді й планово збит�
кових тарифів на постачання електро�
енергії «за регульованим тарифом», у
тому числі й за рахунок перехресного
субсидування діяльності з передачі
електроенергії. Після введення в травні
2000 року грошових форм розрахунків
за електроенергію їхня частка на ринку
істотно меншилася — менше 8 відсот�
ків у другому півріччі 2000 року. В на�
ступні роки ця тенденція збереглася.

Можна погодитися з тим, що умо�
ви для існування інституту незалежних
постачальників не найсприятливіші,
недостатньо досконала нормативна
база, але протягом багатьох років ма�
ло що робиться для зміни становища
на краще. Часом складається вражен�
ня, що їх поки що просто терплять.

Для створення реального конку�
рентного середовища на ринку дис�
трибуції і реального відмежування
цієї діяльності від діяльності з переда�
чі електроенергії електромережами, у
першу чергу, як перший крок необхід�
но створити систему автоматизовано�
го погодинного обліку електроенергії
на всьому технологічному ланцюзі від
виробництва до кінцевого споживача.
Можна погодитися з твердженням
про складність цього завдання, але не
можна погодитися з думкою, що до�
сить налагодити такий облік на кор�

доні магістральних і розподільних ме�
реж (про це твердять прихильники
жорсткого адміністративного держав�
ного контролю ринку), якщо йдеться
про необхідність підвищувати еконо�
мічну ефективність функціонування
енергосистеми в цілому. Без запро�
вадження погодинного обліку на
всьому технологічному ланцюгу, фор�
мування погодинної ціни електро�
енергії, як і вимагає існуюча модель
енергоринку, фактично перетворю�
ється на «виведення» середньогодин�
ної її ціни за добу, що є, як кажуть в
Одесі, дві великі різниці. Нинішнє іс�
нування системи «незалежних» чи
«залежних» постачальників мало б
стати містком до повноцінного конку�
рентного ринку дистрибуції як шлях
до більш ефективної системи госпо�
дарювання. Сьогодні, навпаки, на
цьому шляху стає дедалі більше адмі�
ністративних перепон.

Ще одна проблема. З проведенням
приватизації система розподільних
мереж, що існувала в державній влас�
ності, зумовила проблему, коли, по
суті, природна монополія розподіль�
них мереж була роздрібнена на цілу
низку окремих господарюючих
суб’єктів (за приналежністю), що при�
вело до істотного збільшення сумар�
них витрат. Адже відомо, що еконо�
мічна ефективність природної моно�
полії зростає з масштабом виробниц�
тва. Регулюванню ж піддавалася лише
та частина, що залишилася в обленер�
го. Антимонопольному комітету ра�
зом із НКРЕ вдалося намітити шляхи
вирішення цієї проблеми таким чи�
ном, щоб штучно не створювати сотні
й тисячі нових монополістів (часто не
з їх волі) і підвести під механізм регу�
лювання весь технологічний ланцюг
природної монополії.

Не можна обійти мовчанням і так
званий «п’ятикратний тариф». Якщо
не задаватися метою визначити, бага�
то це чи мало, то варто зупинитися на
деяких аспектах застосування ч. 5 ст.
26 ЗУ «Про електроенергетику».
Йдеться про те, що споживач (крім на�
селення), який перевищив за розра�
хунковий період (як правило — один

місяць) замовлений обсяг споживання
електроенергії, має сплачувати різни�
цю між замовленим і спожитим обся�
гом у п’ятикратному розмірі.

Перше. Є розбіжність у трактуван�
ні цієї норми ЗУ. Чомусь багато хто, в
тому числі й обленерго, вважають,
що в стільки разів повинна збільшу�
ватися вартість електроенергії для
споживача при порушенні ним вимог
цієї статті закону. Однак ч. 7 ст. 27 чіт�
ко визначає вимоги ч. 5 ст. 26 як сан�
кцію. Від цього різночитання в трак�
туванні ЗУ і його застосуванні відбу�
вається порушення законодавства.
Так, наприклад, обленерго під час
розрахунків зі споживачами вважа�
ють, що прострочений платіж за
електроенергію має «каратися» не
встановленням пені, як це передба�
чено законодавством, а саме як за
споживання обсягів понад встанов�
лені в договорах норми.

Друге. У тій же ч. 7 ст. 27 ЗУ зазна�
чено, що ця санкція застосовується в
порядку, встановленому КМУ. Існую�

Зоя

Борисенко,

доктор еконо�

мічних наук, за�

відуюча кафед�

ри конкурент�

ної політики та

інноваційного

розвитку Університету економіки

та права «КРОК» (м. Київ):

— Те, що ми робимо сьогодні, є

безпрецедентним. Адже на на�

уковій основі можна отримати

думку широкого кола незаанга�

жованих фахівців. Працівники

органів влади підпорядковують�

ся тому, що сказав керівник, а

тут експерти можуть висловлю�

вати свою об’єктивну позицію.

Я дуже високо оцінюю цей крок у

побудові демократичного сус�

пільства в Україні в цілому і де�

мократичної економіки зокрема.
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чий же механізм у відомих постановах
КМУ № 441 і № 475 не містить необ�
хідних процедур, що підтверджували
б обґрунтованість застосування санк�
ції. У цій ситуації обленерго самі ви�
значають ці процедури, як правило,
на свою користь і, на жаль, не завжди
без порушення конкурентного зако�
нодавства.

Ринок електроенергії на сьогодні
поки що йде шляхом ескалації адмі�
ністративного ресурсу, що підтверд�
жується створенням минулого року
Національної акціонерної компанії
«Енергетична компанія України» і вже
зовсім «свіжим» прикладом — вве�
денням наприкінці літа цього року
єдиного, за класами напруги, тарифу
на електроенергію, що безумовно не
сприяє розвитку конкуренції.

Йдеться про те, що, намагаючись
поставити всіх споживачів в рівні умо�
ви, було введено для всіх обленерго
один, в межах одного класу напруги,
роздрібний тариф на електроенергію.
На перший погляд, ніби все справед�
ливо — всі споживачі в рівних умо�
вах. Однак зрозуміло навіть не еконо�
місту, що ціна товару має відображати
реальні витрати на його виробництво,
витрати ж у кожного обленерго дале�
ко не однакові. Введення ж єдиного
тарифу фактично усуває будь�які
(крім адміністративного тиску) стиму�
ли до зниження питомих витрат енер�
гокомпаній.

При цьому зі зростанням адмініст�
ративного тиску на енергоринок все
примарнішими стають надії на залу�
чення інвестицій у галузь, їхня ж від�
сутність підвищує вірогідність створен�
ня кризових ситуацій в енергосистемі.

Враховуючи зазначене, необхідно
забезпечити функціонування енерго�
ринку на конкурентних засадах, як і
передбачала існуюча модель, для чо�
го слід:

• обмежити втручання Мінпа�
ливенерго в діяльність ради енерго�
ринку, зосередивши увагу виключно
на стратегічних напрямках розвитку
галузі;

• лібералізувати ринки вугілля і
природного газу;

• прискорити завершення впро�
вадження автоматизованої системи
обліку електроенергії на всьому тех�
нологічному ланцюгу — від вироб�
ництва електроенергії до її споживан�
ня кінцевим споживачем;

• розпочати підготовку нового ета�
пу приватизації і завершити привати�
зацію в галузі.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА

Україну знову чекає енергетична

криза?

26.06.06 | Ільдар Ґазізуллін

Минтопэнерго Украины предуп�
редило правительство страны,
что Украине в 2006 году угрожает
дефицит природного газа в
объеме более 10 млрд. кубомет�
ров. Для предотвращения энер�
гокризиса в стране министерство
предлагает в срочном порядке
договориться с российской и
туркменской стороной о дополни�
тельных поставках. Однако денег
для оплаты поставок у Украины
нет. Правительство Туркмении
давно выставило на тендер

32 каспийских блока с ресурсами
в 11,0 млрд. тонн нефти и
5,5 трлн. кубометров газа. И вот
теперь эти месторождения, судя
по всему, отходят к России.
h t t p : / / w w w . v z . r u / e c o n o �
my/2006/6/19/38125.html
Чи чекає Україну нова енерге�

тична криза? Які заходи допомо�

жуть її уникнути?

Свій прогноз надав економіст Між�
народного центру перспективних
досліджень Ільдар Ґазізуллін:

— Действительно, существует
проблема неурегулированности
вопроса поставок газа в Украину,
начиная со второго полугодия теку�
щего года. В действующем догово�
ре с «РосУкрЭнерго» цена импор�
тируемого Украиной газа оговоре�
на только до 1 июля 2006 года (ес�
ли, конечно, не существует допол�
нительных тайных приложений к
договору).
Я думаю, что Минтопэнерго своим
сообщением просто дает сигнал
будущему правительству о приори�
тетах политики в энергетической
сфере. Думаю, парламентарии
также понимают, что необходимо
либо заключать новый договор с
Россией, либо принимать дополне�
ния к существующим договорен�
ностям.
Я не считаю, что существует угроза
энергетического кризиса в Украи�
не, поскольку газ — это стратеги�
ческий ресурс, который необходим
экономике, и деньги на его приоб�
ретение всегда найдут, пожертво�
вав чем�нибудь другим. Может
быть, Украина будет больше пла�
тить за газ, но не думаю, что будет
дефицит газа. Газ есть — вопрос
лишь в том, сколько он будет сто�
ить для Украины.
Что касается событий прошлого
года, то не следует забывать, что
были форс�мажорные обстоятель�
ства: чрезвычайно холодная зима в
Украине и России. В Западной
Европе, кстати, тоже. Поэтому наб�
людались рекордные пики потреб�
ления газа.
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Àíäðåé Ãàéäóêîâ, ïðîãðàì³ñò,
ñèñòåìíèé àäì³í³ñòðàòîð:
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В освітній системі України (також згідно із Законом України «Про вищу освіту») існує кілька

освітніх рівнів навчальних закладів, де здобувається вища освіта і надається освітньо$квалі$

фікаційний рівень спеціаліста й магістра.

Незалежна акредитація
вищих навчальних закладів:
шляхи реалізації

31.03.06 | Володимир Моренець

Коментарів (1)

Рейтинг матеріалу 10,0



Скажімо, вищі навчальні закла�
ди другого рівня акредитації готу�
ють фахівців за спеціальностями
освітньо�кваліфікаційного рівня
«молодший спеціаліст» та «бака�
лавр». До третього рівня акредита�
ції належать заклади, де здійсню�
ється підготовка фахівців за напря�
мами освітньо�кваліфікаційних
рівнів «бакалавр» та «спеціаліст».
А ВНЗ четвертого рівня акредитації
готують фахівців за напрямами
освітньо�кваліфікаційних рівнів
бакалавра, спеціаліста й магістра з
усіх спеціальностей.

Рівні, які присвоюються закла�
дам освіти, — це дуже серйозне
визнання професійної і фахової
готовності закладу до виконання
тих або тих завдань. Адже вони
означають реальну здатність інсти�
туту, університету чи академії на�
давати освітні послуги відповідно�
го рівня.

Акредитація у різні часи прово�
дилася у різний спосіб. Але тепер
на цьому питанні варто зробити
особливий наголос через загост�
рення невідповідності між заявле�

ним і дійсним, бажаним і сущим.
Питання це достатньо болюче ще й
тому, що коли ВНЗ визнається го�
товим до випуску певного виду
«продукту», йому надається пев�
ний ресурс, викладачам — відпо�
відний рівень зарплати, закладу в
цілому — певне бюджетне фінан�
сування. Отже, боротьба за цифру,
якою визначається рівень акреди�
тації (ІІ, ІІІ або ІУ), дуже серйозна.
І далеко не завжди це визначення
відповідає реальній дійсності.

Можу це проілюструвати на
прикладі Одеської юридичної ака�
демії. Коли я за часів мініструван�
ня В. Г. Кременя в контексті виїз�
ної Колегії Міносвіти завітав до
цього вищого навчального закла�
ду, то в ході самопрезентації цього
ВНЗ почув, що тут викладають аж
32 доктори юридичних наук! Чудо�
во! Можна лишень позаздрити та�
кій могутній кадровій базі акаде�
мії, що мала на той час близько
200 тис. студентів стаціонару і —
8 тис. заочного відділення
(a propo: цікаве співвідношення!).

Але коли після цих розповідей в
актовій залі я в учбовій частині
академії уважно ознайомився з
тижневим розкладом занять, то
виявив, що насправді серед тих,
хто реально викладав цього тиж�
ня, значився аж один… доцент. А
«докторів» у навчальному процесі
не спостерігалося у жодному на�
ближенні до фактичного розкладу
занять. Всі знають, як це робиться,
чому і нащо: ці 32 доктори мають
якісь години, керують аспірантами
тощо, але міра їхньої реальної
присутності в навчальній аудиторії
цієї академії зі своїми авторськи�

ми курсами особисто для мене ли�
шилася під великим питанням. На�
томість жодних питань або сумні�
вів у тому, що власне їхні трудові
книжки та дипломи у відділі кадрів
і є тим, чим потужно забезпечуєть�
ся вища акредитація цієї академії.
Саме таке моє враження потверди�
ла і «могутня» наукова продукція
цілої чоти докторів, представлена
на виставці власних публікацій у
кількості кількох брошурок та, ко�
ли мені не зраджує пам’ять, двох�
трьох книжкових видань. Вихо�
дить, найвищий рівень акредитації
академії — то заслуга трудових
книжок і докторських дипломів у
відділі кадрів?

Так, в Україні (як і скрізь у світі)
існують певні вимоги до якості кад�
рового складу для відкриття і що�
денного забезпечення того чи того
напряму освіти та спеціальності.
Та цей процес, вочевидь, надто
формалізований і, головне, надто
одержавлений, аби міг бути до�
статньо об’єктивним. Не секрет,
що є такі університетські професо�

ри, котрі вважають, що виконали
свої зобов’язання перед ВНЗ уже
тим, що ощасливили його своєю
трудовою книжкою, а в навчально�
му процесі нехай уже «катуються»
менш дипломовані, їм до синекури
ще — як до неба рачки. Такі уяв�
лення, особливо стійкі у сфері
«ринкових» напрямів, де є відчут�
ний дефіцит охочих викладати
(правознавство тут — чи не на пер�
шому місці), цілком збігаються із
повсякчас актуальними акредита�
ційними потребами самих ВНЗ: ко�
ло замикається. На папері профе�
сор є, а в аудиторії його нема. Між
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іншим, у сусідній Польщі дуже чіт�
ка регламентація: якщо у навчаль�
ному процесі закладу бере участь
59 професорів, то це — інститут,
якщо 60 — вже університет. Але всі
вони — діючі викладачі!

Ще 10 років тому акредитація
вищих навчальних закладів здійс�
нювалася через формально відлу�
чену від Міносвіти експертизу на
фахових радах. Спочатку ці фахові
експертні ради, що формувалися і
діяли при певних («провідних»)
навчальних закладах, виносили
попередній (дуже важливий!) вер�
дикт щодо рівня акредитації. А вже
потім державна акредитаційна ко�
місія, спираючись на ті фахові ви�
сновки, виносила свій вердикт.
Однак і така, здавалося б, опти�
мальна система мала низку недо�
ліків.

Фахові ради створювалися при
певних вищих навчальних закла�
дах. От, приміром, Київський уні�
верситет мав «при собі» чи не всі
фахові ради. Незрідка ті висновки
випливали не стільки зі стану ре�
чей, скільки з наближеності
«предмета оцінки» до «суб’єкта», з
ревнощів або небажання допусти�
ти на ринок освіти свого ідеологіч�
ного (в освітньому, а в часи Мед�
ведчука�Кучми, — і в політичному
сенсі) опонента або й просто кон�
курента. Це могло позначитися на
мірі об’єктивності. А в кожному
разі ставило одне вузьке коло фа�
хівців у залежність від другого, та�
кож вузького, кола фахівців. Від�
так питання «хто ж тут кому кум»
набувало особливої ваги, подеку�
ди суто матеріальної. Оскільки бу�
ло багато слушних (і гострих!) на�
рікань на діяльність цих фахових
рад та всіляких конфліктів, Мініс�
терство освіти вирішило цю «ву�
зівську вольницю» скасувати і під�
порядкувати цю справу собі, доро�
гому. Відтак при департаменті лі�
цензування та акредитації були
створені державні акредитаційні
комісії, що діють подосі і до яких
залучаються фахівці з різних вузів

(цікава безособова форма, яка на�
справді і повсякчас є особовою:
вони ж не самі собою «залучають�
ся», насправді хтось когось залу�
чає або ні).

Знову запрацювала оптималь�
на, здавалося б, схема: збирають�
ся фахівці, створюється комісія,
призначається її голова... Все було
б добре, крім одного: такі комісії
існують і діють як пуп’янок мініс�
терства, як підлегла йому структу�
ра. А це означає, що хоч круть, хоч
верть, проте неодмінно виникає
конфлікт інтересів: в остаточному
підсумку виходить, що один і той
самий державний центр, у даному
разі — міністерство, і фінансує на�

вчальний заклад, і визначає його
кваліфікаційний рівень. Це — в
принципі неправильно, бо програ�
мує пошук обхідних шляхів. Прак�
тично цим закладається база для
різноманітних форм своєкорисли�
вих (корумпованих), позаправо�
вих дій. Вгадаймо з трьох разів:
якщо Міністерство освіти «наймає
на працю» голову акредитаційної
комісії, то до кого цей голова при�
слухатиметься насамперед?
До пошукача бажаної ліцензії/ак�
редитації (дедалі частіше — не�
стандартної, міждисциплінарної)
та його аргументів чи до клерків з
Міносвіти, яким усі ці «химині ку�
ри» з новими напрямами і форма�
ми освіти тільки додають головно�
го болю (і їх також можна зрозумі�
ти)? Чиї потреби виявляться тут
визначальними: суспільства (з ви�
нятково динамічним нині ринком
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Бєлий, заступник
директора з на�
вчально�виховної
роботи Фізико�тех�
нічного ліцею при
Херсонському наці�
ональному технічно�

му та Дніпропетровському націо�
нальному університетах Херсонсь�
кої міської ради (м. Херсон):
Що непомітного на перший по�
гляд відбувається в сучасному
медіапросторі?
Потужна корпорація Microsoft,
що сповідує політику закритос�
ті, зіткнулася з сильною конку�
ренцією з боку адептів принци�
пу відкритих «вихідників» систе�
ми Linux. Як це колись було про�
тягом століть: науки розвивали�
ся завдяки вільному обміну
знаннями, а поруч завжди по�
ставав дехто, щоб палити книги
чи забороняти їх друк, а тепер,
попри можливості Мережі,
гальмувати продуктивну твор�
чість авторів грошовими «кла�
панами». Недарма Михайло
Жванецький висловив думку,
що «медіа не мають морального
права турбуватися лише про
наше прагнення до розваг. Є ще
й розум, і йому теж треба щось
«дивитись».
Web�ресурс ВЕМ є дарунком
долі тим, хто шукає нове знання

чи бажає поділитися своїм
знанням. ВЕМ є дарунком долі
для всієї України, навіть для тієї її
частини, котра не читає, бо
зростаюча «густина» продуктив�
ної думки співучасників Мережі
(не плутати з представниками
ринкового простору) поступово
перетворює кількість на нову
якість країни.
Вірю: поступ та розвиток ВЕМ не
спинити, бо діє вона, як той муд�
рець, котрий воліє тримати руку
не затиснутою у «міцний кулак»,
а відкритою долонею доверху: з
неї можна як щось взяти, так і
покласти.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

Чим більше суспільство

примножує подвійні

стандарти, тим менше діють

будь�які об’єктивні закони

і правила і тим дорожче

коштує платникові податків

утримання цієї системи

ОСВIТА

АНАЛIТИКА



праці), чи системи, яка за залізни�
ми законами Паркінсона захищає
власні «стандарти»? Я вже не кажу
тут про імовірність застосування
«телефонного права», бо не маю
наміру нікого ображати, а тільки
прагну окреслити проблему «кон�
флікту інтересів». Бо хто «утримує»
таку експертизу, той завжди має
пріоритет у «замовленні музики».
Чим більше суспільство примно�
жує подвійні стандарти, тим менше
діють будь�які об’єктивні закони і
правила і тим дорожче коштує
платникові податків утримання цієї
системи.

Сьогодні, коли я чую слова
«акредитація вищих навчальних
закладів», в моїй уяві, на жаль,
зринають картини у стилі Ієроніма
Босха: кам’янисті і урвисті дороги�

доріжечки з шибеницями обабіч,
що зливаються в лабіринт до пев�
них дверей, до певних вищих і
нижчих кабінетів (ці останні на
практиці часто виявляються голов�
ними), де й виносяться доленосні
для кожного пошукача рішення.
Переважно сюди, а не в навчальні
аудиторії, перетікає увага та напо�
легливість у різних формах, аби
звідти врешті вистрибом вибіг тре�
тій або четвертий рівень акредита�
ції (здоровенький чи кульгавень�
кий — то вже інше питання). Сама
процедура проходження акредита�
ції і кількість таблиць, табличок і
діаграм, що мають бути представ�
лені на ясні очі міністерському
клеркові (що сидить на мізерній
зарплаті, до речі) — також із ком�
позицій уже згаданого Босха. Хто

мав із тим справу — знає! Тому ме�
ні якось дивно читати спільний
офіційний лист�повідомлення
Міністерства праці та соціальної
політики України й Міністерства
освіти і науки України за підписа�
ми І. Саханя та С. Ніколаєнка (від
9 березня 2006 р.), що ним дово�
диться до відома громадськості
рекомендації круглого столу «Ри�
нок освітніх послуг та ринок пра�
ці», проведеного обома міністерст�
вами 13 грудня 2005 року в Києві.
Пункт 2.3 цих рекомендацій декла�
рує таке: «Спростити і скоротити
тривалість процедури ліцензуван�
ня освітніх послуг з метою забезпе�
чення мобільності системи вищої
та професійно�технічної освіти та
здатності оперативно реагувати на
потреби роботодавців» (насправді
— «працедавців», але тут уже не до
стилістики). Прекрасні наміри! Але
чому від грудня вони існують як
декларація, з якою нас — освітян —
знайомлять у березні, що завер�
шився? Кому насправді адресова�
не це завдання як таке, що на сьо�
годні уже мало набути правового і
нормативного оформлення? Нам із
вами, колеги�освітяни?!?

Зрозуміло, що чинний нині
принцип, за яким Міністерство
освіти фактично присвоює рівень
акредитації (та ще й у неймовірно
ускладнений формальними вимо�
гами спосіб), не є ані підконтроль�
ним громадськості, ані виправда�
ним з точки зору класних вимог ме�
неджменту. Вихід з цього станови�
ща, на мою думку, може бути у
формуванні справді незалежної
фахової експертизи, а можливо,
навіть не однієї, а кількох пара�
лельних. Сьогодні вкрай необхідно
залучити до обговорення цієї проб�
леми професійну громадськість і
подумати, як створити незалежні
експертні комісії з присудження
акредитації, та ще й забезпечити
при цьому здорову плюраль�
ність/змагальність різних опіній.

На мій погляд, варто було б до
складу такої незалежної громадсь�
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ªâãåí Íàéøòåò³ê, êåð³âíèê ïðîåêò³â ÂÅÌ:
— Òî, ñ ÷åì ìû èìååì äåëî ñåãîäíÿ, — ïðîäóêò

êîëëåêòèâíîãî ðàçóìà. Ìû «ðîäèëè» âåñüìà ïåðñ-
ïåêòèâíîå «äèòÿ», êîòîðîå òîëüêî çà ïåðâûé ãîä
îáúåäèíèëî áîëåå ïîëóòîðà òûñÿ÷ ñïåöèàëèñòîâ ðàç-
ëè÷íûõ ñôåð çíàíèé. Âåñüìà çíà÷èìûì ÿâëÿåòñÿ è
òîò ôàêò, ÷òî ñîâðåìåííûå òåõíîëîãèè îðãàíèçàöèè
ïðîåêòíî-ýêñïåðòíûõ ãðóïï («Ôàáðèêè ìûñëåé» 5-

ãî ïîêîëåíèÿ) íàøëè ñâîþ ðåàëèçàöèþ èìåííî â Óêðàèíå. Èç-
äðåâëå íàøå ãîñóäàðñòâî çàíèìàëî ëèäèðóþùèå ïîçèöèè â ôîð-
ìèðîâàíèè äåìîêðàòè÷åñêèõ èíñòèòóöèé: â òî âðåìÿ êàê «ñòàðóø-
êó» Åâðîïó íàñåëÿëè âàðâàðû, óêðàèíöû ñîáèðàëèñü â Âå÷å,
èìåííî â íàøåé ñòðàíå ïîÿâèëàñü ïåðâàÿ â Åâðîïå Êîíñòèòóöèÿ
Ïûëûïà Îðëûêà, à äîëæíîñòü ãåòìàíà âîéñêà çàïîðîæñêîãî âñåã-
äà áûëà âûáîðíîé. Äàæå â ïåðèîä, êîãäà óêðàèíñêèå çåìëè áûëè
ðàçðîçíåíû, óêðàèíöû îðãàíèçîâûâàëè ñîáîðû, ÷åì íàâñåãäà çà-
êðåïèëè â ìåíòàëüíîñòè ïîòîìêîâ îäíó èç îñíîâíûõ íàöèîíàëü-
íûõ öåííîñòåé — ñîáîðíîñòü.

Ïðèäåðæèâàÿñü íàöèîíàëüíûõ òðàäèöèé è èñïîëüçóÿ ñîâðåìåí-
íûå òåõíîëîãèè, ìû ïûòàåìñÿ âîññîçäàòü ïðèíöèïû ãðàæäàíñêî-
ãî îáùåñòâà â Óêðàèíå, îðãàíèçîâàòü ïðî÷íûé ñîþç ìåæäó âëàñ-
òüþ è èíòåëëåêòóàëüíûìè ýëèòàìè ñòðàíû, åñëè õîòèòå, îðãàíèçî-
âàòü «ãíîñèîêðàòèþ» (ñ ãðå÷åñêîãî — âëàñòü çíàíèé) â íàøåé
ñòðàíå.

Òî, ÷òî ìû äåëàåì ñåãîäíÿ, äîáàâëÿåò îïòèìèçìà è íàäåæä íà
ñâåòëîå áóäóùåå â ñëîæèâøåìñÿ õàîñå ïîëèòèêóìà. Èìåííî ïîýòî-
ìó ìíå íðàâèòñÿ ìîÿ ðàáîòà.

КК ОО ММ АА НН ДД АА
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кої експертизи залучити і праце�
давців. Адже саме вони, як ніхто
інший, знають ціну дипломам ук�
раїнських ВНЗ. Хіба ж не парадокс
нашої теперішньої вітчизняної дій�
сності, що в українських мережах
Інтернету раз по раз з’являються
оголошення про вакантні посади з
приписками: випускникам таких�
то вузів «прохання не турбувати�
ся», а самим цим вузам — «по
цимбалах»? Варто також, як до не�
залежних експертів, прислухатися і
до думки самих студентів та їхніх
батьків. Чому? Та тому що студент,
котрий дбає про своє майбутнє
(а таких — більшість!), вимагатиме
від навчального процесу повноти,

посутності і якості, отже, може у
перспективі власного майбутнього
оцінити рівень тих знань, які він
отримує. Зрештою, він є спожива�
чем, а до думки споживача варто
прислухатися.

Звісно, система незалежної
акредитації не запрацює з сьогодні
на завтра, водномить, але її по�
трібно створювати вже тепер. До
всього, це ще й проблема профе�
сійної моралі, професійної етики,
— проблеми, вирішення якої має
еволюційний характер. Я вірю, що
стан речей поліпшуватиметься і в
міру того, як наші теперішні випус�
кники ставатимуть викладачами.
Дбаючи про добре ім’я свого вузу,
що є спільним капіталом кожного
даного колективу, вони цю систе�
му обстоюватимуть свідомо і по�
слідовно. Ліпший рівень освітніх

послуг — більше попиту — біль?

ше абітурієнтів — кращий сту?

дент — кращий випускник — ба?

гатший працедавець, зацікав?

лений у цих кращих випускни?

ках — більший попит на цей

диплом — вищі заробітки вико?

навців: отаке логічне коло, що
включає в себе реальний суспіль�
ний інтерес. Сказане аж ніяк не
означає, що педагоги старшої ге�
нерації не готові до участі в неза�
лежних експертних комісіях. Прос�
то тут вимальовується ще один
важливий аспект: описане вище
коло взаємозалежності, на жаль,
ніколи не було для викладачів по�
передніх генерацій практично зна�
чимим, дійсним, діючим, актуаль�
ним. Яка різниця, що твій випуск�
ник є невігласом — крім імовірного
морального дискомфорту це ви�
кладачеві подосі нічим не загрожу�

вало: ставка є ставка, вона визна�
чена державою, тож хай собі: ви�
пущений у світ невіглас сам винен
у тому, що він невіглас.
А насправді — не так! Не можна
було такого випускати, бо це пони�
жує рейтинг ВНЗ і відвертає від
нього споживачів, себто — б’є по
кишені кожного виконавця!

На жаль, сьогодні обмаль ВНЗ є
готовими до незалежної оцінки
професійною громадськістю. Хто ж
зацікавлений у глибшій, ретельні�
шій, посутнішій та принциповішій
оцінці, якщо це одразу, одним роз�
черком «бюджетного пера» може
позначитися на людських долях,
на зарплаті? Кажу ж, процес —
еволюційний, і тут «зрізу» одного�
двох років явно недостатньо, та й
сам «вердикт», сам статус за при�
родою речей є величиною змін�
ною, а не «пожиттєвою», як тепер.

Тому й не варто починати наво�
дити лад у системі з того, щоб
гвалтовно, в адміністративному
порядку (а іншого, до запровад�
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Володимир 

Моренець,

доктор філоло�

гічних наук, про�

фесор, віце�

президент з на�

вчальної роботи

Національного університету Ки�

єво�Могилянська академія:

— Ми всі прекрасно знаємо, що

ліпше, як нарікати на темряву,

запалити одну маленьку свічку.

Я свято вірю в цей принцип, і,

можливо, тому романтично

ставлюсь до проекту ВЕМ. Але в

кращому розумінні, бо без ро�

мантизму нічого не буде. Без

спроби пробити інформаційний

вакуум, який, за законами Пар�

кінсона, створює навколо себе

кожна влада, забезпечуючи собі

спокійне і комфортне існування,

нічого не буде.

Це чудовий приклад створення

трибуни, де є можливість прийти

і виступити. Влада інформації

надзвичайно важлива, і сьогодні

ми робимо крок в цьому напря�

мі. Присутність в Інтернеті — це

суперважливий чинник присут�

ності в сучасному світі. Це всі

розуміють. Запропонований ме�

ханізм — це двері у глобальний

світ, у простір, який сьогодні бу�

де формуватися українською

мовою, а через рік, можливо, і

англійською.

Тут ніхто нікого не повчає, ми всі

разом намагаємося зрозуміти,

що треба зробити. Я сподіваю�

ся, що таким продуктивним шля�

хом ми будемо йти і надалі.

В цьому наші сподівання.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

Сьогодні вкрай необхідно залучити до обговорення проблеми

акредитації професійну громадськість і подумати, як створити

незалежні експертні комісії з присудження акредитації

ОСВIТА

АНАЛIТИКА



ження реальної автономії ВНЗ, у
нас і немає!) почати понижувати
чи підвищувати кваліфікаційні рів�
ні вищих навчальних закладів.
Їхнє незалежне оцінювання має
супроводжуватися і реальною
змогою самих ВНЗ «показати се�
бе», щось поліпшити відповідно
до вимог сьогодення та власної
«ніші» на освітньому полі. Себто є
певний стан, від якого доводиться
стартувати. Але стартувати треба!
І відправною точкою тут мала би
бути вже не раз проголошена на�
шим Президентом ідея автоном�
ності і самоврядності готових до
такого експерименту закладів
освіти. В іншому своєму вимірі ця
ж ідея означає підтримку не інсти�
туцій/структур, а споживача, кот�
рий на власний розсуд обиратиме
собі надавача/виконавця освітніх
послуг і тим також виноситиме
свій вердикт щодо рейтингу і рівня
даного вузу. Фактично це означає,
що держава — себто всі ми з вами,
платники податків! — фінансува�
тиме не бюджетні структури, а по�
слуги певного рівня. Отут і студент
своїми знаннями виборюватиме
своїй alma mater і кваліфікаційний
рівень, і відповідне йому бюджет�
не фінансування. І викладачеві пе�
рестане бути «по цимбалах», чи
невігласа він випустив через «мун�

дирно�захисну» задовільну оцінку
(бо ж атестація вузу на носі!), чи
доброго фахівця, що його успіхи у
професійному житті примножува�
тимуть славу даного вузу. Славу,
яка має свій практичний сенс для
кожного члена даного колективу.

Повторюся, бо вважаю це ви�
нятково важливим: конкретним

кроком для втілення в життя неза�
лежної об’єктивної акредитації
ВНЗ обік формування справді не�
залежних експертних груп є само�
врядність та автономізація універ�
ситетів. Бо хай «судді» будуть най�
чеснішими, та коли у «підсудних»
руки в ретязях, марно вимагати від
них доброї симфонічної гри. Тому

проведення «локального» експе�
рименту з надання реальної авто�
номії певному числу вищих на�
вчальних закладів України є доко�
нечним і невідкладним. Чому «ло�
кального», здається, зрозуміло: на
такому величезному живому тілі,
що ним є вища освіта України,
проводити загальні експерименти
більш як ризиковано та й просто
безвідповідально: ми вже не раз
мали нагоду в цьому пересвідчи�
тися. Тому варто спершу провести
«локальний експеримент», а вже
тоді вносити зміни в «ціле».

Навчальні заклади — учасники
цього експерименту — готові пока�
зати свою здатність щодо здійснен�
ня багатьох речей. Починаючи від,
здавалося б, простого: вибірковос�
ті освітніх курсів. Так, це дає неба�
чено високий рівень свободи сту�
дентам у формуванні власного
«фахового профілю», але вимагає
як від них самих, так і від їхніх «ку�
раторів» більшої відповідальності.
Адже для виконавців такого типу
навчального процесу, для адмініст�
раторів усіх рівнів це означає вели�
чезне додаткове навантаження (бо
навчальні групи — рухомі, змінні
від триместру до триместру; бо так
само, скажімо, кафедральне пед�
навантаження «коливається» разом
з волевиявленням слухачів щодо
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Ìèõàéëî Ðîãàëüñüêèé, êåð³âíèê ìåðåæ³ ðåã³îíàëüíèõ êîîðäèíàòîð³â:
— Äëÿ ìåíÿ ðàáîòà â ïðîåêòå — íåîöåíèìûé îïûò. Ýòà ðàáîòà òâîð÷åñêàÿ è îòâåò-

ñòâåííàÿ, òàê êàê, â ñèëó óíèêàëüíîñòè ïðîåêòà, êàæäûé äåíü ñòàâèò ïåðåä íàìè íåòðè-
âèàëüíûå çàäà÷è, ðåøåíèå êîòîðûõ òðåáóåò íåîðäèíàðíîãî ïîäõîäà. Ýòî âñåãäà ïîäñòå-
ãèâàåò è íå ïîçâîëÿåò ðàáîòå ñòàòü ðóòèííîé.

Åùå îäíèì íåîñïîðèìûì ïðåèìóùåñòâîì ïðîåêòà ÿâëÿåòñÿ êîëëåêòèâ, êîòîðûé íàä
íèì ðàáîòàåò. Ýòî æèçíåðàäîñòíûå è âåñåëûå ëþäè, è äàæå â ñàìûé íåóäà÷íûé äåíü
çäåñü âñåãäà ìîæíî íàéòè ïîääåðæêó è ïîçèòèâíûé íàñòðîé.

Êàêîé ÿ âèæó äàëüíåéøóþ ñóäüáó Âñåóêðàèíñêîé ýêñïåðòíîé ñåòè? Ìíå êàæåòñÿ, ÷òî åñëè íàì óäàñò-
ñÿ ñîõðàíèòü òåìïû, êîòîðûìè ïðîåêò ðàçâèâàåòñÿ ñåãîäíÿ, òî î÷åíü ñêîðî îí ñìîæåò äîñòè÷ü îãðîìíûõ
ìàñøòàáîâ. Áåç ïîíèìàíèÿ òîãî, ÷òî âëàñòü è îáùåñòâî äîëæíû ïðèñëóøèâàòüñÿ ê ìíåíèþ äðóã äðóãà,
ìû åùå äîëãî íå ñìîæåì æèòü â ýòîé ñòðàíå òàê, êàê ýòîãî çàñëóæèâàåì. ß íàäåþñü, ÷òî ïðîåêò â áëè-
æàéøåå âðåìÿ ñòàíåò îáùåñòâåííî çíà÷èìûì è çàéìåò âàæíîå ìåñòî â æèçíè ñòðàíû.

КК ОО ММ АА НН ДД АА

Конкретним кроком

для втілення в життя

незалежної об’єктивної

акредитації ВНЗ обік

формування справді

незалежних експертних груп

є самоврядність

та автономізація

університетів

ОСВIТА
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бажаних і небажаних курсів): тут
тьма додаткової роботи! Так само
для професорсько�викладацького
складу самоврядність означатиме
не формальне запровадження «мо�
дульно�рейтингової системи», —
цієї притчі во язицях нашої вищої
школи, а великий додатковий труд
з ретельного обліку нагромаджува�
них кожним слухачем залікових
балів: не думаю, що це радо сприй�
ме більшість працівників. Заради
забезпечення бажаної «еластич�
ності» освітнього процесу всі, бук�
вально всі його учасники (від пре�
зидента/ректора до лаборанта чи
охоронця) будуть змушені доклас�
ти більше зусиль, аніж їхні колеги з

інших ВНЗ, що працюють за тради�
ційною схемою організації на�
вчального процесу. Тут годі навіть
просто назвати сукупність завдань,
зумовлених неодмінним осучас�
ненням освітніх методик і необхід�
ністю перетворення навчально�на�
укового процесу на науково�на�
вчальний, як того і вимагає день
теперішній. Але що тут вдіяти, коли
вищий ступінь свободи тільки зда�
леку може видатися райськими ку�
щами, тоді як насправді він є ви�
щим ступенем відповідальності і
концентрації усіх сил.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА

В УКРАЇНІ НЕ БУДЕ

ПРИВАТНИХ ВНЗ?

26.04.06 | Дмитро Розен�

фельд

…В Асоціації навчальних закла�
дів України недержавної форми

власності підготовлено проект,
відповідно до якого всі приватні
ВНЗ в областях України повинні
бути об’єднані в один навчаль�
ний заклад. Голова асоціації,
ректор Європейського універ�
ситету Іван Тимошенко повідо�
мив, що відповідно до проекту, у
кожній області з всіх приватних
ВНЗ має бути створено один об�
ласний приватний ВНЗ…
h t t p : / / o s v i t a . o r g . u a / n e w s / ?
news_id=19765
Що чекає на українську осві�

ту, якщо проект І. Тимошенка

буде реалізовано?

Свій прогноз надав прорек�

тор з розвитку Міжнародного

Соломонова університету

Дмитро Розенфельд:

— На мой взгляд, данное ново�
введение изменит ситуацию в
лучшую сторону, но на очень
короткое время. В долгосроч�
ной перспективе ситуация зна�
чительно ухудшится.
Объяснить это можно следую�
щим. В настоящий момент су�
ществует большое количество
частных вузов, и, естественно,
далеко не все они дают образо�
вание высокого качества. Пер�
вый положительный эффект бу�
дет связан с тем, что просто от�
падут «слабаки», но позднее
ситуация ухудшится, потому что
отпадут и сильные университе�
ты тоже.
Это, на мой взгляд, просто не�
конкурентный метод борьбы,
нечестный по отношению ко
многим вузам. В любом случае,
только конкурентная борьба по�

зволяет все расставить по сво�
им местам. Именно рыночные
отношения позволяют получать
качество, которое необходимо
выпускникам вузов.
Я считаю, что сегодня Министер�
ство образования заняло очень
правильную позицию, позволяю�
щую вузам соревноваться между
собой по качеству обучения.
Главное, чтобы все были в одина�
ковых условиях. Качество образо�
вания в Украине растет с каждым
годом. Это следствие свободной
конкуренции. И чем меньше госу�
дарство и законодательство бу�
дут вмешиваться, тем будет луч�
ше. Слабые и так отомрут. По за�
кону природы.

***

Коментарі
1 | 06.04.06 | Ольга Григорівна

Сущенко, ЛНПУ імені Тараса

Шевченка

— На сьогоднішній день пробле�
ма, яку піднімає автор, є гострою
і потребує першочергового вирі�
шення, оскільки Україна приєд�
налася до країн–учасниць Бо�
лонського процесу. З окремими
судженнями автора можна не
погоджуватися, але в головному
він правий — навчальним закла�
дам, особливо ІУ рівня акредита�
ції, необхідно надати більшої ав�
тономії стосовно здійснення
освітньої діяльності (формуван�
ня навчального плану, впровад�
ження інноваційних технологій,
зменшення навчального наван�
таження, визначення освітніх
пріоритетів тощо), фінансового
контролю (він надзвичайно жор�
сткий і не гнучкий), зовнішнього
контролю (він надто регламентує
внутрішню діяльність універси�
тетів, що, безперечно, штовхає
керівництво на пошук шляхів
«уникнення неприємностей»).
Вважаю, що експерти мережі
могли би взяти участь в обгово�
ренні проблеми акредитації ВНЗ,
виробити й запропонувати якісь
альтернативні діючому механіз�
мові шляхи.

Не варто починати наводити лад у системі з того,

щоб гвалтовно, в адміністративному порядку

(а іншого, до запровадження реальної автономії вузів,

у нас і немає!) почати понижувати чи підвищувати

кваліфікаційні рівні вищих навчальних закладів
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В течение нескольких месяцев Луганский национальный педагогический

университет имени Тараса Шевченко проходил процедуру внешнего

оценивания Европейской ассоциацией университетов. 

Следовать ли советам западных

экспертов, реформируя вуз?

21.07.06 | Тетяна Бережная

Коментарів (2)

Рейтинг матеріалу 10,0
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В ходе нескольких визитов в
Луганск и знакомства с вузом на
основании официальной документа�
ции, экспертная команда ЕАУ выра�
ботала ряд предложений по оптими�
зации работы университета. Боль�
шинство проблем, на необходимость
решения которых обратили внима�
ние луганских коллег западные экс�
перты, носят общеукраинский харак�
тер и являются типичными для всей
сферы отечественного высшего обра�
зования. При этом все они, так или
иначе, сводятся к одному — к созда�
нию эффективного и рационального
финансирования высшего учебного
заведения.

Исходя из этого, в первую очередь
украинские вузы требуют наличия де�
тального и четкого финансового пла�
на, разработанного непосредственно
для того или иного вуза, в котором
конкретные сумы ассоциируются с
конкретными проектами и указывает�
ся источник финансов под их реали�
зацию. Существующие на сегодня
планы развития вуза западные колле�
ги назвали размытыми и отметили их
отдаленность от реальных возмож�
ностей, потребностей, целей и задач
университета. А ведь в принципе во
всех вузах Украины эти стратеги�
ческие документы пишутся по одному
образу и подобию.

Кроме того, следует отметить, что
система организации большинства
европейских высших учебных заве�
дений предполагает участие студен�
тов в решении всех проблем универ�
ситета, в том числе — финансовых.
У нас несколько иной формат, до�
ставшийся в наследство от прошлого
общественно�политического строя.
Отношения абитуриент (студент) —
университет имеют рыночный харак�
тер, а вертикали управления остаются
в основных аспектах такими же, как
прежде. Поэтому у нас многие вузы и
думают, скрипя авторитарными ад�
минколесами, к каким аспектам при�
нятия решений допускать студента, а
что оставить для закрытого обсужде�
ния. Западные вузы более автоном�
ны, не зависят от кого�то в вопросах

финансового планирования, имеют
большие академические свободы.
Необходимость последующего рас�
ширения спектра этих свобод вузы —
члены Европейской ассоциации уни�
верситетов постоянно акцентируют.
Одним из гарантов свободы высшего
учебного заведения является его фи�
нансовая независимость. На Западе
вузы постоянно ведут работу по поис�
ку новых источников финансирова�
ния. Государственное материальное
обеспечение высшей школы в Европе
составляет небольшую часть от об�
щих бюджетов университетов. Льви�
ная доля финансовых вливаний осу�
ществляется благодаря развитой
культуре благотворительности, без�
возмездных вкладов в развитие выс�
шего образования. Бюджет вуза по�
полняется также за счет промышлен�
ного заказа: деньги выделяются на
подготовку специалистов определен�
ного профиля либо на реализацию
научного исследования в конкретной
области непосредственно предприя�
тиями, заинтересованным работода�
телем и т.д. Украинский вуз ждет фи�
нансирования от государства.

Вопросу распределения финансо�
вых потоков тоже непросто придать
индивидуальную ориентацию в инте�
ресах конкретного вуза. Западные эк�
сперты отметили, что деньги, зарабо�
танные вузом, надо делить заранее:
должна существовать четкая и откры�
тая шкала распределения финансов
учебного заведения между его струк�
турными подразделениями, факуль�
тетами и институтами, чтобы стиму�
лировать их интерес к поиску новых
источников доходов. Не надо при
этом забывать, что в структуре всегда
будут оставаться дотируемые эле�
менты. Хотелось бы получать эти до�
тации от государства. Ведь все мы
прекрасно понимаем, что отсутствие
прямой прибыльности отдельных от�
раслей науки или образования дале�
ко не означает его бесполезности для
развития государства в целом. А вот
отсутствие финансовой поддержки
ряда гуманитарных образовательных
и исследовательских направлений

позволяет однозначно негативно
спрогнозировать перспективы их
дальнейшего развития. Самостоя�
тельно ни один государственный вуз
в Украине сегодня не способен обес�
печить себя достаточными средства�
ми для того, чтобы поддерживать
конкурентный по отношению к Евро�
пе и США уровень науки. В идеале —
прибыльные факультеты обеспечива�
ют свой материальный рост сами, а
дотации гарантируют соответствую�
щее развитие структурных подразде�
лений, ориентированных на фунда�
ментальные исследования. И тогда
университет продуцирует то, что дви�
жет государство вперед — новую на�
учную мысль.

Но, судя по реальной ситуации,
сегодня Украина либо не нуждается в
развитии науки, как отрасли (что
нонсенс, если мы говорим о нашей
стране, как о развивающемся госу�
дарстве), либо в государственном ко�
шельке пусто и запустить механизм
использования собственного научно�
го потенциала просто не за что.

Бороться с этим парадоксально
замкнутым кругом европейцы пред�
лагают путем привлечения в науку
внешних инвестиций. Причем речь

Бережная

Тетяна

Федорівна

Освіта: Ворошиловградський ма�

шинобудівельний інститут (1985)

Місце роботи: старший викла�

дач кафедри фінансів й бан�

ківської справи Луганського на�

ціонального педагогічного уні�

верситету імені Тараса Шев�

ченка

Галузі експертності: економі�

ка та фінанси, освіта
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идет не о государственных масшта�
бах, а о конкретных проектах, науч�
но�исследовательских грантах и про�
граммах, которые различные фонды
ЕС позиционируют как предложение,
открытое и для отдельных ученых, и
для целых образовательных комп�
лексов, университетов, научных цен�
тров. Отечественное законодательст�
во дает нам все шансы и возможнос�
ти привлечения таких средств. По су�
ти, вопрос сводится к тому, чтобы вы�
играть такой «тендер». В Украине се�
годня единичные вузы имеют пози�
тивный опыт регулярного привлече�
ния подобных средств.

И здесь, видимо, не столько вино�
вата уже не наша рудиментарная бю�
рократия. Причина в наличии пробе�
лов в качественной подготовке науч�
ных кадров. Слишком долго пребы�
вает наше государство в условиях
финансовой асфиксии, чтобы иметь
возможность сегодня противопоста�
вить мировой науке отечественного
конкурента. То самое отсутствие ма�
териально базы, которое не дает воз�

можности проводить научные иссле�
дования на современном уровне,
тормозит и процессы кадрового обо�
гащения украинской науки молоды�
ми квалифицированными специа�
листами. А не имея соответствующего
интеллектуального потенциала, фи�
нансовые средства привлечь значи�
тельно труднее.

Указывая на это звено нашей до�
вольно поизносившейся цепочки фи�
нансирования, европейские коллеги
настоятельно рекомендуют создать в
университете (даже путем сокраще�
ния жизненно важных статей расхо�
дов) отдельный Фонд грантов для
молодых ученых. По логике вещей,
это и будет тот необходимый толчок,
который перевернет всю лежащую
вниз лицом «колоду» и откроет, на�
конец, долгожданные козыри. Фи�
нансовая стимуляция молодой науки
вполне может стать отправной точкой
позитива в решении всех вышеобоз�
наченных проблем украинских уни�
верситетов.

Но! Чтобы продать что�нибудь не�
нужное… Логика персонажей детско�
го мультфильма снова и снова возв�
ращает нас к реальности. Где взять
деньги для содержания такого Фон�
да? Ведь для эффективного сущест�
вования он должен быть далеко не
тысячным… От чего, следуя советам
западных коллег, отказаться?
От отопления? Воды? Ремонта? Новых
кадровых пополнений? Ремонта или
покупки оборудования для обеспече�
ния учебного процесса? Теоретически
сэкономить на всем этом можно.
Но это неизбежно повлечет за собой
снижение качества образования и па�
дение популярности вуза, а значит,
мы останемся без одной из самых
важных статей дохода — контрактно�
го обучения.

Вот и приходится, имея огромный
потенциал, мечтать об уровне финан�
совых возможностей и масштабов за�
падных вузов и искать практический
выход из замкнутого круга проблем.
Государство выделяет высшим учеб�
ным заведениям в силу возможнос�
тей госбюджета прожиточный мини�

мум и просит ни в чем себе не отка�
зывать. А университеты ищут легаль�
ные способы дозаработать: сдают в
аренду площади, открывают собст�
венные издательства и т. д. Одним
словом, самостоятельно растут,
адаптируясь к формату рыночных от�
ношений.

На этом фоне отчетливо видно,
что все, о чем говорят западные кол�
леги, имеет смысл и еще раз акценти�
рует необходимость расширения фи�
нансовых и академических свобод
вузов. Самостоятельно распределяя
приоритеты материального обеспе�
чения университета, мы сможем зна�
чительно ускорить процесс его раз�
вития и роста, избавиться от номенк�
латурных рамок, которые унифици�
рованы в масштабах государства и не
всегда учитывают индивидуальные
потребности, особенности и специ�
фику конкретного учебного заведе�
ния и региона в целом.

***

Коментарі
1 | 27.07.06 | Гість

Профанація реформації

Я — викладач ВНЗ не перший рік
і добре знаю фінансові проблеми
навчальних закладів. Проблема
полягає не тільки в тому, що дер�
жавне фінансування навчальних
закладів відбувається за залиш�
ковим принципом. Справа в то�
му, що в Україні відсутня націо�
нальна програма розвитку осві�
ти. Справді, існують закони про
вищу освіту, але не розроблений
механізм впровадження закону,
відсутні органи контролю, моні�
торингу і т. і. Сьогодні наша осві�
та переживає надскладні проце�
си, пов’язані з реорганізацією
системи навчання, входження в
Болонську систему. Цей процес
відбувається не перший рік. Див�
но, що ні міністр освіти і науки, ні
парламентський комітет не звер�
тають увагу на те, на що (на яку
базову систему) вони прищеп�
люють цю нову систему освіти.

Юрій

Шукевич,

директор Фінансо�

вого ліцею (м. Ки�

їв):

— Я з вдячністю

сприйняв у свій

час запрошення стати одним із

освітніх експертів ВЕМ. Так само

з величезним задоволенням піз�

ніше спостерігав «розкрутку»

проекту, знаходячи серед його

учасників знайомі обличчя

справжніх професіоналів від

освіти, культури, економіки.

ВЕМ — це, безумовно, явище в

інформаційному просторі Украї�

ни, надто засміченому політизо�

ваними ЗМІ.

Успіху вам у новому 2007 році!

Щасливої подальшої долі!
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Я працюю в провідному столич�
ному ВНЗ і можу категорично за�
явити, що всі заяви міністра про
Болонську систему в українській
освіті є гола профанація. Фактич�
но Ніколаєнко вводить суспільст�
во в оману. Вектор Болонської
системи спрямований на само�
стійне опанування студентом на�
вчальної програми. Місія викла�
дача — вказати, який матеріал
необхідно опрацювати студенту,
для чого, де його шукати. Це ду�
же добре, коли студент знатиме,
що він шукає, де це відшукати,
усвідомлює мету своїх пошуків.
Але проблема полягає в тому, що
наші ВНЗ не підготовлені до цієї
системи. Матеріально�технічна
база абсолютно не відповідає
новітнім стандартам освіти. Я ду�
маю, що ці проблеми є актуаль�
ними не лише для мого, а й для
більшості ВНЗ України. По�пер�
ше, бібліотечний фонд універси�
тету дуже бідний, пошуковець не
має змоги працювати в Інтернет�
системі, оскільки комп’ютери до�
ступні лише ректорському складу
університету, до 5 курсу не має
права працювати в НБУ. Раніше
потрібну інформацію він отриму�
вав на лекціях і практичних за�
няттях, кількість яких тепер ско�
рочена до мінімуму. Навіть якщо
студент знайде потрібну літера�
туру, йому немає, де її опрацюва�
ти, бо студентський гуртожиток
переповнений — в двомісних кім�
натах живе по п’ятеро людей.
Жах. Тепер щодо викладача. Як
допомогти студенту? Звісно, це
мають бути методичні розробки,
наукові публікації професорсько�
викладацького складу. Але коме�
дія полягає в тому, що ВНЗ, у
якому навчається до 40% конт�
рактників, начебто не має коштів
не тільки на оплату цих розробок,
але і на їх публікацію. Автор має
шукати, де він може зробити пуб�
лікацію за свої власні кошти, які
ВНЗ, наголошую, йому не від�
шкодовує. Ще одна проблема.

Яке навантаження має викладач
європейського закладу? Чи мож�
на його порівняти з навантажен�
ням викладача ВНЗ у нашій краї�
ні? Болонська система не звіль�
няє викладача для позааудитор�
ного спілкування зі студентом, а
навпаки ще більше завантажує
його, бо ж необхідно проконтро�
лювати самостійну роботу кож�
ного студента. А якщо кількість
студентів налічує понад дві сот�
ні? Про який рівень знань тоді
може йти мова? Тут виникає ще
одне питання — навантаження
викладача. Яка має бути опти�
мальна кількість аудиторних і по�
зааудиторних годин? Це питан�
ня, як на мене, залишається від�
критим. Як відкритим залишаєть�
ся питання захищеності виклада�
ча. На сайті МОН України вивіше�
но для обговоренння проект кон�
тракту з викладачем після про�
ходження ним процедури конкур�

су. В ньому передбачена досить
пристойна система заохочень
викладача. Але у нашому вузі
жодне з них не передбачене.
Адміністрація керує, як підкрес�
лено у статті шановної Т. Береж�
ної, авторитарними методами.
П р о ф е с о р с ь к о � в и к л а д а ц ь к и й
склад університету, не кажучи
вже про студентів, абсолютно не
володіє інформацією ні про фі�
нансові надходження, ні про їх
розподіл. Складається враження,
що ВНЗ не зацікавлений ні в на�
уковому потенціалі викладачів, ні
в рівні підготовки майбутніх фа�
хівців. А відтак не зацікавлена в
цьому і держава.
2 | 03.08.06 | Гість

Гостю

Вы правы по большинству основ�
ных моментов! Так что же де�
лать? Молчать? Все же молчат...
или нет?
Шуляк, Львов

Þë³ÿ Ãð³ãîðüºâà, ôàõ³âåöü ³ç ðîáîòè ç åêñïåðòàìè:
— Î «Ôàáðèêàõ ìûñëè», êîíå÷íî, ãîâîðèòü

òðóäíî, ïîñêîëüêó ýòî ñîâåðøåííî íîâîå ïîíÿ-
òèå êàê äëÿ ìåíÿ ñàìîé, òàê è âîîáùå äëÿ íà-
øåé ñòðàíû. ß ïðèøëà â ýòîò ïðîåêò ñîâåðøåí-
íî ñëó÷àéíî, èç äðóãîé ñôåðû è, ñðàâíèâàÿ, ìî-
ãó ñêàçàòü, ÷òî ðàáîòà ñ «ïðîäóêòîì», êîòîðûé
íåëüçÿ «ïîùóïàòü» (èíòåëëåêòóàëüíûé ïðî-

äóêò) — ñëîæíàÿ è íåïðåäñêàçóåìàÿ.
Äëÿ ìåíÿ â ðàáîòå íåìàëîâàæíîå çíà÷åíèå èìååò àòìîñôåðà â

êîëëåêòèâå. Ëþäè, ðàáîòàþùèå çäåñü, ìíå î÷åíü ïîíðàâèëèñü,
îíè èñêðåííèå è âåñåëûå, ìîëîäûå è ýíåðãè÷íûå, ñ íåñòàíäàðò-
íûì òâîð÷åñêèì ìûøëåíèåì. Ó íàñ êàæäûé â ïðîåêòå çàíèìàåòñÿ
ñâîèì äåëîì. Íèêîãäà â ñâîåé æèçíè ÿ íå ñòàëêèâàëàñü ñ ïîäîá-
íûì èííîâàöèîííûì âèäîì äåÿòåëüíîñòè, è ìíå çàõîòåëîñü ïîïðî-
áîâàòü.

Êàêèì ÿ âèæó ýòîò ïðîåêò â äàëüíåéøåì? Õîòåëîñü áû, ÷òîáû
êàê ìîæíî ñêîðåå êîëè÷åñòâåííûå ïîêàçàòåëè íàøåé ðàáîòû ïåðå-
õîäèëè â êà÷åñòâåííûå. Ìíå õî÷åòñÿ, ÷òîáû ïðîåêò ñòàë íå ïðîñ-
òî èíôîðìàöèîííîé ïëîùàäêîé, à äåéñòâèòåëüíî ïðèíîñèë ïîëü-
çó êàê ïðîñòûì ãðàæäàíàì, òàê è ãîñóäàðñòâó. Ìíå áû õîòåëîñü,
÷òîáû íàøà ñåòü òåñíåå ñîòðóäíè÷àëà ñî ñðåäñòâàìè ìàññîâîé èí-
ôîðìàöèè, òîãäà áû èäåÿ ïîëó÷èëà áîëåå øèðîêîå ðàñïðîñòðàíå-
íèå è ïîíèìàíèå â íàøåì îáùåñòâå.
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Вітчизняні фахівці останнім часом дедалі частіше розповідають про сутність та$

кої організації освітнього простору, котра відповідала б положенням Болонсь$

кого процесу.

Проекція вимог Болонського
процесу на шкільну практику

30.10.06 | Володимир Бєлий

Коментарів (2)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Ось тільки мало хто виділяє
той його акцент, що вимагає
унеможливити фальшиве оці�
нювання рівня освітньої підготов�
ки учнів та студентів. Відсутність
уваги до цього аспекту з боку спе�
ціалістів країн Європейського
Союзу витікає зрозумілим чином:
з їхніх традицій. Там списування
чи фальшування з оцінками з бо�
ку викладачів може мати місце як
прикрий поодинокий випадок і
знаходиться далеко за межею по�
всякденного рівня гідності пере�
січної людини.

Мені доводилось навчати сина
директора потужного ліцею на
2000 учнів в одному з міст�міль�
йонерів Алжиру, навчати як учня�
другорічника, бо деякі перевідні
екзамени за перший рік ліцею він
написав на 8—9 балів із 20, що
нижче 50 відсотків рівня позитив�
ної підготовки. А в один із візитів
до французьких колег, довідав�
шись, що донька директорки со�
лідного ліцею по його закінченні
не змогла вступити до місцевого
університету, прямо запитав:
«Франсуаза, а ти не пробувала
якось допомогти своїй рідній кро�
винці неофіційним чином?».

— По�перше, це неможливо за
процедурою, а по�друге, моє соці�
альне становище своїм культур�
ним «тиском» мені цього не дозво�
лить. Наприклад, я не можу ігнору�
вати, на відміну від сина�студента,
необхідність сплачувати штрафи за
недозволене паркування авто. За�
раз син їх ігнорує, бо відразу після
перевиборів президента країни на
такі дріб’язкові порушення буде
накладено амністію. Робити так, як
він, я себе змусити і не можу, і не
хочу, — відповіла вона.

Зовсім інший наш менталітет

у ставленні до своєї «рідної кро�
винки». Замість сформувати таку
процедуру, що унеможливлює
масові фальшування при вимірах
рівня освітньої підготовки, ми до�
сі діємо навпаки: намагаємося
відкрити «друге дихання» систе�

мі, котра б краще приховувала та
прикрашала «зовнішній фасад»
напівофіційного визнання «липо�
вих» документів про освіту.

Втім, як ми не намагалися б
штучно все закамуфлювати, а
природну істинну сутність не стри�
мати: вона обов’язково про себе
заявить. Це ми не помічаємо, що
офіційно оформлений нами
«атестат про середню освіту» чи
«диплом про вищу освіту» носить
у собі той відблиск недостатності,
котрий у сучасному світі не може
вже залишитися таким незначним,
як раніше. Наші документи вже у
своїй назві розкривають, що учні
(студенти) атестувалися лише на
предмет того, як вони вивчили

дисципліни (рівень освіти), а не
щодо їхньої професійної (освіт�
ньої для школярів) компетенції,

тобто вміння застосовувати знан�
ня (рівень освіченості). Інші про
все це чудово знають, а тому, зу�
стрівши нашого випускника, про�
хають його: або засвідчи свій по�
передній досвід роботи, або скла�
ди іспит на предмет володіння

необхідними знаннями.

Сьогодні вже непоодинокі кра�
їни світу, а їх більшість, чітко від�
різняють сутність своїх дипломів:
окремо — диплом про вивчення

із зазначенням кількості годин,
витрачених на навчання, і окре�
мо — кваліфікаційні дипломи

щодо компетенції. Останнє вико�

нується з виключенням порядків,
коли атестує той, хто сам навчав
учнів чи студентів. При цьому го�
ловним документом суворої звіт�
ності є не відомість оцінок, а
письмові атестаційні роботи ви�
пускників, котрі перевіряються в
зашифрованому вигляді.

Я неодноразово писав, що ми в
своєму ліцеї, задовго до перших
кроків країни по запровадженню
всеукраїнського зовнішнього оці�
нювання, ввели шифрування ро�
біт на підсумкових атестаціях, пе�
ревірку їх колективом кафедри, а
не «своїм» вчителем, зберігання
пакетів усіх поточних атестацій�
них тематичних робіт в учитель�
ській як документів суворої звіт�
ності, з організацією можливих
апеляцій оцінок з боку учнів та їх�
ніх батьків. Втім, головне не в
цьому, бо воно вимагає лише за�
стосування здорового глузду та
неспотвореного розуміння дорос�
лої любові до дітей чи турботи
про них.

Важливо було, попереду всьо�
го цього, успішно поставити ін?

новаційні підходи до навчання

Бєлий

Володимир

Іванович

Освіта: Херсонський держав�

ний педагогічний інститут

ім. Н.К. Крупської (1974)

Місце роботи: Заступник дирек�

тора з навчально�виховної робо�

ти Фізико�технічного ліцею при

Херсонському національному

технічному та Дніпропетровсько�

му національному університетах

Херсонської міської ради

Галузі експертності: Освіта,

культура

ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ
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назві розкривають, що учні
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як вони вивчили дисципліни

(рівень освіти), а не щодо

їхньої професійної (освітньої
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дітей (старшокласників): змінити
роль вчителя з ретрансляційної

для середовища ведених (учнів)
на лідерство у формуванні спів�
праці, націленій на продуктивну
освітню підготовку. Наша ставка
на принципи продуктивної освіти
базувалася на ресурсних можли�
востях так званої «піраміди на�
вчання»: найменших результатів
можна досягти за умов пасивно?

го навчання (лекція — 5%, а чи�
тання — 10% успішних вихован�
ців), а найбільших — за умов ін?

терактивного (дискусійні гру�
пи — 50%, а практика через

дію — 75%), навчання інших

або негайне застосування знань
(до 90% успішних випускників).
Для нас це було очевидним, бо
керівництво ліцею мало досвід
роботи в зарубіжних ліцеях та
структурах системи вітчизняної
довузівської підготовки школярів.

Було чимало зустрічей із ко�
лективами вчителів інших шкіл,
щоб детально відповісти на їхній
інтерес до такої організації поточ�
них справ. Ніхто з них не вважав
час, витрачений на контакти з на�
ми, як згаяний, навіть якщо наш
досвід не видавався їм прийнят�
ним в їхніх умовах: внутрішня пе�
дагогічна культура людей отри�
мувала здобутки. Поширення ме�
тодів організації продуктивного

навчання в межах стандартних
шкільних програм знаходить своє
соціальне визнання — якщо не в
шкільних колективах, то в масо�
вій практиці організації освітньої
діяльності на факультетах дову�
зівської підготовки. У тих цент�
рах, де, працюючи з учнями ви�
пускних класів, не йдуть далі лек�
цій та традиційного копіювання з
дошки (ведені — ведучий) завж�
ди приходять до економічної не�
спроможності свого подальшого
функціонування. Це тільки за
умов байдужого до ефективності
вкладення народних коштів без�
ликого держбюджету вважаєть�
ся за норму десятиліттями працю�

вати з коефіцієнтом корисної дії
5—10 відсотків.

Для даної розмови все попе�
реднє — це не більше ніж вступ.
Головний мотив — це бажання
поділитися із зацікавленими ко�
легами своїми практиками щодо
другої важливої іпостасі Болонсь�
кого процесу: привчити учнів на?

вчатися. Хотілося написати: «на�
вчатися самостійно», що остан�
нім часом і робить певна «когор�
та» професорсько�викладацького
складу наших вітчизняних «послі�
довників» Болонського процесу,
та вчасно зупинився. Оте «само?

стійно» ми часто розуміємо не�
адекватно до справжнього змісту
та духу сучасної організації осві�
ти, такої освіти, яка впевнено
приводила б до зримої освіче?

ності людей, котрі пройшли через
її терени (див. «практика через

дію — 75%»).

У своїй практиці я вже більше
двох десятиліть не запропонував
своїм старшокласникам жодної
задачі чи вправи як домашнє за�
вдання. Але на противагу, ніколи
за часів радянської школи мої ді�
ти не вирішували стільки практич�
них завдань, як зараз.

Ефективна самостійна ро?

бота учня не є такою, якщо

вчитель у цей час залишається

пасивним, а тим більше — від?

сутнім.

Сергій

Клепко, кан�

дидат філо�

софських наук,

доцент, про�

ректор з на�

укової роботи,

завідуючий кафедрою філософії

і економіки освіти Полтавського

обласного інституту післядип�

ломної педагогічної освіти ім.

М. В. Остроградського (м. Пол�

тава):

— 2006�й рік був роком навчання

для проекту «Всеукраїнська екс�

пертна мережа».

Чесно і мудро застерегти сус�

пільство від помилок, зроблених

і помилок можливих — такою ба�

чу місію ВЕМ.

Завдяки зв’язкам між експерта�

ми, ВЕМ стає каталізатором ака�

демічних і експертних інновацій,

сприяє створенню, розширенню

і консолідації різноманітних

спільнот українського суспільст�

ва. Ми знаємо все лише разом.

Залишається зрозуміти таке

«всевідання» і навчитися скеро�

вувати його не для зла.

Сподіваюсь, в еволюції ВЕМ на�

ступить мить, коли урядовці і за�

конодавці розпочинатимуть

день прийняттям резолюцій за

висновками експертів і здобу�

дуть мужність і час до діалогу з

ними. Тоді розпочнеться ера

суспільства «після письма», PS�

суспільства, до якого нас набли�

жає портал ВЕМ.

Я вірю, взаємодія у рамках ВЕМ

надзвичайно цінна, і Всеукра�

їнська експертна мережа про�

довжить розширення своїх

сфер.

ДД УУ ММ КК АА   ЕЕ КК СС ПП ЕЕ РР ТТ АА

Важливо успішно

поставити інноваційні
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роль вчителя з ретрансля�

ційної для середовища

ведених (учнів) на лідерство
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Давайте розглянемо декілька
стандартних кліше інноваційної

організації самостійної роботи
учнів. Не йде мова про епізоди
уроку, коли учні самостійно вико�
нують роботу на оцінку. Мова про
поточну навчальну підготовку,
котра здатна формувати особисту
компетентність учня як перший
його ресурсний крок до соціаль�
ної самодостатності.

Перше кліше. Після лекційного
заняття я не опитую своїх учнів, а

даю кожному папірець із підібрани�
ми до пройденої теорії завданнями.
Завдання містять правильні відпові�
ді. Учні відкривають свій конспект і
починають виконувати завдання в
іншому зошиті. Як правило, біль�
шість учнів правильної відповіді от�
римати не може, бо підбір завдань
такий, що змушує працювати їх на
рівні, трішечки вищому за їхній ди�
намічно�стереотипний навчальний
гарт. Що роблять учні?

Йдуть до мого столу з надією

на мою допомогу.

Я протягом навчальної пари
постійно в роботі, з постійним пе�
реходом від однієї задачі до ін�
шої, з одного стилю допомоги до
іншого в залежності від індивіду�
альних особливостей кожного уч�
ня. Інколи піднімаюсь і читаю «мі�
ні�лекції», коли до мене зверта�
ються з одними й тими ж типови�
ми питаннями.

Чому далеко не кожен вчитель
переходить на такі рейки на�
вчальної взаємодії з дітьми?

Тому, що подібні постійні ди�
намічні переключення видаються

непосильними. Та це тільки так
видається, бо не пробували, бо
наперед боїмось невдачі: «А рап�
том я не зможу швидко оволодіти
калейдоскопом завдань?». Якщо
не пробувати, то, звісно, не
вдасться, але не «святі горщики
ліплять». Не виключені й певні не�
вдачі, але ж діти розуміють сенс
справжнього життя: доводити
справу до кінця. Так поступово,
крок за кроком, виросте той рі�
вень нашої професійності, що зні�

ме всі попередні питання непев�
ності та зайвих пересторог. Не�
дарма народна мудрість підказує:
«Дорогу здолає крокуючий».

Задля чого застосовується таке
навчально�організаційне кліше?

Для створення природних
умов, за яких природним чином
зростає учнівська самостійність,
така необхідна для успішної ро�
боти на рівні вимог Болонського
процесу.

У створенні подібного у своїй
спроможності освітнього середо�
вища присутність активного вчи�
теля (викладача університету) є
найважливішою передумовою.
Досвід показує, що за умов пси�
хологічної сумісності вчителя та
учнів останні працюють із задово�
ленням і не помічають, як біжить
час уроку, а втома є приємною.

Друге кліше. Якщо ми маємо
досить часу для відпрацювання
певного типу завдань, друкую для
своїх двадцяти учнів групи (поло�
вина класу) десять завдань на
окремому папірці кожне. На по�
чатку завдання роздаю їх десяти

учням, котрі будуть навчати інших
десять. Неважливо, якщо той, ко�
го треба навчити виконати за�
вдання, виявиться більш розви�
неним за свого «вчителя». Після
виконання завдання вони розхо�
дяться, і кожен шукає собі іншу
пару з тим, аби розібрати попар�
но всі десять завдань.

Спілкуватися можна тільки по
двоє, а навчити іншого — означає
розповісти про вирішення завдан�
ня, а не просто подати свій
розв’язок для переписування. Я за
цим слідкую. Іншими словами, ми
моделюємо оту ситуацію із зазна�
ченого вище: «навчання інших —

до 90% успішних випускників».

Можна також підійти на консуль�
тацію й до мене. Просто переписа�
ти діти і не намагаються, бо на на�
ступній навчальній парі кожному
треба буде виконати всі ці завдан�
ня на залік вже без будь�якої
можливості підглянути чи списати.

Домовляємося, що залік я
ставлю за умови вірного виконан�
ня з поясненням дев’яти задач з
десяти, бо вони всі наперед нам
відомі. З цієї ж причини не перед�
бачається бальна оцінка. «Не за�
раховано» означає, що ліцеїсту
доведеться повторно виконувати
цю ж роботу у позаурочний час,
бо без визначеного обсягу заліків
він не може бути атестованим за
семестр. Так створюється реаль�
ний механізм того, що ми назива�
ємо «виконання навчальних про�
грам». У нашому випадку оце
«виконання» не обмежується ли�
ше проведеною роботою вчителя,
а ставить проблему в площину
практичної продуктивної діяль�
ності кожного учня.

Третє кліше. Існують досить
прості програмні теми, що не ви�
магають особливих аналітико�
синтетичних зусиль, аби зрозумі�
ти їхній зміст. У таких випадках я
нічого не пояснюю і діяльність з
цілеспрямованого формування
учнівського конспекту не розгор�
таю. На початку заняття учні в

Поширення методів організації продуктивного навчання

в межах стандартних шкільних програм знаходить

своє соціальне визнання — якщо не в шкільних колективах,

то в масовій практиці організації освітньої діяльності

на факультетах довузівської підготовки
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своїх конспектах записують: «Са�
мостійна робота над темою за на�
ступним планом...» Далі диктую
пункти плану у вигляді: «Розкрити
фізичний зміст поняття», «вказа�
ти, у чому схожість одного з ін�
шим, або чим відрізняється одне
від іншого», «вияснити, яка ха�
рактеристика є первинна, а яка
вторинна» і т.п.

Учні поступово звикають, що
необхідно самому відшукати не�
обхідні сторінки в підручнику і
сформувати конспект відповідно
до плану, а не простим перепису�
ванням тексту підручника. За не�
певності учень може проконсуль�

туватися в мене. Робота ця також
на «залік/незалік». Як правило,
попереджаю учнів, аби працюва�
ли з текстом уважно, бо буде
«сюрприз». Так за півріччя набігає
два�три заняття, а потім настає
час «сюрпризу».

На практичних заняттях із про�
фільних предметів клас ділиться
на дві окремі групи: одна йде до
мене, а інша — до математика, а
потім навпаки. Ось на такій парі
прошу всіх покласти свої конспек�
ти мені на стіл і відкриваю дошку,
на котрій записано кілька питань
з їхньої попередньої планової
роботи з підручником. Формулю�
вання питань зберігаю точно в та�
кому вигляді, як це було за їхньої
самостійної роботи. Тепер їх не�
обхідно розкрити в короткому ви�
кладі головного без підручника та
без конспекту, розкрити для са�
мого себе. Учні сидять по одному

за столом, але мають право, зали�
шивши свого папірця, підсісти на
консультацію до іншого.

Той, хто консультує, не має пра�
ва просто показати своє написане,
а повинен закрити свої записи й
пояснити товаришу необхідне. Учні
знають про наукові параметри «пі�
раміди навчання», а тому із задово�
ленням працюють у ролі консуль�
тантів, сподіваючись на оті «90 від�
сотків». Їхні міграції я ненав’язливо
регулюю за допомогою гуморис�
тичних підказок з тим, аби всі побу�
вали в ролі і консультанта, і того,
хто користується консультацією.
Збиратися по троє і більше не до�

зволяється. Все це як семінар�тре�
нінг, мета якого — підготуватися до
письмової атестації на «залік/неза�
лік» на наступному уроці. Останнє
чітко забезпечує неформальне від�
ношення до такої праці в групі і по�
ступово навчає учнів працювати в
колективі, навчає узгодженому ці�
льовому спілкуванню: самостій�
ність — це добре, але без соціаль�
ної продуктивності вона — ніщо.

Четверте кліше. Для форму�
вання в учнів вільної звички до
самостійної роботи всі мої коле�
ги широко практикують викори�
стання так званого тематичного
«відкритого банку завдань». Він
ні до чого не зобов’язує учня в
формальному плані: можна вико�
нувати ці завдання, а можна й
пропустити, бо вони не є обов’яз�
ковими. Взагалі в ліцеї учень от�
римує, як обов’язкове, одне до�
машнє завдання з профільного

предмета один раз на місяць. Ви�
дається воно в п’ятницю після за�
нять, а в суботу зранку передба�
чається солідна консультаційна
робота з нього з тим, аби в поне�
ділок перед заняттями учень здав
роботу на визначення «залік/не�
залік». Обсяг завдання подібний
до передбачених для стандартної
письмової атестації за підсумка�
ми навчального року.

Щодо тематичного «відкритого
банку завдань», то він вплетений
у поточну консультаційну роботу
вчителя перед основними занят�
тями чи опісля них згідно з додат�
ковим розкладом консультацій.

Отже, створюється атмосфера
підтримки тих учнів, котрі бажа?

ють покращити свій рівень ком�
петентності: вчитель завжди по�
руч і радо тобі допоможе.

Чому в школах така практика
не знаходить поширення?

Тому, що відсутній культур?

ний пресинг суспільства на нас,
педагогів, щодо ефективності на�
шої основної роботи з дітьми: не
більш ніж власний внутрішній го�
лос совісті. Окрім того, державна
система оплати праці вчителів та�
ка, що вони намагаються зберіга�
ти та поширювати практику репе�
титорських приробітків. Чи буде
враховувати цей аспект задекла�
рована програма «Рівний доступ
до освіти»?

Певні зрушення могли б мати
місце під впливом становлення
системи зовнішнього оцінювання
учнів шкіл. Могли б, та скоріше не
стануть, бо пропагуються підходи
до формування з нього закритої
системи. Замість висвітлення ре�
ального стану справ, аби батьки
та учні за об’єктивними показни�
ками бачили успішні шкільні ко�
лективи чи вчительські постаті,
робляться заяви про необхідність
виключно анонімних підходів до
результатів зовнішнього оціню�
вання.

Втім, є люди, котрим платять
гроші за те, аби вони думали над

Часи ієрархічної авторитарної організації діяльності суспільства

змінюються на користь поширення продуктивного спілкування

в мережах зацікавлених професіоналів, котрим є чим поділитися

один із одним. Таке спілкування не передбачає тих чи інших

«цяцянок» для задоволення хворобливого самолюбства,

але воно спроможне змінювати нашу якість життя

ОСВIТА

АНАЛIТИКА



61

цими питаннями, а нам, практи�
кам, відповідати за нашу професій�
ну вправність у наявних реальних
умовах. Часи ієрархічної автори�
тарної організації діяльності сус�
пільства змінюються на користь по�
ширення продуктивного спілкуван�
ня в мережах зацікавлених профе�
сіоналів, котрим є чим поділитися
один із одним. Таке спілкування не
передбачає тих чи інших «цяцянок»
для задоволення хворобливого са�
молюбства, але воно спроможне
змінювати нашу якість життя!

***

Коментарі
1 | 17.01.07 | Гість

Бабушкин. Чернигов
— Анекдот: «Первая степень

деградации инженера после
окончания вуза — инженер за�
бывает таблицу интегралов…
Вторая степень деградации
инженера — инженер забывает
таблицу умножения… Третья
степень деградации инжене�
ра — инженер надевает на
лацкан «поплавок».
2 | 22.01.07 | Валерій Геор�

гійович Концевич

Болонский процесс
Основная проблема при внед�
рении требований Болонской
декларации связана с отноше�
нием общества к образованию
и документам, его подтверж�
дающим.
Всем нам знакома фраза «За�
будьте все, чему вас учили в

институтах, будете учиться за�
ново».
Кроме того, существует психо�
логический аспект: у наших
школьников и студентов отсут�
ствует мотивация для получе�
ния знаний. Если в школе это
хоть какую�то играет роль —
«знания нужны для сдачи всту�
пительных экзаменов», то у
студентов она отсутствует
полностью. Рабочее место и
зарплата совершенно не свя�
заны с объемом и качеством
полученных знаний.
И, к сожалению, Болонский
процесс в наших условиях не
способствует, а скорее наобо�
рот, препятствует повышению
качества получаемых знаний.

Îëåíà Ëîøàêîâà, ðåã³îíàëüíèé êîîðäèíàòîð ÂÅÌ ó Ëóãàíñüê³é îáëàñò³:
— Çà ïåð³îä ³ñíóâàííÿ ÂÅÌ îðãàí³çàòîðàì ïðîåêòó âäàëîñÿ ñòâîðèòè óí³êàëüíèé

åêñïåðòíèé êîëåêòèâ. Ñüîãîäí³ ÂÅÌ — öå ³íòåëåêòóàëüíî áàãàòèé ðåñóðñ, ³íôîðìà-
ö³éíå äæåðåëî, äçåðêàëî àêòóàëüíîñò³ óêðà¿íñüêîãî ñüîãîäåííÿ, ñôîðìîâàíå ïðîâ³ä-
íèìè íàóêîâöÿìè, ñóñï³ëüíèìè òà ïîë³òè÷íèìè ä³ÿ÷àìè, äîñâ³ä÷åíèìè ïðàêòèêàìè
òà ôàõ³âöÿìè ç ð³çíèõ ãàëóçåé.

Ïîðòàë ÂÅÌ ùîäíÿ ïðîïîíóº ñâî¿é àóäèòîð³¿ êîìïëåêñ ³äåé, äóìîê òà ïðîïîçè-
ö³é, ñïðÿìîâàíèõ íà îïòèì³çàö³þ ïîë³òè÷íîãî, åêîíîì³÷íî-ïðîìèñëîâîãî, ð³çíîìà-

í³òíèõ ãóìàí³òàðíèõ íàïðÿìê³â ðîáîòè. Öå íàñè÷åíå ³íôîðìàö³éíî-êîìóí³êàòèâíå ïîëå, äå ë³äåðè óêðà-
¿íñüêîãî ãðîìàäÿíñüêîãî ñóñï³ëüñòâà îáì³íþþòüñÿ äîñâ³äîì, íîâèíàìè, êîðèñíèìè çíàííÿìè.

Ð³ê ðîáîòè ÂÅÌ ïîêàçàâ, ùî óêðà¿íñüêà ³íòåë³ãåíö³ÿ äàâíî ÷åêàëà íà ïîä³áíèé ïðîåêò, ÿêèé áè äàâ
ìîæëèâ³ñòü íå ïðîñòî ³íäèâ³äóàëüíî¿ ñàìîðåàë³çàö³¿, à ñòâîðþâàâ áè óìîâè äëÿ êîëåêòèâíî¿ ðîáîòè íà
êîðèñòü íàøî¿ äåðæàâè, äîçâîëÿâ áè øâèäêî ðåàãóâàòè íà ñóñï³ëüíî-ïîë³òè÷í³ òà åêîíîì³÷í³ íåãàðàçäè,
ñï³ëüíî øóêàòè åôåêòèâí³ øëÿõè çàïîá³ãàííÿ âèíèêíåííþ ïðîáëåì.

Ìîæëèâîñò³, ÿê³ â³äêðèâàº ïåðåä ñâî¿ìè åêñïåðòàìè ÂÅÌ, ïðèéøëèñÿ äî äóø³ âñ³ì, õòî ìàº, ùî ñêà-
çàòè, õòî çíàº, ÿê çðîáèòè íàøå æèòòÿ êðàùèì, õòî º íå ïðîñòî ñïîñòåð³ãà÷åì ÷è êðèòèêàíîì, à áà÷èòü
ãëèáèíó òèõ òðóäíîù³â, ³ç ÿêèìè ñòèêàºòüñÿ íàøà êðà¿íà, ðîçóì³ºòüñÿ íà ìåõàí³çìàõ òà çàêîíàõ, çà ÿêè-
ìè ìàº áóäóâàòèñÿ çäîðîâå ïåðñïåêòèâíå ñóñï³ëüñòâî. Ñàìå òàê³ ëþäè ïåðøèìè ïðèéøëè äî ñêëàäó åêñ-
ïåðòíî¿ êîìàíäè ÂÅÌ, ñàìå ç íèõ ñêëàäàºòüñÿ àêòèâ Ìåðåæ³. Çàâäÿêè øâèäêîìó ðîñòó òà äåìîêðàòè÷-
íîñò³, çàêëàäåí³é â îñíîâó îðãàí³çàö³¿ ïðîåêòó, ÂÅÌ íàáóëà ñèëè òà ñòàòóñó ³íôîðìàö³éíî-³íòåëåêòóàëü-
íîãî áàçèñó, ùî ìîæå âèêîðèñòîâóâàòèñü ïîë³òèêàìè áóäü-ÿêîãî ð³âíÿ ïðè ïðèéíÿòò³ ð³øåíü, ïðàêòèêà-
ìè é òåîðåòèêàìè ó ùîäåíí³é ðîáîò³.

Ñïîä³âàþñü, ùî ó ìàéáóòíüîìó íà ÂÅÌ ÷åêàº íàðîùåííÿ ïîòóæíîñò³, íåîáõ³äíå äëÿ ðåàë³çàö³¿ âñ³õ
çàêëàäåíèõ â îñíîâó ö³º¿ ³äå¿ ïëàí³â òà ïðîåêò³â. Çàïîðóêîþ ïåðñïåêòèâíîãî çðîñòàííÿ Ìåðåæ³, ïðèìíî-
æåííÿ ¿¿ ïîïóëÿðíîñò³ òà âàãîìîñò³ íà ïîë³òè÷íîìó òà ñóñï³ëüíîìó ð³âí³ ìàº ñòàòè ðîçðîáêà íîâèõ ð³ç-
íîñïðÿìîâàíèõ íàïðÿìê³â ä³ÿëüíîñò³, çàëó÷åííÿ åêñïåðò³â äî êîëåêòèâíî¿ ðîáîòè, îá’ºäíàííÿ â ì³æðå-
ã³îíàëüíîìó êîíòåêñò³, â õîä³ ðåàë³çàö³¿ êîíêðåòíèõ ïðîåêò³â òà çàõîä³â ï³ä åã³äîþ ÂÅÌ.
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Якщо ви думаєте, що розмова піде про подальше суттєве підвищення заробітної

плати вчителів та поліпшення матеріальної бази шкіл, то дещо помиляєтесь.

Це — тільки деталі, складові надзвичайно важливого питання «економіка

шкільної освіти», яке вже багато років безнадійно пробуксовує.

Про економіку шкільної освіти

14.03.06 | Юрій Шукевич

Коментарів (0)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Центральним моментом економіки
шкільної освіти має бути пряме фінансу�
вання шкіл згідно з обрахованими нор�
мативами затрат на 1 учня. Дані нормати�
ви існують у всіх країнах Європи (куди се�
бе відносить і Україна); першим це пи�
тання підняв ще три роки тому начальник
Головного управління освіти і науки
м. Києва Б. Жебровський. Враховуючи
наявність різних типів шкіл, потрібно до�
повнити базове нормативне фінансуван�
ня з держбюджету додатковим фінансу�
ванням із регіональних бюджетів. При
цьому в кожному регіоні затвердити 3—
4 різних нормативи додаткового фінан�
сування (теж з розрахунку на 1 учня), які б
враховували тип та чисельність школи,
наявну матеріальну базу.

Можливо, опонента не влаштовує
посилання на досвід Європи; тоді наведу
інший аргумент: обмежені (на жаль!)
кошти з держбюджету мають іти не вза�
галі на шкільну освіту, а безпосередньо
на кожну школу, на учня. І тоді саме шко�
ла (відповідно до рекомендованих ста�
тей кошторису) встановлює, скільки
коштів спрямувати на заробітну плату та
соціальне забезпечення персоналу, на
підручники та посібники, навчально�ме�
тодичне забезпечення та підвищення
кваліфікації, стипендії учням, представ�
ницькі витрати тощо, а скільки — у ре�

зерв на непередбачені випадки. Так пра�
цюють вже в Польщі, майже так — у Лит�
ві, Латвії, Естонії, бо там дійсно відбули�
ся освітні реформи.

Хтось спитає: а невже з усім цим упо�
рається директор школи, і де йому взяти
бухгалтера? Відповідь: по�перше, ще 5—
7 років тому директорів шкіл�менеджерів
було одиниці, а зараз — переважна біль�
шість, бо саме життя змусило, по�друге,
бухгалтерів нині на ринку праці — скільки
завгодно. Крім того, за бажання завжди
можна делегувати частину повноважень
і, відповідно, кошти централізованим
бухгалтеріям.

У будь�якому випадку кожна школа,
безперечно, повинна починати 1 вересня
навчальний рік із власним легалізованим
кошторисом, у якому прописані абсо�
лютно всі статті видатків (до ганчірок для
миття підлоги включно) і вказані всі за�
конні джерела покриття цих видатків.
Інакше, вибачте, не можна починати на�
вчальний рік, бо саме тоді виникають так
звані «побори від батьків», благодійні
фонди і... перевірки КРУ, санстанцій та
правоохоронців.

Бюджет школи на навчальний рік має
готуватися директором, бути погодже�
ним у першому, другому і т.д. читаннях
Радою школи і затвердженим муніци�
пальним органом управління освіти.

Останнє питання: а що робити управ�
лінню освіти, якщо на певні статті видатків
усе ж таки немає коштів ні з загальнодер�
жавного, ні з регіонального бюджетів?
Відповідь неприємна, але очевидна: або
офіційно залучити батьківські кошти, на�
приклад, встановивши так званий
«шкільний податок» з населення (а, по�
суті, з батьків та дідусів, які, як відомо, ма�
сово приховують від держави свої фак�
тичні доходи) на освіту їхніх дітей та ону�
ків, або не відкривати в школах навчаль�
ний рік. Усе інше — незаконне.

А може, напівзаконна, напівнелегальна
школа і є ноу�хау перехідного періоду сучас�
ної української освіти? І кожний директор,
кожний начальник управління освіти пови�
нен бути «заручником» даної системи?

Шукевич

Юрій

Володимирович

Освіта: Національний універси�

тет України «КПІ» (1972)

Місце роботи: Директор Фі�

нансового ліцею міста Києва

Галузі експертності: Освіта
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Äìèòðî Õîäóñîâ, ðåã³îíàëüíèé êîîðäèíàòîð ÂÅÌ ó Õàðê³âñüê³é îáëàñò³:
- Äðóçüÿ! ß èìåþ âîçìîæíîñòü ïîáëàãîäàðèòü âñåõ ýêñïåðòîâ Óêðàèíû, à òàêæå âñåõ, êòî â

áëèæàéøåì áóäóùåì çàéìåò ñâîé ïîñò è íàéäåò ñâîå ìåñòî â «Ýêñïåðòíîì ìèðå», ò. å. â «Ìèðå
ïðîôåññèîíàëîâ». Âûðàçèòü èñêðåííþþ áëàãîäàðíîñòü âñåì, êòî ïðèíèìàåò ó÷àñòèå â ðàáîòå ïðî-
åêòà è ñòàíîâëåíèè «Âñåóêðàèíñêîé ýêñïåðòíîé ñåòè», êàê ïëîùàäêè äëÿ ðåàëèçàöèè ñîáñòâåí-
íîãî ïîòåíöèàëà. Âñåì, êòî ïðåäîñòàâëÿåò âîçìîæíîñòü ïîäåëèòüñÿ ñ ëþäüìè, äóìàþùèìè è íå
ðàâíîäóøíûìè, ñâîèìè èäåÿìè, ìûñëÿìè, òåì, íà ÷òî íàïðàâëåí åæåäíåâíûé ïðîôåññèîíàëüíûé
âçãëÿä ïðè ïîâñåäíåâíîé ðàáîòå.

Êîíå÷íî æå, ïîáëàãîäàðèòü òåõ, êòî ðàçðàáàòûâàë è ïîääåðæèâàë, êàê îãîíü â î÷àãå, ðà-
áîòó Èíòåðíåò-ïîðòàëà www.experts.in.ua, åäèíñòâåííîå ïîêà ñðåäñòâî äëÿ êîììóíèêàöèè âñåõ ó÷àñòíèêîâ, êî-
òîðîå â ýòîì ãîäó ñòàëî íîâûì ñðåäñòâîì ìàññîâîé è ýêñïåðòíîé èíôîðìàöèè.

ß óâåðåí, ÷òî ýòî äàëåêî íå ïðåäåë ýêñïåðòíîãî ïîòåíöèàëà íàøåé ñòðàíû. È êîíå÷íî, ó÷àñòíèêè ïîðòàëà íå
îãðàíè÷èâàþò êîíå÷íîå êîëè÷åñòâî âñåõ ýêñïåðòîâ â Óêðàèíå èëè ðåãèîíàõ. «Âñåóêðàèíñêàÿ ýêñïåðòíàÿ ñåòü»
âñåãäà îòêðûòà äëÿ âñåõ, êîìó íåáåçðàçëè÷íà ñóäüáà íàøåé ñòðàíû.

ß íå âåðþ, ÷òî ïðîôåññèîíàëû æåëàþò, ÷òîáû Óêðàèíà îñòàâàëîñü âî ìíîãèõ ñôåðàõ íåðàçâèòîé è îòñòàþùåé
ñòðàíîé, à êòî, êàê íå îíè îáëàäàþò îñîáûì âèäåíèåì ñèòóàöèè, âëàäåþò óíèêàëüíîé èíôîðìàöèåé, íàõîäÿò ðå-
øåíèÿ ïðîáëåì è çíàþò ïóòè âûõîäà èç òóïèêîâûõ ñèòóàöèé âî ìíîãèõ ñôåðàõ íàøåé ìíîãîãðàííîé æèçíè.

Ìû æä¸ì Âàñ íà ñòðàíèöàõ íàøåãî ïîðòàëà, è íàäåþñü, ÷òî â 2007 ãîäó ìû ñìîæåì ïîðàäîâàòü âàñ óíèêàëü-
íûìè ìàòåðèàëàìè, ñâåæèìè èäåÿìè è èíòåðåñíûìè ðàáîòàìè. Ïðèñîåäèíÿéòåñü ê íàì, âåäü «Ìèð ýêñïåðòîâ è
ïðîôåññèîíàëîâ» — ãëóáîê, âñåãäà èíòåðåñåí è íåèññÿêàåì!

КК ОО ММ АА НН ДД АА
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Останнім часом у засобах масової інформації активно обговорюється тема зовнішньо$

го (незалежного) тестування випускників шкіл, причому, як правило, його оцінка

критична, час від часу можна зустріти висловлювання на кшталт наступних: «тести

проти знань», «поспішне запровадження тестування», «тести не дозволяють виявити

реальні знання учнів» тощо.

Зовнішнє тестування: за і проти

28.12.05 | Наталія Невінчана

Коментарів (5)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Автори тих чи інших публікацій
намагаються дати відповіді на за�
питання: «Що показав трирічний
експеримент із запровадження
зовнішнього тестування випускни�
ків загальноосвітніх шкіл?», «Чи
готові випускники до такої форми
контролю знань?», «Чи не ображає
вчителя те, що його роботу оціню�
ють інші?», «Наскільки зовнішнє
тестування є справді незалежним,
прозорим та чесним?», «Чи готові
вищі навчальні заклади до відмо�
ви від своїх вступних систем і ви�
мог?» і т.п.

Погляд зсередини
Здається, що саме останнє з на�

званих питань, власне, й містить
першопричину такого упередже�
ного ставлення до зовнішнього
тестування. Думаю, не помилюсь,
коли скажу, що перш за все саме
вищі навчальні заклади не готові
до таких кардинальних змін.
Та про все у свій час.

Одні не сприймають тестування
як форму контролю взагалі, іншим
воно не подобається, мабуть, тіль�
ки тому, що є незалежним і на його
результати не можна впливати, ще

інші виступають проти з однієї
причини: мало що знають про зов�
нішнє тестування, а тому й боять�
ся, не хочуть змін тощо. Вражає те,
що переважна більшість інтерв’ю
на тему зовнішнього тестування
дає йому негативну оцінку. Скла�
дається враження, що хтось на�
вмисне формує негативну думку
громадськості щодо означеного
питання.

Пропоную ще один погляд на
тему тестування взагалі і зовніш�
нього зокрема.

Отже, почну з особистого: чи не
ображає мене, вчителя з 24�річ�
ним досвідом викладання, те, що
оцінки моїм учням виставлятимуть
незалежні експерти. А чому власне
це повинно мене ображати? Адже
завдання вчителя навчити учнів,
озброївши їх тими чи іншими
знаннями, вміннями та навичка�
ми, причому акцентувати хочу са�
ме на останньому, адже знання
(певна кількість правил, формул,
дат тощо) з часом забуваються, а
от вміння застосовувати їх на
практиці, аналізувати, оцінювати
та співставляти, користуватися до�
відковою літературою є неоцінен�
ними. Якщо протягом кількох ро�
ків спілкування з учнями вчитель
докладає максимальних зусиль
для розвитку здібностей у своїх
вихованців, виставляючи їм оцін�
ки за результатами роботи чесно й
справедливо, то чому він має боя�
тися незалежної експертизи знань
своїх вихованців?

Передбачаю заперечення моїх
колег щодо того, що вчитель кра�

ще знає індивідуальні особливості
своїх вихованців, має можливість
диференціації, індивідуального
підходу до школярів. Відразу запе�
речу — далеко не кожен учитель
правильно і на користь дитини ви�
користовує ці можливості, та зараз
не про це.

Шкільне життя рано чи пізно за�
кінчується, й наші вихованці йдуть
у доросле життя, де на кожного че�

кає безліч різноманітних ситуацій,
у яких навряд чи хтось враховува�
тиме їхні індивідуальні особливос�
ті, і ті наші громадяни, яких вихо�
вували в занадто тепличних умо�
вах, виявляються нездатними про�
тистояти життєвим проблемам,
негараздам, виявляються неконку�
рентоспроможними.

А, можливо, слід подивитися на
все під іншим кутом зору, і шкіль�
ну диференціацію та можливості
особистісно зорієнтованого на�
вчання використовувати, перш за
все, у процесі навчання задля того,
щоб якомога краще розвинути
кожну дитину, підготувати її до
дорослого життя. Тоді й, закінчую�
чи шкільне навчання, випускники
не потребуватимуть якогось інди�
відуального підходу під час під�
сумкової атестації. Інакше ми
просто викривлюємо основні і за�
галом дуже правильні принципи
дидактики. Тож дозвольте запере�
чити скептикам: якщо я як вчитель

Невінчана

Наталія

Віталіївна

Освіта: КНУ ім. Тараса Шев�

ченка (1991)

Звання: Заслужений учитель

України

Місце роботи: Заступник ди�

ректора з навчально�виховної

роботи гімназії «Києво�Моги�

лянський колегіум», старший

екзаменатор Київського регіо�

нального центру зовнішнього

тестування

Галузі експертності: Освіта,

наука, ЗМІ, культура
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Можливо, слід шкільну диференціацію

та можливості особистісно зорієнтованого навчання

використовувати, перш за все, у процесі навчання задля

того, щоб якомога краще розвинути кожну дитину,

підготувати її до дорослого життя
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доклала всіх зусиль, використову�
ючи всі можливі засоби для того,
щоб дати учням міцні знання, при�
щепити їм необхідні для подаль�
шої самоосвіти вміння та навички,
то нехай мою роботу справедливо
оцінять інші. Це буде чесно.

Більше того, я двома руками го�
лосуватиму за запровадження та�
кої системи за умови, якщо буду
впевнена в її справедливості і рів�
ному підході до всіх учасників. І це
не лише моя думка. За останні
кілька років мені часто доводило�
ся спілкуватися з учителями щодо
даної проблеми, і завжди досвід�
чені вчителі підтримували точку
зору, означену вище. Адже це мрія
багатьох вчителів, які, за відомим
висловом Василя Сухомлинського,
«серце віддають дітям», щоб діти
чекали від них не оцінок, а знань,
щоб змінилася мотивація навчан�
ня, і діти йшли на урок до вчителя
не заради оцінки, а тому, що вчи�
тель розкриває новий незнаний
світ, поважає особистість дитини,
є мудрим наставником, який може
порадити, допомогти, підтримати,
зрештою — тому, що на його уро�
ках цікаво. Я мрію, щоб учні чека�
ли від мене не оцінок, а знань, ці�
кавих відкриттів, які зробимо з ни�
ми разом як партнери.

Зважаючи на сказане вище,
зрозуміло, що відповідь на запи�
тання «Чи готові випускники до та�
кої форми контролю знань?» зале�
жить від ефективності роботи вчи�
теля. Скажу чесно, поки що, як
свідчать результати перевірки уч�
нівських робіт у центрах зовніш�
нього тестування, далеко не всі
випускники готові успішно скласти
іспити в запропонованій формі.
Але чому? Тому що погана систе�
ма, яка пропонується? А, можли�
во, не зовсім ефективною є систе�
ма існуюча?

Перші результати
експерименту:
посмішка крізь сльози

Зупинюсь на матеріалах тесту�

вання з української мови, яке цьо�
го року відбувалося вже вдруге.

Тестовий зошит складався з
двох частин. Перша містила влас�
не тестові (або закриті) завдання,
які перевіряються комп’ютером,
що гарантує рівні умови всім учас�
никам тестування. Ознакою
зовнішнього тестування, про яке
мова, є те, що, і в цьому може пе�
реконатися будь�який фахівець,
тестові завдання максимально на�
ближені до шкільної програми і,
як зазначила одна з учасниць
зовнішнього тестування, вони «…
дійсно можуть виявити рівень
знань. Були завдання, які розв’язу�
валися легко, були такі, над якими
треба було подумати, а були й та�
кі, на які дуже важко було давати
відповідь. Але саме в цьому і по�
лягало все найцікавіше.

Я вважаю, що, на відміну від
шкільного екзамену, тестування
може виявити справжній рівень
підготовки, оскільки перевіряється
набагато більший обсяг матеріа�
лу…» (Олена К.).

Проте слід справедливо за�
значити, що тестові завдання не
можуть показати повну картину
мовленнєвої підготовки учнів, і,
якщо обмежитися лише тестови�
ми завданнями, можна зруйну�
вати всю систему навчання мови
в школі, заформалізувати її, ви�
пускники будуть орієнтуватися
лише на мовознавчу теорію та,
будемо відверті, угадування.
Саме тому як учитель двома ру�
ками голосую за необхідність і
корисність завдань, що містяться
в другій частині тестового зоши�
та. Їх три.

Перше — складання ділового
папера (розписки, доручення, за�
яви тощо). Хто наважиться запе�
речити, що такі вміння необхідні
будь�якій освіченій людині, а тим
паче — випускникові середньої
школи. Так, практика показала, що
майже ніхто з учасників тестування
не зміг виконати запропоноване
завдання максимально правиль�
но. Але чи означає це, що подібні
вміння є зайвими? Звичайно ж, ні.
Тож завдання школи — вносити
корективи до викладання й більше
уваги приділяти формуванню на�
званих умінь та навичок.

Адже не секрет, і про це вже не
один рік, і навіть не один десяток
років, говорять і пишуть, що наші
учні отримують у школі більше те�
оретичних знань, ніж їхні зарубіж�
ні ровесники. А що залишається

від них через деякий час? Чи вмі�
ють наші випускники застосовува�
ти їх на практиці? Чи готові до са�
моосвіти? Здається, що відповіді
також відомі: як правило, ні.

Чому так складається? Відпо�
відь на це питання все частіше зву�
чить на сторінках педагогічної
преси: школа мало уваги приділяє
формуванню компетенцій, умінь і
навичок. Ми часто даємо дітям го�
тові знання (тут ще й Інтернет
останнім часом активно «допома�
гає») і мало приділяємо уваги роз�
витку особистості, формуванню
вмінь аналізувати, співставляти,
робити власні висновки, які іноді
не співпадають із загальноприйня�
тими й подеколи, чого гріха таїти,
шокують вчителя, який далеко не
завжди готовий до нестандартних
ситуацій.

Мрія багатьох вчителів, щоб діти чекали від них не оцінок,

а знань, щоб змінилася мотивація навчання, і діти йшли

на урок до вчителя не заради оцінки, а тому,

що вчитель розкриває новий незнаний світ
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Друга та третя частини відкри�
тих завдань тестового зошита
власне й давала можливість пере�
свідчитися, чи вміють наші діти
мислити, аналізувати, співставляти
та грамотно висловлюватися. Дру�
ге завдання — це текст «Наш гість
жаданий — Дон Кіхот» за Є. Сверс�
тюком та шість запитань до нього.
Третя, заключна, частина відкритих
завдань тестового зошита перед�
бачала написання випускниками
власного висловлювання, тему
якого було б пов’язано з темою по�
переднього тексту, зокрема, цього
року вона звучала так: «Донкіхот�
ство — це вибір сильних?».

Саме з приводу цих завдань лу�
нало чи не найбільше критичних
зауважень. Одних обурювало те,
що текст стосувався твору з курсу
зарубіжної літератури, інших —
що роман Мігеля Сервантеса «Хит�
ромудрий ідальго Дон Кіхот з Ла�
манчі» вивчається в середніх кла�
сах… 

Але ж питання, які пропонува�
лися учням, стосувалися не твору
Сервантеса, а статті Є. Сверстюка, і
відповіді на них містилися саме в
тій статті, яку учасники тестування
мали прочитати.

Тож з приводу чого знімається
галас? Випускники школи не мо�
жуть знайти правильну відповідь у
запропонованому тексті обсягом
трохи більше сторінки, не здатні
зрозуміти прочитаного чи сформу�
лювати власну думку (одне�два
речення) і грамотно її записати!

Не можу зрозуміти критики що�
до змісту запропонованого тексту.
Наше завдання — підготувати
школярів до дорослого життя, яке
складається далеко не зі шкільних
предметів. Ми повинні прищепити
учням уміння працювати з довід�
ковою та науковою літературою.
Як на мене, то нехай текст, що
пропонуватиметься для аналізу,
стосується будь�якої теми, бодай
навіть фізики чи економіки. Голов�
не, щоб він був органічний і зрозу�
мілий випускникам. І запропоно�

вана стаття Є. Сверстюка цілком
відповідала тим завданням, які
ставилися. Адже в подальшому
житті нашим вихованцям дове�
деться опрацьовувати якраз пере�
важно технічні, наукові, публіцис�
тичні й науково�популярні тексти
та шукати в них відповіді на питан�
ня, що хвилюють. Тож, перекона�
на, що автори даного завдання
мали на меті перевірити не знання
учнів з української чи зарубіжної
літератури, а сформованість жит�
тєво необхідних компетенцій —
уміння працювати з текстом, зна�
ходити в друкованому джерелі
відповіді на поставлені питання.

А щодо того, наскільки успішно
учасники зовнішнього тестування
справилися з поставленими за�
вданнями, то тут, на мою думку,
ми маємо бути вдячні авторам
цього зошита, які дали можливість
побачити проблему і бити в усі
дзвони, щоб змінювати шкільну
систему. Аргументи? Будь ласка.

Найскладнішим для учнів ви�
явилось останнє, шосте, завдання
до тексту: «Сформулюйте й запи�
шіть своїми словами проблему,
метафорично виражену Гейне так:
«Але дивна річ: на всіх життєвих
дорогах мене переслідували за�
хмарні тіні худющого лицаря та
його опецькуватого зброєносця, а
особливо, коли я зупинявся на не�
безпечному перехресті… Праворуч
був Дон Кіхот з Ламанчі на своєму
абстрактному Росінанті, а ліворуч
— Санчо Панса на своєму позитив�
ному віслюкові». (Принагідно за�
значу, що речення взято з тексту).

Так от, по�перше, переважна
більшість так і не зрозуміла, що
означає «сформулювати пробле�
му», випускники просто намагалися
пояснити, як вони розуміють подані
слова. І це після того, як у поперед�
ніх завданнях їм пропонувалося:

— сформулювати думку, яка
об’єднує перший і третій абзаци
тексту;

— назвати найсуттєвіше у світо�
глядах Дон Кіхота та Санчо Панси;

— пояснити, що, на думку авто�
ра тексту, означає поведінка Санчо
Панси, який, незважаючи на свою
розважливість та практицизм,
«поділяє долю Дон Кіхота, його
поразки, а також надії»;

— дати визначення поняття
«донкіхотство».

Тобто, шукаючи в тексті відпові�
ді на попередні завдання, учні ма�
ли можливість краще зрозуміти
текст, його ключові думки.

А ми читали таке: «…на небез�
печному перехресті доріг треба бу�
ти особливо обережним…», «…у
словах йдеться про вибір профе�
сії, який допоможуть зробити Дон
Кіхот та Санчо Панса…», «…Дон
Кіхот підкаже вихід із скрутного
становища…» тощо. І вже зовсім
«шедевр»: «…Дон Кіхот на своєму
абстрактному Росінанті, а Санчо
Панса — позитивний, хоч і віс�
люк». І це зовсім не смішно. Це ре�
зультат нашої роботи щодо на�
вчання писати докладні перекази,
коли діти прагнуть відтворити по�
чуте чи прочитане, не усвідомлю�
ючи та не аналізуючи його.

Підозри щодо причин, які спри�
чинили труднощі учасникам екс�
перименту, підтвердились, коли
екзаменатори розпочали перевір�
ку власних висловлювань учнів,
тобто творів. Тема, знову ж таки,
логічно випливала з попереднього
завдання: «Донкіхотство — це ви�
бір сильних?».

І знову читаємо: «В житті завж�
ди є місце для подвигу, і цим міс�
цем потрібно користуватись». Ше�
девр? Ні, бездумне відтворення
тексту, в якому було таке: «У кож�
ної людини власна концепція сві�
ту, і кожен по�своєму шукає в цьо�
му світі своє місце. Один знахо�
дить місце для подвигу, іншого
життя облягає так щільно, що не
залишає такого місця». От і порів�
нюйте. Як на мене, висновок оче�
видний: автори наведених фраз
просто не зрозуміли тексту, а
швидше за все, й не намагалися
його зрозуміти, бо підсвідомо вже
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давно націлені на репродуктивне
відтворення всією шкільною систе�
мою, і не тільки шкільними пере�
казами, а й творами з літератури,
які часто�густо списуються з «під�
метних видань», Інтернету тощо —
і все це на благо учня, щоб полег�
шити його долю. А, може, щоб ви�
ховати покоління, нездатне до
мислення, націлене на репродук�
тивне відтворення, повторення чу�
жих думок, покоління «одоб�
рямс»?

Адже деякі випускники навіть і
до відтворення не вдавалися: за�
вдання скласти власне висловлю�
вання (написати твір�роздум) во�
ни зрозуміли по�своєму і просто
попереписували в довільному по�
рядку речення чи навіть цілі абза�
ци з тексту Є. Сверстюка. Правиль�
но! Навіщо думати, напружувати�
ся, якщо ось він, текст, перед очи�
ма — бери і списуй.

Тож, якщо дехто і далі вважає,
що друга частина зошита зайва, це
його право. А я не хочу виховува�
ти покоління «бовванчиків», тому
на уроках літератури ми постійно
говоримо про ті болючі проблеми,
яких торкаються автори художніх
творів, і мене зовсім не лякає, ко�
ли учні висловлюють незгоду із за�
гальноприйнятими трактовками,
показують своє бачення твору.

До речі, на кінці теми, яка про�
понувалася для власного вислов�
лювання, стоїть знак питання, а це
означає, що учасники тестування
могли погоджуватися із запропо�
нованим висловлюванням, а отже,
наводити аргументи на його ко�
ристь, а могли й так само аргумен�
товано його заперечити. Зрозумі�
ло, що останнє завдання виявило�
ся для учасників тестування най�
складнішим, і бали, отримані за
нього, не були високими. Але ж
мета даного тестування перевірити
готовність випускників шкіл до на�
вчання у вищих навчальних закла�
дах і саме до приймальних комісій
ВНЗ понесуть учасники тестування
свої сертифікати.

Цікаво, а яку б оцінку постави�
ли абітурієнтові викладачі ВНЗ,
якби той написав твір не за темою
(за умови, що прізвища абітурієн�
та немає у так званому «списку»,
бо питання екзаменатора «Розка�
жіть щось про Шевченка» не чи�
ясь хвора фантазія)? А в нас були
твори, в яких основною була теза
про те, що всі свої подвиги Дон
Кіхот здійснював в ім’я дами сер�
ця, а далі, мабуть, у якості аргу�
ментів розповідалася історія
власного кохання чи щось подіб�
не. Скажіть, чи можна подібне
вважати відповіддю на поставле�
не запитання? А як поставляться

до студента, який замість дип�
ломної роботи з історії, філософії
чи математики подасть власні вір�
ші про кохання? Якщо вірші хоро�
ші, то їх потрібно читати в колі
друзів, друкувати для широкого
кола читачів, але зарахувати їх як
дипломну роботу зовсім з іншої
теми — це нонсенс.

Додам ще, що кожну роботу пе�
ревіряли тричі: два незалежних
екзаменатора, кожен з яких ви�
ставляв свою оцінку, і старший ек�
заменатор, якому належало виста�
вити остаточні бали.

Безперечно, система оцінюван�
ня відкритих завдань ще недоско�
нала, над нею потрібно ще працю�
вати, не варто поспішати з перехо�
дом на тотальне тестування. Слід
продовжити експеримент, посту�

пово вдосконалюючи вимоги до
завдань та їх оцінювання.

Але справа зовнішнього тесту�
вання безумовно перспективна й
прогресивна.

На закінчення і як аргумент на
користь сказаного вище хочу за�
пропонувати кілька фрагментів з
письмового опитування учасників
тестування з української мови
цього року (подаю в авторській
редакції).

«Вважаю, що тестування дає
більшу змогу учням розкрити свої
знання української мови, адже на�
віть у тестах, якщо не знаєш прави�
ло, то навіть вгадати важко, це я
перевірила особисто на собі. Мені
подобається система оцінювання.
А систему кодування, яка включає
наклеювання штрикодів і присво�
єння окремого номера, я вважаю
надійним захистом від підтасову�
вання.

На усних іспитах з української
мови дуже легко завалити абіту�
рієнта безглуздими і важкими за�
питаннями, на які навіть третьо�
курсникам важко відповісти, а не�
залежне тестування — неуперед�
жене і мені це подобається» (Ка�
терина М.).

«Я не сумніваюся в адекват�
ності  і  прозорості  оцінювання
моєї роботи. Якщо в мене виник�
нуть суттєві запитання щодо моєї
роботи, я можу звернутися з ни�
ми до викладачів під час апеля�
ції… Авжеж, завдання тестування
були не для першокласників: над
деякими питаннями треба було
добре подумати. Але суть поля�
гає саме в тому, щоби визначи�
ти, наскільки школяр може прак�
тично використовувати мову;
виявити талановитих дітей»(Ма�
рина Б.�В.).

«Це просто перевірка знань.
Там не можна списати, і перевірка
робіт виконується чесно, їх переві�
ряють вчителі різних шкіл, а робо�

Система оцінювання

відкритих завдань

ще недосконала, над нею

потрібно ще працювати,

не варто поспішати

з переходом на тотальне

тестування
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ти без прізвищ (закодовані). Що ж
до тестової частини, то її переві�
ряє комп’ютер, тож сфальсифіку�
вати неможливо.

На мою думку, це тестування має
бути всеукраїнським. «Незалежне
тестування» найчесніше, найспра�
ведливіше оцінювання знань, яке є
в Україні» (Микола М.).

«Мені взагалі сподобався варі�
ант зовнішнього тестування. Прав�
да, цього разу я не встигла з тес�
том і знаю, що через це матиму не
ті результати, які хотілося б, або
могла мати…

Готуючись до тестування, біль�
ше матеріалу повторюєш. Мені
здається, що так краще оцінити,
хоча дехто казав, що відповіді тес�
ту ставили навмання. Я не думаю,
що той, хто так робив, «незакон�
но» отримає високий бал.

А щодо тексту «Дон Кіхот…», то
це неочікувана тема, але ж голов�
не не тема, а як людина може ви�
класти свої роздуми і показати
свої знання…

А щодо конконфеденційності,
то впевнена, що результати пра�
вильні на 100%. Нікому не потріб�
но міняти штрих�код або підроб�
ляти шось» (Ліля Х.).

«Він (тест) охоплює всі знання
з української мови, частину знань
з літератури, перевіряє вміння ко�
ристуватися мовою. Я щиро жал�
кую, що екзамени в школі не про�
ходять за такою системою. Ніяко�
го страху, як при усній відповіді,
час подумати, можливість переві�
рити усі свої знання — що тут мо�
же бути негативного? Навіть ін�
структори були в мене милі веселі
жінки, які робили атмосферу на�
багато легшою за напруження, що
кружляє по кімнаті, у якій прохо�
дить екзамен. Так чому ж хтось
чимось незадоволений? Може
тим, що якийсь Костик завалив би
тестування з української мови?»
(Анна К.).

«Більшість розвинених країн

світу перевіряє рівень знань учнів
саме за тестами. Серед них — Япо�
нія, США, Франція. Тому це чудо�
во, що Україна засвоїла цей досвід
і переходить до більш об’єктивної
системи оцінювання» (Олена К.).

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА
Теорія Дарвіна чи креаці�

онізм?

04.05.06 | Наталія Шульга

В школах України повинні ви�
вчати не теорію Дарвіна, а кре�
аціонізм — концепцію, відповід�
но до якої світ створив Вищий

розум. Про це на прес�конфе�
ренції в Києві заявив ряд укра�
їнських вчених.
…За словами вчених, теорія
Дарвіна є лише однією з вер�
сій, однак в українських школах
віддають перевагу саме їй…
…Вчені говорять, що не можна
вважати об’єктивними сьогод�
нішні підручники з біології, гео�
графії, астрономії та історії
Стародавнього світу…
http://www.osvita.org.ua/news/?
news_id=20085

Чи вивчатимуть в українсь�

ких школах креаціонізм за�

мість теорії Дарвіна?

На це запитання відповіла кан�
дидат біологічних наук, віце�
президент зі стратегічного пла�
нування Національного універ�
ситету «Києво�Могилянська

академія» Наталія Шульга:

— Я не вважаю, що теорія Дарві�
на зникне з підручників біології в
Україні. Для цього треба, щоб
остаточно знищили всіх справж�
ніх науковців�біологів, і не тільки
українських, але й світових. Вва�
жаю, що зазначена полеміка ви�
кликана значними втратами в
науковій сфері України і повним
занедбанням популяризації до�
сягнень світової науки серед
школярів та населення.
До речі, нещодавно вийшла
найдосконаліша після Дарвіна
книга двох найкращих сучасних
еволюціоністів, які систематизу�
вали й узагальнили останні до�

сягнення в експериментальних
еволюційних дослідженнях, яку
я маю у своїй бібліотеці з посвя�
тою професора Орра і рекомен�
дую всім, хто дійсно цікавиться
сучасним станом еволюційного
вчення:
Jerry A. Coyne, H. Allen Orr
«Speciation»
http://search.barnesandnoble.c
om/booksearch/isbnInquiry.asp
? z=y&isbn=0878930892&
TXT=Y&itm=1#SYN
Ален Орр є не просто найкра�
щим експертом з еволюційної
теорії, а також одним із найпо�
важніших і найкоректніших по�
лемістів з питань дарвінізму та
креаціонізму в США, де з при�
ходом до влади Джорджа Буша�
молодшого почалася боротьба
за заборону викладання дарві�
нізму в американських школах.

ОСВIТА

АНАЛIТИКА

Школа мало уваги приділяє формуванню компетенцій,

умінь і навичок. Ми часто даємо дітям готові знання

(тут ще й Інтернет останнім часом активно «допомагає»)

і мало приділяємо уваги розвитку особистості, формуванню

вмінь аналізувати, співставляти, робити власні висновки,

які іноді не співпадають із загальноприйнятими й подеколи,

чого гріха таїти, шокують вчителя, який далеко не завжди

готовий до нестандартних ситуацій
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Проект «Боротьба
з туберкульозом в Україні»
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1. Проект
На запит Всеукраїнської ради

із захисту прав та безпеки пацієн�
тів Всеукраїнська експертна мере�
жа проводить дослідження екс�
пертної думки щодо боротьби
влади з епідемією туберкульозу в
Україні.

Наразі проблема захворюван�
ня на туберкульоз є дуже гострою.
Незважаючи на державну програ�
му боротьби з туберкульозом,
щорічно епідеміологічна ситуація
тільки погіршується. Нижче наве�
дено динаміку поширення тубер�
кульозу в Україні у порівнянні з
країнами ЄС за 25 років (за дани�
ми Health for all — 2005, WHO):

Задля поліпшення епідеміоло�
гічної ситуації в країні Верховна
Рада видала Закон України «Про

внесення змін до деяких Законів
України щодо посилення бороть�
би із захворюванням на туберку�
льоз», у першій статті якого до
функцій міліції додається «здійс�
нювати за рішенням суду привід
осіб, хворих на заразні форми ту�
беркульозу, до протитуберкульоз�
ного закладу» (повний текст див.
нижче).

Відповідно до Закону України
прем’єр�міністр України підписав
розпорядження «Про затверд�
ження комплексу заходів щодо
боротьби з епідемією туберкульо�
зу на 2006 рік» (повний текст див.
нижче).

Оскільки вищевказане розпо�
рядження не передбачає чітких
механізмів реалізації Закону
України, співробітництва з право�
охоронними органами, поліпшен�

ня клінічної бази тощо, постає пи�
тання щодо ефективності держав�
ної політики з боротьби з епіде�
мією туберкульозу в Україні.

1.1. Гіпотеза
Верховна Рада України не змо�

же вплинути на епідеміологічну
ситуацію із захворюванням на ту�
беркульоз через брак механізмів
реалізації Закону України «Про
внесення змін до деяких Законів
України щодо посилення бороть�
би із захворюванням на туберку�
льоз».

1.2. Методологія
В опитуванні враховується ли�

ше думка зареєстрованих експер�
тів ВЕМ. За допомогою он�лайн
конструктора звітів користувачі

можуть групувати вибірку за та�
кими полями: сфера експертності,
регіон, стать, вік тощо.

Для аргументації власної позиції
серед експертів проводиться блі�
цопитування за наступними темами:

Як вплине Закон України «Про
внесення змін до деяких Законів
України щодо посилення боротьби
із захворюванням на туберкульоз»
на епідеміологічну ситуацію в
Україні?

Як вплине розпорядження
«Про затвердження комплексу за�
ходів щодо боротьби з епідемією
туберкульозу на 2006 рік» на епі�
деміологічну ситуацію в Україні?

Яка причина погіршення епіде�
міологічної ситуації?

Як Ви оцінюєте досвід інших
країн щодо боротьби з туберку�
льозом?

1.3. Анкета поділяєть<
ся умовно на дві частини:

Оцінка актуальності Закону
України «Про внесення змін до
деяких Законів України щодо по�
силення боротьби із захворюван�
ням на туберкульоз».

Прогноз експерта щодо впливу
розпорядження «Про затверд�
ження комплексу заходів щодо
боротьби з епідемією туберкульо�
зу на 2006 рік» на епідеміологічну
ситуацію в Україні.

Всі питання — закриті.
Результати опитування відоб�

ражають думку експертів Всеук�
раїнської експертної мережі.

2. Опитування на тему
«Боротьба з туберкульо<
зом в Україні»

2.1. Результати опитування на
порталі http://experts.in.ua

Найштетік

Євген
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Місце проживання: Київ

Освіта: КНУ ім. Тараса Шев�

ченка, КНЕУ (2005)
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Наразі проблема захворювання на туберкульоз є дуже

гострою. Незважаючи на державну програму боротьби

з туберкульозом, щорічно епідеміологічна ситуація

тільки погіршується
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Як Ви оцінюєте актуальність За�
кону України «Про внесення змін
до деяких Законів України щодо
посилення боротьби із захворю�
ванням на туберкульоз»? Виберіть
один із варіантів відповідей.

19% (41) Єдиний можливий
спосіб зупинити епідемію

56% (117) Закон актуальний,
але немає чітких механізмів реалі�
зації

16% (34) Закон є нездійснен�
ним в українських реаліях

7% (16) Закон є актуальним,
але порушує права людини

Чи поліпшиться епідеміологіч�
на ситуація в Україні? Виберіть
один із варіантів відповідей.

25% (54) Рівень захворювання
на туберкульоз збільшиться

59% (123) Рівень захворюван�
ня на туберкульоз залишиться
сталим

14% (31) Рівень захворювання
на туберкульоз зменшиться

За результатами опитування
стосовно актуальності Закону

України «Про внесення змін до
деяких Законів України щодо по�
силення боротьби із захворюван�
ням на туберкульоз» більшість
експертів вважає, що цей закон не
передбачає чітко окреслених ме�
ханізмів реалізації боротьби з ту�
беркульозом в Україні, і, як наслі�
док цього, передбачений рівень
захворюваності на туберкульоз
залишиться сталим.

При бліцопитуванні експертів
ВЕМ окреслено всі аспекти проб�
леми, включаючи медичний, фар�
мацевтичний, соціальний та пра�
вовий. Переважна більшість екс�
пертів висловилася за примусове
лікування людей, хворих на від�
криті форми туберкульозу, проте
на сьогодні виконати це без пору�
шення прав людини неможливо,
оскільки не прописані правові ме�
ханізми реалізації такої програ�
ми. Переймаючи досвід інших
країн, необхідно створити заохо�
чувальні програми для лікування
людей, хворих на туберкульоз.

Гостро стоїть питання фінансу�
вання протитуберкульозних ліка�
рень та диспансерів. Відсутність
належних умов для перебування
та лікування хворих в цих лікар�
нях, незадовільне харчування
жодним чином не сприяє заохо�
ченню пацієнтів до лікування.
Вкрай необхідне підвищення

ефективності мережі лабораторій
із діагностики туберкульозу.

Окремо слід підкреслити фар�
мацевтичний аспект проблеми.
Лікарські препарати, за допомо�
гою яких проводять хіміотерапію
та хіміопрофілактику в Україні, ви�
кликають резистентність мікобак�
терій туберкульозу, як наслідок
цього виникають затяжні форми
туберкульозу і подальше активне
виділення мікобактерій у навко�
лишнє середовище. Ефективність
протитуберкульозних препаратів,
що потрапляють в Україну за тен�
дерними закупівлями, не доведе�
но, і більше того, на сьогодні це
питання навіть не формулюється.
Профілактична вакцинація дітей
останнім часом викликає велику
кількість алергічних реакцій, це є
також значною медичною пробле�
мою, що потребує термінового ви�
рішення.

Туберкульоз — проблема соці�
альна не тільки через скупченість
населення у містах внаслідок ур�
банізації та міграції, а й через1980
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фактори, що впливають на рівень
захворюваності. Вирішувати це
питання необхідно на владному
рівні та на рівні органів місцевого
самоврядування.

Безумовно, велику частку хворих
на туберкульоз складають так звані
асоціальні типи людей, які не мають
постійних місць проживання та пе�
ребувають в місцях позбавлення
волі. Щодо останніх, за Законами
України «Про амністію» (ст. 1 пункт
«Е», ст. 18 від 11.05.2000; ст. 1 пункт
«Е», ст. 16 від 05.07.2001; ст. 1 пункт
«Е», ст. 13 від 11.07.2003; ст. 1 пункт
«Е», ст. 12, пункт «Е», ст. 15 від
31.05.2005) передбачено амністію
для майже всіх злочинців, що хворі�
ють на туберкульоз. Наслідки таких
рішень Верховної Ради ми проана�
лізуємо трохи нижче.

Велику групу ризику склада�
ють ВІЛ�інфіковані та хворі на
СНІД, точну кількість яких в Укра�
їні не зареєстровано. Ослаблений
організм ВІЛ�інфікованого є мі�
шенню для мікобактерій туберку�
льозу. Такі люди проживають у
соціумі, заражаючи оточуючих не
лише СНІДом. Необхідна розроб�
ка окремої схеми проведення хі�
міопрофілактики серед ВІЛ�інфі�
кованих.

За останнє десятиріччя зріс рі�
вень захворюваності серед дітей.
Це пов’язано з великою кількістю
безпритульних дітей в Україні,
високим рівнем злочинності се�
ред неповнолітніх, недостатньою
просвітницькою діяльністю серед
батьків щодо вакцинації дітей та
низькою якістю вакцин, які вво�
зяться в Україну. Необхідно збіль�
шити чисельність працівників
районних та міських служб у
справах неповнолітніх та осіб,
хворих на туберкульоз. Стосовно
неповнолітніх злочинців слід за�
значити, що на основі проекту За�
кону України «Про внесення змін
до Закону України «Про органи і
служби у справах неповнолітніх та
спеціальні установи для неповно�
літніх» хворі на туберкульоз не�

повнолітні правопорушники, що
підлягають розміщенню у прий�
мальники�розподільники для не�
повнолітніх, у разі виявлення у
них такої хвороби мають бути на�
правлені до спеціалізованих про�
титуберкульозних закладів у ме�
жах кримінально�виконавчої сис�
теми, проте в даний час для не�
повнолітніх подібні заклади не пе�
редбачено.

Отже, актуальність проблеми
не викликає сумніву, оскільки
охоплює майже всі сфери життя і
потребує вдумливого, прискіпли�
вого й ступінчатого підходу до її
вирішення.

За наведеними думками екс�
пертів, спробуємо виявити основ�

ні чинники, що впливають на по�
ширення туберкульозу в Україні:

1. Недосконалість пенітенціар�
ної системи в Україні.

2. Соціальні негаразди.
3. Неефективне лікування хво�

роби.
Індекс людського розвитку

[1] —загальноприйнятий показ�
ник, що визначає середній рівень
досягнень країни за трьома
основними напрямками в сфері
розвитку людського потенціалу:
довголіття на основі здорового
способу життя, що визначається
за рівнем тривалості життя від на�
родження; знання, що вимірюєть�
ся рівнем писемності дорослого
населення та сукупним валовим

Динаміка показників
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Звільнено від покарання Захворюваність на туберкульоз

Динаміка показників

Показник 2000 2001 2002 2003 2004

Індекс людського розвитку 0,762 0,766 0,777 0,766 0,765

Всього зареєстровано злочинів, тис. 567,8 514,6 460,4 566,4 527,8

з них:

навмисні вбивства і замахи на вбивство 4,8 4,6 4,3 4 3,8

навмисні тяжкі тілесні ушкодження 6,9 6,1 6 6,3 5,9

зґвалтування і спроби зґвалтування 1,2 1,1 1 1 1

хуліганство 23,4 17,7 14 20,1 15,9

крадіжки 276 245,6 200,9 267,5 233,7

розбої 5,6 5,7 5,2 5,7 5,5

грабежі 23 23,3 21,1 36,5 40,8

вимагання 2,7 2,1 2,1 1,9 1,3

Звільнено від покарання, тис. � � 105,5 118,5 126,7
Кількість хворих із первісним
діагнозом туберкульоз (на 100 000)

60,4 69,5 76 77,8 81,2

За наведеними показниками побудуємо таблицю за роками 2000–2004
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коефіцієнтом осіб, що вступили
до середніх та вищих навчальних
закладів; достойний рівень життя,
що оцінюється ВВП у розрахунку
на одну особу при паритеті купі�
вельної спроможності (ПКС) до�
лару США (відносний показник).
Зареєстровані злочини [2] — по�
казник, що визначає кількість всіх
зареєстрованих злочинів в Україні
за рік (в тис.). Звільнені від пока�
рання особи [3] — кількість осіб,
що були звільнені від покарання
за амністією (в тис.). Рівень за�
хворюваності на туберкульоз —
кількість хворих з первісним діа�
гнозом туберкульоз (всі форми)
(на 100 000).

За наведеними показниками
можна зробити такі висновки:

1. Захворюваність на туберку�
льоз не залежить від індексу
людського розвитку. Навпаки,
спостерігається тенденція до зво�
ротної залежності.

2. Найбільша залежність між
кількістю злочинців та захворюва�
ністю на туберкульоз спостеріга�
ється в групі грабіжників. Це яви�
ще не є випадковим, адже саме
серед злочинців, що були засуд�
жені за грабежі, найбільше бажа�
ючих потрапити під амністію.

3. Дуже сильний взаємозв’язок
(0,91) спостерігається між кількістю
звільнених від покарання та захво�

рюваністю на туберкульоз, що
підтверджує гіпотезу академіка
УАН професора О. Є. Боброва.
Це пов’язано з тим, що в структурі
осіб, звільнених від покарання, ба�
гато тих, хто хворіє на туберкульоз.

З графіка випливає, що показ�
ник «захворюваність на туберку�
льоз» є дуже гнучким щодо показ�
ника «звільнено від покарання».
Тобто, при збільшенні кількості
осіб, звільнених від покарання,
захворюваність на туберкульоз
стрімко зростає.

На основі наведених даних
можна запропонувати кілька ре�
комендацій щодо боротьби з епі�
демією туберкульозу в Україні:

Внести зміни до Закону Украї�
ни «Про амністію», а саме в пун�
ктах, що регулюють амністію
хворих на туберкульоз. Змінити
цей пункт на примусове лікуван�
ня в тюремних диспансерах. Ви�
ключити з�під амністії через за�
хворювання на туберкульоз зло�
чинців, що перебувають в місцях
позбавлення волі за скоєння гра�
бежів. Опрацювати чіткі та про�
зорі механізми реалізації дер�
жавних закупівель лікарських
протитуберкульозних засобів.
Опрацювати механізми запобі�
гання поширенню туберкульозу
серед неповнолітніх правопо�
рушників. Поліпшити умови
утримання хворих у протитубер�
кульозних диспансерах.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА: 
PRO E CONTRA

Чи переможе Україна тубер�

кульоз?

Закон України «Про внесення
змін до деяких законів України
щодо посилення боротьби із
захворюванням на туберку�
льоз»:
Верховна Рада України поста�

новляє:
I. Внести зміни до таких зако�
нів України:
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Індекс
людського
розвитку

1,00 �0,81 �0,90 �0,42

Захворюваність
на туберкульоз �0,81 1,00 0,48 0,95
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Індекс

людського

розвитку

Всього

зареєстровано

злочинів, в тис.

Звільнено

від

покарання

Захворюваність

на туберкульоз

Всього зареєстровано

злочинів, тис.
�0,90 �0,21 0,48

навмисні вбивства і
замахи на вбивство

�0,16 0,06 �0,93 �0,95

навмисні тяжкі тілесні
ушкодження

�0,54 0,67 �0,60 �0,85

зґвалтування і спроби
зґвалтування

�0,57 0,43 �0,91 �0,97

хуліганство �0,77 0,88 �0,55 �0,71

крадіжки �0,88 0,96 �0,43 �0,52

розбої �0,83 0,80 �0,41 �0,28

грабежі �0,36 0,41 0,67 0,69

вимагання �0,10 0,18 �0,75 �0,91
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1. Доповнити частину першу
статті 10 Закону України «Про
міліцію» (565–12) (Відомості
Верховної Ради УРСР, 1991 р.,
N 4, ст. 20; Відомості Верхов�
ної Ради України, 1992 р.,
N 36, ст. 526) новим пунктом
21–1 такого змісту:
«21–1) здійснювати за рішен�
ням суду привід осіб, хворих на
заразні форми туберкульозу,
до протитуберкульозного за�
кладу»…
http://zakon.rada.gov.ua
Чи поліпшить прийняття цих

документів ситуацію з ту�

беркульозом в Україні?

17.04.06 | Олег Бобров

Свій прогноз надав доктор ме�
дичних наук, професор, акаде�
мік УАН, завідувач кафедри хі�
рургії та судинної хірургії Націо�
нальної медичної академії після�
дипломної освіти ім. П. Л. Шу�
пика Олег Бобров:

— Это абсолютно правильное
решение, хотя и несколько за�
поздалое. Если не лечить
больных принудительно, ситу�
ация с туберкулезом в Украине
не изменится. Потому что 90%
туберкулезных больных — это
асоциальные типы.
Если «законники» начнут кри�
чать о нарушении прав паци�
ента, то закон умрет. Если во�
левым решением довести его
до логического завершения —
он сработает. Реализация пре�
дусмотренных в законе мер
возможна только при условии,
если Министерство здравоох�
ранения будет работать
совместно с Министерством
внутренних дел.
Необходимо понимать, что
один туберкулезный больной,
чихнувший в троллейбусе, за�
ражает десять здоровых лю�
дей. Никто не защищен от ту�
беркулеза, потому что тубер�
кулез — это социальная проб�
лема. И тут могут сработать
только тюремные законы.

В свое время коммунисты по�
добным волевым решением
ликвидировали беспризорщи�
ну, безграмотность и туберку�
лез.
18.04.06 | Віктор Сердюк

Свій прогноз надав віце�пре�
зидент Національної ради за�
хисту прав та безпеки пацієн�
тів Віктор Сердюк:

— Принятые документы отор�
ваны от реальной жизни.
Прежде, чем их издавать, не�
обходимо было принять зако�
ны, которые бы поощряли лю�
дей лечиться. В наших проти�
вотуберкулезных больницах не
только людей, животных со�
держать совершенно непри�

лично. И если в этих условиях
человек отказывается лечить�
ся, его можно понять.
Поставить знак равенства
между больным туберкулезом
и преступником (о чем, по су�
ти, говориться в принятых до�
кументах), мягко говоря, не
по�европейски.
В США больных туберкулезом
также лечат принудительно. Но
там принудительное лечение
применяется только как мера
последнего воздействия в том
случае, если все остальные
методы, все способы поощре�
ния к лечению не возымели
действия.
В существующей редакции
этот Закон даже вреден. Лю�
бой человек, узнав о том, что
его могут принудительно за�
ставить лечиться, просто не

пойдет диагностироваться.
Страх того, что его могут на�
сильно удерживать в больни�
це, в ужасных условиях, заста�
вит больного уклоняться от ле�
чения. Получается замкнутый
круг.
Возникает вопрос: что теперь,
создавать бригады по отлову
больных туберкулезом в сос�
таве трех медиков, пяти мили�
ционеров и сотрудников угро�
зыска? Это же бред!
В одной из моих статей в
«Зеркале недели» («Префе�
ренции для палочки Коха»)
описано, в каких условиях со�
держатся больные в первой
противотуберкулезной боль�

нице г. Киева, где за послед�
ние десять лет ни копейки не
выделялось на ремонт. Чело�
век пойдет на все, лишь бы не
лечиться в таких условиях. Это
первое.
И второе. Допустим, человека
задержали по подозрению на
туберкулез. Пока будет выяс�
няться, действительно он бо�
лен туберкулезом или нет, его
могут судить. А за небольшие
деньги, при зарплатах наших
врачей, вопрос можно ула�
дить. Это еще одна лазейка
для взяточничества.
Если мы хотим в Европу, воп�
рос надо решить по�другому.
Как минимум, необходимо
улучшить условия содержания
больных. Начать, например, с
того, что выделить деньги на
ремонт больниц.

В США больных туберкулезом также лечат принудительно.

Но там принудительное лечение применяется

только как мера последнего воздействия

в том случае, если все остальные методы,

все способы поощрения к лечению не возымели действия
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Отдел экономических и социальных проблем ООН опубликовал прогнозы де$

мографической ситуации в мире на период до 2050 г. Эксперты считают, что за

45 лет в Украине численность населения сократится до 26 млн человек.

Украину ждет

демографическая катастрофа?

17.03.06 | Ірина Михайлова, спеціально для ВЕМ

Коментарів (1)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Отдел экономических и социаль�
ных проблем ООН опубликовал про�
гнозы демографической ситуации в
мире на период до 2050 г. Эксперты
считают, что за 45 лет число жителей
Земли увеличится с 6,5 млрд до
9,1 млрд человек, а в списке самых
многонаселенных стран произойдут
некоторые изменения. Самой много�
населенной страной уже в 2030 г.
должна стать Индия. В Китае уро�
вень рождаемости сегодня составля�
ет 1,7 ребенка на женщину, в Индии
этот показатель равен 3. III место в
этом списке должны сохранить
США, чье население в 2050 г. соста�
вит 395 млн человек. На IV место в
мире выйдет Пакистан, чье населе�
ние к середине XXI в. почти удвоит�
ся — со 157 млн до 305 млн человек.
V место займет Индонезия (285 млн
человек в 2050 г.). Почти удвоит на�
селение Нигерия — со 132 млн до
258 млн человек, поднявшись на
шестую строчку в мировом рейтинге.

В европейских странах население
к середине столетия останется на ны�
нешнем уровне, а в некоторых даже
уменьшится. Не ожидается особых
перемен в Австрии, Бельгии, Гре�
ции, Нидерландах, Португалии,
Финляндии, Франции, Швейцарии.
В Восточной Европе, в отличие от За�
падной, предвидится убыль населе�
ния. В Болгарии число жителей сни�
зится с 7,7 млн до 5 млн, в Хорва�
тии — с 4,6 млн до 3,7 млн, в Венг�
рии — с 10 млн до 8,2 млн, в Че�
хии — с 10,2 млн до 8,4 млн, в Поль�
ше — с 39 млн до 32 млн.

На территории бывшего СССР:
Азербайджан — 1,2 млн прироста,
Армения — 0,5 млн убыли, Бела�
русь — 2,7 млн убыли, Грузия —
1,5 млн убыли, Казахстан — 1,8 млн
убыли, Киргизия — 1,4 млн прирос�
та, Молдова — 0,9 млн убыли, Турк�
менистан — 1,9 млн прироста. В Тад�
жикистане и Узбекистане ожидается
рост народонаселения в 1,5 раза
(с 6,5 млн до 10,4 млн и с 27 млн до
39 млн человек соответственно). А в
Украине, наоборот, предвидится
резкое падение численности населе�

ния чуть ли не вдвое — с 46 млн до
26 млн человек.

В июне 2006 г. министр здраво�
охранения Н. Полищук, выступая на
парламентских слушаниях «Обеспе�
чение прав детей в Украине. Охрана
материнства и детства», заявил, что
у нас уровень смертности людей в
два раза превышает уровень рожда�
емости. Он также подчеркнул, что
показатель рождаемости в Украи�
не — один из самых низких среди
стран Европы — 1,1 ребенка на одну
женщину. В прошлом году материн�
ская смертность в Украине составля�
ла 13,8 случая на 100 тыс. рожден�
ных живыми детей. Смертность де�
тей первого года жизни составляет
половину случаев смертности в дет�
ском возрасте. Продолжает расти и

смертность от травм, отравлений
среди подростков и составляет 66%
смертности в этой возрастной кате�
гории. До 40% беременностей про�
текает на фоне анемии, 15% родов
заканчиваются кесаревым сечением,
28% новорожденных имеют откло�
нения в состоянии здоровья уже в
роддоме. У детей школьного возрас�
та наблюдается стремительный рост
количества хронических болезней.
Снижены показатели физического
развития, наблюдается рост психи�
ческих отклонений, нарушения в ре�
продуктивной системе… Список
можно продолжить.

В 1991 г. смертность в Украине
впервые превысила рождаемость, с
1993�го началось снижение абсо�

лютной численности населения, а
через год сальдо внешних мигра�
ций стало отрицательным. Летом
этого же года Институт демографии
и социальных исследований разра�
ботал и подал на рассмотрение в
Верховную Раду концепцию демо�
графического развития Украины.
В ней говорится о необратимости
происходящих демографических
процессов. Как полагают ученые,
проблему следует решать немед�
ленно: стимулировать репатриацию
украинцев из СНГ, создать условия
для возвращения трудовых мигран�
тов на родину, привлекать мигран�
тов из других стран, в том числе из
Азии и Африки.

В течение последних 15 лет Укра�
ина была крупным поставщиком ра�

бочей силы на международный ры�
нок труда, хотя сама при этом оста�
валась страной с одним из самых
высоких в мире показателей естест�
венной убыли населения. Дальней�
шая потеря трудоспособных граждан
грозит демографической катастро�
фой. Сегодняшний уровень рождае�
мости не обеспечивает смены поко�
ления отцов поколением детей даже
наполовину. За 12 лет (1992–2004 гг.)
население Украины уменьшилось на
6 млн человек. Это означает, что
ежегодно с карты нашей страны ис�
чезает по одному городу, равному по
количеству жителей, например,
Житомиру.

Отток рабочих рук за рубеж не
только ускоряет эти негативные про�

Эксперты считают, что за 45 лет число жителей Земли

увеличится с 6,5 млрд до 9,1 млрд человек,

а в списке самых многонаселенных стран произойдут

некоторые изменения. В Украине предвидится резкое

падение численности населения чуть ли не вдвое —

с 46 млн до 26 млн человек
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цессы, но и лишает страну потенциа�
ла для экономического роста.
По данным Института социологии,
за пределами Украины работает
2,8 млн человек, но некоторые эко�
номисты говорят о 5 млн, а уполно�
моченная ВР Украины по правам че�
ловека Н. Карпачева заявила, что на
работу за границу выехали не менее
7 млн украинцев. Точный анализ
данных сделать пока невозможно:
миграция 90�х слишком масштабна
и хаотична.

В первые годы независимости в
страну приехали около 1 млн чело�
век из стран СНГ и Балтии. Закон
«О гражданстве Украины» от 13 ок�

тября 1991 г. ограничивал срок обра�
щения за украинским гражданством
одним годом. Те, кто выехал из стра�
ны во времена СССР на учебу, рабо�
ту, стажировку и не успел вписаться
в эти временные рамки, автомати�
чески терял право на получение ук�
раинского гражданства. В результате
этих мер Украина лишилась
1,5–2 млн соотечественников.

С середины 90�х наша страна пе�
рестала вести жесткую миграцион�
ную политику: без регистрации мож�
но работать, получать медпомощь,
учить детей в школах. Но этот шаг
уже ни к чему не привел, людей
Украина потеряла. Разразившийся
экономический кризис заставил ук�
раинские власти действовать по
принципу «нет человека — нет проб�
лемы»: государство позволило сво�
им гражданам свободно покидать
страну и отправляться на заработки.

По словам эксперта по делам
миграции Е. Малиновской, чем
дольше граждане Украины будут на
заработках за границей, тем меньше
вероятности, что они вернутся на ро�
дину. По официальным данным За�
карпатской облгосадминистрации,
из области, население которой сос�
тавляет 1 млн 258 тыс., периоди�
чески выезжают на сезонные зара�
ботки в западные страны свыше
150 тыс. человек. В Ивано�Франков�
ской области на заработках постоян�
но находятся 350 тыс. жителей, на
Волыни — 200 тыс. И остается толь�
ко гадать: вернутся они на родину
или останутся там.

В восточных областях страны вы�
соки показатели смертности и старе�
ния населения. Например, в Донец�
кой области на одного работающего
приходится один пенсионер. По дан�
ным главного управления статисти�
ки, за последние полгода числен�
ность населения области уменьши�
лась на 16,5 тыс.

Превращение Украины из стра�
ны�донора в страну�реципиента —
уже не вопрос теоретических дис�
куссий. Речь идет об элементарном
выживании нации.

Поэтому сегодня первоочеред�
ная задача — вернуть своих граж�
дан, уехавших на заработки и не
успевших там обосноваться. Это
можно сделать, предложив не
только соразмерные зарплаты и
экономическую стабильность, но и
куда более либеральный полити�
ческий режим. Хотя, по утвержде�
нию специалистов, выехавшие на
ПМЖ украинцы вряд ли вернутся на
родину.

Отдел исследования проблем че�
ловеческого развития Совета по изу�

чению производительных сил НАН
Украины разработал ряд прогнозов
демографического процесса в Укра�
ине. Одна из базовых их гипотез —
приток в Украину иммигрантов из
афро�азиатских стран. Это предпо�
ложение основывается на неизбеж�
ности уменьшения численности соб�
ственного населения и объема пред�
ложения рабочей силы в ближай�
шем будущем.

При имеющейся возрастной
структуре (даже в случае необычай�
ных успехов в сфере снижения смер�
тности и повышения средней про�
должительности жизни населения,
то есть доведения ее до уровня
85 лет для женщин и 80 лет для
мужчин) превышение рождаемости
над смертностью возможно только
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при условии, если каждые 10 укра�
инских женщин в течение своей жиз�
ни будут рожать в среднем по 25 де�
тей. Однако в Украине третий ребе�
нок в семье едва ли станет распрост�
раненным явлением, даже если ма�
териальные проблемы будут полнос�
тью решены.

Украина должна сделать выбор:
совместное проживание на ее терри�
тории европейских и афро�азиат�
ских народов или, при сохранении
современного менталитета населе�
ния, стабильное уменьшение собст�
венного. Не исключено, что многие
жители афро�азиатского региона,
стремящиеся переселиться в страны
с развитой рыночной экономикой,
могут предпочесть и Украину
(несмотря на более низкий, чем на
Западе, уровень жизни).

Украинцы должны определиться:
продолжать свой род с афро�азиат�
скими народами с перспективой
формирования многочисленной на�

ции типа переселенческих стран или
сохранить стабильную тенденцию к
вымиранию.

Специалисты считают, что первый
вариант более приемлем. И дело
здесь не только в непосредственном
притоке населения, но и в том, что
следствием многолетнего превали�
рования прибытия над убытием про�
изойдет омоложение возрастной
структуры: доля молодежи в числен�
ности населения возрастет, увели�
чится рождаемость и уменьшится
смертность. Кроме того, расселение
в нашем государстве многочислен�
ной группы выходцев из стран с тра�
диционно высокой рождаемостью
будет способствовать ее росту в
Украине.

***

Коментарі
1 | 17.03.06 | Віктор Володи�

мирович Євтіхов

Не верится!

Цифры, конечно, впечатляют, вот
только не верится, что украинцев
станет так мало за такое корот�
кое время! Во�первых, не думаю,
что так уже плохо мы живем, что�
бы так резко вымереть. Во�вто�
рых, посмотрите, что творится
кругом в связи с тем, что сейчас
дают по 8 тыс. на ребенка при
рождении: не знаю, где как, но у
нас, в Закарпатье, некоторые на�
циональности (то бишь цыгане)
плодятся, как кролики! Непроду�
манная политика государства в
этом плане — зачем плодить ни�
щету? И, в�третьих, я считаю, что
все�таки наш патриотизм непо�
бедим: стоит только оглянуться,
многие возвращаются в Украину
из стран ближнего и дальнего за�
рубежья, не так уж нас там и хо�
рошо кормят. Вернее, не так уж
нас там и ждут, чужая страна ни�
когда родину не заменит!

Îëüãà Çóáèê, ðåã³îíàëüíèé êîîðäèíàòîð ÂÅÌ ó Ð³âíåíñüê³é îáëàñò³:
— Âñåóêðà¿íñüêà åêñïåðòíà ìåðåæà — öå ñóêóïí³ñòü ³íòåëåêòó, ïîòåíö³àëó òà ö³ëåñïðÿ-

ìîâàíî¿ ðîáîòè íàéàêòèâí³øèõ ÷ëåí³â óêðà¿íñüêîãî ñóñï³ëüñòâà. Çàâäÿêè çëàãîäæåí³é ðî-
áîò³ âñ³õ òèõ, õòî íàëåæèòü äî ëàâè êîîðäèíàòîð³â òà åêñïåðò³â ÂÅÌ, ïåðåñ³÷íèé â³äâ³äó-
âà÷ web-ðåñóðñó ìàº ìîæëèâ³ñòü øâèäêîãî äîñòóïó äî åêñïåðòíî¿ ³íôîðìàö³¿, ùî ñòîñó-
ºòüñÿ âñ³º¿ Óêðà¿íè. Â ñó÷àñíîìó ñóñï³ëüñòâ³, äëÿ ÿêîãî íàéÿñêðàâ³øîþ îçíàêîþ º ³íôîð-
ìàòèâíà íàïîâíåí³ñòü, öå íåàáèÿêà ïåðåâàãà.

Ñüîãîäåííÿ — öå çàïëóòàíèé êëóáîê ³ ðîçïëóòàòè éîãî âàæêî. Íàéâàæ÷å ïî÷àòè. Âñåóêðà¿íñüêà åêñ-
ïåðòíà ìåðåæà âçÿëà íà ñåáå òàêó â³äïîâ³äàëüí³ñòü. Öå íåëåãêå çàâäàííÿ, àëå ÿêùî ðîáîòà ìåðåæ³ áó-
äå òàêîþ æ ïðîäóêòèâíîþ, ÿê ³ â 2006 ðîö³, òî ìîæíà áóäå ç âïåâíåí³ñòþ ãîâîðèòè, ùî Óêðà¿íà — öå
ñóêóïí³ñòü ÷àñòèí. Âñ³ âîíè ð³çí³, àëå âñ³ âîíè — óêðà¿íñüê³, ³ ìè — ãîñïîäàð³ öèõ ÷àñòèí. Ãîëîâíå,
ùîá ëþäè íå áîÿëèñÿ ãîâîðèòè âãîëîñ ïðî ñâî¿ ïðîáëåìè. Àäæå õòî ãîâîðèòü, òîé áóäå ïî÷óòèé.

ßê ðåã³îíàëüíèé êîîðäèíàòîð ÂÅÌ ìîæó çàçíà÷èòè, ùî ñó÷àñíå óêðà¿íñüêå ñóñï³ëüñòâî ùå íå çîâ-
ñ³ì ãîòîâå ãîâîðèòè â³äêðèòî. Êîæåí íàìàãàºòüñÿ ñàìîñò³éíî âèð³øóâàòè ïðîáëåìè, ÿê³ çóñòð³÷àþòüñÿ
íà øëÿõó. Ïðîòå âì³ííÿ ³ áàæàííÿ ïîä³ëèòèñÿ âëàñíèì äîñâ³äîì — öå íå íåäîë³ê, à íåîáõ³äíèé àòðè-
áóò ñó÷àñíîãî ðîçâèíåíîãî ñóñï³ëüñòâà. Íå îáîâ’ÿçêîâî êóïóâàòè êíèãó, ùîá çíàéòè â³äïîâ³ä³ íà ïèòàí-
íÿ. Ìîæíà ïðîñòî çâåðíóòèñÿ äî êîëåã ç ³íøîãî ðåã³îíó.

Âàðòî çàóâàæèòè, ùî ðîáîòà ÂÅÌ º áàãàòîâåêòîðíîþ òà áàãàòîãðàííîþ. Òàêîþ âîíà ìàº çàëèøàòè-
ñÿ é íàäàë³, ùå á³ëüøå òîðêàþ÷èñü ïðîáëåì Óêðà¿íè çàãàëîì, êîæíîãî ðåã³îíó çîêðåìà òà óêðà¿íö³â ÿê
íàö³¿.

Ïðîöåñ ïîøóêó ³ çàëó÷åííÿ åêñïåðò³â — ñïðàâà íå ç ëåãêèõ. Âîíà âèìàãàº áàãàòüîõ íàâè÷îê ³ ïñè-
õîëîã³÷íèõ õàðàêòåðèñòèê: âèòðèìêè, âì³ííÿ ïðàâèëüíî ïðåäñòàâèòè ³äå¿ ÂÅÌ, îá³çíàíîñò³ â áàãàòüîõ
ñôåðàõ æèòòÿ. Ñïîä³âàþñü, ùî ðîáîòà êîæíîãî îêðåìîãî ó÷àñíèêà ïðîåêòó, îá’ºäíàíà çàãàëüíîþ ìå-
òîþ, ïðèíåñå êîðèñòü óñüîìó óêðà¿íñüêîìó ñóñï³ëüñòâó.
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Сегодня в сознании «маленького украинца» «врачи — насквозь коррумпиро$

ванные, тупоголовые убийцы, жулики и бандиты». Не лишено, конечно,

оснований.

Врачебная мзда:
причины, традиции, следствия

18.01.07 | Олег Бобров

Коментарів (6)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Но с другой стороны, как посмот�
реть. Кристально честных у нас в Укра�
ине, судорожно карабкающейся из со�
циализма в капитализм, вообще не сы�
щешь. Даже на «страшном суде» — ни
одного праведника не обнаружите, ру�
чаюсь. А раз общество — такое, то по�
чему же врачи должны быть хоть чу�
точку лучше его?

Нам — тяжело, мы устаем от нище�
ты, наездов «желтой» прессы, реформ,
выборов, перегрузок, потому нам и хо�
чется компенсировать те невыносимые
условия работы и беспросветное су�
ществование, в которые нас поставили
правительство, время и обстоятельст�
ва. А деньги — это, пожалуй, главное,
чего сегодня остро не хватает каждому
из нас, и о чем постоянно приходится
думать, вздыхать и грустить. Невольно
вспоминаешь классика: «Финансовая
пропасть — самая глубокая. В нее
можно падать всю жизнь».

На зарплату как источник средств
существования (или пособие на выжи�
вание) давно уже никто всерьез не
смотрит — жалкий мизер, да и тот но�
ровят выплачивать нерегулярно. Да и
подработать стало сложно. Вон сколь�
ко сидит врачей на 0,5 или даже
0,25 ставки. Остается либо ловчить с
использованием всех предоставлен�
ных законных и не очень возможнос�
тей, либо — с чистой совестью — «све�
тя другим, сгореть самому, и, превра�
титься в огарок». То есть с чистой ду�
шой загибаться с голодухи. А заги�
баться — не хочется. Вот почему мы
выдавливаем из больных и их родст�
венников «поляны» да презенты нату�
рой и дензнаками за сохранение их
бесценного здоровья. Короче — са�
мостоятельно ищем выход из тупико�
вой ситуации, в которую загнало нас
государство.

Не все, нет. Есть в медицине и бес�
сребреники. Это либо выходцы из бо�
гатых семей, у которых и так все есть,
либо безнадежные «тупицы», просто
не способные «химичить» ввиду без�
надежной прямолинейности мозгов и
характера. Либо, наконец, принципи�
альные «честняги», которым «западло
торговать врачебной честью». И пото�

му они предпочитают недоедать, пить
вместо хорошей водки «паленку», но�
сить поношенную одежду, быть прези�
раемыми женой и детьми, считающи�
ми тебя, главу семейства, жалким не�
удачником. И бродить по коридорам
родной больнички живым и грозным
примером для медицинской молоде�
жи — мол, вот что ждет того из вас, кто
и в самом деле рассчитывает пройти
по жизни «честным Айболитом».

Таких, «не хапающих» по различ�
ным причинам, в медицине никак не
больше 1% (мое личное наблюдение).
Остальные же — берут, причем мно�
гие — еще как берут!

Однако и тут важно «не зарывать�
ся», «знать свое место» в общем строю,
где «не по чину берешь!» — самое
грозное из обвинений. И еще, право на
мзду надо заслужить долгими годами
беззаветной и самоотверженной рабо�
ты, когда дежурства тянул, как прокля�
тый, «вел документацию» на должном
уровне. Торчал на работе без выходных
с утра и до позднего вечера, недосыпал
ночами, недоедал, жену и детей видел
урывками в редких промежутках меж�
ду операциями, перевязками, собра�
ниями, субботниками, общественной
работой и дежурствами.

Подорвал ты здоровье служебны�
ми тяготами, себя не жалел и не берег,
видели все это все — и начальники, и
коллеги, и подчиненные. Теперь со
всеми ты «вась�вась», перед каждым
себя правильно «поставил» и нигде не
«подставился». И вот тогда… только
тогда получаешь ты официально негде
не закрепленное, но на деле вполне
ощутимое право «брать».

Понятно, что достойную жизнь тебе
должно было дать государство, кото�
рому ты и служил. Но оно, сволочное,
не дало. Поэтому теперь ты сам — на
свой страх и риск — «добираешь»…
Кто вправе осуждать тебя за это?

Можно быть всеми уважаемым, и
ничего не иметь. Это твое право, неко�
торым даже нравится после многих лет
преданного служения социуму кончать
свою жизнь в нищете. Но это «удо�
вольствие» — для «гурманов». А нор�
мальному человеку хочется уюта и

обеспеченности. А поскольку обнаг�
левшая держава, а точнее «слуги наро�
да», давно уже плюнула на свой народ
и погрязла в собственной бездарности
и внутренних разборках, то остается
одно — самому заботиться о своем бу�
дущем, а заодно и — о настоящем. Это
не так уж и трудно, «ежели умеючи».

Но вот незадача, сидят во всех уют�
ных местечках ветераны или «блатня�
ки» и тихонько набивают себе карма�
ны. А потом приходит в медицину но�
вая смена, молодежь, видит, что «ста�
рики» имеют то�то, и нетерпеливо за�
являют: «Мы тоже хотим!» А на каком
основании? Ни заслуг, ни опыта, ни
преданности делу, одна только жад�
ность в соединении с завистью… «Мне
тоже дайте!» — требуют нагло там, где
можно тонко и неназойливо «доить
клиента», хватают его за горло и выши�
бают «бабло». А сделаешь такому за�

Бобров

Олег

Євгенович

Освіта: Київський медичний ін�

ститут (1981)

Науковий ступінь: доктор ме�

дичних наук

Наукове звання: професор

Місце роботи: завідувач ка�

федри хірургії та судинної хірур�

гії Національної медичної ака�

демії післядипломної освіти

ім. П. Л. Шупика, консультант

Міжнародної юридичної компа�

нії LEX�Україна, лідер Всеукра�

їнського проекту по захисту

прав лікарів, академік УАН

Галузі експертності: охорона

здоров’я
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мечание, вопит в ответ: «А почему мне нельзя, если зав. отде�
лением, главврачу, доценту (профессору и т. д.) можно?»

Из�за таких загребущих болванов наши граждане меди�
цину и не любят. Умудренные жизнью ветераны «оборзев�
шую» молодежь тоже недолюбливают, но и побаиваются.
Стараясь при малейшей возможности от таких избавляться,
кинув их под каток очередной компании по борьбе с взяточ�
ничеством и коррупцией. Но чаще бывает по�другому. Толь�
ко зазевается кто�то из «старожилов», молодежь его мигом
подставит, и тогда каток «возмездия за коррупционные дей�
ствия» безжалостно его сомнет и утрамбует.

Сегодня в медицине «берут» (точней, постоянно готовы
взять) везде и практически каждый. Это — аксиома. Но так
же верно и то, что массовой, всеохватной и всеобъемлющей
системы взяточничества и поборов, как в настоящей мафии,
в медицине нет и быть не может в принципе. Не та система.

Нет такого, чтобы ординаторы «брали» и, оставив себе
«законную долю», передавали заведующим и начмедам, а от
тех же, взявших свои «комиссионные», деньги капали бы в
«казну» главврачей и зав. гор (обл) здравами. А министр,
как главнейший пахан, держал бы «общак» и процветал за
счет вверенного ему личного состава. Чепуха это! Почему?

Ну, во�первых, Минздрав, как и любое из государствен�
ных ведомств, раздроблено, разделено, разбито на великое
множество департаментов, отделов, комитетов, а точнее —
групп, группировок, кланов, «сфер влияния», «крыш» и
«стай». И все они ожесточенно борются за уютные места под
солнцем, внимательно наблюдая друг за дружкой, неустанно
конкурируя и противоборствуя, то объединяясь в союзничес�
кие блоки для совместных атак на общего врага, то разъеди�
няясь, переругиваясь и вероломно нападая на вчерашних
друзей и подельников. Так что пахана просто не может быть
по определению. Вспомните чехарду с министрами за годы
«незалежності». За такой короткий срок пребывания на дол�
жности не то что мафию создать, оглядеться не успеешь.

Идет беспощадная война кланов, амбиций и личных инте�
ресов, привычно прикрываемая красивыми словами о заботе о
«маленьком украинце» во имя интересов общества и на благо
людей. Тут каждый рад в любой благоприятный момент подс�
тавить ножку каждому. Люди «главврача Иванова» копят и
множат компромат на людей «профессора Петрова», «чинов�
ника Сидорова» и всех прочих, причем люди «Петрова», «Си�
дорова» и всех прочих тоже не лыком шиты и держат наготове
чемоданы компромата на людей как «главврача Иванова», так
и всех прочих «генералов от медицины», окромя собственного
шефа (впрочем, наиболее дальновидные и на родимого шефа
компромат имеют в загашнике — на всякий пожарный).

Время от времени что�то из этого компромата — при на�
добности — пускается в ход. Кто зевнул и «подставился» —
тех гонят в шею, судят и сажают на радость нашим СМИ, по�
вествующим (по подсказке извне!) об очередных успехах
операции «по борьбе с коррупцией в медицине». Хотя на де�
ле одни (более удачливые) «скушали» других (менее удач�
ливых), только и всего.

Олександр Бабушкін, лікар�сексо�

патолог (м. Чернігів):

— Я не считаю себя экспертом�про�

фессионалом, и мое мнение по тому

или иному поводу является только

мыслями вслух, которые основыва�

ются всего лишь на личном опыте или умозаключе�

нии, практически без надлежащего научного обос�

нования. Однако данный проект дает возможность

обобщать, учитывать такие мнения неравнодушных

граждан и выстраивать определенную их парадигму,

из которой в конечном итоге специалисты могут

сделать правильные выводы, найти рациональное

зерно.

Было бы прекрасно, если бы полученные результаты

обсуждений, опросов и даже обычные комментарии

участников проекта нашли дорогу к достойным по�

литикам, ученым, которые бы их анализировали,

учитывали при принятии ответственных решений.

К сожалению, мне в это мало верится.

Помню, что в начале работы портала возникла некая

эйфория от лавины желающих участвовать в роли

экспертов. По�видимому, это было связано с предо�

ставленной возможностью реализовать себя в ваку�

уме недоверия, непонимания, при определенной не�

востребованности амбициозных людей. Даже были

высказывания, что кто�то цинично пытается бес�

платно воспользоваться свежими идеями. Со вре�

менем наступило затишье. При этом отсеялись

скептики и случайные попутчики, появились яркие

личности, и работа закипела.

Хотелось бы выразить признательность руководите�

лям проекта за их терпеливость, настойчивость, то�

лерантность и завидную уверенность в жизнестой�

кости и необходимости народной экспертной сети.

Безусловно, ВЭС еще не столь популярна, как дру�

гие Интернет�издания, порталы (как, например,

«Украинская правда»), однако полагаю, что, как го�

ворится, еще не вечер, да и возможности, практи�

ческая направленность, перспективы развития у

ВЭС гораздо более значимы.

Желаю успехов и вам, и всем нам.
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Но возможность «сесть» при таком
раскладе существует практически у
каждого (не исключая и министра).
Именно этот фактор сдерживает и уме�
ряет аппетиты, приходится соблюдать
«приличия». И там, где можно взять
«три торбы «зелени» (говоря условно),
с оглядкой берут только одну.

К внутренней врачебной грызне и
раздорам (врач врачу — волчище) до�
бавляются сложные взаимоотношения
медицинской мафии с прокурорской,
судейской, налоговой, финансовой,
политической и, разумеется, чисто уго�
ловной. Тут тоже масса сложностей,
противоборств, подводных течений и
непримиримых противоречий, в ре�
зультате чего эти взаимоотношения
постоянно колеблются в диапазоне
между «нежной дружбой» (какая тут
дружба?) и жестокой враждой. Внеш�
не проявляется это в том, что то право�
охранители «наезжают» на кого�то мо�
гущественного от медицины, то кто�
либо из могущественных «наезжает»
на правоохранителей. Взрываются пи�
ар�мины, а иногда свистят и вполне
натуральные пули. Кто�то падает, ко�
го�то уводят под конвоем, редеют вра�
чебные ряды, а уцелевшие становятся
втройне осторожнее (собственно гово�
ря, только очень осторожные в этом
зоопарке и выживают!), идет естест�
венный внутренний отбор.

Но это — лишь одна сторона медали.
Другая ее сторона состоит в том,

что и внутри группы (клана, стаи и
т. п.) «вожак» не может разрешить
своим подручным мздоимствовать
вволю и бесконтрольно. Ибо это не
только делает клан уязвимым перед
сборщиками компромата из проти�
воборствующих группировок, но и
подрывает внутреннюю дисциплину
в стае, лишая главаря множества
возможностей по воздействию на
своих людей. Он уже не может, не
вправе жестко требовать исполнения
своих указаний, ведь они сразу же
скажут: «Постой, мы тебе бабки да�
ем, а ты на нас же еще и наезжа�
ешь?!» И в лучшем случае пошлют
его на три буквы, а в худшем — сда�
дут правоохранителям.

Для любого главврача, скажем, на�
ладить через своих зав. отделениями
систему сбора податей с ординато�
ров — это как разъяренного тигра у се�
бя дома держать. Некоторое время ты
сможешь уживаться с ним на одной
жилплощади, но рано или поздно он
тебя обязательно сожрет! Так что ни
копейки не возьмет главврач от своего
подчиненного (если только он — не
окончательное «лимпопо»). А совсем
наоборот, на каждом совещании гро�
могласно будет запрещать подчинен�
ным заниматься поборами. И если кто�
то на этом засветится и попадется, то
без сожаления попрет главный врач из
больнички любого, за действия кото�
рого, как начальник, он ответственен.

Ну а сам... Сам тихонечко устроит
свою жену, брата или свояка соучре�
дителем в некую мед� или фармфир�
му или ремонтную артель и затем ор�
ганизует реконструкцию больнички с
перевооружением медтехники и на
вполне законных основаниях будет
получать оттуда каждый месяц не то
чтобы суперкрупный, но вполне до�
статочный для неголодной жизни до�
ход. Или сдаст «пустующие» помеще�
ния больнички под магазины, апте�
ки, киоски. И даже если все вокруг
будут знать, от кого главврач «кор�
мится», то догадываться и быть спо�
собным доказать — это же две раз�
ные вещи! Никто ничего и не докажет
(разве что компроматчики слишком
уж подсуетятся и расстараются).
И чем больше и активнее будет брать
в свой карман товарищ главный, тем
жестче и решительнее станет прессо�
вать подчиненных, говоря им:

«Не сметь брать!» Подразумевая:
«Делайте, как и я, но только не све�
титесь...»

Виноват лишь тот, кто попался, а
попадаются (за редким исключением)
лишь неумехи и неудачники, а таким в
медицине не место. Из�за этого прихо�
дится затрачивать массу усилий, чтобы
не только «зашибить» лишнюю копе�
ечку, но и «зашибить» ее так, чтобы
лицемерное начальство имело основа�
ния ничего не заметить!.. А где ж найти
на это силы и время, если проклятая
работа отнимает их целиком?

Не поверите, но именно забота о
здоровье населения сплошь и рядом
мешает врачам всецело посвятить себя
главному занятию — добыванию денег

на прокорм себе и домочадцам. И не за
«длинным долларом» гоняются боль�
шую часть времени, а бегают целыми
днями вокруг какого�то «жирненького
пациента» за долю малую. Авось что�то
капнет для поддержки штанов.

И потом, не все для себя зарабаты�
вают. «Левые» доходы нужны врачам
еще и потому, что очень много денег
уходит и на чисто «производственные»
потребности. На подарки и те же «по�
ляны» нужным людям, на аттестации,
чтобы комиссию ублажить, дни рожде�
ния, юбилеи, поздравления начальни�
ков, больших и не очень — да много
еще куда.

Из горздрава, администрации, са�
нэпидстанции, да еще много откуда
регулярно наведываются проверяю�
щие комиссии, «трясут» больничку
уже одним своим присутствием. При
желании абсолютно в каждой боль�
ничке можно такого наскрести, что

«Левые» доходы нужны врачам еще и потому,

что очень много денег уходит и на чисто «производственные»

потребности. На подарки и те же «поляны» нужным людям,

на аттестации, чтобы комиссию ублажить, дни рождения,

юбилеи, поздравления начальников, больших и не очень —

да много еще куда
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все начальство придется гнать к чер�
товой бабушке. А начальство, извест�
но, «выгоняться» на пенсию само ни�
как не хочет (кто — фанат нашего
врачебного ремесла и ничего иного
делать не умеет, а кому просто боязно
расстаться с местом у «кормушки»,
ведь если не сможет он больше доить
«свои» фирмочки — погонят из соуч�
редителей с превеликим удовольст�
вием). Отсюда задача: проверяльщи�
ков задобрить и от излишней их пры�
ти предохраниться.

Что�то само начальство дает им из
рук в руки и без свидетелей, но и лич�
ный состав как бы обязан вскладчину
часть расходов взять на себя. И хоро�
шо, если проверяющих двое�трое, ну а
если комиссия комплексная и в ней
20–30 человек? Да в больничке распо�
ложились они дней на десять… И всем
им надо организовать еду�питье, в ка�
бак их сводить, культурную программу
устроить и т. д.? Откуда средства на это
взять?

Комичная ситуация, когда комис�
сию прислали именно для проверки,
не занимаются ли в данной больничке
поборами. И вот для того, чтобы эта
комиссия сделала благоприятный вы�
вод в духе «есть отдельные наруше�
ния, но в целом все — нормалек!»,
именно поборами врачи и вынуждены
были заниматься. Не на свою же смеш�
ную зарплату ревизоров ублажать. Вот
в этом и есть проза жизни.

Хоть начальство и прикидывается
ничего невидящим и незамечающим,
но на деле оно прекрасно знает, кто из
подчиненных мастак по «выбиванию»
денег. И если ты в прошлом месяце, к
примеру, удачно полечил «фирмача» и
«состриг» с него энную сумму, а в этом
месяце вдруг отказался участвовать в
содержании очередной орды ревизо�
ров, то кривятся в твою сторону отцы�
начальники. Прямо в лоб они не спро�
сят: «Почему не делишься «лева�
ком»?», но этот вопрос будет немо чи�
таться во всех их придирках, попреках,
разносах.

Так что, либо «зашибай» большую
деньгу и «отщипывай» от нее в боль�
ничный «общак», либо (есть и такие

«спецы») усердно лижи начальствен�
ные задницы, и на всех перекрестках
превозноси свое непосредственное ру�
ководство (доброе слово и козе прият�
но). Ежедневно и ежечасно каждый из
нас делает свой выбор — что кому
ближе и милее. Но так, чтоб вообще
ничего и при этом тебя держали в
больничке — такого нет и не будет.

Чтоб больше не возвращаться к
этой теме, скажу, что как по мне — так
лучше, спокойнее, удобнее и безопас�
нее жить честно. Повысь мне зарплату
до приличного уровня и плати ее регу�
лярно, не вынуждай меня начальство и

обстоятельства делать «левые» тра�
ты — фиг бы взял с кого�то хоть копей�
ку! Оно мне надо — унижаться и клян�
чить. Я же — врач, а не побирушка.
Но приходится...

Да, моя вина… Но и беда.
Есть две категории врачей — «чест�

ный врач» и «хапуга». «Честный врач»
на различные нарушения и злоупот�
ребления идет вынужденно, сплошь и
рядом вопреки сложившимся обстоя�
тельствам старается поступать соответ�
ственно своим принципам. В каждой
конкретной ситуации самолично ре�
шает, будет ли иметь дело с этим вот
человеком, возьмет ли (как вариант —
потребует ли) с него деньги. Или же не
возьмет, не воспользуется возможнос�
тью на нем «заработать», сделав для
него все необходимое, но не взяв с не�
го за это ни копейки.

А «хапуга», особенно из молоде�
жи — этого сегодняшнего «озимого
поколения, выбирающего Пепси» —
гребет все подряд. Нельзя ему не
«брать» от всех и каждого, основной
стержень его жизни — поиски личной

выгоды, ради нее он пойдет на все, что
угодно. Вплоть до того, что «мелочь по
карманам тырить будет» и даже не по�
морщится.

«Честный врач», когда «на лапу»
берет, старается так повернуть ситуа�
цию, что это не он у клиента «бабки»
выуживает, а клиент умоляет их от не�
го принять в дар. «Честный врач» еще
и поломается, не то чтобы цену себе
набивает, пусть видит клиент, что не
продается ему, как шалава, а оказыва�
ет ценную услугу, не упустив при этом
и личной выгоды… Разница с «озимы�
ми» — существеннейшая!

На это же, кстати, тайно и рассчиты�
вает государство, понимающее, что на
врачебную зарплату не проживешь, и
потому молчаливо одобряющее мой
«подкорм» за счет части пациентов.
Еще первый нарком здравоохранения
сказал: «Хорошего врача народ про�
кормит, а плохие нам не нужны». Глав�
ное условие все то же — не попадать�
ся! А кто попался — тот «козел», в «зо�
ну» его, да еще и в газетах заклеймить
как отщепенца.

Кроме того, врачебная мзда еще и
хороший поводок. Чуть почувствовал
доктор самостоятельность, проснулось
в нем чувство собственной ценности и
незаменимости… Бац! И статейка УК
всегда под рукой. Так что мизерные
зарплаты — хороший дополнительный
стимул к дисциплине и круговому мол�
чанию.

А теперь расскажу, как все эти общие
принципы реализуются на практике.

В первые месяцы своей работы в
больничке я ни от кого ничего не брал,
лишь присматривался к общеприня�
тым правилам. Ну а потом осмыслив

Как по мне — так лучше, спокойнее, удобнее и безопаснее

жить честно. Повысь мне зарплату до приличного уровня

и плати ее регулярно, не вынуждай меня начальство

и обстоятельства делать «левые» траты — разве ж я бы взял

с кого–то хоть копейку! Оно мне надо — унижаться и клянчить.

Я же — врач, а не побирушка. Но приходится...
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пределы мне по должности «негласно
дозволенного», потихонечку начал
«доить» своих пациентов. Не всех, ра�
зумеется, а лишь состоятельных. Заме�
чу, речь идет о небольших суммах.
На большее я не претендовал, пони�
мая, что право на «жирный куш» в ме�
дицине надо заслужить. В нашей сис�
теме только до поры до времени тебе
дают возможность делать что угодно
(в разумных пределах, разумеется), но
если уж за что�то взъелись на тебя ру�
ководящие задницы — все, не слезут
до конца, будут бить и в хвост, и в гри�
ву, пока копыта не откинешь.

Был у нас один хирург, назовем его
Х. Умным и образованным себя счи�
тал, и потому часто руководство крити�
ковал — за глаза, конечно, и особен�
но, когда выпивши. А у нас кадры, из�
вестно, какие, настучать на товарища
для многих за счастье. Ну и решило на�
чальство его выпереть — в отместку.
Уйти по�хорошему он наотрез отказал�
ся, придраться по работе к нему было
трудно. К тому же он был из редкой
касты «неберущих». Тогда установили
за ним негласный контроль, рассчиты�
вая на чем�нибудь поймать. В итоге та�
ки поймали на том, что ночью, на Но�
вый год, во внеслужебное время, он
зашел в больничку с бутылкой водки.
Да в больничке и причастился. Не сам,
конечно, но сдали только его. Деться
Х. уже было некуда — подал заявление
«по собственному».

Из�за одной�единственной бутыл�
ки жизнь человеку поломать — это у
нас запросто. Что другие в это же са�
мое время пили и пьют по�черному и
«левые» зашибают — это никому неин�
тересно (до поры до времени, разуме�
ется), те ведь не «под прицелом»…
Отсюда мораль — делаешь что�либо
противозаконное или не делаешь при
желании тебя все равно «съедят». Так
лучше уж делать, но — осторожно,
оберегаясь, зная время, место и меру
всему.

Брать мзду тоже надо уметь, точ�
нее говоря, надо уметь не принимать
мзду во всех случаях, когда твоя без�
опасность не гарантирована на все
сто, если не двести. А когда еще до

поступления в больничку клиент
«бабки» тебе открытым текстом пред�
лагает, то это тебе должно быть, как
быку красная тряпка. Первая мысль:
«Раз предлагает деньги — провоци�
рует». И зачастую выходит так: хотел
человек себе лучше сделать, но в ре�
зультате только подвел себя. Ни в ко�
ем случае нельзя принимать открыто
впрямую предлагаемые тебе деньги
от незнакомых. Тут тебе до тюряги —
лишь крошечный шажок.

В последние годы приток «левых»
в мой карман сильно сократился. И не
только в мой, я ж не слепой — вижу

общую тенденцию. У моих коллег�
врачей побочных доходов тоже стало
намного меньше. Почему? За других
расписываться не буду, скажу только
о себе.

Пожалуй, основное — меньше ста�
ло возможностей «брать» и «хватать».
Сегодня все доходные места давно по�
делены и переподелены, на всех их
стало не хватать, в борьбе конкурентов
победили сильнейшие (в данном слу�
чае — те, кто обладал должностями,
возможностями и связями). Подня�
лись частные больнички, куда и пере�
ехали состоятельные пациенты. Что

Îëåíà Ïàíàñîâñüêà, ðåã³îíàëüíèé ïðåäñòàâíèê
ó ²âàíî-Ôðàíê³âñüê³é îáëàñò³:

— Ö³êàâèé ôàêò: êîëèñü ñï³ëêóâàííÿ ëþäåé íà
âåëèêèõ â³äñòàíÿõ áóëî ³äåºþ, ïðèìàðíîþ äëÿ âò³-
ëåííÿ, à ñüîãîäí³ — öå áóäåííà ð³÷. Ëþäè, ÿê³ ùå
é äîñ³ íå êîðèñòóþòüñÿ, íàïðèêëàä, òåëåôîíîì,
ñòàëè ð³äê³ñíèì ÿâèùåì, òàêèìè ñîá³ ³íäèâ³äóàëà-
ìè ç îñîáëèâèì ïîãëÿäîì íà æèòòÿ. Ðåàë³çàö³ÿ âè-
ùåçãàäàíîãî íîó-õàó ó ìèíóëîìó íå ò³ëüêè ãàðìî-

í³éíî âïèñàëàñÿ â íàøó áóäåíí³ñòü, à é ñòàëà íîðìîþ æèòòÿ ó
âñüîìó ñâ³ò³.

Àíàëîã³÷íó òåíäåíö³þ âáà÷àþ é ç ïðîåêòîì «Âñåóêðà¿íñüêà åêñ-
ïåðòíà ìåðåæà». Îñîáèñòî ìåíå ó ïðîåêò³ á³ëüø çà âñå ïðèâàáëþº
³äåÿ çàãàëüíîãî ìàéäàí÷èêà äëÿ ñï³ëêóâàííÿ ôàõ³âö³â, äå ìîæíà
ïîä³ëèòèñÿ äóìêàìè, ïî÷èòàòè àíàë³òè÷í³ ìàòåð³àëè ³ íàâåñòè êîí-
òàêòè ç êîëåãàìè ç ³íøèõ ì³ñò Óêðà¿íè òà ñâ³òó. Áåçïåðå÷íî, òà-
êèé ïðîåêò çíà÷íî ðîçøèðþº ïîòåíö³éí³ ìîæëèâîñò³ äëÿ éîãî
ó÷àñíèê³â ³ çàêëàäàº âæå ñüîãîäí³ îñíîâè íîâèõ òåõíîëîã³é äëÿ
ãðóïîâèõ êîìóí³êàö³é.

Àëå, ñï³ëêóþ÷èñü ç åêñïåðòàìè, çàïðîøóþ÷è ¿õ çàëó÷àòèñÿ äî
ðîáîòè ó Ìåðåæ³, ÿ äóæå ÷àñòî áà÷ó â ¿õí³õ î÷àõ ïîäèâ, íåðîç-
óì³ííÿ ³ ñêåïòèöèçì. ²äåÿ «ôàáðèêè äóìîê» áà÷èòüñÿ ¿ì çà îáð³-
ºì, ÷èìîñü íåéìîâ³ðíèì òà ³ëþçîðíèì. Ïåð³îäè÷íî ÷óþ ïîáàæàí-
íÿ íå «ë³òàòè ó ïðèìàðíèõ ìð³ÿõ» ³ ñïóñòèòèñÿ íà Çåìëþ.

Êîãîñü ç ôàõ³âö³â ëÿêàº ñòàòóñ åêñïåðòà. Äèâíî, ùî ïðîïðàöþ-
âàâøè âñå ñâîº æèòòÿ ó âóçüê³é ñôåð³, ñïåö³àë³ñò ñîðîìèòüñÿ áó-
òè åêñïåðòîì ñâîº¿ ñïðàâè, ââàæàº ñåáå íåâàðòèì òàêîãî òèòóëó.

Çðîçóì³ëî, ùî äëÿ òîãî, àáè ïîñ³ÿíå «çåðíî» ïðîðîñëî ³ äàëî
ñâî¿ ïëîäè, íåîáõ³äíèé ÷àñ. Òîìó ìè ìàºìî ùå äóæå áàãàòî çðî-
áèòè äëÿ òîãî, ùîá â óêðà¿íñüêîãî ñóñï³ëüñòâà ç’ÿâèâñÿ ïîïèò íà
³íòåëåêòóàëüí³ ïðîäóêòè, ùîá ôàõ³âö³ â³ä÷óëè ñâîþ ñîö³àëüíó â³ä-
ïîâ³äàëüí³ñòü òà ïîòðåáó â îá’ºäíàíí³ ñâîãî ïîòåíö³àëó, ùîá êî-
ëåêòèâíèé ³íòåëåêò ó â³ðòóàëüíîìó ïðîñòîð³ ïåðåòâîðèâñÿ íà ïî-
âñÿêäåííó ðåàëüí³ñòü.

КК ОО ММ АА НН ДД АА
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раньше имели десять ординаторов,
сейчас получают два�три учредителя.
В такой ситуации, что остается мне, ря�
довому хирургу?

Конкретный пример: еще пару лет
назад полечил практически любого па�
циента, пришедшего на плановую опе�
рацию, и (если не зарываться и не наг�
леть) имеешь себе на завтрак с обе�
дом. А сейчас плановых больных (кро�
ме пенсионеров и бомжей) в муници�
пальной хирургии вообще нет. Нор�
мальные люди уже поняли, что лучше
цивилизованно заплатить через кассо�
вый аппарат в частной клинике, чем за
все платить «черным налом» в госу�
дарственной богадельне. Кстати, и це�
ны сопоставимы.

Можно, конечно, демпинговать,
почти задаром оперировать (курочка
по зернышку клюет), но свои же кол�
леги скажут, дескать, «беспредельни�
чаешь, парниша» и подставят при
удобном случае. Чтобы остальным це�
ну не сбивал.

А жизнь — штука хитрая, появись
завтра у обиженных мною коллег хоть
малейшая возможность кинуть мне
подлянку — сомнут ведь они меня в
два счета! Так что на «беспредел» ни я,
ни мне подобные никогда не пойдут.

Так что «по�правильному» заши�
бить деньгу уже не удается, кончилась
прежняя лафа. На смену «дикому капи�
тализму» приходит постепенно «циви�
лизованное буржуинство», и моя функ�
ция в нем — сопеть в две дырочки и
горбатиться на нищенскую зарплату
или пробиваться в частную клинику.

И последнее. Раньше я шел на оп�
ределенный риск с верой, что в случае
чего товарищи меня подстрахуют и вы�
тащат из неприятностей, хотя бы из
корпоративных соображений. «Сегод�
ня — ты, а завтра — я, «отмажем» тебя
сегодня — завтра и ты нас «отма�
жешь»!» Короче, врач врачу был тогда
друг, товарищ и подельник. Нынче —
не то. Мои коллеги запуганы бесконеч�
ными междусобойчиками «все против
всех». Заступись они за меня — и сами
попадут «под пресс», оно им надо?
Теперь лозунги дня — «Каждый сам за
себя!» и «Ты влип — ты и выпутывай�

ся!» В медицине сегодня, как и в любой
стае, больных, раненых и ослабев�
ших — добивают!

Что касается начальства, то больше
всего боится оно быть уличенным в
собственных неблаговидных делиш�
ках, практически у каждого рыльце в
пушку и куча врагов, желающих тебя
«скушать» и отнять твой сегмент «кор�
мушки». Отсюда две задачи — как
можно лучше замаскировать собст�
венные неправедные доходы (обычно
это — соучредительство в ряде при�
быльных фирм и частных предприя�
тий) и как можно быстрее откреститься
от своих попавшихся на мелком жуль�
ничестве подчиненных. Заступись на�
чальство за них, могло б и само быть
утянутым ко дну, а так, беспощадно
расправившись с «взяточниками и
коррупционными перерожденцами»,
наше руководство как бы доказывает,
что уж само�то оно — ни�ни, сплош�
ные честняги, ангелы.

Так что «залететь» сейчас за мздо�
имство на моем уровне — что грипп в
общественном транспорте подхватить.
Я иногда даже удивляюсь, почему у
нас еще не все врачи уволены и бро�
шены за решетку, материал�то на каж�
дого сыщется. Но это, наверно, на�
чальники просто побаиваются: посади
они нас всех — кто же тогда работать
будет? Вот поэтому только врачи и на
свободе до сих пор.

Доходит до маразма. И деньги мне
позарез нужны, а не беру, строю из се�
бя херувима, и все только потому, что
боюсь! Нет, без балды — это ж такая
трагедия в душе, что никакими слова�
ми не передать.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА

У Києві підвищиться якість ме�

дичного обслуговування?

20.10.06 | Олег Мусій

«Реформирование столичной ме�
дицины может быть проведено уже
в этом году. Мэрия планирует «рас�
пустить» районные управления
здравоохранения, которые подчи�
нены местным администрациям…

На базе районных управлений
здравоохранения планируют соз�
дать медицинские территориаль�
ные объединения. Они будут по�
дотчетны напрямую столичному
Главному управлению здравоохра�
нения…»
http://www.podrobnosti.ua/power/lo
cal/2006/10/19/359048.html
Чи покращить реорганізація

якість медичного обслуговуван�

ня в столиці?

Свій прогноз надав голова Гро�
мадської Ради МОЗ України, віце�
президент Світової федерації укра�
їнських лікарських товариств, голо�
ва Київського лікарського товарис�
тва Олег Мусій:

— На мій погляд, якщо таку реор�
ганізацію буде запроваджено, ні�
чого не зміниться: не покращить�
ся і не погіршиться. Команда, яка
прийшла до влади, намагається
таким чином підігнати під себе
фінанси, які виділяються на охо�
рону здоров’я. Зараз їх розподі�
лено по районних управліннях
охорони здоров’я, по місцевих
бюджетах. А після можливої ре�
організації всі питання щодо роз�
поділу коштів, закупівлі буде цен�
тралізовано вирішувати одна лю�
дина.
Для хворих і простих лікарів в цій
ситуації нічого не зміниться. Змі�
ниться тільки для управлінців. Їх по�
більшає, а у влади з’явиться зайвий
привід прибрати «неугодних» чи�
новників.
Всі реорганізації, проведені протя�
гом п’ятнадцяти років під гаслом
«Скорочення чиновників», призво�
дили тільки до роздування штату
управлінського апарату. Чим, на�
приклад, територіальні медичні
об’єднання відрізнятимуться від
райздороввідділів? Нічим. Тільки
підпорядкуванням, а, по суті, нічого
не зміниться.
Це звичайний захід, який має на
меті показати, що ведеться якась
робота для покращення ситуації. Та
насправді, на превеликий жаль, це
звичайний перерозподіл влади.
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Постоянно прослеживаю деятельность МОЗ Украины из доступных источни$

ков. Хочу поделиться своими впечатлениями.

Анализ деятельности МОЗ Украины
с точки зрения буйного доктора

31.07.06 | Олександр Бабушкін

Коментарів (9)

Рейтинг матеріалу 10,0
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МОЗ мне представляется та�
ким себе ненасытным, полуд�
ремлющим МОнстром, сидящим
на холме правого берега Днеп�
ра, который, как кукловод, дер�
жит на ниточках управления в
областях. Те, МОнстрята, в свою
очередь так же манипулируют
главврачами лечебных учрежде�
ний; а вокруг суетятся, напряга�
ются, копошатся медики в виде
исхудалых муравьев�работяг.
И вот этому МОнстру периоди�
чески подают поднос с сытными
яствами (в т. ч. и кусочки от
бюджетного пирога), он надку�
сывает их и швыряет вниз подчи�
ненным. А муравьям от этого
остаются жалкие огрызки. По�
этому последние ищут дополни�
тельный корм для своего выжи�
вания. Иногда МОнстра будят,
как Обломова, и говорят ему,
чтобы он навел порядок, что�то
сделал для оздоровления ситуа�
ции, ведь в стране растет забо�
леваемость (СПИД, туберкулез),
население вымирает (до 20%
вымерло население Чернигов�
ской области в 2004 г.) И он на�
чинает «кипучую деятельность»,
не поднимая задницы с пригре�
того трона — пишутся, перепи�
сываются проекты, концепции,
планы, программы, которые вы�
полняются только на бумаге.
За это время МОнстр и его за�
местители становятся докторами
наук, академиками, получают

премии, звания, награды, подго�
тавливают «теплые» места на
случай отставки… (Кстати, как вы
думаете, успеет ли нынешний
министр Юрий Поляченко полу�
чить академика, ведь в Прези�
диуме Академии наук быть
простым профессором не солид�
но, или, например, уедет послом
на Кубу без этого звания?) Про�
водятся съезды, конференции,
симпозиумы, собирается меди�
цинская элита, и им даются ука�
зания типа: нужно больше под�
писываться на газету «Ваше здо�
ровье»; и приблизительно по та�
ким параметрам проводится мо�
ниторинг их деятельности. Начи�
нается очередное (уже 15 лет)
выяснение причин неэффектив�

ности системы здравоохранения
Украины. И находят: мало денег,
плохая ст. 49 Конституции, пло�
хой депутатский корпус, не при�
нимается закон о медстрахова�
нии, нужно еще потерпеть.… Все
плохое… кроме их самих.

Тогда власти выделяют до�
полнительные средства на меди�
цину, науку. И что мы имеем?
Недавно Счетная палата прове�
рила Академию медицинских
наук Украины («У.К.» № 227).
В системе АМН действуют
33 НИИ и три практические цент�
ры, в которых работают более
700 докторов и 1700 кандидатов.
И это, не считая врачей и руко�
водителей клиник, имеющих на�
учные звания. За 2003–2005 гг.
они предложили тысячи новых
методов, разработок, которые
должны были дать клинический,

экономический и социальный
эффект. Но в медицинскую прак�
тику ни одно из них не было
внедрено. Научные разработки
АМН не доходят не то что до
районной, но даже до областной
больницы. При этом десятки
миллионов гривен направлены
не на выполнение государствен�
ных целевых программ, а на
приобретение оборудования и
медикаментов для клиник. При�
чем это оборудование простаи�
вает, потому что нет помещений
для их монтажа. Всего бесполез�
но использовано из Государст�
венного бюджета за
2003–2004 гг. почти 100 млн
грн. Лидируя в мире по количес�
тву медицинских научных кад�

ров, Украина катастрофически
теряет население, оно вымирает;
у нас наибольший рост заболе�
ваемости на ВИЧ/СПИД, тубер�
кулез и пр. Одновременно Вер�
ховная Рада отменила все нало�
ги для академиков, посчитав,
что они вносят неоценимый
вклад для страны, в т. ч. и для
здоровья населения.

Периодическая смена минис�
тров не нарушает покоя МОнст�
ра�монополиста. Растущее коли�
чество обращений граждан с жа�
лобами на неудовлетворитель�
ную деятельность министерства
и всей системы здравоохранения
только регистрируется как са�
мим МОнстром, так и властью.
А какие обещания дают, да на
каком уровне! Но они остаются
на бумаге. А ведь всем известно,
что основным критерием качест�
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ва работы является состояние
здоровья населения и отсутствие
жалоб на деятельность учрежде�
ний здравоохранения. Здравые
инициативы снизу или игнори�
руются, или подавляются админ�
ресурсом. Эффективные пилот�
ные проекты так и летают в небе�
сах, не спускаясь на грешную
землю. Считается, что нельзя
беспокоить МОнстра. А он все
жиреет и жиреет. В Англии на
58 млн населения министерских
чиновников всего 12 человек
(дерматовенерологов — 300).
А у нас на 47 млн.… (дерматове�
нерологов — 4500)? Все канди�
даты на предвыборных гонках
обещают сократить количество
чиновников, а некоторые — да�
же лишить научных степеней тех,
кто получил их, работая на ад�
министративных должностях. Но
40%�ное количество их так и
остается незыблемым. Ну а как
же иначе? Ведь избранным нуж�
но готовить проекты очередных
законов, постановлений, указов,
распоряжений, приказов, про�
водить семинары, совещания,
проверки, анализы деятельнос�
ти, составлять стандарты, расп�
ределять, награждать, контро�
лировать все и всех.… Ну а
остальным остается оказывать
медицинскую помощь, услуги
населению без утвержденных
стандартов, без цивилизованных
законов, постановлений…, но с
уймой отчетов, ведением беспо�
лезной документации.

У некоторых муравьев иногда
возникает желание вырваться из
пут МОнстра и начать жизнь до�
стойную. Но не тут то было. Для
МОнстра и его окружения тот,
кто вырвался из стада, становит�
ся изгоем. Уходя на пенсию за
выслугой лет, врач не имеет пра�
ва работать в медицине до до�
стижения пенсионного возраста.
А медицинские профсоюзы и в
ус не дуют по такому бесправию,
тогда как в органах правопоряд�

ка этот вариант возможен. Прав�
да, профсоюзы — карманные
опричники МОнстра — раз в го�
ду активизируют свою деятель�
ность: привозят немного меди�
ков в столицу на пару часов, что�
бы постояли возле Кабмина. Но
почему�то эта акция, обычно за�
канчивающаяся шикарной поля�
ной за профсоюзные деньги,
проводится перед очередными
их перевыборами. А как бы хоте�
лось многим узнать: сколько
здравниц после развала Союза
были отданы в аренду, перепро�
даны профсоюзами, сколько на�
родных денежек было выручено,
и куда они делись?

Для получения лицензии на
частную практику созданы такие
коррупционные, по сути, чинов�
ничье�бюрократические прегра�
ды, что не каждый доктор смо�
жет их проплатить и преодолеть.
Наконец�то в плане организаци�
онных мероприятий МОнстра на
2006 г. в п. 8.8 еще и записано:
«Забезпечити підготовку виснов�
ків щодо можливості видачі лі�
цензій на здійснення медичної
практики відповідно до кваліфі�
каційних вимог ліцензійних
умов». Напомню подразделению
МОнстра — департаменту кад�
ровой политики, что еще в нача�
ле 2002 г. «стосовно усунення
Міністерством охорони здоров’я
України порушень законодавст�
ва у сфері ліцензування медич�
ної практики, Держпідприєм�
ництвом було визначено невід�
повідність деяких вимог ліцен�
зійних умов положенням Конс�
титуції Укpaїни (ч. З ст. 22,
42 Конституції), Закону України
«Про власність» (ч. 4 і 5 ст. 2 За�
кону), а також Закону України
«Про ліцензування певних видів
господарської діяльності».
(Кстати, экс�министр МОЗ Вита�
лий Москаленко, который под�
писывал тот приказ о лицензи�
онных условиях, да еще и с таки�
ми нарушениями, так и не отве�

тил перед законом.) А затем
«Наказом Держпідприємництва
та Міністерства охорони здо�
ров’я України від 15.02.2002
№ 23/57 було затверджено змі�
ни до Ліцензійних умов провад�
ження господарської діяльності з
медичної практики. Згідно до
абзацу другого пункту 2.2.1.
Ліцензійних умов відповідність
спеціальним освітнім та кваліфі�
каційним вимогам може засвід�
чуватись: 1) дипломом держав�
ного зразка про медичну освіту;
2) сертифікатом лікаря�спеціа�
ліста...; 3) посвідченням про ка�
тегорію...; 4) свідоцтвом про
проходження підвищення квалі�
фікації та перепідготовки молод�
ших медичних та фармацевтич�
них працівників...; 5) докумен�
том, що підтверджує стаж робо�
ти за спеціальністю на момент
подачі заяви (копія трудової
книжки з наявністю даних за
останні п’ять років або виписка з
неї. Отже, для того щоб засвід�
чити відповідність спеціальним
освітнім та кваліфікаційним ви�
могам достатньо одного з пере�
лічених документів». А вот пункт
12 Постановления Кабмина
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ВЭС — это необходимое на�

правление, хотя о результатах

говорить пока рано. Но самое

главное — это появление толч�

ка, волны, которая даст потом

резонанс, необходимый для из�

менений в обществе.
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№ 756 от 04.07.2001 г., который
соответствует старым Лицензи�
онным условиям, до сих пор так
и не был изменен. Ну почему
доктору не выдать лицензию, ес�
ли он предоставит диплом и
один из документов, подтверж�

дающих, что он не рыжий? По�
видимому, МОнстр еще и рабов�
ладелец, но рассеянный. За пос�
ледние 15 лет даже реестра сво�
их подданных�врачей МОнстр не
соизволил составить. Двойные
стандарты дают возможность
двойного толкования, а это в
свою очередь является питатель�
ной средой для коррупции. Это и
есть дополнительный источник
для подкармливания МОнстра.

Как ни странно, но, несмотря
на дрему МОнстра и беспредел
некоторых чиновников, наша
медицина не развалилась, функ�
ционирует; причем иногда даже
очень неплохо. Полагаю, что ес�
ли бы министерских и управлен�
ческих чиновников отправить в
годичный отпуск, возложив всю

ответственность за оказание
медпомощи на лечебные учреж�
дения с функцией самоуправле�
ния, то результат был бы только
положительный. Рынок и конку�
ренция расставят все точки над і.
В этих случаях необходимо низ�
ко поклониться нашим многост�
радальным докторам, которые в
таких мерзопакостных условиях
героически выполняют свой про�
фессиональный долг. Вот если
бы еще и в министерстве появи�
лись такие мужественные, поря�
дочные, смелые, требователь�
ные, ответственные, умные и це�
леустремленные личности, раз�
будили бы МОнстра, вот тогда
бы и возродилась наша отечест�
венная медицина. Неужели в
Украине не осталось ни одного
Петра Аркадиевича Столыпина?

***

Коментарі
1 | 31.07.06 | Гість

Хуже всего то, что ответствен�
ность за реформирование сис�
темы здравоохранения несут
сами чиновники. Естественно,
они не станут сами себя упраз�
днять. Это замкнутый круг, и
появление отдельных мужест�
венных личностей среди МОн�
стров не решит проблему —
или они быстро ассимилиру�
ются, или система их поглотит.
Может, стоит изучить опыт бо�
лее благополучных стран? Как�
то же они добились нынешних
результатов?
4 | 31.07.06 | Гість

МОЗ — МОнстр

Полагаю, что наши многост�
радальные медики выживают

не благодаря МОнстру, а,
скорее, вопреки. МОнстр и
его приближенные это хоро�
шо понимают, но ничего прак�
тически не делают, руковод�
ствуясь принципом: я закры�
ваю глаза на ваши поступки,
но и вы не спрашивайте у на�
чальника — почему я началь�
ник?
8 | 08.08.06 | Гість

Законы без обеспечения

выполнения

Работая в благотворительной
организации, я рассказываю
людям, живущим с ВИЧ, о
правах, написанных на бума�
ге. Только государство не мо�
жет обеспечить их выполне�
ние. А под «обстрел» попада�
ют доктора, младший мед�
персонал. Права одного чело�
века коррелируют с обязан�
ностями другого по их обще�
му соглашению. Сюда же по�
стоянно привносят морализа�
торство, порождая тем самым
виктимизацию. Мне предс�
тавляется интересным рав�
ноправие всех заболеваний.
Медицина — наука о здоро�
вье человека, а не наука о ле�
чении болезней. Пока эффек�
тивность лечения будет счи�
таться по койко�местам или
количеству принятых пациен�
тов, говорить об изменениях
преждевременно. 
Благодарю Александра Бабуш�
кина за содержание публика�
ции. Правительство решило
сейчас лицензировать и де�
ятельность НПО, которые фи�
нансируются не бюджетными
средствами. Откуда такая
прыть? Опять проверки, конт�
роль, зависимость по опреде�
лению независимых организа�
ций от государственных чинов�
ников. Интересна точка зрения
по этому вопросу экспертов и
гостей. Ведь вам, наверное,
приходилось работать с сот�
рудниками НПО? Благодарю за
возможность обозначить свою
точку зрения.
Беляева Ольга Владимировна
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1 Блок
• Після закінчення університету

2–3 роки загальної терапії або загальної
хірургії (базова підготовка)

• На хірургічні спеціальності держав�
не замовлення + макcимум 10% на
основі платної підготовки (10% на конт�
рактній основі)

• Після закінчення базової підготовки
вузька спеціалізація на конкурсній основі
(залучати іноземних фахівців з метою за�
побігання корупції) — 4–6 років

• Після вузької спеціалізації робо?

та за державним розподілом

(3–10 років)

2 Блок
• Для країни потрібно 5–20 фахівців

з вузької спеціальності на рік і не більше,
але якість їхньої підготовки має відпові�
дати європейському рівню (європейсь�
ким стандартам)

• В одну клініку приймати на рік
1 резидента, як виняток 2 (за 5 років

буде 5 резидентів на базі ? це мак?

симум)

• Визначити клініки, які можуть готу�
вати висококласні (висококваліфікова�
ні) кадри (5–10 з кожної вузької спеці�
альності)

• Пропоную доповнити наказ МОЗ
України № 174 від 05.07.97, який мав би
регламентувати діяльність клінічних
установ, але реально не працює. Визна�
чити в наказі пріоритет навчального

процесу, в таких клініках керівниками
насправді мають бути завідувачі кафедр
і вони повинні нести персональну відпо�
відальність за підготовку фахівців разом
із головними лікарями. Завідувачі відді�
лень мають бути чітко підпорядковані
керівникові клініки.

• А сьогодні головні лікарі та завіду�
вачі відділень не тільки абсолютно не
займаються цим питанням, але й відвер�
то блокують підготовку спеціалістів.

3 Блок
• За період проходження резидента�

ми базової підготовки (2–3 роки) про�
поную не скорочувати викладачів вузів,
які проводили навчання інтернів, а знач�
но підвищити якість викладачів (2–4) в
обраних клініках:

1. Черговість стажування за кордо�
ном із практикуванням у вітчизняних
клініках. Це можна зробити за наступ�
ною схемою: 2–3 місяці стажування
чергуються із запровадженням вивче�
них методик у практику на базі вітчиз�
няних клінік.

2. На даному етапі оптимальним вва�
жаю залучення наступних країн: Поль�
ща, Чехія, Угорщина, Німеччина, Авст�
рія. Саме сьогодні вони із задоволенням
допоможуть нам у підготовці виклада�
чів. Причому необхідно широко залуча�
ти викладачів до лікувальної практичної
роботи (операції) в цих країнах.

Для цього необхідно отримати до�
зволи Міністерств охорони здоров’я цих
країн.

3. Візити закордонних спеціалістів
(які рекомендовані Європейською асо�
ціацією з даної спеціальності) впродовж
7–14 днів до України (з визначенням да�
ти наступного візиту через 3 місяці) з ме�
тою здійснення контролю за діяльністю
осіб, що проходили стажування, з впро�
вадження засвоєних методик.

4. Бажано домовитися про отриман�
ня європейських сертифікатів для ви�
кладачів після успішного закінчення ста�
жувань, що дасть можливість у майбут�
ньому боротися за визнання вітчизняних
сертифікатів у Європі.

• Скоротити кількість годин на 1 став�
ку викладача до 120–150 годин на рік

• За 1 викладачем закріпляти 1 або 2
(двох) резидентів, але в навчальному

процесі має бути задіяна вся клініка.

4 Блок
• Передбачити адміністративну від�

повідальність керівників клінік за нена�
лежну підготовку фахівців (звільнення з
посади). Керівники таких закладів по�
винні бути наділені правами, що давали
б їм можливість застосування заходів
впливу та безпосереднього втручання в
процес навчання, підготовки та освоєн�
ня навиків і вмінь майбутніми фахівця�
ми, і водночас нести персональну відпо�
відальність за незабезпечення належно�
го рівня навчання та підготовки майбут�
ніх фахівців.

• Іспити проводити за європейськи?

ми вимогами:

• 1. Тестовий уніфікований іспит
Європейської асоціації вузької спеці�
альності

• 2. Іспит в клініці, де навчається резидент
• 3. Іспит в іншій сертифікованій для

підготовки резидентів клініці, керівник
якої буде так само підписувати сертифі�
кат спеціаліста (бакалавра) та нести все
життя персональну відповідальність за
даного резидента

• Можна долучати для оцінки на�
вчання, особливо в перші роки, фахівців
із інших країн або проводити іспити за
кордоном.

• Контроль за виконанням покласти
не тільки на ректорів вузів, які практично
не впливають на управління охороною
здоров’я, а й персонально на начальни�
ків управлінь охороною здоров’я обл�
держадміністрацій. І дуже жорстко конт�
ролювати їхню діяльність (контроль
МОЗ України, облдержадміністрацій).

• Результат можна отримати лише
через 8–12 років, коли ці фахівці почнуть
працювати

• До того часу ліквідувати лікарські
категорії та атестації

• Залишити обов’язковим проход�
ження підвищення кваліфікації фахівців
у формі начитки лекцій у вузах (10 днів
на 2–3 роки), з обов’язковим висвітлен�
ням проблемних ситуацій в окремо об�
раних галузях медицини, що входитиме
в обов’язки кафедр.
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ЕКСПЕРТУ

ЗАПИТАННЯ

Сервіс «Запитання експерту» з’явився
на порталі ВЕМ у серпні 2006 року. Про�
тягом 4 місяців його роботи у інтерактив�
ному режимі експертам було поставлено
40 запитань. Відповіді від експертів от�
римали 15 запитувачів.

Цей сервіс ще тільки почав розверта�
тися. Але його потенціал важко переоці�
нити. Інтерактивні експертні консультації
можуть стати у пригоді колегам�експер�
там, молодим фахівцям, журналістам.

Запитання до експерта
04.12.06 | Запитання ставить

Сергій Худолій

Олегу Петровичу! Які вірогідні

сценарії зі зміною вартості акцій

«Укртелекому» ви вбачаєте? Вза�

галі, які акції привабливі у світі за�

планованих об’єктів для привати�

зації?

Відповідь

Здравствуйте, Сергей! В этом году в
начале мая акции ОАО «Укртеле�
ком» уже торговались по цене в
1,15–1,2 грн за одну акцию. Теку�
щая их стоимость в ПФТС
0,87–0,88 грн за акцию или на 25%
дешевле, чем была полгода назад.
По нашим оценкам, если в следую�
щем году приватизация эмитента
все�таки состоится либо будет
близка к заключительному этапу,
рыночной стоимости акций будет
вполне по силам преодолеть новую
психологическую отметку в 1,3 грн
за акцию, а может, и достигнуть це�
ны в 1,5 грн. Правда, для того чтобы
акции торговались по ценам в
1,5 грн, необходимо, чтобы прива�
тизация украинского монополиста
фиксированной связи действитель�
но осуществлялась прозрачно и на
конкурентных принципах, а сам
эмитент к продаже не потерял свою
финансовую состоятельность. Что
касается других объектов привати�
зации, то, на мой взгляд, спросом
будут пользоваться практически все
предприятия, продукция которых
востребована на рынке и которые
имеют возможность постоянно ге�
нерировать денежные потоки. Это
прежде всего предприятия электро�
энергетики, Укрнафта, Одесский

припортовый завод и т. д. Если на
продажу будет выставлен Луганск�
тепловоз, на мой взгляд, акции дан�
ного эмитента также будут популяр�
ны как на фондовом рынке, так и у
стратегических покупателей. По�
тенциал у данного предприятия
действительно очень большой, по�
этому если конкурс или аукцион
состоится, а условия участия будут
открытыми и доступными, цена на
акции вполне сможет вырасти в
2–3 раза от их текущей рыночной
стоимости (в настоящее время их
цена в ПФТС — 2 грн за акцию).
С уважением, Олег Морква.
13.10.06 | Запитання ставить

Сергій Курган

Добрый день! Меня зовут Сергей

Курган. Я журналист газеты «Фак�

ты». Меня интересует сотрудни�

чество в плане получения ком�

ментариев по вопросам, связан�

ным с энергетикой. Но касающих�

ся непосредственно населения.

В частности, сейчас меня интере�

суют мнения специалистов по по�

воду возможной дифференциа�

ции тарифов на газ для отопле�

ния. Если возможно сотрудничес�

тво, то большая просьба сооб�

щить мне об этом, дать контакты,

и я свяжусь с вами.

Відповідь

Дифференциация тарифов — это
очень важный вопрос как для украин�
ского общества, так и для правитель�
ства, учитывая настроения людей и
существующие коррупционные схе�
мы. На сотрудничество согласна,
учитывая важность такой информа�
ции для читателей.
10.11.06 | Запитання ставить

Сергій Курган

Отныне украинцы не могут самос�

тоятельно обогревать свои квар�

тиры. Запрет на установку авто�

номного отопления был озвучен

вице�премьер�министром Влади�

миром Рыбаком.

По словам Рыбака, в Украине нет

законодательной базы и выводов

СЭС, которые регулировали бы

самостоятельный обогрев жилья.

«Индивидуальные котлы могут

создавать чрезвычайные ситуа�

ции, вредить здоровью соседей и

перегружать системы газоснаб�

жения жилых домов», — говорит

вице�премьер.

Рыбак также отметил, что уста�

новление автономного отопления

в Украине происходит хаотически

и преимущественно за взятки.

Поэтому пока специалисты не

разберутся в ситуации, его вре�

менно прекратят.

«Завтра люди отравятся, завтра

произойдет взрыв — и все будут в

стороне, такого заключения

нет», — сказал Рыбак.

Сервіс «Запитання експерту»
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Вице�премьер принял решение

созвать межведомственную ко�

миссию, которая в течение двух

месяцев должна проверить все

факты хаотичного установления

газовых котлов в квартирах укра�

инцев и приостановить их работу.

Например, в Симферополе на ми�

нувших выходных, когда средне�

суточная температура понижа�

лась до минус 1–5 °С, не отапли�

вались многоэтажки нескольких

спальных районов города.

В Крымтеплокоммунэнерго жите�

лям замерзающих домов отвеча�

ли, что центральное отопление

отключено, потому что в симфе�

ропольской мэрии до выходных

не успели подписать постановле�

ние о начале отопительного сезо�

на.

А теперь по сути. Насколько вы�

годнее установка автономного

отопления в квартире? Можно на

примере обычной двухкомнатной

квартиры площадью 50 м2.

Відповідь

Как правило, при расчете мощнос�
тей для отопления жилья расчеты де�
лают, исходя из того, что для отопле�
ния 1 м2 необходимо осуществлять
затраты, равные 100 Вт. Таким обра�
зом, для отопления 50 м2 необходи�
мо иметь мощности, равные 5 кВт.
Тогда максимальные затраты в сутки
составят 5 кВт х 24 часа = 120 кВт.
Если иметь электрические обогрева�
тели, то максимальная стоимость
отопления в сутки в этом случае сос�
тавит около 29 грн. Это при непре�
рывном включении, которое может
наблюдаться только в лютые моро�
зы. В реальности обогрев может
составить в сутки около 60–70 кВт и
меньше.
В случае водяного отопления мощ�
ность батарей рассчитывается по�
добным образом. Для природного
газа среднее значение низшей теп�
лоты одного кубического метра га�
за — около 9 кВт/час. КПД газовых
котлов колеблется от 52 до 92%. Та�
ким образом, расход газа в сутки —
от 14–26 м2. Если рассматривать
отопление газовыми приборами, то
расходы за месяц могут колебаться
от 200 до 800 кубов газа, в зависи�
мости от параметров газовых прибо�

ров, а также конструкции жилища.
Установка надежного автономного
отопления обойдется жильцам от
500 грн до 15–20 тыс. грн, в зависи�
мости от вида отопления, стоимости
проектов и оборудования.
Практически, автономное отопление
при строительстве нашего жилья в
многоквартирных домах не предус�
матривалось. Исключением могут
быть только проекты, не рассчитан�
ные на централизованные системы
отопления. А это значит, что при
строительстве жилья электрические
и газовые сети монтировались с уче�
том значительно меньших нагрузок.
На практике это означает, что повсе�
местное переключение на электри�
ческие обогреватели может привес�
ти к аварийным ситуациям в элект�
роснабжении, включая отключения и
пожары. Газовые сети тоже рассчи�
таны на небольшие объемы газа, по�
этому вполне естественная ситуация
с падением давления и невозмож�
ностью эксплуатации газового обо�
рудования. При установке индивиду�
альных газовых котлов возникают
новые проблемы безопасности жи�
лья.
Уже поэтому установка автоном�
ного отопления в каждой квартире
в многоэтажках — под большим
вопросом.
10.11.06 | Запитання ставить

Сергій Курган

Какие положительные и отрица�

тельные стороны автономного

отопления? С точки зрения мате�

риальной, технической и экологи�

ческой.

Відповідь

О материальной и технической сто�
роне автономного отопления шел
разговор выше. А вот экологическая
сторона автономного отопления в
последнее время очень часто обсуж�
дается.
Еще в советские времена, когда на�
чали активно работать экологичес�
кие организации, на правительст�
венном уровне было принято реше�
ние о переводе на газ большинства
энергетических предприятий. Такой
подход сводился к тому, что сжига�
ние газа менее загрязняет окружаю�
щую среду по сравнению с другими
видами топлива и стоимость техно�

Митько

Лідія

Олексіївна

E�mail: l_mytko@experts.net.ua

Дата народження 2 березня

Місце проживання: Київ

Освіта: Вища

Професійна галузь: Наукова

діяльність

ВНЗ: Київський державний уні�

верситет ім. Т. Шевченка (1976)

Спеціалізація в ВНЗ: Обчис�

лювальна математика

Науковий ступінь: Кандидат

фізико�математичних наук

Наукове звання: Старший на�

уковий співробітник

Місце роботи: Інститут проб�

лем моделювання в енергетиці

НАН України

Посада: Директор Інституту гу�

манітарного розвитку та освіт�

ніх технологій

Сайт: www.ipme.kiev.ua

Публікації: Понад 50, авторсь�

ке право на структуризацію на�

вчальної інформації

Проекти: Наукові проекти в га�

лузі енергетики, екології та

енергозбереження, «Телетес�

тинг 1998–2002» — тестування

знань, «Освіта для сталого роз�

витку» (в рамках проекту «Київ

2003»), науково�дослідні проек�

ти із створення програмних пе�

дагогічних засобів

Галузі експертності: Промис�

ловість та енергетика, сільське

господарство, екологія та при�

родні ресурси, освіта, IT, Інтер�

нет, телекомунікації

ПП ЕЕ РР СС ОО НН АА ЛЛ ИИ ИИ

ЕКСПЕРТУ

ЗАПИТАННЯ



95

логического оборудования более
низкая. Население привыкло ис�
пользовать газ и не очень задумыва�
ется о вреде побочных продуктов его
сгорания. Если сжигать природный
газ, то загрязнение окружающей
среды происходит за счет оксидов
азота (NO, NO2), оксида углерода
(СО) и бензапирена (С20Н12). В слу�
чае сжигания твердого и жидкого
топлива имеем загрязнения за счет
оксидов серы (SO2, SO3) и золы.
Если рассматривать автономное
отопление через установку авто�
номных газовых котлов, то следует
говорить об экологических рисках
для населения. Понятие экологи�
ческого риска связывают с вероят�
ностью возникновения отрицатель�
ных изменений окружающей среды
или последствий этих изменений,
возникающих вследствие отрица�
тельного антропогенного воздейст�
вия на окружающую среду. Экологи�
ческий риск здесь рассматривается
как мера экологической опасности.
Желательно связывать экологи�
ческие риски с экономическими
рисками, т. е. оценить жизнь чело�
века через финансовую составляю�
щую. Но в Украине такой оценки нет,
поэтому существуют нормы на уро�
вень загрязнения, так называемые
предельно допустимые концентра�
ции для вредных веществ. В совре�
менных квартирах существует вен�
тиляция, которая не может исполь�
зоваться в качестве дымоходов.
В этой ситуации используются кот�
лы парапетного типа. В таких котлах
через проем в наружной стене осу�
ществляется забор воздуха и выб�
рос продуктов сгорания и системы
очистки выбросов фактически от�
сутствуют. Поэтому от таких выбро�
сов повышается уровень загрязне�
ния окружающей среды вокруг жи�
лых домов, но окончательных выво�
дов по этому вопросу еще нет.
В последние десятилетия на многих
энергетических предприятиях, бла�
годаря технологическим мероприя�
тиям, уменьшается количества выб�
росов, и эти выбросы можно контро�
лировать. Поэтому вопрос о том, ка�
кая должна быть структура энергоо�
беспечения того или иного объекта,

требует отдельного обсуждения.
Ибо мы можем меньше платить за
отопление, но значительно больше
тратить средств на лекарства.
10.11.06 | Запитання ставить

Сергій Курган

Насколько я знаю, местные влас�

ти не особо стремятся выдавать

разрешения на установку котлов.

С чем это связано?

Відповідь

Для отопления используют котлы,
работающие на газе, жидком или
твердом топливе, а также электри�
ческие. Для установки индивидуаль�
ного котла собственники квартиры
решают вопрос об отключении цент�
рализованного отопления. И здесь
существует громадная проблема,
связанная с существующей систе�
мой предоставления коммунальных
услуг. Все дело в том, что для подве�
дения горячей воды для систем
отопления в квартиры существуют
коммуникации — системы трубо�
проводов, через которые подается
горячая вода с котельных. При этом
расстояния, на которые подается го�
рячая вода, — довольно значитель�
ные, и это сопровождается потерями
тепла, что, естественно, сказывается
на стоимости отопления. Если эти
потери делить на 100 квартир или на
десять, то уже появляется большая
разница в оплате. При этом следует
учитывать стоимость обслуживания
этих сетей.
Возникает вопрос об отключении от
централизованного отопления, кото�
рое практически невозможно в силу
конструкционных особенностей. На�
пример, если отключить квартиру на
2�м этаже 5�этажного дома, то мож�
но отключить только батареи, а стоя�
ки остаются, и, следовательно, теп�
ло от них идет на обогрев квартиры
на 2�м этаже, но платят за этот, пусть
незначительный, обогрев те, кто
остался на централизованном отоп�
лении.
Второй аспект. Автономное отопле�
ние ставят, как правило, не самые
бедные. Поэтому в этой ситуации за
централизованное отопление будут
платить менее обеспеченные. А в ре�
зультате — ситуация в коммуналь�
ной сфере только ухудшится.
В очень сложной ситуации находится

сегодня правительство и местные
власти. Если рассматривать энерге�
тическую систему Украины, были
проданы основные энергетические
сети, которые могли приносить до�
ход без вложения громадных капи�
тальных вложений, а осталась ком�
мунальная сфера в худшем состоя�
нии. Вся приватизация под эгидой
ваучеров прошла в параллель с
обесцениванием, когда предприя�
тия, стоимость которых оценивалась
десятками и сотнями тысяч рублей,
покупались за суммы, эквивалент�
ные тысячам долларов. А ведь стои�
мость ваучеров никто не пересмат�
ривал, а, следовательно, дальней�
шие небольшие вложения в эти
предприятия небольших сумм фак�
тически сводили к нулю стоимость
народного имущества.
Найти правильное решение сегод�
ня в коммунальной сфере очень
важно. Поэтому необходимо прив�
лечь науку для моделирования си�
туаций, в зависимости от предпо�
лагаемого решения, всенародных
обсуждений принятых решений,
как на «круглых столах», так и в
прессе. При этом должны быть за�
действованы механизмы энергос�
бережения, и эти механизмы долж�
ны быть выгодны населению и не�
обременительны для коммуналь�
ной сферы. Без местных властей
эту проблему не решить, как и не
решить ее без органов самоуправ�
ления.
Ситуация сегодня такова, что требу�
ет переосмысления подходов насе�
ления к получаемым услугам и к их
оплате. Поэтому только заключение
договоров на получаемые услуги,
привнесение кредитования со сто�
роны банков на оплату этих услуг,
привлечение субсидий для мало�
имущих со стороны бюджета через
заключенные договора, а также вне�
сение изменений в законодательст�
во, которое позволит расширить
круг поставщиков энергии, поможет
улучшить ситуацию в коммунальной
сфере.
Поэтому с мнением вице�премьер
министра Владимира Рыбака в се�
годняшней ситуации следует согла�
ситься, не говоря уже об экологи�
ческих аспектах.

ЕКСПЕРТУ

ЗАПИТАННЯ
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Життя вчить нас: не все те економіка, що є політикою. Політичними стають пи$

тання морального й духовного життя суспільства остільки, оскільки держава

бере на себе роль її регулятора.

Проект: Опитування «Код да Вінчі»

як дзеркало демократії»

15.06.06 | ВЕМ

Коментарів (2)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Найгучніший всесвітній скан�
дал останнього часу пов’язаний з
екранізацією роману Дена Брауна
«Код да Вінчі».

Яке право є вищим: право лю�
дини на вільну творчість, право
людини на вільне поширення
будь�якої інформації й тракту�
вання будь�яких подій — або ж
право людини на захист своїх ре�
лігійних почуттів, моральних
принципів?

Сьогодні про це говорять і спе�
речаються всі, навіть ті, хто не чи�
тав книгу й не дивився фільм. Ка�
толицькі й православні священики
однаково негативно ставляться до
роману і його екранізації. У сусід�
ній з нами Білорусі «Код да Вінчі»
заборонений до показу — але
книгу продовжують продавати на�
віть у державних книгарнях.

В Україні фільм до показу не
заборонений.

Один із напрямків діяльності
Всеукраїнської експертної мере�

жі — суспільні відносини. Темою
дискусій у рамках напрямку може
стати обговорення національних,
конфесіональних, культурно�істо�
ричних і філософських питань
буття. Включаючи осмислення по�
няття волі, відповідальності, мо�
ральності.

От чому ми почали на сторінках
порталу опитування «Код да Вінчі»
як дзеркало демократії», присвя�
чене не стільки екранізації роману
Брауна, скільки реакції на цю по�
дію світової громадськості, в тому
числі — в Україні.

***

КОМЕНТАРІ ЕКСПЕРТІВ

Володимир Білецький, док�
тор технічних наук, професор
Донецького національного тех�
нічного університету, шеф�ре�
дактор аналітично�інформацій�
ного журналу «Схід»:
— На мій погляд, ажіотаж на�

вколо фільму однозначно не є
адекватним його якості.
Художній рівень «Коду да Вінчі»
не є якимось відкриттям чи до�
сягненням. Секрет його попу�
лярності полягає в тому, що
всіх приваблюють дійові особи,
біблійський контекст.
Надмірна зацікавленість пред�
метом культу будь�якої релігії,
чи то християнство, чи то буд�
дизм, входить в колізію з ети�
кою. Опоненти тієї чи іншої ре�
лігії вишукуватимуть певні кон�
тексти, якийсь зиск, і на цьому
тлі можуть виникнути конфе�
сійні конфлікти.
Мені здається, питання етич�
ності «Коду да Вінчі» слід роз�
глядати, в першу чергу, в кон�
тексті небезпеки. Ми маємо
певні обмеження. Існують етич�
ні норми, рамки, в яких ми жи�
вемо. Є певні речі, які ми нази�
ваємо «святими» і яких ми не
торкаємось. Свобода — це не

Мотиви експертів ВЕМ щодо вільної демонстрації фільму в абсолютних значеннях

Відповіді «ЗА» 57 Відповіді «ПРОТИ» 13

Україна — демократична держава, в якій шанується
право людини на особисту точку зору

24
Сюжет фільму не має нічого спільного з
історичною істиною

7

Цей фільм — звичайний детектив, про нього незабаром
забудуть

14 Це твір, що руйнує суспільну мораль 3

Україна — світська держава, в якій священики не мають
права нав'язувати свою волю суспільству

11 Це ображає почуття віруючих 2

Питання християнської міфології не мають відношення
до моральності

8
Це просто слабкий фільм, невартий суспільної
уваги

1

Мотиви експертів ВЕМ щодо вільної демонстрації фільму у відносних значеннях

Відповіді «ЗА» 81% Відповіді «ПРОТИ» 19%

Україна — демократична держава, в якій шанується
право людини на особисту точку зору

34%
Сюжет фільму не має нічого спільного з
історичною істиною

10%

Цей фільм � звичайний детектив, про нього незабаром
забудуть

20% Це твір, що руйнує суспільну мораль 4%

Україна — світська держава, в якій священики не мають
права нав'язувати свою волю суспільству

16% Це ображає почуття віруючих 3%

Питання християнської міфології не мають відношення
до моральності

11%
Це просто слабкий фільм, невартий суспільної
уваги

1%

Експертні оцінки щодо демонстрації фільму «Код да Вінчі»

КУЛЬТУРА
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вседозволеність. Ми не може�
мо бути відірваними від систе�
ми координат, в якій живемо,
яка нас породила, від цивіліза�
ційних цінностей попередніх
цивілізацій.
Безумовно, в таких творах як
«Код да Вінчі» для суспільства
криється певна небезпека, не�
безпека втрати святині. Але її
не можна уникнути, прийнявши
якийсь закон. Для вирішення
цього питання необхідна за�
гальна громадська думка, яка б
не вітала ту чи іншу свободу
творчості. Не треба вивішувати
напоказ чиюсь брудну білизну,
інтимні подробиці життя осіб,
які є предметом культу. Це тон�
ка матерія, і в ній просто так не
можна будувати пригодницькі
чи історичні романи.
Ніхто не може точно визначити,
де саме слід провести «демар�
каційну лінію». Як представник
точних наук я би вітав «кодекс
заборон» щодо тем, яких не
можна торкатися. Ці теми були
б «заборонені» не законом, а
громадською думкою. Я маю на
увазі певну саморегуляцію сус�
пільства. Зрозуміло, що само�
регуляція притаманна розви�
неним країнам. Якщо ми звер�
немось до нашої української іс�
торії, на простих житейських
прикладах можна зрозуміти,
що завжди існували певні еле�
менти, які регулювали відно�
шення простого люду до того
чи іншого факту. Хто сьогодні
повинен виступити зі своєю ре�
акцією на цей фільм, роз’ясни�
ти, розказати?
У нашому суспільстві, яке зна�
ходиться на етапі становлення,
цю регуляцію мають здійсню�
вати певні речники, науковці,
філософи, авторитетні люди,
до думки яких прислухаються.
Врешті-решт ми отримаємо
потрібний суспільний ефект,
якого не буде, якщо підемо
шляхом формальної заборони.

Я пропоную йти шляхом вихо�
вання нації.
Людмила Томилович, канди�
дат історичних наук, доцент
Київського славістичного уні�
верситету:
— Результаты экспертного
опроса вполне закономерны.
«Код да Винчи» Дэна Брауна —
это попытка пересмотреть
устоявшиеся ценности. Но она
не воспринимается как кощун�
ство, поскольку христианство
возникло не на почве европей�
ской или древнерусской куль�
туры. Крещение Киевской Руси
не было одномоментным ак�
том, христианство проникало в

древнерусскую культуру более
двух сотен лет. И все равно
глубинно мы остались язычни�
ками, большинство из нас не
является носителями одно�
значно религиозного мышле�
ния. Поэтому и появляется по�
требность не только во что�то
поверить, но и попробовать
разобраться, посмотреть на
знакомые представления с
другой стороны, проверить,
если хотите, существование
Бога алгебраическими метода�
ми. Если у кого�то — это жела�
ние проверить, то у кого�то —
и опровергнуть.
Подобные явления мы время от
времени наблюдаем начиная с
эпохи Ренессанса. Эпоха Воз�
рождения сделала первые по�

пытки пересмотреть позиции
церкви.
Евангелия, которые мы все
знаем, сложились значительно
позднее жизни Христа, а кано�
низированы они были в 4 веке.
Решение о канонизации имен�
но этих текстов, а не иных (а их
были десятки), было принято
Отцами Церкви. С этого мо�
мента все другие жизнеописа�
ния Христа стали называться
апокрифами, хотя до того они
воспринимались наравне с ка�
нонизированными. И, естест�
венно, что рано или поздно у
кого�то должна была возник�
нуть идея пересмотра этой по�
зиции. Ведь решение о канони�
зации было принято людьми,
не Богом!
Когда человек стал более ак�
тивно познавать мир, он, ес�
тественно, стал в чем�то сом�
неваться, в том числе и в су�
ществовании Бога. Или стал
представлять его по�другому,
не так, как его представляет
церковь. На протяжении исто�
рии человечества это случа�
лось много раз. «Код да Вин�
чи» — это не более чем одна из
многих попыток. Не берусь су�
дить, насколько она более ин�
тересна и удачна в сравнении с
другими. Достаточно большое
количество респондентов, от�
вечая на вопрос, отметили, что
этот фильм скоро забудут. И я
не исключаю, что именно так и
будет, поскольку шумиха, под�
нятая вокруг этого произведе�
ния, совершенно неадекватна
его качеству и значению.
Если говорить о том, почему
возник такой ажиотаж во мно�
гих странах, независимо от
традиций вероисповедания и
культуры, то, думаю, причина в
том, что мир сегодня очень по�
ляризован. Любая, самая ма�
ленькая провокация в такой си�
туации вызывает значительно
больше шума, чем это было бы

Яке право є вищим: право

людини на вільну творчість,

право людини на вільне

поширення будь�якої інформації

й трактування будь�яких

подій — або ж право людини

на захист своїх релігійних

почуттів, моральних принципів?
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в другое, более спокойное,
время. Вспомните, какую реак�
цию вызвала книга Салмана
Рушди!
Общество, причем не какое�то
конкретное общество, в конк�
ретной стране, а общество во�
обще, в глобальном смысле,
очень электризовано беско�
нечными эпидемиями, урага�
нами, землетрясениями, на�
воднениями, войнами, гло�
бальными катаклизмами. Свою
роль в этом играет информа�
ционная глобализация. Катак�
лизмы, конечно, происходили
во все времена. Просто люди
жили и мыслили локально.
Если ураган пронесся в одной
части света, то в других об

этом даже не знали. Сегодня
же общество постоянно пре�
бывает в неком нервном на�
пряжении. Поэтому любая не�
значительная провокация вы�
зывает такую бурную реакцию.
При этом я бы даже не сказала,
что «Код да Винчи» особенно
расшатывает какие�то устои,
слишком много было бы чести
этому произведению. «Код да
Винчи» — не шедевр, который
может изменить мир. Такая ре�
акция на фильм — это общий
психоз. Даже те, кто не читал
книги, не смотрел фильм, счи�
тают обязательным в условиях
общего культурного простран�
ства принять участие в обсуж�
дении. «Короля делает окруже�
ние!» — замечательный закон

для рекламы. И ажиотаж вокруг
фильма — это тоже элемент
его раскрутки.
Что касается качества самого
произведения. Популярность
такой литературы очень пока�
зательна. Чтобы осилить дей�
ствительно научный труд, не�
обходимо много работать над
собой, его нужно, что называ�
ется, выстрадать. А это под
силу далеко не каждому. Нас�
тоящие научные труды бывают
написаны сложным языком,
они не предназначены для
массового чтения. Настоящие
ученые жизни кладут на то,
чтобы, например, правильно
датировать один горшок. Ведь
необходимо собрать массу

материалов, составить хроно�
логию и т.д.
Но существует псевдонаучная
литература, когда можно на�
писать что угодно, что не име�
ет научного обоснования, но
зато хорошо всем запомнит�
ся, вызовет резонанс в об�
ществе. Стоит написать, на�
пример, как Юрий Шилов, что
курган — это беременная
женщина, и все прочитают
именно это. Глупости, псев�
донаучные идеи, которые под�
меняют собой науку, запоми�
наются лучше. Самое страш�
ное, что представления у лю�
дей формируется именно по
этим книгам. Недаром же го�
ворят, что полуправда или
ложь больше похожи на прав�

ду. Современная молодежь,
даже хорошо образованная, к
сожалению, плохо знает исто�
рию. Сегодня жизнь воспри�
нимается как комикс, и об�
щественные вкусы формиру�
ются на уровне комиксов.
Научную же литературу мало
издают, ее мало кто читает.
Это еще одна проблема. Уче�
ные слабо популяризируют ис�
тинные знания. Значит, нужно
подумать о том, чтобы препод�
носить их в более интересной,
современной форме.
Парадоксально, но сегодня
знания нет необходимости
скрывать, как это было в преж�
ние времена. Они не находятся
на поверхности, поэтому скры�
ты от большинства людей сами
по себе. Вроде бы все на них
смотрят, а суть ускользает,
скрытая от глаз обывателя.
Смысл знаний становится сам
по себе сакральным. И только
немногие специалисты, те, кто
как�то с этими знаниями стал�
кивается, могут отличить нас�
тоящее от муляжа, действи�
тельное от подделки.
Несмотря на информационную
глобализацию, общий образо�
вательный уровень заметно
снизился. Видимо, это связано
с тем, что ритм жизни значи�
тельно ускорился, жизнь стала
быстрее, а значит, поверхност�
нее. Глубина утратилась во
всем: в чувствах, в знаниях. Во
всем! Перегруженное потока�
ми информации сознание спо�
собно переварить только вот
такой «Код да Винчи» и не спо�
собно воспринимать ту же
Библию.
Хотя, наверное, не стоит этому
ужасаться. Я не уверена, что
общественные вкусы в XIX в.
были выше. Достоевский и Не�
красов были отдельными лич�
ностями, они не определяли
вкусов всего общества. Вкусы
общества — это всегда что�то

«Код да Винчи» — не шедевр, который может изменить мир.

Такая реакция на фильм — это общий психоз.
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не очень изысканное, не очень
глубокое.
Сегодня же среди молодежи
вообще очень мало система�
тически читающих людей. Это
общее явление, это даже не
культурный феномен. Поэто�
му людей, обсуждающих кни�
гу Дэна Брауна, можно в ка�
ком�то смысле даже назвать
интеллектуалами, поскольку
они взяли на себя труд ее
прочитать.

***

ПРОГНОЗ ЕКСПЕРТА

30.05.06 | Мирослав Попо�

вич

29 мая в Одессе прошел
Крестный ход в знак протеста
против показа фильма «Код Да
Винчи»…
http://www.misto.odessa.ua/ind
ex.php? u=novosti/odessa/
nom,2497,2497
…Митрополит Одесский и
Измаильский Агафангел (Сав�
вин) объявил об отлучении от
Церкви прокатчиков и зрите�
лей фильма «Код да Винчи»…
http://www.portal�
credo.ru/site/?
act=news&id=43562&cf
Яким чином відомий роман

Дена Брауна «Код да Вінчі»

та його екранізація можуть

вплинути на суспільну мо�

раль в Україні? І чи не спро�

вокує ажіотаж навколо філь�

му нового розколу серед ук�

раїнців?

Свій прогноз надав доктор фі�
лософських наук, професор,
директор Інституту філософії
ім. Г. Сковороди НАН України
Мирослав Попович:

— Якщо є бажання, можна
знайти який завгодно привід
для розколу. Треба просто до
цього не допускати.
Ми зараз знову поставили в
центрі уваги мовну проблему
так, щоб вона привела до роз�

колу. Провокації з російсько�
мовними регіонами на те й роз�
раховані. Я б згадав таку за�
гальновідому річ, що саме в по�
бутовій сфері дуже болісно про�
ходять реформи чи будь�які но�
вації. Це та сфера, де болісно
сприймаються будь�які різкі ру�
хи. Це колись продемонстрував
в Росії Петро І, коли став на�
сильно голити бороди, пере�
одягати в німецький одяг. Дріб�
ниці побутового характеру мо�
жуть спричинити болючі розко�

ли в суспільстві, в тому числі і в
релігійних питаннях. Ми вже ма�
ємо позаду період важкої загос�
треності в стосунках між різни�
ми церквами. Якщо зараз три�
мається якась примарна згода,
то хай би вона й трималася.
Непомітно наше суспільство
стає клерикальним, і всяке під�
важування релігійних канонів
виявляється вже підважуван�
ням суспільної моралі.
Давайте не будемо забувати,
що наша держава цивілізована,
і церква та релігія відділені від
держави. Це означає, що церк�
ва та релігія не є основою мо�
ральності в нашій державі.
А моральність спирається на
загальнолюдські цінності, які
визнаються в усьому світі і які,
зокрема у нас, мають свою на�
ціональну історію.
Тому я насамперед категорич�
но проти того, щоб ми вплуту�
вали оцінки фільму «Код да Він�
чі» до оцінок нашої суспільної
моралі. Між ними немає нічого
спільного!

Крім того, коли я чую про те,
що мусульмани вміють захища�
ти свої цінності, а ми не вміє�
мо, то в мене волосся підійма�
ється дибки — ще нам браку�
вало стати такими фундамен�
талістами, як ті, що проголоси�
ли смертний вирок відомому
письменнику Салману Рушді.
Треба своєчасно схаменутися!
Є межі для консерватизму!
Консерватизм повинен бути,
він потрібен у кожній державі, в
кожному суспільстві і природ�

но, що консерватизм буде апе�
лювати і до релігійних ціннос�
тей. Але не забуваймо, що це
не може бути возведено в за�
кон, і тому, які б не були ці шу�
кання авторів фільму, якщо їм
надати навіть теологічної фор�
ми, то вони, взагалі кажучи, не
підважують релігії.
Адже, Христос був Боголюди�
ною, він прожив людське жит�
тя. І тому будь�які гіпотези що�
до його людських ситуацій є
кощунством, блюзнірством
тільки для людей, які не визна�
ють елементарного факту, що
це була Боголюдина. Я не бачу,
навіть з теологічної точки зору,
жодних підстав до якогось про�
тесту, хоча я особисто гидую
такого роду художніми метода�
ми: зачепитися за дороге у лю�
дей і розмотувати кримінальну
чи напівдетективну історію.
Але, в жодному випадку, я не
став би робити з цього якусь
громадську історію. Це вже бу�
ло в XIX столітті, ми це давно
пройшли.

Популярность такой литературы очень показательна.
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Експертні опитування відомі як один
з найпопулярніших видів непарамет�
ричних досліджень у світі. Через це во�
ни стали невід’ємною складовою побу�
дови «фабрик думок». Особливого зна�
чення експертні опитуванні набули у
транснаціональних мережах думок
(«фабриках думок» п’ятого поколін�
ня) — віртуальних експертних мережах,
що розглядають стратегічні питання ди�
намічно, в режимі реального часу. Такі
«фабрики думок» не мають обмежень
ані по кількості експертів, що беруть
участь у їхній роботі, ані по напрямках
діяльності. До таких «фабрик думок»
відноситься і Всеукраїнська експертна
мережа.

Основними перевагами експертних
опитувань в рамках ВЕС є такі:

1. Міждисплінарний та міжрегіо�
нальний принципи формування екс�
пертного пулу.

2. Динамічне спостереження за ре�
зультатами опитування.

3. Інтерактивне формування вибірок
за гендерною, віковою, статусною та ін�
шими ознаками.

4. Можливість дослідження зміни
думки кожного з експертів у динаміці.

5. Можливість розв’язання складних
та соціально важливих проблем.

Ідея створення експертних опитувань
в рамках Всеукраїнської експертної ме�
режі полягає у підтримці прийняття тих
чи інших рішень та у процесі створення
нових знань. Тому схема проведення
будь�якого опитування виглядає наступ�
ним чином.

Різноманітність технік та методологій
проведення експертних опитувань дає
змогу аналізувати отриманні результати із
залученням інших даних (первинна ста�
тистика, відкриті джерела, готові дослід�
ження тощо).

Інструментальна база порталу та екс�
пертна база, що налічує понад 1500 чо�
ловік по 5 основних напрямках, дозво�
ляють використовувати дуже широко
методи експертних оцінок та різноманіт�
ні дизайни досліджень. Також кожен з
акредитованих експертів може запропо�
нувати провести на порталі будь�яке
опитування за власною методологією, та
відслідковувати в режимі он�лайн дина�
міку відповідей, досліджувати результа�
ти за різними вибірками (по територі�
альному, гендерному, віковому, статус�
ному та іншим факторам), коментувати
результати та ініціювати дискусії.

Протягом 2006 року на порталі Все�
української експертної мережі було
проведено 27 опитувань. Серед них бу�
ли технічні та аналітичні опитування.
За їх результатами формувались аналі�
тичні звіті та корегувалась активність
порталу.

Експертні опитування
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Серед найцікавіших аналітич<
них звітів треба виділити такі:

1. Проблемна карта України

(http://experts.in.ua/graphs/docu�
ment2193.shtml)

Найкрупніше відкрите опитування, що
дало змогу зібрати докупи та проранжу�
вати загальні та регіональні проблеми
України;

2. Парламентська більшість

(http://experts.in.ua/graphs/docu�
ment4781.shtml)

За допомогою поєднання експертних
оцінок та відкритих джерел було виведе�
но склад оптимальної коаліції («Наша
Україна» — Партія регіонів — СПУ);

3. Боротьба з туберкульозом

(http://experts.in.ua/graphs/docu�
ment5750.shtml)

Вдале поєднання експертних оцінок,
коментарів та показників з відкритих дже�
рел надало достатній матеріал для напи�
сання аналітичної статті з висвітленням різ�
них точок зору та пропозиціями щодо по�
кращення ситуації з туберкульозом в
Україні (http://experts.in.ua/analytics/doc�
ument6990.shtml);

4. Всесвітня премія «Десятка видат?

них молодих людей світу» (Ten outstand�
ing young persons (http://experts.in.ua
/polls/6443/index.shtml)

Всеукраїнська експертна мережа стала
партнером Всесвітньої федерацій моло�
дих лідерів та підприємців «Джей.Сі.Ай.»
(JCI) в організації опитування та експерт�
ної ради по номінації претендентів на от�
римання світової премії TOYP. За резуль�
татами опитування та роботи експертної
ради у 2006 році було визначено наступ�
них переможців:

• президент суднобудівної компанії
«Лагун Роял» Артем Бойко (в номінації
«Досягнення в області бізнесу, економіки
чи підприємництва», за розвиток яхтобу�
дування в Україні);

• співачка Тіна Кароль (в номінації
«Внесок в рух захисту дітей, миру та/чи
прав людини» за благодійні концерти по
всій Україні, а також в Косово та Багдаді);

• провідний спеціаліст Інституту мікро�
біології НАН України Ірина Волкова (в
номінації «Медичні інновації» за відкриття
білка, на базі якого можна створити пре�
парат проти лейкемії);

• президент Києво�Могилянської біз�
нес�школи Павло Шеремет (в номінації
«Досягнення в академічній науці» за під�
няття української бізнес�освіти до світо�
вих стандартів);

• скульптор Олег Кедря (в номінації
«Досягнення в області культури» за ство�
рення скульптурних шедеврів, що знахо�
дяться в колекціях більш ніж 20 президен�
тів та прем’єр�міністрів світу).

5. Універсал національної єдності

(http://experts.in.ua/graphs/docu�
ment10234.shtml)

За результатами цього опитування бу�
ло проаналізовано спірні пункти Універса�
лу та викладено висновки.

6. В. Ф. Кандидатура Януковича

на пост прем’єр?міністра України

(http://experts.in.ua/graphs/document
8041.shtml)

За результатами цього опитування бу�
ло проаналізовано професійні якості та
рейтинг В. Ф. Януковича, мотиви електо�
ральних вподобань респондентів.

7. Українці: Хто вони?

(http://experts.in.ua/graphs/document
11377.shtml)

За результатами цього опитування бу�

ло визначено, кого експерти ВЕМ вважа�
ють українцями:

• тих, хто любить Україну та пишається
її досягненнями (55%);

• тих, хто має українські коріння (33%);
• тих, хто має українське громадян�

ство (29%).
8. Гордість України

(http://experts.in.ua/polls/11828/index.shtml)
Після аналізу зібраних даних, було

проранжовано сфери найвидатніших до�
сягнень українського народу.

9. TOP?10 критеріїв експертності

(http://experts.in.ua/graphs/docu�
ment16791.shtml)

За допомогою отриманих даних було
оптимізовано процес залучення експертів
до мережі ВЕМ.

Залучення сучасних ІТ надає змогу
використовувати не тільки консерватив�
ні (польові), а й більш складні (наукоєм�
ні, масові) методи дослідження.
В 2007 році після запуску нової платфор�
ми порталу «Всеукраїнська експертна
мережа» стане можливим використання
таких технік, як багатофакторний, коре�
ляційний, дисперсійний, дискримінант�
ний та інші аналізи.

Створення стимульного 
матеріалу та інформаційної 

підтримки

Постановка завдання

Перевірка та компіляція даних.
Отримання нових знань

Аналіз отриманих даних
Проведення опитувань

Розробка методології

ОПИТУВАННЯ

ЕКСПЕРТНІ
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Модель успешной пиар$операции
в художественном тексте
(на материале романа Ю. Полякова «Козленок в молоке»)

31.10.06 | Гігла Джинджолія
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Мы живем в «эпоху репутаций»
(Ю. Поляков), пытающихся заместить
собой что�либо или кого�либо: «Мы
слушаем певцов, лишенных голоса и
даже слуха. Нашу жизнь определяют
политики, за всю свою деятельность
не принявшие ни одного верного ре�
шения… Современное телевидение,
как справедливо сказано, — это изоб�
ретение, позволяющее заходить к нам
в спальню тем людям, которых мы не
пустили бы даже на порог своего до�
ма» [4, 10–11].

Эта постмодернистская реальность
стала предметом обсуждения и опи�
сания в романе Ю. Полякова «Козле�
нок в молоке». Некий Витек Акашин,
не написавший ни одной строчки, ста�
новится всемирно известным писате�
лем, а о его ненаписанной книге вдруг

заговорили все. Автор романа убеди�
тельно доказывает, что это может
быть следствием успешной пиар�опе�
рации.

Цель статьи — рассмотреть струк�
туру и основные принципы построе�
ния пиар�деятельности в романе
Ю. Полякова «Козленок в молоке».

Пиар�задача, поставленная в ро�
мане, родилась внезапно во исполне�
ние пьяного пари между писателя�
ми — «заделать» знаменитым писате�
лем первого встречного. В роли пер�
вого встречного выступает «племяш
редакционного шофера Витек» (не
«Витя», не «Виктор», не «Витька», а
именно «Витек»), у которого по рус�
скому в школе три с минусом было, да
и то потому, что «он учительнице кар�
тошку окучивать помогал». Витек не
владеет нормами литературного язы�
ка. Он дядьке письма присылает с та�
кими ошибками, что «вся редакция
гогочет». Речь Витька изобилует сни�
женными средствами и в значитель�
ной степени жаргонизирована, а «из
всех вопросов бытия его беспокоил
только один — как дотянуть до получ�
ки, и то, видимо, не очень». Из дан�
ной характеристики вырисовывается
речевой портрет Витька как носителя
просторечия.

Объект, нуждающийся в продви�
жении, выбран. Его уровень и реаль�
ные возможности оценены автором
повествования, которого можно на�
звать гениальным пиарщиком.

Разрыв между «текущим состояни�
ем» объекта и поставленной пиар�за�
дачей кажется непреодолимым.
Сложно поверить в успех задуманно�
го предприятия, глядя «на здоровен�
ного кудряво�конопатого парня, не
знающего, куда деть свои огромные
красные ручищи». Профессиональ�
ный пиарщик вряд ли взялся бы сде�
лать из Витька мировую знамени�
тость. В этих случаях специалисты по
пиару рекомендуют пересмотреть
свое желаемое будущее. Но наш пи�
арщик в порыве «алкогольного ро�
мантизма» не отступает. Чем сложнее
задача, тем интереснее и важнее экс�
перимент: Я, сделав из него, полуду�

рака, знаменитого писателя, смогу
доказать всему миру, но прежде всего
самому себе, нечто неимоверно важ�
ное, такое неподъемно важное, чего
не в силах доказать никто… Впервые в
бездарной моей жизни я буду не бу�
магомарателем, придумывающим по�
лумертвых героев, а вседержителем,
придумывающим живых людей! У ме�
ня получится. Не знаю, как, но полу�
чится! Вот оно, мое «главненькое»!
Ведь из первого встречного «любой
дурак гения сконструлит». Сам Витек
хорошо понимает, что его кандидату�
ра на роль писателя не подходит: Ага,
а как я буду писателем, если я писать�
то толком не умею?.. Но автор повест�
вования (кстати, он нигде не назван
по имени) мобилизует все свое крас�
норечие: Допустим, ты не умеешь пи�
сать. А кто умеет? Кто?! Хемингуэй за�
стрелился, когда понял, что он всего�
навсего раздутый критиками репорте�
ришко… Рембо в восемнадцать лет
плюнул на стихи и занялся торговлей…
Гоголь вообще понял, что ничего не
умеет, и сжег «Мертвые души»…
Бабель по двадцать раз переписывал
каждую страницу. Будет человек, ко�
торый умеет писать, переписывать по
двадцать раз? Витек соглашается на
уговоры под влиянием картины буду�
щей знаменитой жизни (формули�
ровки видения):

— У тебя деньги будут, много де�
нег, потому что есть такой закон: чем
писатель меньше пишет, тем больше
у него денег!..

— Из загранок вылезать не бу�
дешь! — продолжал живописать я…

— А женщины! Какие женщины у
тебя будут!..

— Но все у нас с тобой получится,
если ты будешь делать и говорить то,
что я скажу!

— Нам однохренственно…
— Согласен?
— О’кей — сказал Патрикей!
По мнению специалистов по свя�

зям с общественностью, видение по�
зволяет «перешагнуть через образ
настоящего и использовать свое во�
ображение и творческие способности
для качественного прорыва» [9, 46].
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Для Витька формулируется мис�
сия. Миссией называется функция,
которую проект призван выполнить в
обществе. Миссия Витька — функция
харизматической личности и гения —
«разгадать культурный код эпохи».
Но нет в этом мире ничего невозмож�
ного, если за дело берется пиарщик,
важнейшие качества которого — не�
стандартность мышления и креатив�
ность. Тесное соприкосновение кон�
цептов «харизма» и «гений» и их зер�
кально противоположное развитие
показано в работе Ю. С. Степанова
«Константы. Словарь русской культу�
ры». Концепт «гений» определяется
следующим образом: «Внутреннее
«Я» человека, его внутренний облик,
столь же неповторимый, как и внеш�
ний, но причастный не материально�
му и социальному миру, а миру ду�
ховному, божественной сущности,
Богу» [7, 731]. Под харизматической
личностью Ю. С. Степанов понимает
«личность нравственно обаятельную,
увлекающую за собой других (будь то
в обыденной жизни, искусстве или
политике)» [7, 740].

Миссия Витька объединяет эти
концепты в их динамическом соотно�
шении. «Харизма» и «гениальность»
Витька — поэтапно формируемые по�
нятия, имеющие разные векторы раз�
вития. Если сначала «харизма» Вить�
ка — «одаренный молодой человек»,
а «гениальность» — «одаренный мо�
лодой литератор из глубинки», «автор
романа «В чаше»», то затем его «ха�
ризма» — «человек, для которого
права личности на свободу слова свя�
ты и нерушимы», а «гениальность» —
«зеркало русской революции».

Миссия определяет стратегичес�
кий план действий. Его составляю�
щие — легенда, «экипировка», сло�
варный минимум, презентация (глава
«Первый бал Витька»), постоянная
работа с целевой аудиторией и т. д.

Проект, не имеющий собственной
истории, вряд ли вызовет большое
доверие. А. Н. Чумиков пишет: «Исто�
рия придает солидность, надеж�
ность… Если истории нет, нужно при�
думать легенду, не забывая при этом

о правдоподобии. Ведь легенда — это
не обязательно выдумка, она вполне
может представлять собой опреде�
ленным образом поданные реальные
события» [9, 60].

У Витька нет подходящей истории,
поэтому ему необходима легенда.
Автор повествования рассуждает так:
Писатели — люди патологически за�
вистливые, они не могут примириться
с тем, что рядом с ними, по тем же
улицам и переулкам, бродит гений,
который учился в средней школе, а
потом работал в соседней редакции.
Примирить их с этим фактом способ�
но лишь сознание того, что гений при�
ехал в Москву черт знает из какой глу�
бинки. Он придумывает «заснежен�
ную красноярскую деревню Щимы�
ти», образовав название с помощью
перестановки слогов в родных Вить�
киных Мытищах, «которые располо�
жены слишком близко от Москвы,
чтобы из них вышел хоть сколько�ни�
будь стоящий литератор». Легенда го�
това. Она психологически удобна для
целевой аудитории. Что касается фа�
милии, то она у Витька, конечно, «ни
то ни се», но принимается решение
оставить ее, так как нет подходящих
вариантов.

Следующая проблема — «экипи�
ровка». Для привлечения внимания
общественности нужно что�нибудь
необычное, запоминающегося, узна�
ваемое. Витек не может быть одет так,
как учитель или инженер. После дол�
гих раздумий найдено решение: пят�
нистые десантные штаны, майка с
надписью «Love is god», закарпатская
доха, малиновые полусапоги и уимб�
лдонская повязка на голове. Получа�
ется хорошо запоминающийся образ,
если прибавить к нему кубик Рубика,
в цветные квадратики которого впи�
сан весь алфавит, и «при вращении
буквы складывались в замысловатые
словечки»:

— Трансцендентально! — восклик�
нул я: — Так и будешь ходить!

— Чего? — оторопел Витек.
— Трансцендентально — это очень

хорошо, клево…
— Ништяк, — подсказал Витек.

— Да… Вот так и будешь теперь хо�
дить с кубиком, и если кто�то спросит,
зачем тебе он, ответишь: «Ищу куль�
турный код эпохи…» Повтори!

— И�ищу к�культурный код э�э�
эпохи… — неуверенно повторил он.

Л. Н. Синельникова и Т. П. Тер�
новская в статье «О содержании не�
ориторики как науки нового века»
(см. настоящий сборник) пишут:
«Имидж — это прежде всего речевой
образ человека, индивидуальная ма�
нера речи, взвешенность, рассуди�
тельность и одновременно страст�
ность, убедительность в публичном
общении. Через речь, слово происхо�
дит социальная и культурная иденти�
фикация имиджа».

Для Витька придумывается сло�
варный минимум, «с помощью кото�
рого начинающий гений мог бы сво�
бодно общаться с себе подобными».
Словарный минимум вобрал в себя
«весь культурологический космос и
культурный хаос», за что был спра�
ведливо назван «Золотым миниму�
мом начинающего гения». В «Золо�
той минимум» вошли: 1. Вестимо.
2. Обоюдно. 3. Ментально. 4. Амби�
валентно. 5. Трансцендентально.
6. (…) 7. Скорее да, чем нет. 8. Ско�
рее нет, чем да. 9. Вы меня об этом
спрашиваете? 10.Отнюдь. 11. Гении —
волы. 12. Не варите козленка в моло�
ке матери его. Ключевая фраза
Не варите козленка в молоке матери
его внушает собеседникам «мертвен�
ное» уважение к «мудрости» моло�
дого писателя.

В достижении успеха важны пара�
лингвистические средства. Улыбка —
прямой путь к доверию:

— Не хмурься! Улыбнись!
Витек озарился светлой улыбкой

идиота, которому пообещали купить
мороженое.

— Нет, не так! Ты не так должен
улыбаться.

— А как?
— Как? — я задумался. — Как…
В этой улыбке должны воссоеди�

ниться горечь бытия, мед воспомина�
ний, дерзость сердца и усталость ду�
ши… Как? Я улыбнулся так, как мы
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улыбаемся, если на улице вдруг
встречаем женщину, в которую когда�
то были бездумно влюблены, а теперь
увидели ее расплывшейся, увядаю�
щей домохозяйкой с набитыми сум�
ками в руках.

— Понял?
— Вроде понял, — кивнул Витек.
После нескольких попыток у него

получилось нечто подходящее.
Легенда, «экипировка» и слова го�

товы. Эффект превосходит самые
смелые ожидания: перед нами —
«живая загадка русского националь�
ного характера».

Пиар — это работа с обществен�
ностью. Цель этой работы — «дости�
жение желаемого (планируемого) ре�
зультата и стимулирование соответст�
вующего поведения определенных
слоев общественности путем влияния
на общественное мнение» [6, 9]. Спе�
циалисты определяют следующие
основные направления воздействия
на общественность: «1) первичное ин�
формирование, 2) нахождение точек
соприкосновения с интересами конк�
ретной группы людей, потребителей,
3) формирование пространства об�
щих интересов, 4) внушение приори�
тетности теперь уже общих для вас и
потребителя интересов» [6, 8].

Для презентации (первичного ин�
формирования) «гениального писа�
теля» выбирается ресторан Дома пи�
сателей — место, где обычно бывает
нужная целевая аудитория. Наш пи�
арщик делает ставку на распростране�
ние слухов. Он прибегает к помощи
«ресторанного халявщика» и пере�
носчика новостей («ходячей газеты»)
Геры, который, почувствовав в Витьке
«потенциального соперника в борьбе
за дармовую рюмку с закуской», обе�
щает: «Оповещу в лучшем виде». О
Витьке Акашине заговорили. Критик
Закусонский предложил упомянуть о
Витьке в большой обзорной статье
«Горизонты молодой литературы».
Свиридонов�старший «был бы рад»
видеть у себя в гостях «симпатичного
гения». Мистер Кеннди, ответствен�
ный секретарь Бейкеровской премии,
интересуется, в каком жанре работает

«странный молодой человек». «Клю�
нула» и «главная рыбешка» — Ольга
Эммануэлевна Кипяткова:

— Что это за зверь с тобой? — ко�
кетливо спросила Кипяткова.

— Гений, — скромно ответил я.
— Вижу — не слепая. Что он пишет?
— Прозу, — неуверенно сообщил я.
— Я хочу почитать!
— Это не очень удобно, — смутился я.
— Почему же?
— В его прозе слишком много эро�

тики…
— Я так и думала! — прошептала

она, и ее морщины по�девичьи заро�
зовели. — Это повесть?

— Роман! — наконец решил я — и
жанровая будущность моего воспи�
танника определилась.

— Рома�ан… — нежно повторила
старушка. — Тогда приходите ко мне
обедать. Завтра. И роман с собой обя�
зательно приносите! А я вам почитаю
что�нибудь из мемуаров…

Люди, симпатизирующие «моло�
дому гению», образуют, сами того не
подозревая, каналы передачи инфор�
мации. Для пиарщика очень важно
создавать как можно больше таких
каналов, а главное — создавать их
постоянно: ведь общественное мне�
ние трудно формировать, но еще
труднее удержать.

Важным фактором достижения ус�
пеха является предупреждение недоб�
рожелательного внимания различных
групп целевой аудитории. Так, давая
название «роману» Витька, имидж�
мейкер рассуждает так: «В чашу»… За�
мечательно! Деревенщики увидят в
этом явный намек на один из способов
рубки избы… А чистоплюи�постмодер�
нисты и сочувствующие им усмотрят в
этом нечто мусикическое и мистери�
альное. В общем, неважно что: Лю�
бин�Любченко растолкует! Соцреа�
листы вообще ничего не поймут, что,
собственно, от них и требуется.

Для достижения поставленной пи�
ар�задачи необходимо найти точки
соприкосновения с разными группа�
ми и установить с ними доверитель�
ные отношения. Будущее Витька зави�
село от того, сумеет ли имиджмейкер

найти общий язык с Медноструевым и
его «заединщиками». Сочувствие
Ирискина значило нисколько не
меньше, чем «благорасположение
юдобуйствующего Медноструева».
Одна версия легенды Витька подстра�
ивается под интересы Медноструева,
другая — под интересы Ирискина.
С помощью этих версий удается нейт�
рализовать обоих и, «как хитроумно�
му Улиссу, сделать невозможное —
пропихнуть Витька между Сциллой и
Харибдой».

Успех пиар�операции в значи�
тельной степени определяется лич�
ностью самого пиарщика. Его можно
назвать сильной языковой личностью
(это понятие обосновывается в рабо�
тах Л. Н. Синельниковой; см., напри�
мер, [6]) и, следовательно, «челове�
ком диалога» (Ф. Буари), имеющим
обширные познания в области гума�
нитарных наук и коммуникативных
технологий; умелым и тонким орато�
ром, избегающим банальностей мыс�
ли и слова; доброжелательным и
вежливым собеседником, умеющим
не только говорить, но и слушать.
Важные качества нашего пиарщи�
ка — умение находить неожиданные
решения и выходить за пределы при�
вычного.
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Квітник життя людства на землі
складається з багатьох націй, народів,
країн. Серед них немає гірших або кра�
щих, добрих чи злих, вродливих чи по�
творних. Кожна нація — це велика
особистість, що несе в зернині своєї
душі скарб великої любові, краси, доб�
ра, справедливості, гармонії. Отож в
утаємниченій глибині своїй всі нації
містять загальнолюдські принципи та
чесноти, саме завдяки яким всі ми мо�
жемо себе називати людським сімей�
ством, тобто єдиною сім’єю націй та на�
родів. І Біблія вчить нас, що в доісто�
ричні часи так і було насправді. І що са�
ме бажання людей урізноманітнити
свій досвід життя спонукало Творця
розділити людей на нації, давши їм
різні мови. Тоді те, що розділяло лю�
дей, а саме — мова, клімат, природне
середовище, — надало можливість
кожній з них створювати неповторний
національний характер, культуру, тра�
диції. На шляху еволюційного розвитку
кожна нація втілювала загальнолюдсь�
кі ідеали, йдучи до цього своїм шля�
хом, роблячи злети та помилки.

Кожна сучасна нація — це також і
продукт історії, це потік, в який влилися

у свій час інші великі чи малі нації і на�
роди. Отже, якщо первісні нації можна
розглядати як ноти у своєму звучанні,
то сучасні нації — це складні поліфоніч�
ні акорди. Або якщо первісні нації роз�
глядати як чисті кольори спектру, рай�
дужні кольори, то сучасні нації — це
складні багатокольорові малюнки.

Можна погодитися з тим, що будь�
яке створіння уособлює в собі певні ри�
си, притаманні саме йому в своєму
співвідношенні та комбінації, тобто йо�
му властивий певний спосіб сприйняття
світу, самого себе, певний спосіб само�
вираження. Причому вдумливого філо�
софа завжди дивує те, як чудово все в
цьому світі припасоване одне до одно�
го, доповнює і збагачує одне одного.
Це також стосується і нації.

Щоб зрозуміти сенс буття різних
націй, розглянемо їх як великі особис�
тості, які живуть поряд, спілкуються,
користуються спільними ресурсами
природи, сваряться та миряться, і про�
ведемо аналогію з життям малих осо�
бистостей, людей. Отже, згідно з пер�
шим принципом герметизму � як вгорі,
так і внизу.

Аналітична психологія стверджує,
що малюнок нашого життя складається
з тих виборів, які ми здійснюємо свідо�
мо, а також з тих, котрі робимо під
впливом позасвідомих чинників. І біль�
ше того, ці позасвідомі чинники теж не�
однорідні, бо серед них розрізняють
підсвідомі, або інстинктивні, та надсві�
домі, або інтуїтивні.

Уявімо собі людську душу, яка пе�
ред тим, як проявити себе на землі, пе�
ред тим, як потрапити до лона матері,
обрала собі місію, головну мету жит�
тя — навчити людей істини, щоб вони
розуміли закони буття та жили в гармо�
нії з законами природи. Огорнувшись
матерією, душа забула про цю мету, мі�
сія перебувала ніби у згорнутому стані,
вичікувала й нічим не проявляла себе.
Дитинка росла, вчилася ходити, читати,
малювати, бавилася з друзями, а душа
виглядала й інколи підказувала: почи�
тай цю книжку, зверни увагу на цю лю�
дину, непогано було б обрати такий
фах. Душа ніби приховано направляла
людину до тієї істини, яка на той час бу�

ла доступна їй, враховуючи умови сім’ї,
часу, країни, можливості оточення,
освіти, виховання, культурного середо�
вища тощо. І от молода людина закін�
чила школу в тому часі і просторі, де ду�
же важко було знайти свій власний
сенс життя, бо дозволялося думати
тільки так, а не інакше. Тому, мабуть,
найбільший прояв істини вона відчула
в природничих науках, обрала фізич�
ний факультет, почала працювати на
науковій ниві. Але вечорами з друзями
на кухні велися нескінченні розмови
про глибинні причини подій та явищ,
про призначення людини, про виник�
нення Всесвіту, про Бога і таке інше.

Та раптом соціальні умови змінили�
ся, заборонене раніше стало дозволе�
ним, інформаційний простір розши�
рився, з’явилася можливість нових
контактів. Наш герой, залишаючись на�
уковцем�фізиком, кинувся опановува�
ти філософські науки, теологію, світову
літературу та історію «без табу». І от уже
кухонні масштаби не витримали, він
почав проводити публічні зустрічі, лек�
ції. Потім друзі запросили його вести
секцію у Будинку вчених. Написав спо�
чатку одну книгу — про взаємозв’язок
науки та віри, потім іще одну — про по�
гляд на історію. Місія почала виявляти
себе більш виразно, тому що змінилися
зовнішні обставини.

Дуже часто, простежуючи життя лю�
дини, можна виділити головну ідею,
глибинний сенс життя саме цієї люди�
ни. Інколи це — просто вдосконалення
своїх можливостей, допомога близь�
ким, збереження сімейних традицій, ін�
коли це — великі наукові або культурні
здобутки, завдання суспільного, гро�
мадського характеру. Є люди, яких знає
світ, які зробили дещо для всього люд�
ства. Внесок декого очевидний для йо�
го оточення, тоді як про когось ми ді�
знаємося з великим запізненням у часі.
Інколи сучасники і нащадки оцінюють
відому людину зовсім протилежним
чином.

Якщо запитати людину, яка її місія,
яка провідна ідея її буття на землі, то
навряд чи почуємо щось виразне.
За різних обставин та настрою, це може
бути цілий спектр зізнань, від «Я наро�
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дився зробити людей щасливими» до
«Моє життя пройшло марно, я нічого не
зміг зробити». Чому ж наш найцінні�
ший скарб так глибоко прихований?
Може, тому, що змалечку нас ніхто не
вчить його відкрити для себе і для лю�
дей, може, тому, що наша свідомість
так поринає у повсякденні турботи, що
їй ніколи спілкуватися з власним поза�
свідомим простором буття. Так чи інак�
ше, найкращий спосіб визначити го�
ловну ідею буття людини — це спосіб
непрямий, посередній, треба спостері�
гати Ії життєвий шлях та ті вибори, які
вона на ньому робить, високі ключові
моменти в її житті. А головне — це зро�
зуміти, який прихований зміст стоїть за
зовнішнім шаром подій, який намір зу�
мовив той чи інший вчинок. І якщо вже
ми візьмемось аналізувати чийсь ви�
щий сенс буття, то треба це робити, не
судячи, не осуджуючи, бо ми не судді
один одному, і на власному досвіді
добре знаємо, як інколи хочеш зроби�
ти, як краще, а виходить, як завжди.

Повернемось тепер знов до вели�
кого індивіда, до нації. Якщо для інди�
віда може існувати подібна провідна
ідея життя, яку обрала його душа, то
можна перенести це на рівень нації,
народу. Якими різними є люди, що
приходять на землю зі своїми завдан�
нями і втілюють ці завдання настільки,
наскільки це виявляється для них мож�
ливим завдяки комплексу обставин,
такими різними є народи, нації, і кож�
на з них має свою місію, провідну ідею
буття на цій землі. Подібно до того, як
людина не пам’ятає, не завжди може
сформулювати своє завдання, так і на�
ція по можливості проявляє, але не
завжди повністю усвідомлює головний
сенс свого буття.

Навряд чи є в світі нація, що назвала
словами, визначила свою національну
ідею. Будь�яка спроба це зробити може
зустріти нарікання з боку як представ�
ників самої нації, так і сусідніх націй.
Більше того, ми навіть знаємо історич�
ний приклад, коли певні кола людей
дуже вдало маніпулювали національ�
ною ідеєю, під прикриттям якої чинили
катастрофи світового масштабу. Мож�
на лише стверджувати, що в самій зер�

нині душі будь�якої нації, народу за�
кладені загальнолюдські принципи та
цінності. Про це свідчать дослідження
міфів та легенд різних народів світу та
їх виняткова глибинна тотожність. Але
втілення цих принципів у життя відбу�
вається через національну культуру,
традицію, мову, притаманну саме цій
нації ментальність, чуттєвість, тобто
своєрідну реактивність на зовнішні та
внутрішні чинники. Аналітична психо�
логія розрізняє серед позасвідомих
чинників так зване колективне несвідо�
ме, це ті психічні реакції, що притаман�
ні всім представникам великого людсь�
кого середовища, такого як нація, на�
род або навіть все людство в цілому.

Життя великих індивідуальнос�
тей — націй — підпорядковане закону
ритму, відбувається у відповідності з
циклами. В історичному минулому ми
знаємо приклади, коли нації з’являли�
ся та зникали, коли якась нація прояв�
ляла себе з великою пасіонарністю,
а потім віками жила тихо й непомітно.
Нація може асимілювати інші нації, як
дружні, так і ворожі. Нація може бути
асимільованою з боку іншої нації.
В якісь часи історії можуть переважати
відцентрові тенденції, а в інші часи —
доцентрові. Є нації з великим історич�
ним минулим, а є нації молоді, що про�
ходять через етап становлення як ціліс�
на людська спільнота.

Для того, щоб підійти до усвідом�
лення національної ідеї, треба про�
аналізувати складові еволюції нації,
такі як етноісторична компонента, мо�
ва, традиції, міфологія, культура, гео�
графічне положення, економічні ха�
рактеристики.

Спробуємо після таких узагальнюю�
чих міркувань підступити до аналізу ук�
раїнського національного самовира�
ження.

Етноісторичне коріння українського
народу безпосередньо пов’язане з гео�
графічним положенням. З прадавніх
часів на землях сучасної України про�
живали землероби. З геологічної точки
зору, сучасна Україна розташована на
одній з найстабільніших платформ світу
і не була затоплена світовим океаном.
За оцінками експертів, на території

України розміщується понад 30% чор�
ноземів світу. Українські ґрунти назива�
ють унікальним багатством загально�
планетарного значення. На цій землі
завжди жили хлібороби, вони зрослися
зі своєю ненькою�землею. Сучасні до�
слідження багатьох учених, які вивча�
ють трипільську культуру, підтверджу�
ють спадкоємність культурних тради�
цій, незважаючи на різноманітні мігра�
ційні процеси, що відбувалися протя�
гом тисячоліть. Приходили та йшли
геть племена завойовників і кочівників,
але жителі цієї землі зберігали свої тра�
диції та культуру. Їх називали різними
іменами, проте етнічні ознаки залиша�
лися незмінними. Не є випадковим, що
вихідці з України за її межами (а таких
сьогодні налічується близько 20 млн.
чоловік) селилися на територіях, най�
краще придатних для хліборобства, —
на Кубані, Алтаї, в Приамур’ї, на півдні
Канади, півночі США, півночі Австралії,
в Аргентині.

Інколи про одну людину, незалежно
від її віку, говорять, що це «стара ду�
ша», бо вона розсудлива, чемна, емо�
ційно стабільна, має глибоке почуття
власної гідності, що унеможливлює для
неї вчинки поза мораллю, має схиль�
ність до різних родів діяльності та твор�
чості, все їй легко дається. Іншу ж лю�
дину називають «молода душа», бо во�
на намагається жити тільки за власним
бажанням, не зважаючи на інших, ніби
сонце сходить саме для неї, і після неї
світу не залишиться. Є всі підстави вва�
жати нашу націю старою.

Саме в ХХ ст. почали з’являтися на�
укові докази існування прадавніх коре�
нів української нації, і це визнано в сві�
ті. Засоби масової інформації донесли
до нас на початку 90�х років ХХ ст. ви�
словлювання американського прези�
дента Б. Клінтона: «Україна є однією з
найдревніших націй світу».

Учені називають українську мову
однією з найдавніших та найдосконалі�
ших мов світу. Польський учений�лінг�
віст Михайло Красуський у праці «Пра�
давність української мови» (1880) від�
значив: «Займаючись тривалий час по�
рівнянням арійських мов, я прийшов
до переконання, що українська мова не
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тільки старша всіх слов’янських, не ви�
ключаючи й так званої старослов’янсь�
кої, а й санскритської, грецької, ла�
тинської та інших арійських».

За евфоністичністю (милозвучністю)
вчені ставлять нашу мову на одне з пер�
ших місць у світі. Так, у 1934 році на
Всесвітньому конкурсі мов, що прово�
дився у Франції, фахівці серед найкра�
сивіших і найбагатших мов назвали
французьку, перську та українську.
Милозвучність української мови дося�
гається уникненням збігу голосних і
приголосних. Як підкреслюють дослід�
ники, особливі краса та музикальність
української мови є одним з найяскраві�
ших проявів панестетизму, всеохопної
любові до краси, що пронизує духовне і
матеріальне буття українців.

У сучасній українській культурі збе�
реглися священні знаки�символи, істо�
рія виникнення яких сягає в глибину ти�
сячоліть.

Тризуб, державний символ Украї�
ни, є одним із найархаїчніших і найпо�
ширеніших сакральних знаків людської
цивілізації. З тризубом зображалися
грецький Посейдон, римський Нептун,
індійські Шива та Вішну, скіфський Та�
гимасад.

На території України знайдено на�
скельні малюнки із зображенням три�
зуба, датовані IV–III тис. до н.е. Тризуб
був відомий в Ольвії, Боспорському
царстві, Урарту, Ірані, Індії, на Кавказі,
його зображення використовували
представники крито�мінойської куль�
тури (ІІІ–ІІ тис. до н.е.), гети (ІІІ–І тис. до
н.е.), сармати, царські скіфи, руські
князі. В Індії, у штаті Джаму і Кашмір,
височить священна гора з трьома вер�
шинами, яку індійці називають Трикута.
У надрах гори заховане святилище бо�
гині Вайшну Деві — Великої Матері. Під
охороною жерців, за трьома магічними
каменями, знаходиться її велична
бронзова фігура з тризубом у правій
руці.

Духовна велич української нації ви�
являє себе в безкорисливому служінні
кращих її синів та дочок на благо всіх
людей, задля утвердження любові, кра�
си, справедливості, споконвічних
людських цінностей.

Гомер, описуючи у своїй «Іліаді»
давніх жителів Північного Причорно�
мор’я, дає їм характеристику «найспра�
ведливіших серед людей». Конституція
українського гетьмана Пилипа Орлика
була неперевершеним правовим фено�
меном і лягла в основу конституцій
США, Франції, Великобританії та інших
країн Європи.

Прорив людства в космос, який є
визначальною подією минулого століт�
тя, став можливим завдяки життєвим
подвигам українських учених, К. Е. Ці�
олковського, Ю. В. Кондратюка, М. Ки�
бальчича, С. Корольова.

Загальновідомим є факт, що протя�
гом XIX ст. саме українські сорти пше�
ниці розселилися по всіх континентах
світу, стали основним матеріалом для
селекційної роботи.

Сучасна наука визначила закони
відносності, взаємозв’язку та невизна�
ченості як фундаментальні аспекти фі�
зичної реальності. Чи не ті ж самі зако�
ни діють у психічному просторі, де спів�
існують великі людські спільноти, нації і
народи? За уявленням ведів, незримі
потоки енергії об’єднують людей в єди�
не ціле.

Кожна нація у великому плетиві сві�
тової історії веде свій малюнок, свій
узор, творячи спільну духовну і матері�
альну реальність, загальну тканину
життя.

Хочеться сказати разом з іншими:
призначення України і українців —

берегти Життя, утверджувати Істи?

ну, творити Добро, примножувати

Красу. Місія України — бути дже?

релом духовної наснаги людства.

У цьому її велич і її національна

ідея.

Це записано на генному, на клі�
тинному рівні у кожного з нас. При�
слухаймося до свого серця, воно під�
твердить це. Будьмо гідні цього висо�
кого призначення! Але не будемо за�
бувати, що будь�яка інша нація має
не менш високу місію, сповідує не
менш благородні ідеали і також вно�
сить у скарбницю людства свої вагомі
здобутки, якими пишається і які ста�
новлять фундамент її національної
гідності.

***

Коментарі 
1 | 11.12.06 | Гість

Шлях до національного самоус�

відомлення

Хто ж нас годуватиме, поки ми бу�
демо «берегти Життя, утверджува�
ти Істину, творити Добро, примно�
жувати Красу»?
Де ж ми візьмемо РЕСУРСИ для ре�
алізації місії України «Місія Украї�
ни — бути джерелом духовної на�
снаги людства»?
Можливо, росіяни або американці
дадуть ці ресурси???
Віктор Лисицький
2 | 13.12.06 | Гість

Спасибі за добре слово!

Авторка права, потрібно брати істо�
ричний позитив нації, а не все нега�
тивне і той песимізм, що пронизує
всю вітчизняну історію, літературу,
виховуючи закомплексованих, зне�
вірених людей, які соромляться рід�
ної мови, культури і озлоблені на
весь світ. І той ресурс не треба ніде
брати, той ресурс має бути у кожно�
го в серці, ми самі маємо творити
себе, а не чекати від когось благо�
даті. Невже росіянин чи америка�
нець має заплатити нам, щоб «тво�
рити добро», не красти, не обманю�
вати… І як свідчить попередній ко�
ментар, якщо ми хочемо щось змі�
нити на краще, то передусім потріб�
но себе змінювати в кращу сторону.
І у нас є всі для цього РЕСУРСИ.
Ще раз дякую авторці і ставлю
10 балів за працю.
Оксана
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30.08.06 | Запитання ставить Олек?

сандр Шуляк

Що потрібно для того, щоб на вашому
порталі розмістити книги, які вже були
видані в інших видавництвах?

Відповідь

Перш за все, Ви як автор володієте
майновими та немайновими правами на
створений Вами твір.

Про немайнові права я не згадувати�
му, тому що вони, відповідно до
ч. 2 ст. 14 ЗУ «Про авторське право і су?

міжні права», не можуть бути відчужені.
Щодо майнових прав, то, відповідно

до ст. 15 цього Закону, а саме ч. 1, до май�
нових прав автора (чи іншої особи, яка
має авторське право) належать:

б) виключне право на дозвіл або за�
борону використання твору іншими осо�
бами. До поставленого Вами запитання
дуже підходять деякі пункти ч. 3 даної
статті, а саме, виключне право автора (чи
іншої особи, яка має авторське право) на
дозвіл чи заборону використання твору
іншими особами дає йому право дозво�
ляти або забороняти:

п. 4) будь�яке повторне оприлюднен�
ня творів, якщо воно здійснюється іншою
організацією, ніж та, що здійснила перше
оприлюднення;

п. 9) подання своїх творів до загаль�
ного відома публіки таким чином, що її
представники можуть здійснити доступ
до творів з будь�якого місця і в будь�
який час за їхнім власним вибором.

З даної статті вже можна зробити ви�
сновок, що Ви маєте право опублікувати
Ваші твори на нашому порталі, тобто по�
вторно опублікувати твори, які будуть
подані для загального відома.

Але тут потрібно пам’ятати, що вище�
згадані норми застосовуються тільки в
тому випадку, якщо майнові права не бу�
ли Вами передані видавництвам і, відпо�
відно до ЗУ «Про авторське право і су�
міжні права», не були письмово оформ�
лені авторським договором.

Відповідно до ст. 31 даного Закону пе�
редача майнових прав автора (чи іншої
особи, яка має авторське право) оформ�
ляється авторським договором. Майнові
права, що передаються за авторським
договором, мають бути у ньому визначе�
ні. Майнові права, не зазначені в ав�
торському договорі як відчужувані, вва�
жаються такими, що не передані.

Стаття 33 Закону визначає форму,
зміст та інші умови авторського договору.

п.1. Договори про передачу прав на
використання творів укладаються в пись�
мовій формі. В усній формі може уклада�
тися договір про використання (опублі�
кування) твору в періодичних виданнях
(газетах, журналах тощо).

З цього можна зробити висновок, що
якщо між Вами і видавництвом був укла�
дений авторський договір в письмовій
формі з передачею всіх майнових прав,
то тільки видавництво має право розпо�
ряджатися Вашим твором на термін дії
авторського договору.

Але я Вам рекомендую уважно прочи�
тати і вивчити договір, тому що, відповідно
до п. 8 ст. 33 Закону, усі майнові права на
використання твору, які передаються за
авторським договором, мають бути у ньо�
му визначені. Майнові права, не зазначені
в авторському договорі як передані суб’єк�
том авторського права, вважаються таки�
ми, що не передані, і зберігаються за ним.

10.08.06 | Запитання ставить Сергій

Марченко

Що таке порушення авторського права
і яка відповідальність може бути за такі дії?

Відповідь

Стаття 50 Закону України «Про ав�
торське право і суміжні права» розкри�
ває, що таке порушення авторського пра�
ва. Порушенням авторського права, що
дає підстави для судового захисту, є:

а) вчинення будь�якою особою дій,
які порушують особисті немайнові права
суб’єктів авторського права, визначені
статтями 14 і 38 цього Закону, та їхні май�
нові права, визначені статтями 15, 39, 40
і 41 цього Закону, з урахуванням перед�
бачених статтями 21–25, 42 і 43 цього За�
кону обмежень майнових прав;

б) піратство у сфері авторського пра�
ва — опублікування, відтворення, вве�
зення на митну територію України, виве�
зення з митної території України і роз�
повсюдження контрафактних примірни�
ків творів (у тому числі комп’ютерних
програм і баз даних), фонограм, відео�
грам і програм організацій мовлення;

в) плагіат — оприлюднення (опублі�
кування), повністю або частково, чужого
твору під іменем особи, яка не є автором
цього твору;

г) ввезення на митну територію Укра�
їни без дозволу осіб, які мають авторське

право, примірників творів (у тому числі
комп’ютерних програм і баз даних), фо�
нограм, відеограм, програм мовлення;

д) вчинення дій, що створюють загро�
зу порушення авторського права;

е) будь�які дії для свідомого обходу
технічних засобів захисту авторського пра�
ва, зокрема виготовлення, розповсюджен�
ня, ввезення з метою розповсюдження і за�
стосування засобів для такого обходу;

є) підроблення, зміна чи вилучення
інформації, зокрема в електронній фор�
мі, про управління правами без дозволу
суб’єктів авторського права чи особи, яка
здійснює таке управління;

ж) розповсюдження, ввезення на
митну територію України з метою роз�
повсюдження, публічне сповіщення
об’єктів авторського права, з яких без
дозволу суб’єктів авторського права і
(або) суміжних прав вилучена чи змінена
інформація про управління правами,
зокрема в електронній формі.

Відповідно до ст. 51, відповідальність
за порушення авторського права може
бути трьох видів: 1) цивільна; 2) адмініс�
тративна та 3) кримінальна.

Цивільну відповідальність та способи
цивільно�правового захисту авторського
права розкриває Закон «Про авторське
право і суміжні права», а саме ст. 52.

Адміністративний штраф накладаєть�
ся відповідно до ст. 51–2 Кодексу України
про адміністративні правопорушення —
за незаконне використання об’єкта права
інтелектуальної власності або інше умис�
не порушення прав на об’єкт права інте�
лектуальної власності, що охороняється
законом, накладається штраф від десяти
до двохсот неоподатковуваних мінімумів
доходів громадян.

Кримінальна відповідальність насту�
пає відповідно до частини 1 статті 176 Кри�
мінального кодексу України, яка передба�
чає за незаконне використання чужих тво�
рів без дозволу осіб, які мають авторське
право або суміжні права, якщо ці дії за�
вдали матеріальної шкоди у великому
розмірі, накладення штрафу від двохсот
до тисячі неоподатковуваних мінімумів
доходів громадян або виправні роботи на
строк до двох років. Матеріальна шкода
вважається завданою у великому розмірі,
якщо її розмір у двісті і більше разів пере�
вищує неоподатковуваний мінімум дохо�
дів громадян (1 н.м.д.г. = 17 грн.).
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Сервіс «Запитання юристу»
Сервіс «Запитання юристу» розпочав свою роботу наприкінці липня 2006 року. Протягом цього часу юрискон$

сульт ВЕМ Михайло Петечел надав безкоштовну юридичну консультацію кільком десяткам зареєстрованих

експертів ВЕМ. Найцікавіші запитання та консультації публікуються на порталі.
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Июнь 2006 года отодвинул на второй план все экономические негаразды, полити$

ческие распри и национальные проблемы. Чемпионат мира по футболу сплотил нашу

страну в едином патриотическом порыве: национальная сборная Украины принимала
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Первой из всех стран бывшего Сою�
за преодолела групповой барьер, пер�
вой вошла в восьмерку лучших миро�
вых футбольных сборных…

О том, как это было, — глазами
профессионального болельщика в се�
рии очерков специально для портала
«Всеукраинская экспертная сеть».

Тонкий тактический ход…
Украина — Испания 0:4… Как вос�

принимать этот позорный счет нашей
футбольной сборной в дебютном мат�
че на чемпионате мира? Как нацио�
нальную трагедию? Как тонкий такти�
ческий ход старшего тренера? Как за�
кономерность? Случайность? Высшую
несправедливость?

Каждый из этих, казалось бы, рито�
рических вопросов содержит в себе
частичку ответа на то, что произошло
во вторник, на лейпцигском «Цент�
ральштадионе», небольшую долю
правды о том, что уже, увы, сверши�
лось. Итак…

Национальная трагедия?
Звучит, вроде, смешно. Украинская

команда проиграла испанской. Ну и
что? Пусть это будет, как сказал бы
одессит, наибольшим нашим горем!
Абстрагируемся на минутку от футбо�
ла. Что мы видим и чувствуем? Видим
политический, экономический, соци�
альный кризисы, нищету и инфляцию,
нетерпимость и непримиримость. Чув�
ствуем жалость к стране, обиду за на�
цию, усталость от перманентного ожи�
дания лучших времен…

Яркими вспышками националь�
ной гордости была Руслана, братья
Кличко, «помаранчевый» Майдан,
выход сборной на футбольный Мун�
диаль. Руслана попела�попела и по�
далась неизвестно зачем в полити�
ку. Старший брат подрался�подрал�
ся и туда же. Младший еще дерет�
ся — прекрасно, гордимся и поны�
не, но уже не так. «Оранжевая рево�
люция» завершилась таким фарсом,
что и говорить об этом противно.
Остались футболисты, которые ми�
нимум три раза заставят самодоста�
точных европейцев�американцев�

азиатов слушать наш родной «Ще не
вмерла Україна…» И это здорово!
Здорово, но мало: хотим большего!
Хотим выхода из группы, хотим чет�
вертьфинала, хотим Кубок мира,
наконец!!!

Эти максималистские мечты прису�
щи не такому уж малому сегменту на�
шего социума. Бесславное поражение
воспринимается как национальная
трагедия прежде всего молодежью —
это естественно, ведь максимализм и
обостренное ощущение национальной
гордости присущи именно молодым
людям. Не надо забывать и о тех, кто
далек от спорта, но близок десятилети�
ями насаждаемому большевистской
идеологией чувству пролетарской иск�
лючительности и всесильности. Для
этих граждан любое отставание от
иностранцев всегда сродни нацио�
нальной трагедии. А бесшабашные оп�
тимисты, генетически больные чисто
славянским шапкозакидательством?
И их немало.

Так что же — все�таки трагедия?
Успокою молодежь: наши скоро

выиграют, оле�оле! Кстати, до осени
пересдать сопромат нужно кровь из
носу, иначе стипендии не видать, На�
ташка третий день к телефону не под�
ходит, а тут еще ребята из соседнего
двора на шашлыки приглашают…

Успокою других: Украина первой
из европейских сборных добилась
права выступать на чемпионате ми�
ра! Обыграв при этом и чемпионов
Европы, и бронзовых призеров ми�
нувшего Мундиаля! Лучший напада�
ющий мира Андрей Шевченко —
наш, украинский, с нашей, чисто ук�
раинской фамилией!

Успокою и оптимистов. Вернее, на�
помню им известную истину: оптимис�
ты — люди, плохо информированные.
При достаточной информации опти�
мисты автоматически переходят в раз�
ряд пессимистов. Пожалейте головные
уборы и подумайте…

Выходит, нет, не трагедия. «Обид�
но, досадно, но ладно, ладно, ладно…»
Кажется, так скандируют в Киеве на
стадионе «Динамо» имени Лобанов�
ского?

Тонкий тактический ход
Блохина?

А что? Симпатичная версия. Тем бо�
лее что при известной фантазии не ли�
шена и смысла. Неужели не могло
быть, скажем, вот так…

Чемпионат мира�2006. Лейпциг,
14 июня. 15 минут до начала первого
матча группы «Н» Украина — Испания.
Раздевалка украинской сборной. Уста�
новка старшего тренера на игру: «Ре�
бята, усвойте хорошенько: испанцы —
это не греки и не турки. А уж тем более
не Коста�Рика и не Люксембург. Это
испанцы! Хакана Шукюра или Загора�
киса они к своей сборной и на пушеч�
ный выстрел не подпустят. Так что на
легкую жизнь не надейтесь и проиг�
рать не бойтесь. Сгоняете «ничейку» —
в ноги поклонюсь. И забудьте про га�
зетчиков, которые из вас команду�
мечту сотворили. Я вон Мексику пом�
ню, в 86�м. Тогда у нас не сборная бы�
ла, а действительно — суперзвезда!
И что? Да продули бельгийцам второ�
сортным, еще и 4 мяча пропустили.
И вылетели тут же. А у вас еще будет
шанс все исправить. Поберегите силы
на арабов. У них нефти и песка много,
а с понятием футбольным, как с во�
дой, — «напряженка». Так что, Шева,
береги ноги, Воронин, Андрюша, не
носись по полю как угорелый, Толик
Тимощук, пристреляйся, припасуйся.
И защита, глядите мне, карточек не на�
хватайтесь: вас заменить некем! Нам
главное не Испанию, а Аравию да Сау�
довский Тунис обыграть!»

Такую гипотетическую установку
идеально выполнили два Андрея —
Шевченко и Воронин. Отчасти выпол�
нил Тимощук. Не выполнила защита.
А теперь подумайте сами — неужели
так уж нереальна описанная ситуация
в Лейпциге, 14 июля 2006 года, за
15 минут до начала игры?...

Закономерность?
Смею утверждать, да, это пораже�

ние — закономерность. Пожалуй,
0:4 — «занадто», но поражение — за�
кономерность! Когда это мы у грандов
футбола на официальном уровне вы�
игрывали? Была когда�то вымученная
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победа в групповом турнире над пор�
тугальцами, которых�то и к грандам
можно отнести только с большой на�
тяжкой. Была ничья с немцами в сты�
ковом матче (а затем и бесславное
1:4). Была нулевка с французами. И уж
совсем тошно вспоминать хорватов и
словенцев.

Так что выход напрямую в финаль�
ную часть ЧМ — уже достаточно боль�
шой успех, однако вовсе не повод для
того, чтобы с ходу показывать Раулю и
Со места зимовки известных членисто�
ногих.

Случайность?
Ох, и много же их было в матче,

этих случайностей! Самая главная —
это то, что жребий определил нам в со�
перники именно испанцев. Автор шу�
тит, главная и, пожалуй, фатальная
случайность случилась на 17�й минуте

матча, когда противный рикошет уже в
начале игры определил ее победителя.
Можно говорить, что неслучаен был
штрафной, после которого случился
этот рикошет, можно рассуждать о не�
случайности мастерства иберийца, за�
бившего гол, можно выстроить мно�
жество причинно�следственных свя�
зей, приведших к конкретному рико�
шету. Но факт остается фактом — слу�
чайная траектория отскока мяча прак�
тически похоронила интригу в матче.
И те случайности, которые случились
после — лишь довески к большому
кошмару, который произошел на 17�й
минуте.

Довески эти, впрочем, следует все
же обозначить.

Случайность № 2 (смешная случай�
ность). Его Случайность Жеребьевка
выбрала этот стадион и это время мат�
ча. Одно связано с другим, ибо в 15 ча�

сов по берлинскому в тени было +32.
Поле «Центральштадиона» располо�
жено ниже уровня земли, оно как бы
«вкопано» в грунт — налицо «парни�
ковый эффект». Скажете, ну и что?
Испанцам ведь тоже несладко было…
Э, нет, готов поспорить, что на Пирене�
ях гонять круглого при 35�градусной
жаре — дело очень даже привычное!
А вот наши больше привыкли грязь
месить да по снегу красным мячом иг�
рать. В рейтузах да рукавицах. Так что
случайность эта — далеко не в нашу
пользу.

Случайность № 3 (подлая случай�
ность). Тут выстраивается целая цепоч�
ка. Думаю, вам известно, что два побе�
дителя нашей группы по воле случай�
ного жребия выходят на двух победи�
телей группы, в которой безусловными
фаворитами являются сборные Фран�
ции и Швейцарии. Причем победите�
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ли играют с командами, занявшими
вторые места в группах�»визави». Судя
по игре между французами и швей�
царцами, которая состоялась накануне
нашего матча, с первого места в
1/8 финала шагнет, весьма вероятно,
именно Швейцария. Они моложе,
быстрее, да и просто играют лучше,
чем некогда грозные «лягушатники».
А значит, и играть швейцарцам со вто�
рой командой из нашей группы. И же�
лательно с Украиной (арабские коман�
ды серьезно никто не воспринимает,
это очевидно). И вот тут начинает вы�
рисовываться второе, отблескиваю�
щие золотишком, звено упомянутой
цепочки — судейская бригада. Роди�
ной которой, опять же случайно, ока�
залась страна часов, банков и швей�
царского сыра. У каждого из этих «лю�
дей в черном» где�то в подкорке го�
ловного мозга жила мыслишка о том,
что, дескать, играть нашим (то есть их,
швейцарским) проще будет с Украи�
ной, чем с Испанией. А дальше —
простая физиология с известными ре�
флексами. Именно безусловные ре�
флексы руководили руками швейцар�
ских арбитров, заставляя их подни�
мать флажки, доставать красно�жел�
тые карточки и указывать на места
пробития штрафных и пенальти. В сто�
рону ворот страны из бывшего СССР.
Вот такая подлая цепочка обрисова�
лась. Версия имеет право на жизнь?
Попробуйте оспорить.

Высшая несправедливость?
О, да! Еще какая! Кто�то свыше,

эдакий несправедливый, в одночасье
разучил забивать украинцев, а этим
жалким испашкам будто крылья к но�
гам приконопатил, да еще и техникой
наградил, о которой те раньше только
мечтали. Ну а если отбросить злорад�
ную иронию, то несправедлив в этом
матче был только разгромный счет.
И то, наверное, только потому, что
был он не в нашу пользу. И совершен�
но правы были фернандо торресы и
пуйоли, добивая павшую духом сбор�
ную Незалежной. В играх на таком
уровне падать духом нельзя, даже иг�
рая вдесятером. И нельзя на чемпио�

нате мира не забивать с убойных по�
зиций. Нельзя пасовать в аут, нельзя
«обрезаться» возле своей штрафной.
Иначе будет 0:4.

И все�таки, как же воспринимать
позорное поражение от сборной Испа�
нии? Ответ напрашивается сам со�
бой — как урок. Обидный, неслучай�
ный, закономерный и справедливый
урок. Наши игроки пока еще только в
первом классе Высшей футбольной
школы. Исправить полученную двойку
смогут только они. Наши ребята. Наши
любимцы. Наша гордость…

В пятницу будем
пить шампанское?

Радость была просто неуемной. Да�
же заядлые пессимисты, и те удовлет�
воренно цокали языками, мол, не пра�
вы были, извините. А уж молодежь…
наши дорогие тинейджеры�болельщи�
ки, начисто позабыв недельной дав�
ности позор, ничтоже сумняшеся, тре�
бовали Кубок мира сюда, в Неньку…

Несомненно, победа приятна.
Вдвойне приятна потому, что первая,
потому, что безоговорочная, потому,
что выстраданная. И не принимаются
никакие оговорки, что, дескать, сопер�
ник был очень слабый, и арбитр был
настроен к нашим чересчур лояльно, и
погода благоприятствовала. Все пере�
численные околофутбольные факторы
имели место быть, но от этого победа
наша не стала менее весомой.

Тем не менее хочется на минутку от�
влечься от результата матча Украи�
на — Саудовская Аравия и попытаться
проанализировать выступление нашей
команды в двух прошедших на чемпи�
онате мира матчах.

Двух разных матчах. Настолько
разных, что с трудом верится в то, что
играла одна и та же команда. Ведь не
прибавилось же техники, скорости,
уменья у наших футболистов за шесть
дней! Резко изменилось психологичес�
кое состояние игроков: из беспомощ�
ных, павших духом «мальчиков для
битья» сборная Украины превратилась
в целеустремленный, собранный и
беспощадный коллектив единомыш�
ленников. Как же могла в столь корот�

кий промежуток времени произойти
такая удивительная метаморфоза?
Откуда взялись целеустремленность,
собранность и пресловутая спортивная
злость, которых так не хватало украин�
цам в матче с Испанией?

Ответ напрашивается сам собой, и,
видимо, он является единственно вер�
ным: наши просто «перегорели» до
матча с Испанией. В этом видится ог�
ромная вина средств массовой инфор�
мации, которые настолько раздули
миф о якобы непобедимости нашей
команды, что когда за первые 15 минут
игры в наши ворота влетело два мяча,
у игроков просто опустились руки… ну
или ноги, если хотите…

Предположение о том, что команда
«перегорела», носит субъективный ха�
рактер, и его можно рассматривать се�
рьезно только в контексте таких же
субъективных факторов: некачествен�
ное судейство, «не наша» погода, не�
везенье и т. п. Объективны, пожалуй,
только неверная тактическая установка
на игру и неправильный подбор игро�
ков на ответственный матч. И все это —
в компетенции главного тренера.
Не зря же после разгромного матча
Олег Блохин взял всю вину за пораже�
ние на себя. Вот и автору кажется, что
не зря. Ошибки свои тренер не побоял�
ся признать. Делает честь. Но не
оправдывает. Смягчает вину то, что су�
мел все же Блохин настроить команду
(а было это, уверен, ой, как нелегко),
верно просчитать тактическую расста�
новку на второй матч, подобрать опти�
мальный состав.

И вот, что удивительно: те «новые»
игроки, которые вышли в стартовом
составе на матч с Саудовской Аравией,
стали лучшими по итогу матча. Речь
идет, естественно, о Реброве, Калини�
ченко и Шелаеве. Сергей Ребров стал в
первом тайме мозгом и мотором всех
осмысленных действий команды, плюс
гол архиважный забил. Максим Кали�
ниченко отыграл весь матч прекрасно,
продемонстрировав, что одинаково
хорошо умеет помогать форвардам и
справа и слева, и пас голевой может
отдать, и гол, в конце концов, может
забить. А Олег Шелаев настолько чет�
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ко контролировал пространство между
защитой и полузащитой, выполняя
функции так называемого «волноре�
за», что будет очень удивительно, если
мы не увидим его в стартовом составе
следующего матча. На уровне отыгра�
ли Русол, Гусев и Шевченко.

В матче с арабами все было за нас:
и погода, и «быстрый гол», и судья, и
везенье… Два абсолютно противопо�
ложных матча, два одинаковых счета.

Cказка продолжается…
Когда Олег Гусев забил победный

пенальти, во всем доме дрогнули сте�
ны. И буквально через 5 минут пошли
в ход петарды, салюты и, подозреваю,
кой�где даже табельное оружие. Киев
ликовал. Ликовала вся Украина!

Прошло много�много лет, и вот мы
снова болеем за наших в четвертьфи�
нале чемпионата мира. Тогда, рань�
ше, мы болели за сборную социалис�
тической родины, сейчас — за коман�
ду независимой Украины. Но и тогда,
и сейчас мы болели не за обществен�
ный строй, не за политические векто�
ры, не за наших представителей в
экономическом и идеологическом
противостоянии, а просто за наших
ребят, за их мужские качества, вынос�
ливость и силу.

Разница в болельщицких ощуще�
ниях, правда, существенная. Тогда мы
расценивали невыход на чемпионат
мира как позор, а участие в Мундиале
полагали вещью обыденной, обяза�
тельной. Сейчас само участие в фут�
больном форуме для нас — уже честь,
выход из группы — достижение, ну а
четвертьфинал — подарок судьбы.
А уж если пробьемся в полуфинал —
это вообще будет чудо!

Хотя чем не шутит лукавый! Ита�
льянцы, конечно, сила грозная, но, су�
дя по качеству их игры, вполне и впол�
не победимая. Есть у них пара�тройка
ребят, которые ой как могут попортить
нашим крови. Прежде всего это вра�
тарь. Несомненно, Джанлуиджи Буф�
фон — лучший голкипер в мире, труд�
но даже представить, кто сможет ему
забить. Пожалуй, Шева… Он�то уж
точно знает, как это делается: забивал,

и не раз. Очень хотелось бы. Но для
этого Андрею надо будет, как в ком�
пьютерной игре�бродилке, пройти,
перехитрить, запутать нескольких
футболистов, которые считаются лич�
ностями харизматическими в итальян�
ском, да и мировом футболе. В центре
придется обыграть Андреа Пирло, а в
защите — Джанлуку Дзамбротту и Фа�
био Каннаваро. Нереально? Пожи�
вем — увидим.

Хотя, по правде говоря, состояние
Андрея Шевченко внушает о�очень
большие опасения. То, что он не на�
брал присущих ему игровых конди�
ций — факт неоспоримый. Надеемся,
что восстановление Шевой спортив�
ной формы будет идти по восходя�
щей, несколько дней для этого еще
есть. Больше беспокоит другое: пси�
хологическое состояние нашего ли�
дера. Вспомните, как он бил пенальти
в ворота швейцарской команды.
И вспомните, как бил 11�метровый
Франческо Тотти на 5�й добавленной
минуте в матче против Австралии.
У Тотти челюсть готова была хруст�
нуть, так он сжимал зубы от спортив�
ной злости и жажды гола, глаза так и
горели дьявольским инквизиторским
огнем. А как готовился к удару Шев�
ченко? К удару, который мог стать ре�
шающим в этом изнурительном, 120�
минутном противостоянии? Взгляд
неконцентрированный, блуждаю�
щий, походка разболтанная. Удар,
хоть и неплохой, но без изюминки,
без хитринки. Слава Шовковскому,
который не пал духом после промаха
капитана, слава Милевскому, Ребро�
ву и Гусеву, которые мастерски ре�
ализовали свои попытки.

Будем очень надеяться, что к матчу
с Италией Андрей будет готов на то ко�
личество процентов, которое поможет
ему забить. Или пас голевой отдать.
Или пенальти заработать. Короче —
победить!

А ведь есть возможность выиграть
у итальянцев, есть! Уверен, эмоцио�
нальный заряд, полученный после тя�
желой и заслуженной победы, у наших
футболистов высок. Мотивация?
Смешно даже говорить о мотивации в

четвертьфинале чемпионата мира.
Вернее, смешно говорить о ее отсутст�
вии. Она есть и, уверен, не меньшая,
чем у итальянцев. Техника? Не так
много и не такая качественная, как у
будущего соперника, но ничего: ком�
пенсируем скоростью и самоотдачей.
Тактика? Вот чего есть, так это тактики!
Только б не перемудрил Олег Блохин,
только б не установил слишком жест�
кие тактические схемы на игру: аппе�
нинцев можно взять импровизацией, с
тактикой у них все налажено не хуже, а
может даже и лучше, чем у нас. Физи�
ческие кондиции? Немного похуже,
чем у противника: матч 1/8 финала
был долгим и напряженным. Но на то
они и профессионалы, чтобы восста�
новиться. Кадры? Тут все более или
менее у нас в порядке: дисквалифика�
ций нет, травмированных не прибави�
лось. А вот у итальянцев в этом вопро�
се, похоже, намечается головная боль:
Алессандро Неста сломался, и, похо�
же, серьезно, Марко Матерацци отбы�
вает дисквалификацию. А эти двое —
высокие атлетичные центральные за�
щитники.

Так что уверен — сборная Украины
даст бой сборной Италии. И уверен,
что позорным этот матч для наших не
станет. Пусть победит сильнейший!

***

Коментарі 
1 | 27.06.06 | Гість

Cказка продолжается… Вот
именно!
2 | 27.06.06 | Євген Володими�

рович Найштетік

А вот если бы..

Если бы испанцам попались бра�
зильцы или аргентинцы, я б до�
смотрел этот матч до конца и зло�
радствовал до победного 6:0.
3 | 01.07.06 | Гість

Да, это просто прорыв...

Все равно, победа за нами! Украи�
не удалось продержать всех в на�
пряжении 2 недели, такого интере�
са к стране не было со времен «по�
меранчевой революции». Все еще
впереди, и кубки, и слава. Мы ве�
рим в вас, тренер и команда!
Харьков

СПОРТ

АНАЛІТИКА
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Ми з вами живемо у дивній країні, хоча не завжди про це пам’ятаємо.

Україна! Край з незліченними скарбами, непересічною історією, неординарними

людьми, край сили і мужності, розуму і любові, злетів і падінь, край дивовижної і та$

кої різноманітної природи!!!

Україна у фактах

28.09.06 | Ксенія Васильєва

Коментарів (0)

Рейтинг матеріалу 10,0
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Що ви знаєте
про українські… печери?

Територія Тернопільської області,

мабуть, найбагатша на печери. Тут вже
відкрито понад 100 печер, i щороку ка�
дастр поповнюється двома�трьома но�
вими. На Західному Поділлі розвіда�
но тільки п’яту частину підземних пус�
тот. Лабіринти печер сягають у довжи�
ну від кількох до 200 км. У межиріччі
Збруча та Серету, над Нічлавою і Ци�
ганкою, знаходяться найдовші у світі

гіпсові печери?лабіринти з дивними
назвами: Оптимістична (220 км —
найбільша печера у Європі), Озерна
(115 км), Кристальна (22 км), Млинки
(27 км), Вертеба (8 км) та багато ін�
ших.

Жодне місто України не може по�
хвалитися такою кількістю рукотворних
підземель, як Київ. У місті налічується
близько 200 печер і ще понад 100 — в
радіусі 10 км навколо нього. Найдавні�
шими київськими печерами вважають
печери Кирилівського монастиря,
який згадується у літописі 1171 р. Але
печери з’явилися значно раніше за мо�
настир, про що свідчать знахідки ар�
хеологів (виявлена стоянка первісних
людей та їх знаряддя).

Рукотворні підземелля знайдені на
території майже всіх монастирів Украї�
ни. Зустрічаються і скельні печерні мо�
настирі, наприклад, в селі Лядові (Він?

ницька обл.), Михайлiвський печер�
ний монастир в селі Бакоті (Хмель?

ницька обл.).

Унікальні природні куточки
Є такі дива природи, що залиша�

ються у пам’яті назавжди.
Наприклад, так звана Кам’яна Мо?

гила (Запорізька обл.) — своєрідний
«підземний Ермітаж». Над рівнинним
степом на 12 м у вишину здіймаються
кам’яні нашарування фантастичної
краси. У горі виявлено і досліджено по�
над 60 печер і гротів, де на скелях зо�
середжено понад 3000 малюнків
кам’яного віку, доби бронзи та більш
пізнього часу.

Печера?грот Чокурча — один з
найдавніших пам’ятників життя люди�
ни в Криму. Люди вперше почали се�

литися тут 40–50 тисяч років тому, ко�
ли у Криму жили мамонти, північні
олені, носороги. У печері були знайде�
ні унікальні археологічні експонати, а
також стародавні малюнки.

Змієві вали (насипи висотою
6–8 м і шириною 14–16 м) — грандіоз�
ні земляні укріплення довжиною у
2000 км (!), залишки яких розташовані
майже по всій лісостеповій та степовій
території України. Довгий час вважа�
лося, що їх було побудовано за часів
Київської Русі. Але сьогодні існує гіпо�
теза, що Змієві вали були споруджені
набагато раніше: скіфськими племена�
ми доби раннього заліза (7–6 ст. до н.
е.) або племенами черняхівської куль�
тури (2–6 ст. н. е.). Будівництво трива�
ло близько 20 років, і щороку тут пра�
цювало не менш, як 3,5 тисячі чоловік.

Унікальні кам’янисті степи можна
побачити тільки в ландшафтному

парку Гранітно?степового Побужжя

(Миколаївська обл.). Тут можна зу�
стріти окремі види рослин, які більш
ніде на планеті не зустрічаються: гвоз�
дику бузьку, малинову смілку бузьку,
мерінгію бузьку. Справжньою прикра�
сою скелястих гряд є вишня Клокова,
названа на честь відомого українсько�
го ботаніка, яка також більше ніде у
світі не зустрічається.

Неповторний природний пейзаж, з
чудовими краєвидами та панорамами,
має Смотрицький каньйон (Хмель?

ницька обл.). Омегоподібна петля
скелястого каньйону не має аналогів на
території Центральної та Східної Євро�
пи. В окремих місцях каньону від вивіт�
рювання гірських порід утворилися
геоморфологічні об’єкти — останці та
утвори, зокрема, карстовий міст, так
звана Райська брама, останці «Голова
римського воїна» та «Сова».

Краснокутський дендропарк

(Харківська обл.) — один із найстарі�
ших в Україні. Його засновником вва�
жають вченого�акліматизатора І.Н. Ка�
разіна. До дендропарку з Японії, Ки�
таю, Америки, Канади, Європи було
завезено близько 600 видів рідкісних
рослин, понад 50 з яких доти в Україні
не росли. Саме звідси такі звичні для
нас сьогодні дерева, як клен, акація,

шовковиця, платан, софора почали
свою подорож по всій країні.

У Закарпатському заповіднику
Долина нарцисів ростуть унікальні
дикі гірські квіти, які в Європі ніде біль�
ше не збереглися. В льодовиковий пе�
ріод (близько 10 000 р. до н. е.) з гір
сповз величезний пласт землі разом з
рослинами, які і стали прикрасою цієї
долини. Наприкінці квітня — в травні
Долина нарцисів перетворюється на
райський куточок і стає місцем палом�
ництва туристів.

В 1973 р., під час розробки кам’яно�
го кар’єру недалеко від Дружківки

(Донецька обл.), був знайдений
кам’яний ліс площею біля 3 км?. Ко�
лись це були сорокаметрові араукарії
та каламити. Дружківським кам’яним
деревам біля 250 тис. років. Це єдиний
кам’яний ліс такого віку в Євразії,
більш пізні залишки араукарій є лише в
штаті Арізона (США).

Містечко Вилкове Одеської об?

ласті називають українською Вене?

цією. Більшу частину території міста
займає вода. Мешканці містечка вже
звикли до того, що вулицями краще
пересуватися на човнах, ніж пішки та
машиною.

В Україні є свій активний вулкан.
Знаходиться він у с. Старуня Івано?

Франківської області. Жодної не�
безпеки цей вулкан не становить,
оскільки він — грязевий і хлюпає баг�
нюкою не вище, ніж на дециметр уго�
ру. Правда, винесена на поверхню
«лава», яка не замерзає, систематич�
но підігріваючись свіжими порціями,
затопила кілька гектарів поля, надов�
го зробивши їх непридатними для
рільництва.

В Ужанському національному

природному парку біля с. Княгиня

(Закарпатська обл.) у 1866 р. було за�
фіксовано падіння одного з найбіль�
ших у Європі метеоритів. Сьогодні
уламки Княгинянського метеориту
загальною вагою близько 500 кг (най�
більший з яких важить 286,3 кг) збері�
гаються у 104 музеях світу.

В Україні є свій Рай! Так називаєть�
ся село, розташоване у Тернопільсь?

кої області.

РЕГІОНУ

ПОРТРЕТ
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Дивні монументи
У Бердянську (Запорізька обл.)

можна зустріти пам’ятник... бичку з
надписом «Бичку�годувальнику».

У Бердянську також кілька років
тому з’явився пам’ятник улюбленим
персонажам роману Ільфа і Петрова
«Золоте теля» Остапу Бендеру і Шурі

Балаганову. Встановили його, до речі,
у парку імені лейтенанта Шмідта, поруч
з виконкомом — просто, як у книзі.

Пам’ятник Паніковському постав�
лено, звичайно, у Києві, на вул. Про�
резній.

А у Харкові більше шанують героїв
іншого роману Ільфа і Петрова —
«12 стільців». Там на вокзалі стоїть
пам’ятник отцю Федору. А на вулиці
Петровського з’явився ще один пам’ят�
ник — Елочці Щукіній.

У Дніпропетровську спорудили
двометровий монумент найзлішому
ворогові українських селян — коло?

радському жуку.
Комсомольськ Полтавської об?

ласті прикрашає пам’ятник бабусі, яка
торгує соняшниковим насінням.

У Ковелі (Волинська обл.) відкри�
то найвищий у світі пам’ятник Тарасо?

ві Шевченку. Його висота становить
понад 7 м.

У Миколаєві, що на Львівщині,

найвищу точку міста — Адамову го�
ру — прикрашає капличка?писан?

ка — єдиний храм в Україні з такою
оригінальною архітектурною формою.

Одеські сходи, які сьогодні но�
сять назву Потьомкінські, насправді
до князя Потьомкіна не мають ніякого
відношення. Їх було подаровано кня�
зем Вороновим своїй дружині Єлиза�
веті, і у різні часи вони називалися Гі�
гантські, Миколаївські, Бульварні.
Сучасну назву сходам подарував ві�
домий кінофільм «Броненосець «По�
тьомкін».

Перші та найкращі: власна книга

рекордів

Хортиця (Запорізька обл.) — єди�
ний шматок землі в Україні, де уздовж
12 км умістилися три географічні зони:
плавнева, центральна й гірська.

Найбільш снігове місце України —
Руська Мокра (Закарпатська обл.). В

середньому стійкий сніговий покров
лежить тут протягом 116 днів на рік.

У Карпатських горах можна поба�
чити поблизу Рахова найвище дере?

во України — модрину європейську
(54 м), а на схилах гори Близнеця —
найнижче дерево України — вербу
туполисту (до 15 см).

Гора Красна Горка, біля м. Мука?

чева (Закарпатська обл.) — найпів�
нічніша місцевість у світі, де вирощу�
ють чай.

Найбільшою твариною в Україні є
зубр, його вага перевищує 1 т, а висота
у гриві досягає 2–3 м.

Трембіта — найдовший духовий
музичний інструмент у світі. Це конічна
дерев’яна труба без бокових отворів,
довжиною до 4 м. Діапазон трембі�
ти — дві з половиною октави. Її звуки
чутно більш ніж за 10 км. Цей традицій�
ний для жителів українських Карпат

інструмент і досі використовується для
сповіщення горян про важливі події.

Найстаріший сонячний годинник

в Україні (побудований в 1696 р.)
можна побачити на Хмельниччині.
Він зберігся на південній стороні у про�
стінку між двома вікнами Успенсько?

го собору в Меджибожі. У 1750 р. по�
дібний стаціонарний годинник з’явив�
ся в Ізяславі. З наказу магната П. Сан�
гушка він був встановлений на стіні
монастиря.

У Києві зберігся єдиний в Україні
старовинний годинник?колона на
подвір’ї лікарні № 15. Цей годинник
відноситься до вертикального типу i
має циферблати з усіх чотирьох боків.

Найдавніший міст знаходиться у
м. Феодосії. Цей грецький міст, що
функціонує ще й сьогодні, був збудо�
ваний генуезцями у XIII ст. Його дов�
жина становить 10 м.

Дещо молодшим від нього є Ту?

рецький міст над рікою Смотрич біля
фортеці у Кам’янці?Подільському

(Хмельницька обл.), який було побу�
довано у XVI ст.

Перша в Україні велика лікарня

була побудована в 1800 р. у Кремен?

чуці (Полтавська обл.).
А перша станція швидкої допо?

моги була заснована у Києві 1881 р.

Найглибша лікувальна установа в
Україні знаходиться в Солотвині (За?

карпаття). На глибині 300 м у соляних
печерах розташовано алергологічну
клініку. В цій клініці повітря у сім разів
чистіше, ніж в операційній.

Перший у Східній Європі вищий на�
вчальний заклад, «Києво?Моги?

лянську академію», було засновано у
Києві у 1615 р. А у 1658 р. навчальному
закладу були надані юридичні права
вищої школи і титул «академія».

Першу в Україні гімназію було від�
крито у Новгороді?Сіверському

(Чернігівська обл.) в 1804 р. Дещо
пізніше — в Харкові (1805), у Києві та
Сімферополі (1812).

Найперший в Україні театр було
збудовано у Харкові у 1789 р., згодом
у Києві (1806) і Одесі (1810).

Кінокартину Олександра Довжен?

ка «Земля» занесено до списку най�
видатніших фільмів всіх часів і народів.
Решта його картин, які збереглися, на�
лежать до числа найвидатніших досяг�
нень радянського кінематографу.

Найбільшу кількість нагород серед
українських фільмів отримала кіно�
стрічка «Тіні забутих предків» Сергія

Параджанова. На республіканських
та міжнародних конкурсах і фестива�
лях вона здобула понад 150 нагород.

Найбільшою кількістю пам’ятників у
світі вшанований відомий український
поет Тарас Григорович Шевченко.

Маловідомі факти
про відомих українців

Україна славна не тільки приро�
дою, а й людьми, що пронесли свої
імена крізь віки та цивілізації, лишив�
ши свій слід в історії, культурі, науці
багатьох країн світу. Лише кілька
фактів.

Анна — дочка київського князя
Ярослава Мудрого — у 1049 р. стала
дружиною французького короля Анрі
(Генріха І), королевою Франції та пра�
бабкою майже 30 французьких коро�
лів. До 1793 р. королі Франції присяга�
ли на вірність на Євангелії, яке Анна
привезла з Києва. Французи вшанува�
ли пам’ять королеви скульптурою, яка
вінчає портал церкви св. Вінсента в
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м. Санліс. На постаменті є напис: «Анна
Руська, королева Франції, збудувала
цей собор у 1060 р.» Фрескове зобра�
ження Анни збереглося в Софійському
соборі у Києві.

Рідні сестри Анни Ярославни також
залишили свої імена у європейській іс�
торії: Анастасія стала королевою
Угорщини, а Єлизавета — королевою
Норвегії.

Граф і вінчаний чоловік імператриці
Елизавети Олексій Розумовський

(Розум) походив з села Лемеші (Чер?

нігівська обл.) Його брат Кирило у
18 років (!) очолив Петербурзьку ака�
демію наук, а згодом став гетьманом
Лівобережної України.

Славетний гетьман Петро Доро?

шенко був тричі одружений, мав двох
дочок і трьох синів. Однією з правнучок
Дорошенка була.... дружина Олексан�
дра Сергійовича Пушкіна — Наталія

Гончарова.
З містечка Глухова (Сумська обл.)

походив відомий цукрозаводчик та
меценат Артемій Якович Терещенко.

Його нащадки відіграли помітну роль у
історії Російської імперії. Михайло

Іванович Терещенко став міністром
фінансів та закордонних справ в уряді
О. Керенського, а Федір Федорович

Терещенко став талановитим авіакон�
структором, сконструйовані ним літаки
були прийняті на озброєння російської
армії у Першій світовій війні.

Син українського гетьмана Пилипа

Орлика Григор став визначним дер�
жавним і військовим діячем Франції,
генералом і довіреною особою короля
Людовіка XV, отримав графський ти�
тул і велику кількість європейський на�
город. В середині ХХ ст. на землях, що
колись належали Григору Орлику, бу�
ло побудовано міжнародний аеро?

порт «Орлі».

Одна з гілок роду Достоєвських

походила з України, де Достоєвські
служили священиками. Михайло

Андрійович Достоєвський порушив
цю традицію, виїхав з дружиною з Він?

ниччини до Москви, де став штаб�лі�
карем. А його син Федір став най�
більш читаним у світі російським пись�
менником.

В 1996 р. світ відзначав століття кі�
нематографу, по всіх усюдах знову зга�
дувалися імена братів Луї та Огюста
Люм’єр. Але насправді перший у світі
кіносеанс продемонстрував учасникам
IX з’їзду природодослідників Російсь�
кої Імперії у Москві механік Новоро?

сійського (тепер Одеського) універ�
ситету Йосип Андрійович Тимченко

ще 9 січня 1894 р. Тимченку належить
авторство не тільки першого у світі кі?

нетоскопа, а й електричного годинни�
ка, кількох унікальних манометрів, ав�
томатичної телефонної станції. На�
жаль цар Микола II не оцінив його до�
сягнень, заявивши: «Все це нісенітниці,
жодного значення таким дрібницям
надавати не варто...».

В містечку Бердичів (Житомирсь?

ка область) в костьолі Святої Варвари
14 березня 1850 р. місцева красуня
Евеліна Ганська була повінчана з Оно?

ре де Бальзаком. В цьому ж містечку
тривалий час жив Фредерік Шопен,
крім написання музики він також керу�
вав роботами по реставрації тамтеш�
нього органу.

Під час англо�бурської війни (Пів�
денна Африка) 1899–1902 р.р. коман�
дир одного з бурських загонів украї�
нець Юрій Будяк, врятував від розстрі�
лу молодого англійського журналіста.
Журналіста звали.... Уїнстон Черчілль.

Олена Петрівна Блаватська

(1831–1891) — засновниця теософсь�
когого руху, авторка відомих творів
«Разоблаченная Исида» (1877) и «Тай�
ная доктрина» (1888) — народилася в
Катеринославі (нині Дніпропет?

ровськ) 31 липня 1831 р. Її бабусею по
материнській лінії була княгиня Олена
Павлівна Долгорука, родословна якої
бере свої корені від княжого роду Рю�
риковичів.

Відомий у світі композитор і дири�
гент Петро Ілліч Чайковський похо�
див з українського роду Чайків, що з с.

Миколаївка на Полтавщині.

П. І. Чайковський часто відвідував
Україну, по кілька місяців перебував у
маєтках Кам’янці на Черкащині, Браї�
лові на Вінниччині, Низах на Сумщині,
неодноразово приїздив у Київ на по�
становку своїх опер.

Україна — батьківщина шістьох

Нобелівських лауреатів, які отрима�
ли найвищу міжнародну відзнаку в усіх
номінаціях, окрім премії Миру.

Перший з них — Ілля Мечников,
славетний бактеріолог та імунолог —
народився 15 травня 1845 р. у с. Іва?

нівці Куп’янського повіту на Хар?

ківщині в дворянській родині. 40 ро�
ків життя Іллі Мечникова пов’язані з
Україною. Нобелівський комітет при�
судив йому в 1908 р. премію за до�
слідження з імунології. Її вчений був
удостоєний в галузі фізіології та ме�
дицини (спільно з Паулем Ерліхом), а
нагороджений як підданий Російської
імперії. Другим Нобелівським лауре�
атом у галузі фізіології та медицини
став вчений�мікробіолог з України
Зельман Абрахам Ваксман

(1888–1973 р.р.), уродженець міста
Прилуки на Чернігівщині. Нобе�
лівську премію він заслужив своїм ва�
гомим внеском у перемогу над тубер�
кульозом. У 1952 р. З. А. Ваксмана
удостоїли Нобелівської премії «за
відкриття стрептоміцину — першого
антибіотика, ефективного при ліку�
ванні туберкульозу». Нагороджений
як громадянин США, куди він емігру�
вав з України у 1911 р.

Письменник світового рівня, класик
єврейської літератури Шмуель Йосеф

Агнон (Шмуель Йосеф Халеві Чач?

кес) народився 1888 року в місті Бу?

чачі на Тернопільщині, тут він і сфор�
мувався як майстер слова.

До виїзду в Палестину разом із гру�
пою бучацьких євреїв влітку 1907 р.
Агнон опублікував на західноукраїнсь�
ких землях близько сімдесяти своїх
ранніх творів.

Загалом 85 його творів надруко�
вано в перекладах десятьма мовами
світу. Йому першому серед авторів,
які писали івритом та ідишем, прису�
дили Нобелівську премію в галузі лі�
тератури (1966 р.) «за глибоко оригі�
нальну й майстерну прозу за мотива�
ми життя єврейського народу, багат�
ство та глибину творів». Нагородже�
ний (спільно зі шведсько�німецькою
поетесою Неллі Закс) як громадянин
держави Ізраїль.
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Саймон Кузнець (1901–1985 р.р.)
народився у Харкові, де мешкав до
1921 р. У 1971 р. був нагороджений як
громадянин США Нобелевською пре�
мією з економіки «за емпірично обґ�
рунтоване тлумачення економічного
зростання, яке привело до нового,
глибшого розуміння як економічної та
соціальної структур, так і процесу роз�
витку».

У місті Золочів на Львівщині 18 липня
1937 р. народився Роальд Гофман (Саф?

ран) — сьогодні найбільший амери�
канський спеціаліст у галузі органічної та
квантової хімії. Його родина емігрували
до США у 1949 р.

В 1981 р. Роальд Гофман як амери�
канський підданий був нагороджений
разом із Кенеті Фукуї Нобелівською
премією «за розробку теорії перебігу
хімічних реакцій, створену ними неза�
лежно один від одного». Це відкрило
можливості для планування хімічних
експериментів.

Лауреат Нобелівської премії
Георгій Шарпак народився 1924 р. в
Дубровиці на Рівненщині в укра�
їнській родині. Він став на чужині од�
ним із найталановитіших учених�екс�
периментаторів сучасності. В 1992 р.
його відзначено Нобелівською пре�
мією з фізики «за винахід пристрою,
що відбраковує субатомні частинки в
субатомному прискорювачі». Йдеться
тут про винахід і розвиток нових де�
текторів елементарних часток, зокре�
ма, про відкриття ряду так званих
«камер Шарпака» (багатожильних,
іскрових, пропорційних). Найвищу
міжнародну відзнаку здобув як гро�
мадянин Франції.

На Нобелевську премію як реальні
претенденти також свого часу висува�
лися відомий український письменник
Іван Франко, діяч кримськотатарської
культури Ісмаїл бей Гаспринський,
письменник Улас Самчук (уродженець
с. Дермань тепер Рівненської облас?

ті), українські поети Павло Тичина та
Микола Бажан, поет�дисидент Василь
Стус, письменник Олесь Гончар.

Кожного лауреата занесено до офі�
ційного довідника «Nobel foundation
directory» (Стокгольм), де він відно�

ситься до тієї країни, громадянином
якої він перебуває на момент присуд�
ження премії.

В Україні також народилися:

• відома на весь світ жінка прем’єр�
міністр Ізраїлю Голда Мейер (Мабо?

вич) (м. Київ, 1898 р.);
• радянський правозахисник, диси�

дент, відомий політичний діяч Ізраїлю
Натан Щаранський (м. Донецьк,
1948 р.);

• один із корифеїв американського
авіабудування (конструктор важкого
транспортного літака Хіллер Х�18 та
знаменитого транспортного літака
«Провайдер») Михайло Струков

(м. Катеринослав, нині м. Дніпропет?

ровськ, 1883 р.);
• відомий у світі авіаконструктор,

конструктор перших у світі багатомо�
торних літаків�гігантів, перших між�
континентальних пасажирських авіа�
лайнерів, організатор серійного верто�
льотобудування Ігор Сікорський

(м. Київ, 1889 р.);
• відомий винахідник та Головний

конструктор ракетно�космічної техніки
Сергій Павлович Корольов (м. Жи?

томир, 1907 р.), прадід якого, Микола
Москаленко, був ніжинським козаком;

• видатний співак і актор Олек?

сандр Вертинський. (м. Київ,
1889 р.)

Чи знаєте ви, що…?

• Ще у V–ІV тисячолітті до н.е. на те�
риторії України розвинулися перші
землеробські цивілізації Європи. Сьо�
годні Україна володіє понад 1/4 всіх
родючих чорноземів світу.

• Бібліотека Софії Київської, засно�
вана 1037 р. Ярославом Мудрим, нара�
ховувала до 900 томів рукописних
книг (грандіозна для середньовіччя
кількість!) А весь фонд Київської Русі
нараховував 130–140 тисяч томів.

• У ХІ столітті Київ був найбільшим
містом Європи. За повідомленням сак�
сонського єпископа Титмара Мерзе�
бурзького («Хроніка» 1012–1018 р.р.),
місто мало понад 400 церков, 8 рин�
ків, 50 тис. жителів.

• Луганськ було засновано у 1790 р.,
і цю назву він носив до 1935 р., коли
його вперше перейменували на Воро�

шиловград. Протягом наступних
60 років місто змінювало свою назву (з
Луганська на Ворошиловград і назад)
ще 5(!) разів.

• Першою Українською конститу�
цією, автором якої був гетьман Пилип
Орлик, став документ під назвою «Пак�
ти і Конституція прав і вольностей за�
порозького війська» (1710 р.) Хоча ре�
ального застосування Конституція Пи�
липа Орлика так і не набула, в історії
права вона залишилася як документ,
де вперше у Європі обґрунтовувалася
можливість існування парламентської
демократичної республіки. Перші Кон�
ституції в Європі і США з’явилися лише
через 70 років.

• Протягом століть через територію
сучасної України проходили найваж�
ливіші транспортні артерії всього Євра�
зійського континенту. За часів Київсь�
кої Русі з півночі на південь рікою Дніп�
ро пролягав шлях «із варяг у греки»,
який сполучав Балтійське море із Чор�
ним. Україною тягнувся і «Великий
шовковий шлях», що з’єднував міста
Західної Європи з Центральною Азією,
Монголією та Китаєм.

Сьогодні через територію України
проходять чотири з десяти європейсь�
ких транспортних коридорів, Україна є
одним із світових лідерів транзиту при�
родного газу із газопровідною трубо�
мережею у 42,900 км. 

• У розробці статуту Організації
Об’єднаних Націй, який було підписа�
но 26 червня 1945 р., активну участь
брали й представники України. Наша
держава стала однієї з 51 країн — за�
сновниць ООН.

• З понад 100 країн світу, які зай�
маються космічною діяльністю, Укра�
їна впевнено тримає четверте місце
після США, Росії та Франції. Близько
40% радянського (а потім і російсь�
кого) загону космонавтів складали
вихідці з України. За всі роки існуван�
ня вітчизняної космічної галузі на ук�
раїнських підприємствах було роз�
роблено та виготовлено 400 косміч�
них апаратів різного призначення.
Розроблений в Україні ракетоносій
«Циклон» фахівці вважають найна�
дійнішим у світі.

РЕГІОНУ

ПОРТРЕТ
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Партнери ВЕМ
Національний університет

«Києво$Могилянська академія»
IV Рівень акредитації, ліцензія АБ 121835,
сертифікат СД�IV № 111132
Національний університет «Києво�Могилянська ака�

демія» (HaУКМА) — вищий навчальний заклад України,
покликаний реалізувати у сучасній Україні історичну мі�
сію — виховувати в атмосфері вільного творчого на�
вчання (Liberal Arts Education) високоосвічену, індивіду�
ально неповторну особистість, здатну генерувати ори�
гінальні та плідні ідеї, незалежно мислити та діяти згідно
з принципами добра і справедливості.

НаУКМА співпрацює з 81 закордонними та 90 укра�
їнськими вищими навчальними закладами та наукови�
ми інституціями.

Адреса: вул. Сковороди, 2, м. Київ 04070
Тел.: (044) 425–45–15, т/ф: (044) 417–82–15
E�mail: ukma@ukma.kiev.ua
http://www.ukma.kiev.ua/

Экспериментальный фонд

интеллектуальных ресурсов
ООО «ЭФИР» — организация, которая ставит перед

собой цели формирования и распространения опыта
деятельности сетевых «Фабрик мысли» («Think Tanks»).

Научная деятельность команды отражена в 3 док�
торских и 6 кандидатских диссертациях, а также в 5 мо�
нографиях, 10 тематических сборниках, в нескольких
сотнях статей в специализированной и периодической
печати.

Адрес: ул. Толбухина, д. 9, к. 1, оф. 29, Москва 121596
Тел.: (095) 761–78–03, т/ф: (095) 448–10–49
E�mail: efir�rcp@nm.ru

Український культурологічний центр

(Донецьк)
Аналітичний і ресурсний центр у Донецьку. Утворе�

ний у 1994 р. Концепція — професора В.С. Білецького.
З 1995 р. випускає фаховий журнал «Схід» (номінації
«Історія», «Економіка», «Філософія»). Місія УКЦ — спри�
яння розвитку культури і науки, інтеграції України у сві�
товий і європейський культурний, економічний, інфор�
маційний простір.

Український центр економічних

і політичних досліджень

імені Олександра Разумкова
Центр Разумкова — неприбуткова громадська орга�

нізація, яка здійснює дослідження у багатьох сферах.
Центр було засновано Олександром Васильовичем Ра�
зумковим 19 серпня 1994 р. Під його керівництвом в
період з 1994 по 1999 р. Центр підготував 26 аналітич�
них звітів, провів 30 круглих столів і конференцій. На да�
ний час в Центрі Разумкова на постійній основі працю�
ють 24 експерти в таких галузях, як історія, політологія,
філософія, соціологія, право, міжнародні відносини,
економіка, енергетика і військова безпека.

Адреса: вул. Володимирська, 46, офісний центр,
5�й поверх, м. Київ 01034
Тел.: (44) 201–11–98, т/ф: (44) 201–11–99
E�mail: info@uceps.com.ua
http://www.uceps.org/

Рада конкурентоспроможності

України (РКУ)
Рада конкурентоспроможності України (РКУ) — не�

прибуткова, неурядова позапартійна організація, яка
має скоординувати зусилля вчених, освітян, представ�
ників бізнесу, як малого, так і великого, керівництва
венчурних компаній та фінансових інститутів, а також
представників урядових та законодавчих кіл, для утвер�
дження ідеї конкурентоспроможності країни на «перед�
ньому краї» національної свідомості.

РКУ була заснована у червні 2005 р. з ініціативи Юрія
Полунєєва, президента Міжнародного інституту менед�
жменту (МІМ�Київ), колишнього виконавчого директора
Європейського банку реконструкції та розвитку (Украї�
на, Румунія, Молдова, Грузія та Вірменія), за участі пре�
зидента Національного університету «Києво�Моги�
лянська академія» В’ячеслава Брюховецького, академі�
ка Івана Дзюби (НАН України, міністр культури України у
1992–1994 р.р.), головного редактора суспільно�полі�
тичного тижневика «Дзеркало тижня» Володимира
Мостового та за підтримки Western NIS Enterprise Fund
(WNISEF), Укрексімбанку, корпорації «Квазар�Мікро» й
консорціуму «Індустріальна група».

Наразі організація налічує, разом із засновниками,
24 члени, серед яких авторитетні науковці, бізнесмени
й громадські діячі.

Адреса: МіМ�Київ, вул. Шулявська, 10/12�В,
м. Київ 03005
Тел.: (044) 585–02–65, т/ф: (044) 585–02–67
E�mail: info@compete.org.ua
http://compete.org.ua

Компания «Инэко$Инвест»
Компания «ИНЭКО» более 12 лет является профес�

сиональным участником фондового рынка Украины.
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20.01.2004 была зарегистрирована компания по управ�
лению активами «Инэко�Инвест», в управлении которой
находятся два публичных инвестиционных фонда «Цен�
тральный инвестиционный фонд» и «Проминвест Кера�
мет», венчурный инвестиционный фонд «Региональное
развитие».

Адреса: ул. Большая Васильковская, 62�А, Киев 03150
Тел.: (044) 201–64–17, 201–64–19
Е�mail: fond_sh@ineko.com
http://www.ineko�invest.com/

Всеукраїнський

аналітично$інформаційний

журнал «Схід»
Всеукраїнський аналітично�інформаційний журнал

«Схід» — фахове (за списками ВАК України) видання в
галузі економіки, історії, філософії, яке 12 років працює
в інформаційному просторі України.

Засновник: Український культурологічний центр
м. Донецька. Співзасновники (з 2005 р.): Інститут філо�
софії НАН України, Інститут економіки промисловості
НАН України, Запорізький національний університет.

Адреса: вул. Артема, 45, м. Донецьк 83086
Тел./факс: (062) 337–04–80
E�mail: ukcdb@stels.net
http://www.vesna.org.ua/

Луганський національний педагогічний

університет імені Тараса Шевченка
Луганський національний педагогічний університет

імені Тараса Шевченка — найстаріший вищий навчаль�
ний заклад Донбасу, акредитований за ІV рівнем, перший
і єдиний в країні університет, що пройшов процедуру зов�
нішнього європейського оцінювання.

ЛНПУ — володар Срібної Стели та диплому «Якість
навчання ІІІ тисячоліття» ІХ Міжнародного академічного
рейтингу «Золота Фортуна», дипломів міжнародної ви�
ставки�ярмарку «Книжковий світ», університет нагород�
жено бронзовою, срібною та золотою медалями міжна�
родної виставки навчальних закладів «Сучасна освіта в
Україні». ЛНПУ двічі (2005, 2006 р.р.) було визнано «Лі�
дером сучасної освіти».

Донецьке відділення

Наукового товариства ім. Шевченка
Структурна одиниця Наукового товариства ім. Шевчен�

ка (історично перша академічна організація України, утво�
рена у 1873 р.). Працює в Донецькому регіоні з 1997 р.

Виконує роль Південно�Східного центру НТШ. Має
осередки на Донеччині, членів у Харкові, Кривому Розі,
Дніпропетровську, Слов’янську, Маріуполі і закордон�
них членів у Росії. Об’єднує близько 70 науковців
(2006 р.) Випускає «Донецький вісник НТШ» (з 2001),
«Хроніку Донецького відділення НТШ» (з 2006). Працює
в галузі гуманітарних і точних наук (філософія, історія,

літературознавство, мовознавство, психологія, меди�
цина, хімія, гірництво, гідравліка). Співзасновник «Ре�
дакції української гірничої енциклопедії».

TeleTRADE D. J. International Consulting Ltd.
Компания TeleTRADE D. J. International Consulting Ltd.

предоставляет широкий спектр сервисных и консалтин�
говых услуг на мировых финансовых рынках — между�
народном валютном рынке Forex (Форекс) и американ�
ском фондовом рынке Stock.

Адрес: ул. Б. Хмельницкого, 33/34, офис 6,
Киев 01030
Тел.: (044) 230–86–77, 288–07–21
Е�mail: kiev@teletrade�dj.com
http://www.teletrade.com.ua/

Центр дослідження

засобів масової інформації

«Інтермедіаком$Україна»
Компанія «Інтермедіаком�Україна» (ІМК) спеціалізу�

ється на наданні різних інформаційних послуг: моніто�
ринг ЗМІ, аналіз ефективності прес�заходів та інформа�
ційних приводів, запис і розшифровка ТБ�сюжетів, дру�
карських і Інтернет�статей.

У вересні 2006 року «Интермедіаком�Україна» стала
першою українською компанією, яка увійшла до складу
міжнародної мережі моніторингових агентств
Inewsnetwork.

Адреса: вул. Артема, буд. 37–41, 7�й поверх, м. Київ 04053
Тел./факс: (044) 461–99–71
Е�mail: info@intermediacom.com.ua
http://intermediacom.com.ua/

Всеукраїнський проект

із захисту прав лікарів
Всеукраїнський проект із захисту прав лікарів — не�

прибуткова громадська організація, що забезпечує ме�
дичних працівників юридичною підтримкою та захищає
їх конституційні права.

Тел.: (44) 531–75–17, 8 (067) 441–75–17,
т/ф: (44) 559–70–30
E�mail: admin@nir.com.ua
http://vrach.in.ua/,
http://forum.vrach.in.ua/

Всеукраїнська спілка громадських

організацій «Асоціація агенцій

регіонального розвитку України»

(ААРРУ)
Мережу агенцій регіонального розвитку в Україні бу�

ло створено 9 липня 2001 року. ААРРУ об’єднала спо�
чатку 17, а на середину 2006 р. — 43 агенції регіональ�
ного розвитку із усієї України.

Місія Асоціації полягає у системному забезпеченні
виконання своїми зусиллями та скоординованими діями
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своїх членів функцій ефективного провідника взаємоуз�
годженої державної регіональної політики та власної по�
літики розвитку регіонів з метою динамічного і збалан�
сованого поступу України до інтегрування в європейські
структури.

Адреса: вул. Хрещатик, 4, офіс 17, м. Київ 01001
Тел./факс: (044) 494–18–96
E�mail: info@narda.org.ua
http://www.narda.org.ua/

Прикарпатський

науково$аналітичний центр
Прикарпатський науково�аналітичний центр засно�

ваний в 2000 році. Центр є неурядовою, неприбутко�
вою, регіональною, міжвідомчою науково�координа�
ційною установою, яка об’єднує вчених Івано�Фран�
ківщини та спрямовує зусилля на вирішення актуаль�
них наукових, технічних регіональних проблем з ме�
тою (подальшого) соціально�економічного розвитку
краю шляхом розробки і впровадження інноваційних
проектів.

Адреса: вул. Грушевського, 21, 
м. Івано�Франківськ, 76000
Тел.: (0342) 55–20–11, (03422) 4–32–71,
(0342) 59–61–76
Е�mаil: analitzentr@ua.fm

Всеукраїнська рада захисту прав

та безпеки пацієнтів
Перша і унікальна організація, консолідуюча інтереси

пацієнтів, громади та лікарів відносно якості, ефектив�
ності та відповідальності медичної допомоги.

Згідно статуту Ради захисту прав та безпеки пацієн�
тів, єдиним джерелом фінансування є благодійні внес�
ки. Організація не здійснює жодного комерційного виду
діяльності та не отримує іншого фінансування крім бла�
годійної допомоги.

Адреса: вул. Л. Первомайського, 9�А, к.5
м. Київ 01133
Тел.: (044) 235–65–87, 599–75–12, 248–79–58
E�mail: info@medpravo.org, info@tb.org.ua
http://medlaw.org.ua

Всесвітня федерація молодих лідерів

та підприємців Junior Chamber

International (JCI)
Міжнародна молодіжна палата України — частина

Всесвітньої федерації підприємців та молодих професі�
оналів JCI, яка існує у 110 країнах світу, налічує понад
6000 місцевих осередків та більше 200 000 активних
членів, мільйони «випускників» організації та учасників
конференцій, семінарів та подій.

Тел.: 8 (050) 331–87–99
E�mail: info@jci.org.ua
http://jci.org.ua/, http://jci.cc/

Компания «Ключевые решения»
Сфера деятельности компании — управленческое

консультирование предприятий. Опыт: 14 лет (с 1992 г.)
Миссия компании — помогать организациям развиваться
и создавать новые стандарты в управлении.

«Ключевые решения» являются членом Ассоциации
консультантов по управлению и организационному раз�
витию (Москва).

Тел.: +375 17 228–29–08, 210–24–16, 256–90–43
E�mail: kr@krconsult.org http://www.krconsult.org/

Компания Ukrainian

Business Media Group (UBMG)
Компания Ukrainian Business Media Group (UBMG) —

издатель ежемесячных журналов «Food & Drinks. Про�
дукты и напитки», «Food Technology. Пищевые техноло�
гии» и «Новая Торговля».

Адрес: ул. Попудренко, 52, Киев 02660
Тел./факс: (044) 461–78–68
Е�mail: ubmg@ubmg.com.ua
http://www.ubmg.com.ua/
http://www.fnd.com.ua/
http://www.newtrade.com.ua/


